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Αθήνα, σήµερα στις 25 Ιουνίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενι-
αίο κείµενο Δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο, ολοκληρω-
µένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον προσυµβατικό έλεγχο,
τροποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο
και διατάξεις για την αποτελεσµατική απονοµή της δικαιοσύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
19ης Ιουνίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνε-
δριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί και θα ψηφι-
στεί το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη συνεδρίαση της 29ης

Ιουνίου 2020 θα συζητηθούν και θα ψηφιστούν τα άρθρα του νο-
µοσχεδίου ως µία ενότητα, οι τροπολογίες, καθώς, και το σύνολο
του νοµοσχεδίου. 

Στη σηµερινή συζήτηση θα τοποθετηθούν οι εισηγητές και οι
ειδικοί αγορητές επί δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι επί δώδεκα λεπτά, οι οµιλητές του καταλόγου επί επτά
λεπτά και ο αρµόδιος Υπουργός επί δεκαοκτώ λεπτά, σύµφωνα
µε τα άρθρα 64, 96 και 97 του Κανονισµού της Βουλής. 

Συνεπώς προτείνω τα κόµµατα να εκπροσωπηθούν κατ’ ανα-
λογία της κοινοβουλευτικής τους δύναµης µε έναν κύκλο σα-
ράντα ενός οµιλητών ως εξής: Είκοσι δύο οµιλητές από τη Νέα
Δηµοκρατία, δώδεκα οµιλητές από τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις οµιλητές
από το Κίνηµα Αλλαγής, δύο οµιλητές από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και από ένας οµιλητής από την Ελληνική Λύση
και το ΜέΡΑ25 αντίστοιχα. Ο χρόνος οµιλίας θα είναι επτά λεπτά. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-

τίνος Κυρανάκης για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις συνεδριάσεις της επιτρο-

πής τις προηγούµενες µέρες µε τις τοποθετήσεις των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης και των φορέων θεωρώ ότι καταφέραµε να
πετύχουµε έναν σηµαντικό βαθµό συναίνεσης στα βασικότερα

σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου. Άλλωστε αυτό οφείλουµε να
αναγνωρίσουµε ότι η προσπάθεια γι’ αυτό το νοµοσχέδιο ξεκί-
νησε από την προηγούµενη κυβέρνηση σε µια νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή της οποίας προήδρευε ο σηµερινός πρόεδρος
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Υπάρχουν διατάξεις -και αυτές θεωρούµε ως Πλειοψηφία πιο
σηµαντικές- οι οποίες επιταχύνουν την απονοµή της δικαιοσύνης
και νοµίζω ότι για όλους σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα αυτές οι δια-
τάξεις είναι πολύ θετικές και σηµαντικές για διαφορετικούς λό-
γους, από διαφορετική ιδεολογική αφετηρία για τον καθένα. 

Ποιες είναι αυτές; Με τον θεσµό του εισηγητή δικαστή, ο
οποίος θα έχει την υπόθεση έτοιµη προς εκδίκαση, θα έχει δη-
λαδή συνοπτική έκθεση µε το ιστορικό της διαφοράς και τα ανα-
γκαία έγγραφα για λήψη απόφασης, όπως περιγράφονται στο
άρθρο 89, επιτυγχάνεται σε πολύ µεγάλο βαθµό η µεγαλύτερη
ταχύτητα στην εκδίκαση αποφάσεων. 

Επίσης µε τη διευκόλυνση παραίτησης του διαδίκου από την
αίτηση δικαστικής προστασίας θα απαλλαγεί το δικαστήριο από
υποθέσεις όπου ο ίδιος ο αιτών δεν δείχνει ενδιαφέρον. Αυτό πε-
ριγράφεται στο άρθρο 81 παράγραφος 1.

Υπάρχει επίσης ο ρόλος - κλειδί του προέδρου του δικαστη-
ρίου και καθ’ ερµηνεία του προέδρου του τµήµατος που θα εξα-
σφαλίζει την ταχύτερη εκδίκαση σε εύλογο χρόνο είτε
κατηγοριοποιώντας τις υποθέσεις ανά θεµατική κατηγορία είτε
προχωρώντας σε συνεκδίκαση, όπως περιγράφεται στα άρθρα
90 έως 93. 

Επίσης µε την εκδίκαση της αίτησης αναστολής όχι στο ακρο-
ατήριο αλλά από τριµελές συµβούλιο, όπως περιγράφεται στο
άρθρο 98, επιτυγχάνουµε την επιτάχυνση της απονοµής της δι-
καιοσύνης.

Μια άλλη σηµαντική ρύθµιση είναι η εξής: Στο άρθρο 339, µε
το οποίο αναδιοργανώνονται ουσιαστικά το Ελεγκτικό Συνέδριο
και τα επτά τµήµατά του, επιτυγχάνουµε την καλύτερη κατανοµή
δικαιοδοτικής ύλης των τµηµάτων, προκειµένου να γίνει πιο ευέ-
λικτο και αποτελεσµατικό. Άρα τα τµήµατα τα οποία µέχρι τώρα
είχαν πολύ µεγαλύτερο όγκο εργασίας θα ελαφρυνθούν και αυτά
τα οποία είχαν λιγότερο θα µπορέσουν να έχουν έναν πιο ισορ-
ροπηµένο όγκο στις υποθέσεις που χειρίζονται και εκδικάζουν.

Μια επίσης πολύ σηµαντική αλλαγή προβλέπεται στο άρθρο
360 µε το οποίο µπορούν πλέον να δηµιουργηθούν ειδικά τµή-
µατα για την εκδίκαση συγκεκριµένων κατηγοριών διοικητικών
διαφορών. Αυτό θα γίνει στα διοικητικά δικαστήρια Αθήνας και
Θεσσαλονίκης. Έτσι οι υποθέσεις θα εκδικαστούν πολύ πιο γρή-
γορα από δικαστικούς που στο παρελθόν έχουν αποκτήσει µε-
γάλη εµπειρία στην εκάστοτε ειδική νοµοθεσία. Άρα δεν θα
έχουµε καθυστερήσεις λόγω της ανάγκης κάποιων δικαστών να
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ψάξουν να βρουν όλα εκείνα τα στοιχεία που τους βοηθούν να
κατανοήσουν καλύτερα µια υπόθεση και κατά συνέπεια να βγά-
λουν µια απόφαση.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι µε όλο αυτό το πλαίσιο µέτρων
επιτυγχάνεται ένας συνολικός σκοπός της Κυβέρνησης για επι-
τάχυνση της απονοµής δικαιοσύνης σε όλα τα επίπεδα και µ’
αυτό το νοµοσχέδιο σ’ ό,τι αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο και τα
διοικητικά δικαστήρια νοµίζω ότι θα πετύχουµε ακριβώς αυτό. 

Για να µπορέσουµε, όµως, να µετρήσουµε ακριβώς τον σκοπό
του παρόντος, αλλά και προηγούµενων νοµοσχεδίων, υπάρχει
µια µεγάλη καινοτοµία. Ποια είναι αυτή; Είναι το ότι για πρώτη
φορά εισάγεται ένα γραφείο στατιστικής, µια υπηρεσία στατιστι-
κής η οποία θα µετρά και θα αποτιµά το έργο της ελληνικής δι-
καιοσύνης µε ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία, έτσι ώστε να
κατανοεί η πολιτική ηγεσία πώς ακριβώς λειτουργούν τα δικα-
στήρια σ’ όλη τη χώρα, ποιες είναι οι ανάγκες, ποιες είναι οι απαι-
τήσεις κι έτσι να µπορούµε να µετράµε και την πολιτική µας και
τις µεταρρυθµίσεις οι οποίες εφαρµόζονται, αλλά κυρίως το απο-
τέλεσµά τους.

Αυτό αποτέλεσε αντικείµενο συζήτησης και στις επιτροπές.
Νοµίζω ότι πλέον υπάρχει ένας σηµαντικός βαθµός συναίνεσης
και είναι ένα µέτρο το οποίο θα ωφελήσει και την παρούσα και
τις επόµενες κυβερνήσεις στο έργο τους και για τις µεταρρυθµί-
σεις οι οποίες σχεδιάζονται στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Υπάρχουν επίσης, κύριε Πρόεδρε, αρκετές ρυθµίσεις που προ-
βλέπουν ηλεκτρονικές διαδικασίες. Ποιες είναι αυτές; Η χρήση
των ηλεκτρονικών µέσων από το δικαστήριο και τους διαδίκους
για τη διεξαγωγή των δικών, στο άρθρο 17, η άσκηση ένδικων
βοηθηµάτων ή µέσων σε ψηφιακή υπογραφή, στο άρθρο 55, η
σύνταξη έκθεσης επί των επιδόσεων ηλεκτρονικά, στα άρθρα 65
και 67, η κατάθεση σχετικών εγγράφων µε χρήση ηλεκτρονικής
υπογραφής ή εγκεκριµένης ηλεκτρονικής σφραγίδας, στα άρθρα
255 και 257. Όλο αυτό το πλαίσιο µέτρων επίσης βοηθά στην τα-
χύτητα αλλά βοηθά και στον εκσυγχρονισµό της ελληνικής δι-
καιοσύνης, κάτι το οποίο έχουν απαιτήσει και οι δικηγορικοί
σύλλογοι σε ολόκληρη τη χώρα αλλά και οι ίδιοι οι πολίτες, οι
οποίοι βλέπουν πολλές φορές να ταλαιπωρούνται από µη ανα-
γκαία γραφειοκρατία, η οποία µπορεί να µεταφερθεί ηλεκτρο-
νικά. 

Επίσης, σηµαντική αλλαγή σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι η προ-
σωρινή ρύθµιση κατάστασης. Τι συνέβαινε µέχρι σήµερα; Μέχρι
σήµερα κάποιος στον οποίον είχε καταλογιστεί ένα ποσό µπο-
ρούσε να ασκήσει ένδικο βοήθηµα κατά της καταλογιστικής πρά-
ξης, αλλά η εκδίκαση γινόταν δύο ή τρία χρόνια αργότερα. Πλέον
η αίτηση αυτή θα γίνεται δεκτή αν πιθανολογείται πως κάποιος
κινδυνεύει να υποβληθεί σε ποινή ή µεταχείριση απάνθρωπη ή
εξευτελιστική, κάτι που απαγορεύεται από το άρθρο 3 της ΕΣΔΑ,
και έτσι λύνουµε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα το οποίο αφορά κυ-
ρίως αδύναµους συµπολίτες µας, ακραίες περιπτώσεις. Είχαµε
για παράδειγµα µία συνταξιοδοτική διαφορά και την ώρα που ο
συνταξιούχος δεν είχε άλλα εισοδήµατα, δεν µπορούσε να βιο-
ποριστεί µε άλλο τρόπο, δεν είχε τη δυνατότητα το δικαστήριο
να µπορέσει έστω προσωρινά να του εξασφαλίσει αυτή ακριβώς
τη σύνταξη. Ερχόµαστε λοιπόν και δίνουµε λύση σε αυτό το πρό-
βληµα και νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα σε αυτή την Αίθουσα θα
πρέπει να επικροτήσουν αυτή τη διάταξη. 

Επίσης µε τα άρθρα 118 έως 129 καθορίζεται ειδική δικονοµία
για την αίτηση καταλογισµού, που ασκείται κατά κανόνα από τον
γενικό επίτροπο της Επικρατείας, στο Ελεγκτικό Συνέδριο, εις
βάρος των αστικών υπευθύνων. Για παράδειγµα -και νοµίζω ότι
όλοι έχουµε ακούσει τέτοια παραδείγµατα- η πολεοδοµία αρνεί-
ται µια χορήγηση άδειας. Η ακύρωση της άρνησης σηµαίνει απο-
ζηµίωση του πληγέντος για όλα τα χρόνια που έµεινε κλειστή µια
επιχείρηση, για παράδειγµα, στην οποία αρνήθηκε ένας δηµό-
σιος υπάλληλος της πολεοδοµίας να χορηγήσει παρανόµως τη
σχετική άδεια. Με τη δυνατότητα αυτή η οποία ορίζεται στα
άρθρα 118 έως 129, αυτοί οι δηµόσιοι υπάλληλοι που παρέβησαν
τον νόµο ζηµιώνοντας το δηµόσιο θα καλούνται καταλογιστικά
πλέον να πληρώσουν τη ζηµιά. Άρα το βάρος µετατίθεται πλέον
µε πιο συγκεκριµένο τρόπο, µε πιο σαφή τρόπο και στο ίδιο το
κράτος και στους ίδιους τους δηµοσίους υπαλλήλους οι οποίοι

δεν κάνουν σωστά τη δουλειά τους και οι επιχειρήσεις µπορούν
µε αυτόν τον τρόπο να νιώσουν µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου. 

Υπήρξε αρκετά µεγάλη συζήτηση για το άρθρο 343 στις συνε-
δριάσεις των επιτροπών. Είναι θετικό, θεωρώ, ότι η Βουλή πλέον
θα µπορεί να ζητά κατά προτεραιότητα ελέγχους από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, θα µπορεί επίσης να προτείνει έως τρεις ελέγ-
χους για αδυναµίες δηµόσιας διαχείρισης από το Ελεγκτικό
Συνέδριο και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις τις οποίες περιµέ-
νουµε να δούµε, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα µπορέσουµε να
πετύχουµε ευρύτατη συναίνεση και γι’ αυτή τη διάταξη. 

Συνολικά, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να πω ότι είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο αφορά σε πολύ µεγάλο βαθµό τις επενδύσεις
στη χώρα µας και είναι σηµαντικό, παρ’ ότι, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, υπάρχουν ιδεολογικές διαφορές, να συνειδητοποι-
ήσουµε ότι όλοι κερδίζουν από κάτι τέτοιο. Όλοι κερδίζουν αν µία
επένδυση από ξένα κεφάλαια ή ελληνικά κεφάλαια έρθει στη
χώρα, δηµιουργήσει θέσεις εργασίας, δηµιουργήσει εισοδήµατα,
δηµιουργήσει κέρδη, διότι µόνο έτσι µπορούν οι συµπολίτες µας
να βρουν δουλειά. Δεν υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς εργοδότες,
δεν υπάρχουν εισοδήµατα χωρίς να µπορεί µια επιχείρηση να έχει
κέρδη σε αυτή εδώ τη χώρα και η ελληνική δικαιοσύνη, πάντα µε
βάση τον συνταγµατικό της ρόλο, οφείλει να κάνει πιο εύκολη, πιο
απλή τη ζωή ενός ανθρώπου ο οποίος θέλει να επενδύσει τα χρή-
µατά του για καλό σκοπό και πάντα εντός νόµιµων πλαισίων. Οι
καθυστερήσεις οι οποίες παρατηρούνται σε αρκετά δικαστήρια
θεωρώ ότι µε τη νέα ρύθµιση για την υπηρεσία JustStat, αυτό το
στατιστικό γραφείο για το οποίο έχουµε συζητήσει εκτενώς, θα
µπορούν πλέον να µετρηθούν, θα µπορέσουµε να αξιολογήσουµε
το έργο των δικαστηρίων και όπου υπάρχουν αδυναµίες να τις
διορθώσουµε. Αυτή είναι η βασική καινοτοµία. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα, κλείνοντας, να εκφράσω έναν
προβληµατισµό γι’ αυτά που ακούµε τις τελευταίες µέρες για τον
χώρο της ελληνικής δικαιοσύνης και σίγουρα όλα αυτά τα οποία
εδώ συζητούµε συναινετικά -κι είναι σηµαντικό το γεγονός ότι
όλα τα κόµµατα συµφωνούν στον βασικό στόχο που θέτει το νο-
µοσχέδιο- είναι σηµαντικά. Είναι επίσης εξίσου σηµαντικό να αι-
σθάνονται κι οι πολίτες ότι έχουν απέναντί τους µία δικαιοσύνη
η οποία δεν είναι µαγαζί και δεν είναι µαγαζί καµµιάς κυβέρνη-
σης. Άρα η κάθαρση που οφείλει να γίνει, χωρίς να θέλω να µπω
σε καµµία ονοµατολογία στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου,
η κάθαρση στην οποία οφείλουµε να προχωρήσουµε στην ελλη-
νική δικαιοσύνη είναι αναγκαία, όχι για εµάς, όχι για τα µέλη
αυτού του Κοινοβουλίου, όχι για το πολιτικό σύστηµα, αλλά για
τον απλό πολίτη, ο οποίος βλέπει όλα αυτά τα οποία ακούγονται,
σε ηχητικά, όλα αυτά τα οποία γράφονται και έχουν ειπωθεί από
πρώην Υπουργούς και αισθάνεται ότι η δική του υπόθεση στην
ελληνική δικαιοσύνη δεν είναι προτεραιότητα, ότι προτεραιότητα
έχουν οι ατζέντες διαφορετικών µαγαζιών ενδεχοµένως, διαφο-
ρετικών Υπουργών, Υπουργών που συγκρούονται σε κυβερνή-
σεις, εσωτερικά, εξωτερικά ή µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο. 

Αυτό που έχει σηµασία για µας είναι ο απλός πολίτης να αι-
σθάνεται ότι µπορεί να πάει σε ένα δικαστήριο και να βρει το
δίκιο του. Και αυτό σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να το αι-
σθανθεί µε όλα αυτά τα οποία έχουν αποκαλυφθεί τις τελευταίες
µέρες και µε κάποιους πρώην υπουργούς να χαρακτηρίζουν και
κυβερνήσεις και την ελληνική δικαιοσύνη σαν ένα µαγαζί, το
οποίο βγάζει πολλά λεφτά. Κανένας υπουργός δεν έχει δικαίωµα
να αναφέρεται σε εισαγγελείς σαν «ένα απλό κορίτσι», το οποίο
πρέπει να έρθει να δώσει εξηγήσεις. Κανένας υπουργός δεν έχει
δικαίωµα να ζητά δικογραφίες. Κανένας υπουργός δεν έχει δι-
καίωµα να διατάσσει µε το «έτσι θέλω» έρευνες για να ενοχοποι-
ήσει αθώους ανθρώπους. Όλα αυτά πρέπει να τελειώνουν, κύριε
Υπουργέ, και νοµίζω ότι θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητή-
σουµε εκτενώς σε αυτή τη συζήτηση στα πλαίσια της Ολοµέ-
λειας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόφιλος Ξαν-
θόπουλος. 
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ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να ξεκινήσω από τον επί-
λογο της τοποθέτησης του συναδέλφου εισηγητή της Πλειοψη-
φίας, του κ. Κυρανάκη, και να πω ότι η ουσιαστική έννοια όλων
µας είναι µια ανεξάρτητη, ακηδεµόνευτη και λειτουργούσα δι-
καιοσύνη. Θα έλεγα λοιπόν σ’ αυτή την Αίθουσα να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί, όπως είπα και στη χθεσινή τοποθέτησή µου,
γιατί ακριβώς. είµαστε το νοµοθετικό σώµα της χώρας και δεν
πρέπει άκριτα να υιοθετούµε και να αναπαράγουµε διάφορα που
γράφονται και λέγονται.

Υπάρχει ένα θέµα µε µια παρανόµως κτηθείσα συνοµιλία. Θα
κριθεί εάν αυτή αποτελεί προϊόν συρραφής ή όχι, θα κριθεί εάν
αυτή µπορεί να αποτελέσει αποδεικτικό υλικό ή όχι και µέχρι τότε
πρέπει να έχουµε πολύ χαµηλούς τόνους. Sotto voce, συνάδελ-
φοι. Μην επιχαίρετε, µην ανοίγετε θέµατα πατώντας σε τρύπιο
σανίδι.

Υπενθυµίζω ότι όσες φορές η ιστορία της προκαταρκτικής επι-
τροπής για τις ευθύνες του κ. Παπαγγελόπουλου πήγε στην ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη, η πλειοψηφία υπέστη πολιτική και νοµική
ήττα. Όταν είναι θέµατα πλειοψηφίας και µειοψηφίας στην επι-
τροπή αποφασίζετε κατά το δοκούν µε τη σύµπραξη του Κινήµα-
τος Αλλαγής, όταν αποφαίνεται η ελληνική δικαιοσύνη υφίσταστε
αυτό που επιβάλλει ο νόµος και η νοµιµότητα. 

Άρα, σήµερα που έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο για το Ελεγκτικό
Συνέδριο, ας παραµείνουµε σε αυτό, ας µην αναπαράγουµε τα
όσα στους διαδρόµους, στις συζητήσεις στις δηµόσιες και εν
κρυπτώ και παραβύστω πολλές φορές διεξάγονται, γιατί θα το
βρούµε µπροστά µας. Δεν είναι δυνατόν να απασχολεί το Σώµα
σε µια τέτοια συνεδρίαση υλικό που κτήθηκε παράνοµα, υλικό
που δεν ξέρουµε αν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα και ου-
σιαστικά εκ πλαγίου να αµφισβητούµε τα θεµέλια του νοµικού
µας πολιτισµού. 

Σε ό,τι αφορά αυτήν καθ’ εαυτή τη σηµερινή ηµερήσια διάταξη
συζητάµε ουσιαστικά τον Κώδικα του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
έναν κώδικα τον οποίο επεξεργάστηκε κατά το συντριπτικό
µέρος του η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ένας κώ-
δικας ανάµεσα σε πολλές θεσµικές προσπάθειες που καταβά-
λαµε ως ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ακριβώς έχουµε πολύ ψηλά την ιδέα της
δικαιοσύνης, έχουµε πολύ ψηλά την αυτονοµία, την ανεξαρτησία
της και κυρίως την λειτουργία της επ’ αγαθώ του κοινωνικού συ-
νόλου. 

Τα είπα και στις προηγούµενες συζητήσεις στην Ολοµέλεια.
Είναι µια βασική ιδεολογική και πολιτική διαφορά που έχουµε.
Εµείς τη δικαιοσύνη δεν τη βλέπουµε µόνο ως µοχλό ανάπτυξης
και ανταποδοτικότητας. Πρωτίστως τη βλέπουµε σαν ατοµικό και
πολιτικό δικαίωµα του κάθε πολίτη και ως παράγοντα ευνοµού-
µενης κοινωνίας είτε αφορά τη σύνταξη του µικροµεσαίου ΤΕ-
ΒΕτζή είτε αφορά τη µεγάλη υπόθεση των ανεµογεννητριών ή
των προσωπικών δεδοµένων, όπως πάνε να γίνουν τα καινούργια
τµήµατα. 

Αυτή, λοιπόν, ήταν η έννοια µας όταν φέραµε τον κώδικα
αυτόν. Αυτός ο κώδικας έτυχε µιας ενδελεχούς και λεπτοµερούς
επεξεργασίας από την ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
ουσιαστικά έρχεται αυτούσιος στο Σώµα. Αυτός δε ο κώδικας
είναι ένας από τους αρκετούς κώδικες που επεξεργαστήκαµε και
ψηφίσαµε κατά το διάστηµα της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ,
ακριβώς γιατί για εµάς οι κώδικες αποτελούν τον µπούσουλα λει-
τουργίας της δικαιοσύνης και τα απαρχαιωµένα νοµοθετήµατα
που υφίσταντο κατά το διάστηµα το προηγούµενο δεν βοηθού-
σαν στην κατεύθυνση αυτή. 

Θυµίζω, σταχυολογώντας ότι φέραµε τον Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας, φέραµε τον Ποινικό Κώδικα, φέραµε τον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας. Ετοιµάσαµε τον Κώδικα Οργανισµού
Δικαστηρίων. Είναι έτοιµος, κύριε Υπουργέ. Ετοιµάσαµε τον Κώ-
δικα Δικαστικών Υπαλλήλων. Είναι έτοιµος, κύριε Υπουργέ, να
τον φέρετε και να λύσουµε θεσµικά προβλήµατα της δικαιοσύ-
νης. 

Σε αυτόν τον κώδικα, βεβαίως, εµείς είµαστε θετικοί. Είναι και
δικό µας έργο και η Αίθουσα όλη την προηγούµενη περίοδο φά-
νηκε ότι συγκλίνει σε πολύ σηµαντικά τµήµατα. Είχαµε εκφράσει

µια επιφύλαξη για την amicus curiae, για την Εθνική Αρχή Δηµο-
σίων Συµβάσεων για το πώς συµµετέχει στην έκδοση της απο-
νοµής της δικαιοσύνης. Έχουµε άρει αυτές µας τις επιφυλάξεις,
ακριβώς διότι µέσα από έναν καλόπιστο, γόνιµο και δηµιουργικό
διάλογο βρήκαµε τα σηµεία σύγκλισης και εποµένως το κοµµάτι
αυτό αποτελεί σηµείο σύγκλισης. 

Παραµένει η επιφύλαξη µας και η ένσταση µας για τη δηµι-
ουργία τµηµάτων. Πρώτον, διότι µε βάση και τα όσα ο κύριος
Υπουργός έφερε και κατέθεσε, ουσιαστικά νοµοθετούµε προς
εξυπηρέτηση αλλοτρίων συµφερόντων. Αυτό είναι µια πρώτη επι-
φύλαξη. 

Δεύτερον, διότι δεν έχει διευκρινιστεί εάν τα νέα τµήµατα στα
πρωτοδικεία και στα εφετεία θα έχουν δικαστές, οι οποίοι θα
προσληφθούν ή θα αποσπαστούν από τα υπόλοιπα, µε αποτέλε-
σµα να περιοριστεί σηµαντικά η λειτουργία των υπολοίπων τµη-
µάτων. Και αυτό δεν θα είναι απλώς περιορισµός της λειτουργίας
των υπολοίπων τµηµάτων, θα είναι περαιτέρω µείωση της ήδη
πολύ αργής ταχύτητας απονοµής της δικαιοσύνης. Εδώ, λοιπόν,
υπάρχει ένα θέµα, το οποίο θα έχουµε την ευκαιρία να το συζη-
τήσουµε, πώς θα στελεχωθούν, σε ποιο χρονικό διάστηµα θα
στελεχωθούν τα τµήµατα αυτά και αυτή είναι η µια µας επιφύ-
λαξη. 

Η άλλη µας επιφύλαξη είναι το φαινόµενο του λαιµού του
µπουκαλιού, δηλαδή θα δηµιουργηθούν δύο νέα τµήµατα στη
Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα, η χώρα θα χωριστεί στα δύο, θα
σωρευτούν όλες οι υποθέσεις της µισής χώρας στη Θεσσαλο-
νίκη, της άλλης µισής στην Αθήνα, µε αποτέλεσµα ουσιαστικά
περαιτέρω καθυστερήσεις. Εκτός του ότι υπάρχει ένα θέµα µε-
ταφοράς των διαδίκων, δηλαδή να µεταφέρεται ο πολίτης, πα-
ραδείγµατος χάριν από τη Ρόδο στην Αθήνα για να δικαστεί ή
από την Κρήτη στην Αθήνα, θα υπάρχει µια σώρευση αυτών των
υποθέσεων των τριών κατηγοριών στα συγκεκριµένα τµήµατα. 

Εκφράζουµε πολύ σοβαρές επιφυλάξεις αν αυτό µπορεί να
αποτελεί επιτάχυνση ή ουσιαστικά θα µπλοκαριστούν, θα σταµα-
τήσουν, θα επιβραδύνουν αυτού του είδους οι υποθέσεις. Είναι
ένα θέµα, το οποίο χρήζει περαιτέρω διερεύνησης. Εδώ είµαστε
να το δούµε, περιµένουµε τις διευκρινιστικές προτάσεις του κυ-
ρίου Υπουργού. 

Είχαµε, επίσης, εκφράσει µια επιφύλαξη για την ανάγκη δηµι-
ουργίας µιας υπηρεσίας εξ υπαρχής που θα απασχολείται µε τα
στατιστικά στοιχεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Θέλω να το πω
ακόµη µια φορά για να γίνει εναργές και καθαρό σε όλους, σε
όλη την Αίθουσα και σε όλους τους πολίτες. Είναι προφανές
κατά την άποψή µας ότι η δικαιοσύνη χωρίς στατιστικά στοιχεία
πορεύεται στο κενό. Ήταν εύστοχο το παράδειγµα που ανέφερε
ο κύριος Υπουργός, πρακτικά δεν ξέρουµε πόσες δικαστικές αί-
θουσες έχουµε σε όλη την Ελλάδα. 

Έτσι, εγώ από την εµπειρία µου στα ακροατήρια µπορώ να ενι-
σχύσω την άποψη αυτή και µπορώ µάλιστα να συνεισφέρω πε-
ραιτέρω για τη διαµόρφωση αυτής της άποψης, όπως και το
έκανα. Η επιφύλαξη µας, λοιπόν, αυτή ήταν το αν είναι πρακτικά
λειτουργικό να δηµιουργηθεί µια νέα υπηρεσία και να µην ανα-
φερθούµε, να µην έχουµε σηµείο αναφοράς στην ΕΛΣΤΑΤ. Βρέ-
θηκε σηµείο σύγκλισης και µε το Κίνηµα Αλλαγής και µε τον
κύριο Υπουργό. 

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, ότι ναι, πρέπει να ενοποιηθούν οι
τέσσερις διευθύνσεις και τα έξι τµήµατα που υπάρχουν στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, να γίνει µια ενιαία υπηρεσία, να προσ-
ληφθούν στατιστικολόγοι, γιατί αυτοί είναι οι καθ’ ύλην αρµόδιοι,
αυτοί που έχουν την τεχνογνωσία για να προχωρήσουν την ιστο-
ρία αυτή.

Και επίσης είπαµε να µπουν ποιοτικές παράµετροι στην λει-
τουργία της στατιστικής αρχής. Μόνον η επιβράδυνση ή η επι-
τάχυνση της δικαιοσύνης είναι µισή αλήθεια και η µισή αλήθεια
ισοδυναµεί µε ψέµα. Πρέπει να µπουν, λοιπόν, ποιοτικές παρά-
µετροι, παραδείγµατος χάριν πόσες υποθέσεις από τα υπερχρε-
ωµένα νοικοκυριά απορρίπτονται λόγω δόλιας περιέλευσης σε
καθεστώς αδυναµίας πληρωµής, πόσες απορρίπτονται εξαιτίας
της αοριστίας ή πόσοι από αυτούς που προσέρχονται στον ανα-
κριτή αφήνονται ελεύθεροι µε περιοριστικούς όρους και πόσοι
ακολουθούν την οδό της προσωρινής κράτησης. Είναι στοιχεία
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που θα µας επιτρέψουν ανά τακτά χρονικά διαστήµατα να ανα-
προσαρµόζουµε την πορεία του δικαιικού µας συστήµατος, να
υπάρχει αυτή η ανάδραση, το feed back που λέµε, για να µπο-
ρούµε ουσιαστικά να χαράσσουµε πολιτική.

Προτείναµε στον κύριο Υπουργό -και περιµένουµε τη δέ-
σµευσή του- ότι θα υπάρχει µια διαβούλευση ανά ένα χρόνο, ανά
τρία χρόνια, είναι στη διακριτική του ευχέρεια και το συζητάµε,
από ένα σώµα που θα αποτελείται από τους τεχνοκράτες του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, από την ολοµέλεια των προέδρων των
δικηγορικών συλλόγων, από την ένωση των Ελλήνων δικαστών,
έτσι ώστε να βάζουµε τους στόχους του επόµενου χρονικού δια-
στήµατος και να ξέρουµε τι θα ζητήσουµε το επόµενο χρονικό
διάστηµα και πώς θα διαχειριστούµε αυτό το κοµβικό πολύ µε-
γάλο κοµµάτι της δικαιοσύνης που αφορά ουσιαστικά όλη την
ελληνική κοινωνία. 

Γιατί ας µην φεύγει ποτέ από το µυαλό µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η δικαιοσύνη είναι ο αρµός του κράτους στον οποίο
προσβλέπουν οι πάντες και αποτελεί ουσιαστικά και το τελευταίο
αποκούµπι του πολίτη, αλλά και το όριο της κρατικής, της δηµό-
σιας παρέµβασης και της δηµόσιας αυθαιρεσίας. 

Ολοκληρώνω λέγοντας, κύριε Υπουργέ, ότι περιµένουµε τρο-
πολογίες. Είναι µια αβελτηρία του συστήµατος. Είµαστε τέσσε-
ρις συνεδριάσεις εδώ. Αυτή νοµίζω ότι είναι η πέµπτη και
συζητάµε για τις τροπολογίες. Δεν έχουν έρθει τροπολογίες.
Πρέπει να έρθουν οι τροπολογίες για να συζητήσουµε και επί
αυτών και να κάνουµε τη βέλτιστη ρύθµιση και τη βέλτιστη σύν-
θεση και επί των τροπολογιών. 

Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο δίνουµε ένα δείγµα συναίνε-
σης, δίνουµε ένα δείγµα συνεργασίας για το πώς εµείς στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ συνεισφέρουµε, βάζουµε πλάτη, κατά το κοινώς λεγόµενο,
προωθούµε από κοινού λύσεις στα προβλήµατα της κοινωνίας,
έχουµε την ιδιοκτησία, κατά το κοινώς λεγόµενο, του κώδικα της
δικονοµίας του Ελεγκτικού Συνεδρίου, συνεισφέρουµε και στα
επιπλέον ζητήµατα που ανέκυψαν µε την εισήγηση του κυρίου
Υπουργού και µε το σχέδιο νόµου και σ’ αυτή την κατεύθυνση θα
συνεχίσουµε να πορευόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο τώρα θα

δώσω στην ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλαγής, την κ. Νάν-
τια Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό της δι-
καιοσύνης, τη στιγµή που διανύουµε µια εβδοµάδα που η
δικαιοσύνη µας, αλλά και οι θεσµοί, κλονίζονται διαρκώς από τις
αποκαλύψεις που βλέπουν το φως της επικαιρότητας. Νοµίζω
ότι πρέπει να δούµε όλη την εικόνα πολύ προσεκτικά γιατί, δυ-
στυχώς, η παρούσα κατάσταση το λιγότερο που προκαλεί είναι
ανατριχίλα. 

Όπως γίνεται αντιληπτό, λοιπόν, εδώ και καιρό έχει δηµιουρ-
γηθεί ένα παραδικαστικό, παρακρατικό µεγάλο απόστηµα που
δηµιουργεί µε τη σειρά του πολύ µεγάλη αποστροφή στην ελλη-
νική κοινωνία, πολύ µεγάλη αποστροφή απέναντι στην πολιτική,
τους πολιτικούς, απέναντι στους ίδιους τους θεσµούς. Πλήττον-
ται οι θεσµοί µας. Πλήττεται η δηµοκρατία µας µε όλα αυτά και
για αυτό εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής λέµε ότι χρειάζεται να πέσει
άπλετο φως παντού. Χρειάζεται η δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της απερίσπαστα και δηλώνουµε την εµπιστοσύνη µας, την από-
λυτη εµπιστοσύνη µας, στην ελληνική δικαιοσύνη και το µαχαίρι
να φτάσει στο κόκκαλο. Έτσι πρέπει και έτσι αρµόζει και για αυτό
λέµε ότι πρέπει να γίνουν όλες εκείνες οι µεγάλες αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις στον χώρο της δικαιοσύνης, προκειµένου να
µπορέσουν να λυθούν οι χρόνιες παθογένειες, οι οποίες την τα-
λανίζουν και οι οποίες ταλανίζουν, επίσης, το ίδιο και τους Έλ-
ληνες πολίτες και αυτούς ακριβώς και τις ανάγκες αυτών
αφουγκραζόµενοι οφείλουµε και πρέπει να λύσουµε. 

Επειδή είναι η πρώτη συζήτηση µας στην Ολοµέλεια και την
παρακολουθούν ενδεχοµένως και συνάδελφοι µας οι οποίοι δεν
συµµετείχαν σε προηγούµενες συνεδριάσεις, θα αναφερθώ επι-
γραµµατικά στα πολύ βασικά ζητήµατα του παρόντος νοµοσχε-

δίου, το οποίο ουσιαστικά, µεταξύ άλλων, περιλαµβάνει την κω-
δικοποίηση σε ένα ενιαίο κείµενο δικονοµίας, το οποίο αφορά
την απονοµή δικαιοσύνης από το Ελεγκτικό Συνέδριο, κάτι το
οποίο είχε προετοιµαστεί ήδη από το 2018, από την τότε Κυβέρ-
νηση και νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, η οποία είχε τότε δη-
µιουργηθεί µε την προεδρία του νυν προέδρου του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και το οποίο το είχε επεξεργαστεί και η ολοµέλεια του
δικαστηρίου, το οποίο σχέδιο νόµου περιλαµβάνει τροποποι-
ήσεις του κώδικα νόµου για το Ελεγκτικό Συνέδριο που πρότεινε
η ίδια η ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου, τη θέσπιση ενός
ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαισίου για τον προσυµβατικό
έλεγχο, τον οποίο ασκεί το Ελεγκτικό Συνέδριο και διατάξεις για
την επεξεργασία στατιστικών στοιχείων ειδικών τµηµάτων στα
πολιτικά, στα διοικητικά δικαστήρια και, βεβαίως, άλλες διατά-
ξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι φο-
ρέας ιστορικής µνήµης και δυναµικής. 

Ο θεσµός αυτός έχει διατρέξει όλη την ελληνική ιστορία ήδη
από τα αρχαία χρόνια και αυτό είναι σηµαντικό να το υπενθυµί-
ζουµε, κύριε Υπουργέ.

Το θεσµικό πλαίσιο του δηµοσιονοµικού ελέγχου υπήρχε ήδη
στην αθηναϊκή δηµοκρατία και το είχε περιγράψει αναλυτικά, τη
βάση, αν θέλετε, των αρχών που έπρεπε να το διέπει ο Αριστο-
τέλης. Κατά τον Σταγειρίτη φιλόσοφο, ο δηµοσιονοµικός έλεγ-
χος διενεργείται από πρόσωπα σαφώς διακεκριµένα από τους
υπόλοιπους άρχοντες. Ποια ήταν αυτά τα πρόσωπα; Οι ευθύνοι,
κύριε Υπουργέ, οι οποίοι ήταν υβριδική µορφή αν θέλετε του θε-
σµού των σύγχρονων ελεγκτικών οργάνων ενώπιον των οποίων
λογοδοτούσαν οι άρχοντες διαχειριστές του δηµόσιου θησαυ-
ρού. 

Η δε σηµασία της ύπαρξης και της καλής λειτουργίας αυτών
των ελεγκτικών µηχανισµών ήταν τέτοια στην αθηναϊκή δηµοκρα-
τία, που ουσιαστικά η ήττα τους από τους Λακεδαιµόνιους απο-
δόθηκε σε µεγάλο βαθµό στη χαλάρωση της αποδοτικότητας
του δηµοσιονοµικού ελέγχου. Ο δε Πλάτωνας στο τελευταίο του
έργο στους νόµους προτείνει την αναµόρφωση του θεσµού των
ευθύνων του τότε ελεγκτικού οργάνου. 

Στη νεότερη ιστορία µας το Ελεγκτικό Συνέδριο ιδρύθηκε το
1833 στο πρότυπο του γαλλικού δικαστηρίου ως η ανώτατη προς
το διοικητικό ελεγκτική αρχή. Και για ποιο λόγο δηµιουργήθηκε;
Για την κακή διαχείριση των πρώτων εξωτερικών δανείων και για
την πρώτη χρεοκοπία της χώρας. 

Στη διάρκεια των χρόνων του ανατέθηκαν σειρά νέων αρµο-
διοτήτων και σήµερα, όπως όλοι ιδιαίτερα οι νοµικοί γνωρίζουµε
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, αποτελεί ένα διφυές όργανο, που οι
αρµοδιότητές του καθορίζονται πλέον από το άρθρο 98 του Συν-
τάγµατος και έχει ουσιαστικά να κάνει µε τη διαφάνεια, µε τη λο-
γοδοσία και την αποτελεσµατικότητα στον τοµέα των δηµοσίων
δαπανών. 

Ουσιαστικά, δηλαδή, ο ρόλος του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχει
να κάνει αναπόσπαστα µε την ίδια την έννοια της χρηστής διοί-
κησης, της καλής διακυβέρνησης και γι’ αυτό άλλωστε, κύριε
Υπουργέ, -και το είπαµε και κατά τη συζήτηση των επιτροπών- η
θέσπιση διατάξεων ενός ενιαίου δικονοµικού κειµένου όσον
αφορά τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Για ποιο λόγο; Γιατί οι πολύπλοκοι, δαιδα-
λώδεις, αρχαϊκοί, αν θέλετε, θεσµοί, κανονισµοί, οι οποίοι υπήρ-
χαν δυσχέραιναν σε πολύ µεγάλο βαθµό την πρόσβαση στο
Ελεγκτικό Συνέδριο και συγχρόνως υιοθετείτε σοβαρές ρυθµί-
σεις, οι οποίες βελτιώνουν, έστω και δειλά σε κάποιες περιπτώ-
σεις, αλλά βελτιώνουν ρυθµίσεις όπου υφίσταται κενό. 

Αν θέλουµε να µπούµε τώρα σε κάποια επιµέρους στοιχεία του
νοµοσχεδίου, εγώ θα ήθελα να επισηµάνω κατ’ αρχάς ότι αν θέ-
λουµε να µιλήσουµε ειλικρινά, πρώτα από όλα θα πρέπει να πα-
ραδεχτούµε ότι σε αντίθεση µε ό,τι αναφέρεται στο άρθρο 11
-και το είπα και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ- του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου ότι οι διάδικοι είναι ισότιµοι ενώπιον του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου αυτό δεν είναι αληθές, όταν ο διάδικος είναι το
ελληνικό δηµόσιο. 

Είναι πολύ σηµαντική αυτή η παραδοχή, κύριε Υπουργέ, για
να µπορέσουµε να καταλάβουµε τις βελτιώσεις που πρέπει να
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κάνουµε και την κατεύθυνση στην οποία πρέπει να κινηθούµε
όσον αφορά τη νοµοθεσία που αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Το δηµόσιο, λοιπόν, δεν είναι ισότιµος διάδικος. Είναι προνο-
µιακός διάδικος και, όπως σας είπα, ορθώς πρέπει να είναι προ-
νοµιακός διάδικος, αλλά µε όρια. Γιατί; Διότι το ελληνικό δηµόσιο
βεβαίως είµαστε όλοι εµείς, ουσιαστικά οι Έλληνες πολίτες µη-
δενός εξαιρουµένου, όµως ως διάδικος το ελληνικό δηµόσιο σε
καµµία περίπτωση δεν µπορεί να ποδοπατά τα δικαιώµατα των
Ελλήνων πολιτών. Δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να αυθαιρε-
τεί και βεβαίως το Σύνταγµα και οι νόµοι πρέπει κατά κύριο λόγο
να είναι σεβαστοί, όχι απλά από όλους, αλλά από το ίδιο το ελ-
ληνικό δηµόσιο πρωτίστως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέφερα και στις επιτροπές
ποια είναι, όπως γνωρίζουµε και από τη νοµική µας εµπειρία, τα
δύο σοβαρότερα προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε τη λει-
τουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Το ένα είναι οι καθυστερή-
σεις στην εκδίκαση των υποθέσεων -άρα και στην απονοµή της
δικαιοσύνης- και το δεύτερο είναι η µη εκτέλεση των δικαστικών
αποφάσεων.

Θέλω να τονίσω για πολλοστή φορά ότι ως προς το πρώτο µε-
γαλύτερο πρόβληµα, δηλαδή τον χρόνο εκδίκασης των υποθέ-
σεων, υπάρχουν φορές που στο Ελεγκτικό Συνέδριο σχεδόν
αγγίζουν τα όρια της αρνησιδικίας. Σας ανέφερα το παράδειγµα
του πολίτη, ο οποίος θέλει να απευθυνθεί για συνταξιοδοτική του
διαφορά στο Ελεγκτικό Συνέδριο, όπου χρειάζεται σε ορισµένες
περιπτώσεις τουλάχιστον πέντε χρόνια για να προσδιοριστεί η
υπόθεσή του στο τµήµα στις συνταξιοδοτικές διαφορές, όπως
σας είπα, και πάνω από ένα χρόνο για να εκδοθεί απόφαση που
στις περισσότερες περιπτώσεις το ζήτηµα αυτό, το ζήτηµα του
πολίτη το συνταξιοδοτικό, έχει ήδη λυθεί µε αποφάσεις της ολο-
µέλειας του δικαστηρίου. Εάν δε η υπόθεσή του αχθεί στην ολο-
µέλεια, µέχρι να προσδιοριστεί και να εκδοθεί απόφαση περνούν
άλλα τρία µε τέσσερα χρόνια, µε αποτέλεσµα λοιπόν να έχουµε
αυτό το οποίο σας είπα, ουσιαστικά αρνησιδικία, κάτι το οποίο -
νοµίζω γνωρίζετε πολύ καλά- έχει οδηγήσει σε πολλαπλές κατα-
δίκες της χώρας µας στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. 

Το δεύτερο µεγαλύτερο πρόβληµα είναι η µη συµµόρφωση
του ελληνικού δηµοσίου στις αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Όσον αφορά, λοιπόν, σε αυτή τη µη συµµόρφωση δεν νο-
είται, κύριε Υπουργέ, ευνοµούµενη πολιτεία στην οποία η µία
εξουσία να µην εκτελεί τις αποφάσεις της άλλης. Πού είναι η συν-
ταγµατική διάκριση των εξουσιών; Πού είναι η ισοτιµία τους;

Κύριε Υπουργέ, πρέπει επιτέλους να λυθεί το θέµα αυτό, το
οποίο αναφέρεται στο άρθρο 304, το οποίο παραπέµπει στο
ν.3068/2002 -νόµο ΠΑΣΟΚ, κύριε Υπουργέ- για την εκτέλεση από
την πολιτεία των δικαστικών αποφάσεων. Νοµίζω ότι είναι προ-
φανές και αναντίρρητο από όλους µας ότι το σηµαντικότερο
µέρος µιας δίκαιης δίκης είναι η εκτέλεση, η εφαρµογή δηλαδή
της δικαστικής απόφασης, και αυτό το θέµα θα έπρεπε να ήταν
αυτονόητο και σε καµία περίπτωση ζητούµενο. 

Και θα ήθελα να µου πείτε στην παράγραφο 3 του άρθρου 304,
όπου αναφέρεται στην προσωπική ευθύνη του παραβάτη, του
δηµόσιου λειτουργού δηλαδή ο οποίος δεν εκτελεί την απόφαση,
πέραν της ποινικής ευθύνης του άρθρου 259 του Ποινικού Κώ-
δικα, εν τέλει, κύριε Υπουργέ, ποιος είναι παραβάτης. Είναι ο
Υπουργός Οικονοµικών; Είναι ο Υπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης; Είναι κάποιος άλλος Υπουργός ή είναι οι αρ-
µόδιοι υπάλληλοι του ΕΦΚΑ; Ή µήπως τελικά είναι όλοι αυτοί
µαζί ή οι αρµόδιοι υπάλληλοι του εκάστοτε φορέα, στον οποίο
απευθύνεται; 

Νοµίζω ότι χρειάζεται να υπάρχει µία πολύ σαφής απάντηση
γιατί, έτσι όπως υπάρχει, πάσχει από αοριστία και αν -και το το-
νίζω αυτό, κύριε Υπουργέ- θέλει το νοµοσχέδιο αυτό να δείξει
ως παραβάτες µόνο τους δηµόσιους υπαλλήλους, τότε σας το
λέω ξεκάθαρα ότι είναι σε απολύτως λάθος κατεύθυνση. Και
τούτο γιατί κανένας δηµόσιος υπάλληλος όσο υψηλόβαθµος κι
αν είναι δεν θα εκτελέσει ποτέ καµµία απόφαση, αν δεν πάρει εν-
τολή Υπουργού. 

Στον τοµέα των ειδικών τµηµάτων τώρα, οµολογώ, κύριε
Υπουργέ, πως δυστυχώς στα ερωτήµατα τα οποία σας θέσαµε
δεν έχουµε πειστεί και δεν έχουµε λάβει τις απαραίτητες απαν-

τήσεις. Βεβαίως και ξεκάθαρα το λέµε αυτό- είµαστε απολύτως
θετικοί στη δηµιουργία ειδικών τµηµάτων, τα οποία θα µπορέ-
σουν να στηρίξουν µε την ταχύτερη απονοµή δικαιοσύνης την
επανεκκίνηση της αναπτυξιακής διαδικασίας στη χώρα µας, γιατί
όλοι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η νοµική επισφάλεια και η
βραδύτητα στην απονοµή της δικαιοσύνης είναι αποτρεπτικοί πα-
ράγοντες για να έρθουν επενδύσεις στη χώρα µας. 

Όµως, όπως σας εξήγησα επανειληµµένως, όσον αφορά ιδι-
αίτερα την τακτική δικαιοσύνη, το να στελεχώσεις τα ειδικά τµή-
µατα µε δικαστές και υπαλλήλους αφαιρώντας τα από τα
υπόλοιπα τµήµατα, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό θα οδηγήσει σε απί-
στευτες καθυστερήσεις σε όλες τις υπόλοιπες περιπτώσεις της
τακτικής δικαιοσύνης. 

Πολύ φοβάµαι, λοιπόν, ότι µε τον τρόπο που προτείνει αυτό
το νοµοσχέδιο εν τέλει θα δηµιουργηθούν πολύ περισσότερα
προβλήµατα από εκείνα τα οποία θέλει να επιλύσει και εν τέλει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορείς να έχεις απονοµή δι-
καιοσύνης δύο και τριών ταχυτήτων. Τα δικαιώµατα και οι αξιώ-
σεις των πολιτών δεν µπορούν να µπαίνουν στη ζυγαριά. Τι να
κάνουµε, κύριε Υπουργέ; 

Πρέπει, λοιπόν, µε τον ίδιο τρόπο που κόπτεσθε για να κινηθεί
πιο γρήγορα η αναπτυξιακή διαδικασία, µε τον ίδιο τρόπο να δεί-
ξετε µία αντίστοιχη ευαισθησία και για όλες τις άλλες διαφορές,
εργατικές διαφορές, διαφορές που αφορούν τη συντριπτική
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών και οι οποίες βαλτώνουν στην
ελληνική δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό θα χρειαστώ.
Όσον αφορά τη δηµιουργία της αυτοτελούς Υπηρεσίας Συλ-

λογής και Επεξεργασίας Στατιστικών Στοιχείων, κύριε Υπουργέ,
κρούετε ανοιχτές θύρες. Όλο αυτό ήταν δηµιουργία και έργο
των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, έργο συγκεκριµένα του Χάρη Καστα-
νίδη όταν ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης, που συνεχίστηκε και από
τον Μιλτιάδη Παπαϊωάννου και από άλλους Υπουργούς, και βε-
βαίως είµαστε απολύτως θετικοί σε κάτι άλλωστε, το οποίο εµείς
πρώτοι ως ΠΑΣΟΚ θεσµοθετήσαµε και φέραµε στην ελληνική δι-
καιοσύνη. 

Χρειάζονται στατιστικά στοιχεία -βεβαίως και χρειάζονται- και
θα πρέπει να ρίξετε λίγο περισσότερο, αν θέλετε, την προσοχή
σας όχι απλά στα στατιστικά στοιχεία για το κόστος και για την
ποσοτική απόδοση της κάθε δικαστικής µονάδας, αλλά κυρίως
στους λόγους εκείνους οι οποίοι οδηγούν στην καθυστέρηση
στην απονοµή της δικαιοσύνης, οι οποίοι έχουν να κάνουν µε
τους γνωστούς λόγους που έχουµε αναφέρει πολλές φορές.

Για τους προσυµβατικούς ελέγχους έχουµε τοποθετηθεί και
έχουµε πει ότι βεβαίως είναι σηµαντικό το ότι µειώνεται το ποσό
του προσυµβατικού ελέγχου στις 300.000 ευρώ στις συµβάσεις
έργων και προµηθειών και υπηρεσιών από τις 500.000 ευρώ που
ήταν πιο πριν, δεδοµένου ότι έχει καταργηθεί ο προληπτικός
έλεγχος δαπανών. Εµείς όµως σας ζητήσαµε ότι επειδή θεω-
ρούµε πως το συγκεκριµένο ποσό είναι ήδη αρκετά υψηλό θα
έπρεπε να υπάρχει περαιτέρω µείωση του. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποιες συγκεκριµένες προτάσεις
που νοµίζω ότι πρέπει να ακουστούν και έχουν να κάνουν µε πε-
ραιτέρω βελτιώσεις και προσθήκες, όσον αφορά τον ίδιο τον
ρόλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Γιατί βεβαίως γίνονται βήµατα
µε αυτό το νοµοσχέδιο, όµως όπως σας είπα θα µπορούσε να
ήταν πολύ πιο γενναία.

Θεωρώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι ο έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέδριο πρέπει να βρίσκεται σε
πλήρη εναρµόνιση, απόλυτη εναρµόνιση και µε τα διεθνή ελεγ-
κτικά πρότυπα και να περιλαµβάνει όχι µόνο τον έλεγχο της νο-
µιµότητας των εσόδων και των εξόδων του δηµοσίου, αλλά να
εξακριβώνει τη χρηστή ή µη διαχείριση. Είναι µια έννοια πολύ πιο
βαθιά, κύριε Υπουργέ, από τον απλό έλεγχο της νοµιµότητας των
εσόδων.

Επίσης, ο προσυµβατικός έλεγχος των δηµοσίων συµβάσεων
πρέπει να γίνεται ακόµη περισσότερο πιο επίκαιρος και πιο ου-
σιαστικός, χωρίς εξαιρέσεις, κύριε Υπουργέ, να µπορούν να
ελέγχονται και οι κανόνες του υγιούς ανταγωνισµού, να µπορεί
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να αξιολογείται και η οικονοµικότητα, η αποδοτικότητα της κάθε
διαγωνιστικής διαδικασίας.

Τέλος, θα πρότεινα -και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό θα
πρέπει να το δούµε σοβαρά- ο έλεγχος των υπόχρεων Βουλευ-
τών και δικαστών για την υποβολή δήλωσης «πόθεν έσχες» -που
µη γελιόµαστε, ο τρόπος µε τον οποίο γίνεται θεωρείται από τη
µεγάλη πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών ως αναξιόπιστος- να
πάει στην αποκλειστική αρµοδιότητα του Ελεγκτικού Συνεδρίου
µε το κύρος που έχει αυτή η αρχή.

Και τέλος, κάτι το οποίο ήδη κάνετε, ο έλεγχος του ισολογι-
σµού και του απολογισµού του κράτους να γίνεται σε ακόµη πιο
στενή συνεργασία του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε τη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το γαλλικό πρότυπο. Εισάγετε κάποιες τέτοιες ρυθµί-
σεις, αλλά χρειάζεται να είναι πολύ πιο γενναίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία συνάδελφε,
έχετε φτάσει στα δεκαεννέα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλουµε,
λοιπόν, διαφάνεια, κύριε Πρόεδρε, θέλουµε ταχύτερη απονοµή
δικαιοσύνης, θέλουµε εκσυγχρονισµό του δικονοµικού συστήµα-
τος της χώρας και µπορούµε να το πετύχουµε µε όρους καλής
νοµοθέτησης.

Επί της αρχής είµαστε θετικοί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, όσο κι αν θεωρούµε ότι κάποιες προτάσεις θα
µπορούσαν να είναι πολύ καλύτερα διατυπωµένες και πολύ πιο
γενναίες. Διότι, ξέρετε, εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής δεν έχουµε
ούτε παρωπίδες ούτε ταµπού. Στεκόµαστε θετικά σε όποιο νο-
µοσχέδιο επιλύσει προβλήµατα, έστω και µερικώς. Και µακάρι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την Αίθουσα να µπορού-
σαµε να συνεννοηθούµε σε πολλά περισσότερα θέµατα, σε
πολλά περισσότερα ζητήµατα, γιατί νοµίζω ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα µπορούσαµε να βοηθήσουµε ακόµη περισσότερο την
αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, την αξιοπιστία όλων µας.

Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα στο
Βήµα η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 

Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν πράγµατι το συζητούµενο νοµοσχέδιο περιοριζόταν στην

κωδικοποίηση της υπάρχουσας διάσπαρτη νοµοθεσίας που διέ-
πει τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κατ’ αρχάς δεν θα
είχε κανείς σοβαρό λόγο να εναντιωθεί. Όµως, αυτό που δίνει
τελικά το στίγµα στο νοµοσχέδιο είναι η εισαγωγή µιας σειράς
νέων αντιδραστικών διατάξεων, ώστε να προσαρµοστεί η λει-
τουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου στις κυβερνητικές επιδιώξεις
για πιο εύκολα και από τα πάνω ελεγχόµενες αποφάσεις, αλλά
και για διαδικασίες που υπηρετούν µια δικαιοσύνη ακόµα πιο τα-
ξική, απροκάλυπτα, θα λέγαµε, πλέον ταξική, δηλαδή µια δικαιο-
σύνη πιο φιλική και αποτελεσµατική για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, καλύτερα προσαρµοσµένη στις ανάγκες της κερδοφο-
ρίας τους, αλλά πιο εχθρική και απρόσιτη για τους εργαζόµε-
νους, τους χαµηλοσυνταξιούχους, τα λαϊκά στρώµατα για τους
οποίους ορθώνονται συνεχώς εµπόδια για την πρόσβαση στη δι-
καιοσύνη.

Αυτή είναι, λοιπόν, η βασική φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και
µε αυτό γίνεται ακόµα ένα βήµα προς την κατεύθυνση που έχει
χαράξει η Κυβέρνηση, συνεχίζοντας από εκεί που άφησε το νήµα
ο ΣΥΡΙΖΑ, για δικαιοσύνη ακόµα πιο αντιδραστική και χειραγω-
γηµένη από την εκάστοτε κυβέρνηση και τα µεγάλα συµφέροντα
µέσω και της πολύµορφης ιδιωτικοποίησής της, όπως ήδη συ-
νέβη µε την υποχρεωτική διαµεσολάβηση στις αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις που έχει αρχίσει να εφαρµόζεται.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µόνο ένα στιγµιότυπο από το
αντιδραστικό όραµα που παρουσιάστηκε πρόσφατα στο λεγό-
µενο φόρουµ των Δελφών από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και από
τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης κ. Πικραµµένο που αποτυπώ-
νει την πρόθεσή του για µια τέτοιου είδους δικαιοσύνη, µία δι-
καιοσύνη καλύτερα ελεγχόµενη, πιο ευάλωτη στις
ποικιλόµορφες πιέσεις, µε διαχωρισµό των δικαστών σε τακτι-
κούς και επί θητεία, µε ουσιαστική κατάργηση της συνταγµατι-

κής πρόβλεψης περί ισοβιότητας, µε διαρκείς εξετάσεις των τα-
κτικών δικαστών, µε κατάργηση της επετηρίδας, αλλά και µε µεί-
ωση του αριθµού τους µέσω του λεγόµενου δικαστικού
«Καλλικράτη», της κατάργησης δηλαδή ορισµένων δικαστηρίων.

Άλλωστε, αυτό το επανέλαβε ο Αντιπρόεδρος και σε συνέν-
τευξή του σε γνωστή φιλοκυβερνητική εφηµερίδα του Σαββατο-
κύριακου. Μάλιστα, δεν κρύβετε ότι σε αυτή την κατεύθυνση θα
αξιοποιηθεί και η νέα Υπηρεσία Στατιστικών της Δικαιοσύνης που
δηµιουργείται για πρώτη φορά µε το νοµοσχέδιο.

Αυτές τις αντιδραστικές στοχεύσεις θέλετε να υπηρετήσετε
χρησιµοποιώντας ως άλλοθι τα δεδοµένα που θα εξαχθούν και
όχι φυσικά τη βελτίωση της λειτουργίας της δικαιοσύνης προς
όφελος των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. Για παρά-
δειγµα, η µείωση της ροής των υποθέσεων, που µπορεί να υπάρ-
ξει σε ορισµένες κατηγορίες ως αποτέλεσµα και της αύξησης
του κόστους πρόσβασης στη δικαιοσύνη, θα χρησιµοποιηθεί ως
επιχείρηµα για κατάργηση δικαστηρίων, που θεωρείται ως ασύµ-
φορο και δύσκολο να στελεχωθούν, ιδίως στην επαρχία, κάνο-
ντας εκτός των άλλων ακόµα πιο ακριβή και δύσκολη σε πολλές
περιπτώσεις την πρόσβαση.

Και ξέρετε, ήδη τέτοιου είδους δυσκολίες βιώνουν πολλοί κά-
τοικοι της επαρχίας, ιδίως των νησιών, που µπορεί να χρειαστεί
να περάσουν µια εβδοµάδα σε πλοία και ξενοδοχεία για µια
ακρόαση, για παράδειγµα, στον εισαγγελέα. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι και η ίδια η Ένωση Διοικητικών Δικαστών επεσήµανε
τον κίνδυνο για το πώς θα αναγνωστούν τα στατιστικά στοιχεία,
όταν η διάταξη εστιάζει στο κόστος και την ποσοτική απόδοση
κάθε δικαστικής µονάδας, λες και µιλάµε για αποδόσεις εργα-
λείου, ενώ παραλείπει να εξετάζει τους λόγους που τυχόν καθυ-
στέρησαν την απονοµή της δικαιοσύνης, λόγους που ανάγονται
στα χρόνια προβλήµατα υποστελέχωσης ή στην άσκοπη πολλές
φορές εξάντληση από τη διοίκηση των ενδίκων µέσων ή άλλους
λόγους που οφείλονται κυρίως σε κυβερνητικές επιλογές. Ως εµ-
πόρευµα, δηλαδή, αντιµετωπίζετε και τη δικαιοσύνη µε όρους
κόστους-οφέλους και όταν κρίνεται ασύµφορη, αυτή πρέπει να
περικόπτεται.

Ακόµα µια σειρά διατάξεων ενισχύει τη δυνατότητα παρέµβα-
σης τόσο του Υπουργού Δικαιοσύνης ή του Γενικού Επιτρόπου
του Ελεγκτικού Συνεδρίου και των προέδρων των τµηµάτων στον
έλεγχο της πορείας των υποθέσεων. Με την εµπέδωση της αντι-
δραστικής διαδικασίας, της λεγόµενης «πρότυπης ή πιλοτικής
δίκης», επιτυγχάνεται ουσιαστικά η πιο συγκεντρωτική και αδια-
φανής λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ώστε να ελέγχονται
καλύτερα από τα πάνω οι αποφάσεις του, ενώ διευκολύνεται η
παραποµπή µιας σειράς υποθέσεων στο συµβούλιο, περιορίζον-
τας µε αυτόν τον τρόπο την αρχή της δηµοσιότητας της δίκης.

Ως προβληµατική επισηµάναµε και τη διάταξη που δίνει τη δυ-
νατότητα στην ίδια τη Βουλή να ορίζει τις προτεραιότητες του
Ελεγκτικού Συνεδρίου στη διεξαγωγή των ελέγχων.

Ακόµα πιο αποκαλυπτική για τον αντιδραστικό χαρακτήρα των
σχετικών διατάξεων που εισάγονται είναι αυτή του άρθρου 301
που κατοχυρώνει και νοµοθετικά τη δυνατότητα της ολοµέλειας
του Ελεγκτικού Συνεδρίου να ορίζει τα αποτελέσµατα της από-
φασής της σε χρόνο µεταγενέστερο της έκδοσης ή της διενέρ-
γειας της προσβαλλόµενης πράξης ή παράλειψης της διοίκησης.
Ουσιαστικά µε τον τρόπο αυτό µπορεί το δικαστήριο να χαρίζει
χρόνο στην παρανοµία της διοίκησης και αυτό, όπως προκλητικά
αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, για λόγους προστασίας του δηµο-
σίου συµφέροντος. Δηλαδή µια παράνοµη ενέργεια του δηµο-
σίου θα επιφέρει επιβαρυντικά ενδεχοµένως αποτελέσµατα, τα
οποία και δεν µπορούν να διορθωθούν αναδροµικά. Έχετε µάθει
την τεχνογνωσία από τις σχετικές αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας για τους συνταξιούχους.

Στην κατ’ άρθρον συζήτηση θα επισηµάνουµε πιο αναλυτικά
και µια σειρά άλλων διατάξεων που κάνουν φανερό αυτόν τον
χαρακτήρα του νοµοσχεδίου.

Και βέβαια, όλα τα παραπάνω συνοδεύονται µε αύξηση των
παραβόλων στο δικαστήριο, ακόµα και για τις συνταξιοδοτικές
υποθέσεις, ώστε να τεθούν πρόσθετα εµπόδια στην πρόσβαση
των οικονοµικά πιο αδύναµων σε αυτό.

Βέβαια, η δικαιοσύνη για κάποιους είναι λίγο πιο δίκαιη, πιο
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προσβάσιµη, πιο γρήγορη, πιο αποτελεσµατική. Είναι πραγµα-
τικά πρόκληση η ίδρυση ειδικών τµηµάτων µε έµπειρους δικα-
στές και ταχύρρυθµες διαδικασίες για υποθέσεις που
συγκεντρώνουν ζωηρό επενδυτικό ενδιαφέρον µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων, την ώρα που οι πάσης φύσεως λαϊκές υποθέ-
σεις, ακόµα και οι εργατικές, οι συνταξιοδοτικές και άλλες,
βαλτώνουν και χρονίζουν στα δικαστήρια. 

Όµως, ακόµα πιο προκλητικοί είναι πραγµατικά οι ύµνοι που
ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα από όλες τις πλευρές για την
ανάγκη η δικαιοσύνη να υπηρετεί τις επενδύσεις. 

Και µάλιστα, κάτι τέτοιο οµολογήθηκε κατ’ επανάληψη τόσο
από τον κύριο Υπουργό και την κυβερνητική πλειοψηφία, αλλά
σε αυτή πλειοδότησαν τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ όσο και το Κίνηµα Αλλα-
γής, οι οποίοι καθόλου ουσιαστικά δεν ενοχλήθηκαν από την
προκλητική δηµιουργία πολυτελών ταχύρρυθµων επενδυτικών
τµηµάτων, αλλά εξέφρασαν σε ορισµένες περιπτώσεις και την
αγωνία τους, γιατί αυτά περιορίζονται µόνο στους τοµείς της
ενέργειας, των ηλεκτρονικών επικοινωνιών και της προστασίας
των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και δεν εκτείνονται και
σε άλλες υποθέσεις που αφορούν και τον κατασκευαστικό, για
παράδειγµα, κλάδο. Έγινε σε αυτή την Αίθουσα πλειοδοσία για
τις διευκολύνσεις των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Από την άλλη, βέβαια, η Κυβέρνηση κρατάει ερµητικά κλειστά
τα αυτιά της σε κάθε φωνή όχι µόνο από τους εργαζόµενους και
τον λαό, αλλά και σε κάθε φωνή που προέρχεται από τους δικα-
στές και τον νοµικό κόσµο που δεν συναινεί σε µια δικαιοσύνη
πλήρως υποταγµένη στα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα και
τις κυβερνητικές επιδιώξεις που τα υπηρετούν.

Αν µη τι άλλο, ήταν πολύ βολική και όχι τυχαία για την Κυβέρ-
νηση συγκυρία να προωθεί αυτού του είδους τις αντιδραστικές
αλλαγές, απαλλαγµένη από τον ενοχλητικό για εκείνη αντίλογο
που γνώριζε ότι υπάρχει από την Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, τη µεγαλύτερη δικαστική Ένωση της χώρας. Διεκδικεί,
εξάλλου, τα εύσηµα για τη στήριξη που παρείχε, παρά τις αντί-
θετες και όχι πειστικές κατά τη γνώµη µας διαβεβαιώσεις του κυ-
ρίου Υπουργού στις απαράδεκτες µεθοδεύσεις για την ανατροπή
του δηµοκρατικά εκλεγµένου µε ευρύτατη πλειοψηφία Προ-
εδρείου και την αντικατάστασή του µε ορισµό προσωρινής διοί-
κησης µε αρµοδιότητα µόνο τη διεξαγωγή εκλογών. Βολική
σιωπή εν όψει των προαναγγελθέντων σοβαρών ανατροπών στον
χώρο της δικαιοσύνης.

Είναι χαρακτηριστικό ότι συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για τη δι-
καιοσύνη µε απουσία από τη διαβούλευση των αµέσως ενδιαφε-
ροµένων για τη διαδικασία.

Διαβεβαιώνεται, λοιπόν, ότι στοχεύετε σε µια δικαιοσύνη φι-
λική, όπως είπατε, στην επιχειρηµατικότητα που δεν θα στέκεται
εµπόδιο στις επενδύσεις.

Και αυτή την ανησυχία, βέβαια, τη µοιράζεστε όλοι σας. Υπη-
ρετείτε από κοινού τον στόχο της διευκόλυνσης των µεγάλων
επιχειρηµατικών συµφερόντων, αλλά κάνετε τους ανήξερους
κάθε φορά που ξεχειλίζουν τα βρωµόνερα που απορρέουν από
τέτοιου είδους διευκολύνσεις. Διότι τα πρόσφατα επεισόδια της
σαπίλας και της διαφθοράς, που παρακολουθεί κυριολεκτικά αη-
διασµένος για ακόµα µια φορά ο λαός, αναβλύζουν απευθείας
από τις πηγές του συστήµατος που όλοι σας υπηρετείτε. Είναι
το πρωτότοκο παιδί του καπιταλιστικού συστήµατος. Και αυτό
που µάλλον όλοι σας θα προσυπογράφατε από τις επίµαχες συ-
νοµιλίες είναι η κυνική δήλωση ότι ο καπιταλισµός δεν αποτελεί
δα και ποινικό αδίκηµα.

Μην κάνετε, λοιπόν, λες και ανακαλύψατε την Αµερική, γιατί
όλα τα κόµµατα που κυβερνήσατε έχετε γράψει επεισόδια σε
αυτό το σίριαλ, κοινός παρονοµαστής των οποίων είναι η σήψη
ενός συστήµατος που στον πυρήνα του έχει αυτή ακριβώς την
εξυπηρέτηση των επιχειρηµατικών συµφερόντων -για τα οποία
δίνετε εξετάσεις ταχύρρυθµης νοµοθέτησης- και βέβαια, τη
διαρκή από την άλλη µεριά υπονόµευση των λαϊκών αναγκών.

Ως ΚΚΕ δεν έχουµε, βέβαια, αυταπάτες ότι αυτά τα φαινόµενα
µπορεί να εξαλειφθούν όσο διατηρείται το σύστηµα που τα
γεννά. Όµως, απαιτούµε να παίρνονται µέτρα, ώστε -αν µη τι
άλλο- να περιορίζονται τέτοιες προκλητικά ευνοϊκές για συναλ-
λαγές συνθήκες.

Σε αυτή τη λογική κινείται και η τροπολογία που κατέθεσε το
ΚΚΕ για τη δωρεάν και υποχρεωτική µετάδοση µηνυµάτων σχε-
τικά µε τη δηµόσια υγεία από όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
αλλά και τη διαφηµιστική προβολή του δηµοσίου, των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και των νοµικών προσώπων του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα από τα έντυπα και ηλεκτρονικά µέσα
ενηµέρωσης µε όρους δηµοσιότητας και επιβολή κυρώσεων σε
περίπτωση παραβίασής τους.

Η απαράδεκτη στάση που κρατάει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας να µη δίνει στη δηµοσιότητα τον κατάλογο των µέσων
στα οποία διοχετεύτηκε η κρατική χρηµατοδότηση των 20 εκα-
τοµµυρίων ευρώ εν µέσω πανδηµίας δηµιουργεί τεράστια ερω-
τήµατα και την αφήνει τουλάχιστον εκτεθειµένη. Αυτό, βέβαια,
σε καµµία περίπτωση δεν αθωώνει προηγούµενες κυβερνήσεις
που ακολουθούν παρόµοιες πρακτικές και αξιοποίησαν ίδια
µέσα.

Προσπαθώντας, λοιπόν, να αντιµετωπίσουµε τέτοιου είδους ζη-
τήµατα, το ΚΚΕ κατέθεσε τη σχετική τροπολογία, µε την οποία
συγκεκριµένα ζητάµε τα εξής: Τα µηνύµατα που σχετίζονται µε
την προστασία της δηµόσιας υγείας, ειδικά για την αντιµετώπιση
µιας πανδηµίας, θα πρέπει να µεταδίδονται και να καταχωρούνται
σε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης –ραδιοτηλεοπτικά, ηλεκτρο-
νικά και έντυπα- εντελώς δωρεάν και όχι µε όρους διαφηµιστικής
καµπάνιας. Αυτή τη θέση είχαµε και στη συζήτηση για την ψήφιση
των σχετικών κονδυλίων που έφερε η Κυβέρνηση µε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου.

Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις, όπου για την προβολή των
Υπουργείων, των φορέων του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα και
των πρώην ΔΕΚΟ χρειάζεται να υπάρξει δαπάνη προς τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης για τη διαφήµιση, ο αρµόδιος φορέας θα
πρέπει εντός δέκα ηµερών να καταθέσει στην αρµόδια Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής τη λίστα των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης που χρηµατοδοτήθηκαν, για να ελέγχεται αν,
όντως, τηρήθηκαν οι κανόνες ίσης αντιµετώπισης µε αντικειµε-
νικά κριτήρια, χωρίς βέβαια απαράδεκτους αποκλεισµούς και
χωρίς επιδότηση ανύπαρκτων µέσων, µεθόδων που παραπέµ-
πουν σε ύποπτες συναλλαγές.

Στην περίπτωση της µη τήρησης των όρων διαφάνειας, η σύµ-
βαση θα πρέπει να ακυρώνεται και να επιστρέφονται τα χρήµατα
που καταβλήθηκαν στα µέσα ενηµέρωσης. Και βέβαια, η παρά-
λειψη της δηµοσιότητας και της διαφάνειας στην κατανοµή της
κρατικής διαφηµιστικής δαπάνης, καθώς και η αποφυγή της ανα-
ζήτησης των ποσών που καταβλήθηκαν σε περίπτωση ακύρωσης
των σχετικών συµβάσεων, να συνεπάγεται και την ποινική δίωξη
των υπαιτίων φυσικών προσώπων µε την απειλή σε βάρος τους
ποινής φυλάκισης µέχρι ενός έτους.

Τέλος, µε την τροπολογία προβλέπεται η υποχρέωση από τους
αρµόδιους φορείς για κατάθεση στοιχείων για το πώς ξοδεύτη-
καν τα χρήµατα του ελληνικού λαού τα τελευταία τουλάχιστον
δέκα χρόνια για την προώθηση της κρατικής διαφήµισης, για να
ελεγχθούν οι µέθοδοι που ακολουθήθηκαν και από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις σε αντίστοιχες περιπτώσεις.

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να πάρει θέση στη συγκεκρι-
µένη τροπολογία, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα που οµνύουν
για τη διαφάνεια όσο βρίσκονται στην Αντιπολίτευση, αλλά ξε-
χνούν να ακολουθήσουν τέτοιου είδους µεθόδους στη διάρκεια
της διακυβέρνησής τους.

Θα επανέλθουµε εξάλλου και στην κατ’ άρθρο συζήτηση στην
τροπολογία αυτή.

Κλείνοντας, σε σχέση µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το ΚΚΕ
έχει κάνει ξεκάθαρο ότι δεν πρόκειται να συναινέσει σε ένα νο-
µοσχέδιο που νοµιµοποιεί τη δικαιοσύνη δύο ταχυτήτων και ενι-
σχύει ουσιαστικά τα µέσα για να γίνεται αυτή όλο και πιο
ελεγχόµενη µε βάση τις εκάστοτε κυβερνητικές επιδιώξεις, µια
δικαιοσύνη φιλική προς τους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Κοµνηνάκα.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,

ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το αντικεί-

µενο της επιτροπής µας τέτοιο και των νοµοσχεδίων που φέρ-
νετε κατά καιρούς που χρειάζονται πολλή µελέτη, πολλή
προετοιµασία. Και ενώ είµαι ένας άνθρωπος ο οποίος µιλάω από
στήθους γιατί έτσι µου βγαίνει, πολλές φορές χρειάζεται προ-
ετοιµασία.

Σήµερα δεν σας κρύβω ότι έκανα µια αρκετά καλή προετοιµα-
σία, κύριε Υπουργέ, αλλά ξέρετε, το πρωί που σηκώθηκα και
ήµουν κάπως, είχα σκάσει –να σας το πω έτσι απλά- είπα να µην
κοιτάξω τίποτα από αυτά που έγραψα.

Διότι µαζευτήκαµε, κύριε Υπουργέ, σήµερα σε αυτή την Αί-
θουσα για να µιλήσουµε για τη δικαιοσύνη, για ένα κράτος δι-
καίου, για µια ευνοµούµενη πολιτεία, για νέα νοµοσχέδια, για µια
οργάνωση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, για µια κωδικοποίηση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, για διάφορα και νιώθω ότι είµαστε σε µία
γυάλα -όπως εδώ καλή ώρα- αλλά όχι µόνο εγώ, όλοι µας εδώ
στο Κοινοβούλιο και δεν έχουµε την αίσθηση του τι γίνεται στην
κοινωνία και ήρθαµε σήµερα εδώ.

Ένα πολιτικό ον είµαι και εγώ, κύριε Υπουργέ, όχι πολιτικός,
ένα πολιτικό ον, ένας άνθρωπος της βιοπάλης, της καθηµερινό-
τητας. Μια ζωή έτσι δουλεύουµε και τα περισσότερα στελέχη της
Ελληνικής Λύσης είµαστε έτσι, από τον Πρόεδρό µας, αλλά και
όλοι οι υπόλοιποι, άνθρωποι της ζωής και της καθηµερινότητας.

Και λέω τώρα εγώ, για ποιο κράτος δικαίου µιλάµε, κύριε
Υπουργέ, για ποια ευνοµούµενη πολιτεία µιλάµε εδώ και καλού-
µαστε εµείς σήµερα να συζητήσουµε εδώ, όταν λίγες ώρες πριν
-και αυτό τώρα είναι ένα παράδειγµα που βγήκε στην επιφάνεια
και στη δηµοσιότητα- λιποθυµούν παιδιά, κύριε Υπουργέ; Λιπο-
θυµούν µικρά παιδιά στα σχολεία από την πείνα, τη φτώχεια, την
ανέχεια!

Για ποια ευνοµούµενη πολιτεία να µιλήσουµε και για ποιο κρά-
τος δικαίου, όταν σε λίγους µήνες, σε λίγες µέρες, ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι οι Έλληνες πολίτες ετοιµάζονται να χάσουν τα σπί-
τια τους; Κι εµείς θα µιλήσουµε εδώ για ένα κράτος δικαίου σή-
µερα! Έλληνες οι οποίοι έχουν δουλέψει µία ζωή, δεν µπόρεσαν
να ανταποκριθούν και ετοιµάζονται τα χάνουν τα σπίτια τους,
όταν ζούµε σε µία χώρα, κύριε Υπουργέ, της οποίας η αγορά έχει
νεκρώσει. 

Ζούµε σε µία χώρα, κύριε Υπουργέ, σε µία ευνοµούµενη πολι-
τεία, ένα κράτος δικαίου, όπου η ανεργία έχει φτάσει στα ύψη.
Μοιράζουµε αφειδώς χρήµατα σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης για
να διαφηµίσουν το αυτονόητο, το οποίο θα έπρεπε να το κάνουν
δωρεάν ως κοινωνικό µήνυµα. Και αντί σαν πολιτικοί να προσφέ-
ρουµε τα χρήµατα αυτά στις ευπαθείς οµάδες, στις οικογένειες
που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας για να µη λιποθυµάνε
παιδιά -και αυτό είναι ευθύνη δική µας, κύριε Υπουργέ και ας µην
κυβερνάµε, βάζω και τον εαυτό µου µέσα- µοιράζετε τα χρήµατα
δεξιά και αριστερά.

Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα, κύριε Υπουργέ, για τους Έλληνες
πολίτες. Είµαστε µία ευνοµούµενη πολιτεία και ένα κράτος δι-
καίου το οποίο έχει τον Έλληνα φτωχοποιηµένο και την ίδια
στιγµή, κύριε Υπουργέ -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- µοιράζει
αφειδώς χρήµατα σε παράνοµους και λαθροµετανάστες οι
οποίοι µπαίνουν στη χώρα µας και ζουν ζωή χαρισάµενη. Το κο-
ριτσάκι αυτό λιποθύµησε. Δεν είχε να φάει, µε µία µάνα, µονο-
γονεϊκή οικογένεια, να µεγαλώσει τα παιδιά της. 

Την ίδια ώρα, έξω από εκεί που µένω εγώ, κύριε Υπουργέ,
εχθές το βράδυ πήγα να ψωνίσω και πλακώνονταν στις µπουνιές
διάφοροι Πακιστανοί και Αφγανοί έξω από ένα ΑΤΜ της Euro-
bank, για να πάρουν τα λεφτά τους, γιατί ήρθε η ώρα της πλη-
ρωµής. Τι κράτος δικαίου είναι αυτό που απευθύνεται στους
Έλληνες πολίτες, για να καταλάβω;

Καταρρέει η οικονοµία, κύριε Υπουργέ και το µόνο που σας
νοιάζει ως Κυβέρνηση, αντί να πείτε την αλήθεια στον κόσµο,
αυτό που προτείνει η Ελληνική Λύση και σας λέει να δώσετε έµ-
φαση στην πραγµατική οικονοµία, στην πρωτογενή παραγωγή,
εσείς θέλετε να ωραιοποιήσετε καταστάσεις και να µας πείτε ότι
είναι καλά.

Άκουσα σήµερα το πρωί από συνάδελφο της Νέας Δηµοκρα-
τίας να συγκρίνει λιποθυµίες! Μη λέτε σε µας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

ότι λιποθύµησε κοριτσάκι, γιατί και το 2017 είχε λιποθυµήσει κο-
ριτσάκι. Κι έκλεισα την τηλεόραση, κύριε Υπουργέ! Δεν είναι επι-
χείρηµα αυτό, ότι δηλαδή λιποθυµούσαν και τότε παιδιά, άρα
λιποθυµούν και τώρα, άρα «1-1» είµαστε ισοπαλία και τα πράτ-
τουµε όλα σωστά!

Υπάρχει και κάτι άλλο, για να πω και στο νοµοσχέδιό σας,
κύριε Υπουργέ, το οποίο σχετίζεται µε αυτά. Είναι το κράτος δι-
καίου το οποίο κουβεντιάζουµε και νοµίζω ότι συµφωνείτε µε
αυτό. Κάθε φορά που φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, συµβαίνουν διά-
φορα ειδεχθή εγκλήµατα στην κοινωνία. Λες και συνωµοτεί το
σύµπαν κάθε φορά που συζητείται ένα νοµοσχέδιο δικαιοσύνης
εδώ στη Βουλή, έξω στην κοινωνία γίνονται διάφορα. Κι έχουµε
πει πολλά για τους παιδεραστές και για όλους αυτούς, όπως ισό-
βια και αυστηροποίηση ποινών. Δεν µας ακούτε ή για κάποιους
λόγους δεν µπορείτε να τα κάνετε. Δεν ξέρω για ποιο λόγο.

Και αν θέλετε να µιλήσουµε για τη χώρα µας και για το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι τα µαντάτα γενικά
δεν είναι καλά, γιατί η χώρα µας σε θέµατα δικαιοσύνης απέχει
λίγα εκατοστά από την κατάσταση κάποιου κράτους που µπορεί
να ανήκει στη ζούγκλα. Και θα σας το αποδείξω. Ξέρετε πολύ
καλά ότι έρχοµαι πάντα ενηµερωµένος και σας παρουσιάζω και
καταθέτω –και τα παίρνετε κι εσείς- πάρα πολλές φορές σοβα-
ρές έρευνες για τα θέµατα για τα οποία κουβεντιάζουµε. Το να
µαζευτούµε εδώ και να πούµε «Τι καλά τα κάνουµε και τι ωραία
νοµοθετήσαµε», αλλά αυτό δεν αντανακλά έξω στην κοινωνία και
δεν βοηθάει στη βελτίωση της απόδοσης της δικαιοσύνης, στην
ταχύτητα και στην ποιότητα, δεν κάνουµε τίποτα, κύριε Υπουργέ.

Θα σας µιλήσω, λοιπόν, για ένα εύρηµα µιας έκθεσης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης που έχει ως αντικείµενο τη µελέτη της
αποτελεσµατικότητας της δικαιοσύνης στα κράτη-µέλη. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία, για να µη µακρηγορώ, η χώρα µας
δαπανά λιγότερα χρήµατα κατά κεφαλήν για τη λειτουργία του
δικαστικού συστήµατος από ό,τι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος. Στην
Ελλάδα το 2010 έχει αυξηθεί µεν ο αριθµός των δικαστών, έχει
αυξηθεί και ο αριθµός των εισαγγελέων, αλλά εξακολουθούν να
είναι πολύ λιγότεροι από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.

Κύριε Τσιάρα, έχουµε από τα µικρότερα ποσοστά δικαστών
που υπηρετούν στον πρώτο βαθµό από όλες τις χώρες της Ευ-
ρώπης. Έχουµε µία από τις χειρότερες αναλογίες δικαστικών
υπαλλήλων ανά δικαστή, έναν από τους µεγαλύτερους αριθµούς
δικηγόρων και έναν από τους µεγαλύτερους αριθµούς δικαστη-
ρίων. 

Στη χώρα µας, κύριε Υπουργέ, η επίλυση διαφορών στα πολι-
τικά δικαστήρια χρειάζεται περισσότερες ηµέρες από ό,τι σε
οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τέλος, τα πρωτοβάθµια διοικητικά δικαστήρια της χώρας
έχουν περισσότερες εκκρεµείς υποθέσεις από οποιαδήποτε
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή είναι η Ελλάδα µας.

Από τα παραπάνω στοιχεία, λοιπόν, τι προκύπτει; Πρέπει να
βγάλουµε ένα συµπέρασµα, να συµφωνήσουµε κάπου σήµερα
εδώ. Προκύπτει ότι ούτε οι πολλοί δικαστές, κύριε Υπουργέ, ούτε
τα πολλά δικαστήρια είναι η λύση της αναποτελεσµατικότητας
του δικαστικού µας συστήµατος. Το πρόβληµα είναι -και το γνω-
ρίζετε καλά- η ορθολογική οργάνωση του ανθρώπινου δυναµικού
και η σωστή λειτουργία της υλικοτεχνικής υποδοµής µας.

Θα αναρωτηθώ εγώ τώρα για κάτι και θα ήθελα να µας απαν-
τήσετε µετά. Θα ήθελα, πραγµατικά να αναφερθείτε και σε όλα
όσα ανέφερα στο ξεκίνηµα της οµιλίας µου, γιατί όταν ο πολιτι-
κός χάνει την επαφή του µε την κοινωνία, κύριε Τσιάρα, κάτι
κάνει λάθος. Πρέπει να αφουγκραζόµαστε την κοινωνία. Εκεί έξω
τα πράγµατα είναι πολύ δύσκολα για τους Έλληνες πολίτες, γιατί
ζουν µία µεγάλη αδικία. Δεν είναι κράτος δικαίου αυτό που ζει
έξω ο Έλληνας πολίτης. Είναι ένας κράτος αδικίας.

Αλήθεια, πάµε τώρα να δούµε τι είναι η δικαιοσύνη, όπως τη
σκέφτηκα και την κατέγραψα εγώ σε µία κόλλα χαρτί. Θα σας
αναφέρω πέντε, έξι σηµεία. Είναι η εθνική έννοµη τάξη, το Εθνικό
Δίκαιο όπως διαµορφώνεται από το νοµοθετικό Σώµα, τη Βουλή,
αυτό που κάνουµε σήµερα εµείς. Είναι η εύκολη πρόσβαση των
πολιτών στη δικαιοσύνη. Πρέπει να είναι εύκολη η πρόσβαση.
Είναι η ισότητα όλων απέναντι στους νόµους, η ορθή και γρή-
γορη απονοµή της δικαιοσύνης και η δίκαιη δίκη, η ικανοποίηση
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του περί δικαίου αισθήµατος. Κι αυτό είναι ένα τεράστιο θέµα.
Να σας πω τι επικρατεί στη χώρα µας; Είναι όλα αυτά τα οποία

σας περιέγραψα προηγουµένως έξω στην κοινωνία, αλλά σας
έφερα και κάποια παραδείγµατα για τις επιδόσεις της χώρας µας
σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Θέλουµε την οικονοµική στήριξη της
πατρίδας µας. Σαν κίνηµα, σαν κόµµα, σαν Ελληνική Λύση, σας
έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι επιθυµούµε την οικονοµική
στήριξη της πατρίδας µας, µε σωστά µέσα, µε σωστούς τρό-
πους.

Όµως, την ήδη δύσκολη κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί, τη
δυσκολεύουν και κάποια άλλα πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Θα σας
αναφέρω κάποια βασικά σηµεία στο νοµοσχέδιό σας, µε τα οποία
διαφωνούµε, για να ξεκαθαρίσουµε επί της αρχής για άλλη µία
φορά σήµερα και να ακούσει ο κόσµος και να καταλάβει.

Την ήδη δύσκολη κατάσταση, λοιπόν, την κάνουν ακόµη πιο
δύσκολη ζητήµατα όπως το λαθροµεταναστευτικό, η παροχή
προνοµίων και διευκολύνσεων σε αλλοδαπούς –γιατί αυτό ισχύει
δυστυχώς- παράνοµους, παράτυπους, που είναι ευεργετηµένοι
σε σχέση µε τον απλό Έλληνα πολίτη της καθηµερινότητας. Προ-
γράµµατα, ΜΚΟ, διάφορα επιδόµατα επιβαρύνουν τον κρατικό
προϋπολογισµό και το έχουµε αποδείξει πάρα πολλές φορές
εδώ εµπράκτως, µε χαρτιά, απαντήσεις από τα Υπουργεία σας
σε ερωτήσεις της Ελληνικής Λύσης που λένε ότι βαρύνεται ο
προϋπολογισµός του κράτους για όλα αυτά τα προνόµια αυτής
της νέας τάξης πραγµάτων που προσπαθείτε µε το ζόρι να εντά-
ξετε στην ελληνική κοινωνία και να τους µπολιάσετε, ενώ η κοι-
νωνία και εµείς, φυσικά, δεν τους θέλουµε και σας έχουµε
προτείνει χιλιάδες λύσεις.

Κάθε νοµοσχέδιο που φέρνετε εδώ, µε τον έναν ή τον άλλον
τρόπο, έχει µέσα τη λαθροµετανάστευση, ντάντεµα, ΜΚΟ, προ-
νόµια, επιδόµατα. Τα έχει όλα αυτά. Τα κουβαλάει, κύριε
Υπουργέ, δεκαετίες πριν και τα φέρνετε εδώ, γιατί αυτό µου εί-
πατε. Μου είπατε «Εγώ δεν κάνω κάτι. Παίρνω, λοιπόν, τον Ποι-
νικό Κώδικα, τον κάνω σώµα στο Ελεγκτικό Συνέδριο και
προχωράµε, πορευόµαστε µε αυτόν». Βεβαίως! Και αναφέρεστε
σε κάποιες µη κερδοσκοπικές εταιρείες, σε µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις, οι οποίες πριν από δέκα χρόνια, κύριε Υπουργέ, µπο-
ρεί να ήταν και ένας ποδοσφαιρικός σύλλογος, µπορεί να ήταν
κι ένας σύλλογος συνταξιούχων ή µία οµάδα που ασχολούνταν
µε τα άστρα και να µαζεύονταν οι άνθρωποι αυτοί, κ.λπ.. 

Ναι, αλλά µετά από δέκα χρόνια, αν γυρίσετε λίγο έξω και κά-
νουµε µία βόλτα µαζί σε οποιαδήποτε πόλη της Ελλάδας θέλετε,
θα δείτε ότι έχουµε γεµίσει από λαθροµετανάστες. Κι αυτό είναι
ένα τεράστιο πρόβληµα όχι της Ελληνικής Λύσης, αλλά της Ελ-
λάδος, της πατρίδας µας, των Ελλήνων πολιτών. Υπάρχει αί-
σθηµα ανασφάλειας. Έχει εκτοξευθεί η εγκληµατικότητα στα
ύψη. Κινδυνεύει η πατρίδα µας να χάσει τον κοινωνικό της ιστό.
Κινδυνεύουµε από δαύτους. Είναι πλέον πρόβληµα. Είναι πλέον
κίνδυνος. Δεν είναι φαινόµενο. Δεν είναι θέµα να τους µπολιά-
σουµε. Το θέµα είναι να τους διώξουµε από δω.

Άρα, λοιπόν, αντανακλά οποιαδήποτε ΜΚΟ σε κάτι διαφορε-
τικό και όχι αυτό που είχαµε πριν από δέκα χρόνια και πρέπει να
εναρµονιστείτε στη σηµερινή εποχή. 

Δεν µπορεί η Ελληνική Λύση να ψηφίσει «υπέρ», όσο τεχνικό
κι αν είναι αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα, κύριε Τσιάρα, όταν υπάρ-
χουν µέσα τέτοιου είδους διατάξεις. Δεν µπορείτε να το αποσύ-
ρετε; Βάλτε µία άλλη διάταξη µέσα και πείτε ότι αυτές οι ΜΚΟ
να έχουν την ατέλεια, αλλά όσοι ασχολούνται µε λαθροµετανά-
στες να εξαιρούνται του νόµου. Βάλτε το αυτό µέσα να το συζη-
τήσουµε. Δεν µπορούµε, δυστυχώς. Ξέρω ότι θέλετε να έχετε
µεγάλη συµµετοχή και αρκετά «ναι» από το σηµερινό νοµοσχέ-
διο, αλλά από µας δεν θα το πάρετε όπως είναι δοµηµένο στο
σηµείο αυτό.

Μέχρι πότε, κύριε Τσιάρα, θα ξεχνάµε ως πολιτεία -γιατί αυτό
κάνουµε- όλους τους Έλληνες πολίτες που µε θυσίες τόσα χρό-
νια έβαλαν πλάτη και διέσωσαν τελικώς όλα αυτά τα χρόνια την
εθνική µας οικονοµία; 

Για να ολοκληρώσω, υπάρχουν µέσα στο νοµοσχέδιο κάποιες
προνοµιακές διατάξεις για λίγους. Εννοώ ότι προσπαθείτε να
προωθήσετε κάποιες συγκεκριµένες υποθέσεις.

Εγώ δεν θα πω άµα είναι καλό ή κακό. Μπορεί να είναι και

καλό, γιατί αυτές οι υποθέσεις αφορούν στην οικονοµική ανά-
πτυξη της Ελλάδος.

Όµως, ο µεγάλος όγκος των εκκρεµών υποθέσεων, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι µόνο αυτές υποθέσεις. Φέρνετε διατάξεις που
προβλέπουν ειδικά τµήµατα στα δικαστήρια να προχωρήσουν
γρήγορα συγκεκριµένες διατάξεις, που θα κάνουν πιο ελκυστική
τη χώρα µας σε επενδυτές. Είναι ωραία όλα αυτά, αλλά µιλάµε
ταυτόχρονα και για υποθέσεις ανθρώπων που κινδυνεύουν να
χάσουν την περιουσία τους. Και ξαναλέω. εκεί είναι ο µεγάλος
όγκος και εκεί θα πρέπει να σκύψετε επάνω και να δώσετε µία
λύση. Είτε από οικογενειακά δάνεια κινδυνεύουν να χάσουν την
περιουσία τους είτε από συντάξεις που εκκρεµούν, ακόµη-ακόµη
υπάρχουν και περιπτώσεις από έξοδα κηδείας. Αυτός είναι ο µε-
γάλος όγκος των υποθέσεων.

Γιατί δεν καταργείτε τα παράβολα και το δικαστικό ένσηµο σε
όλες τις συνταξιοδοτικές υποθέσεις; Καταργήστε το. Ό,τι αφορά
στη σύνταξη καταργήστε τα παράβολα και διευκολύνετε τους
ανθρώπους αυτούς. Κάντε κανόνα, κύριε Υπουργέ, την αναστολή
εκτέλεσης, όταν ο Έλληνας συνταξιούχος κινδυνεύει να χάσει
την περιουσία του µέχρι να τελεσιδικήσει η απόφαση του. Κάντε
το κανόνα αυτό. Κάντε πράξη την υπόσχεση ότι νοµοθετείτε µε
βάση τις ανάγκες των Ελλήνων πολιτών!

Πάω τώρα στον έλεγχο στις κρατικές δαπάνες. Είναι ένα τε-
ράστιο θέµα και ζούµε σε µια χώρα που έχουµε πολλούς µακρυ-
χέρηδες. Αποδείχτηκε από τα χρόνια, µέχρι και σήµερα, ότι
υπήρξαν πάρα πολλοί µακρυχέρηδες στις κρατικές δαπάνες. Τι
να κάνουµε τώρα; Προχωρήστε, λοιπόν, σε µέτρα που προστα-
τεύουν και ελέγχουν τις κρατικές δαπάνες. Να ενισχύσουµε τον
προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου για τις δηµό-
σιες δαπάνες και όχι να τον αφήσουµε στην τύχη του.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά, δεν έχω να σας πω κάτι άλλο,
γιατί κάναµε µία µακρά κουβέντα και στις επιτροπές. Τα είπαµε
µία, δυο, τρεις. Έχουµε και τη συζήτηση επί των άρθρων. Επειδή,
όµως, είναι ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και
επειδή άκουσα ότι η δικαιοσύνη είναι ο αρµός της κοινωνίας µας
από το συνάδελφο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να δούµε
αυτοί οι αρµοί, λοιπόν, της κοινωνίας που τους ορίζει η δικαιο-
σύνη µήπως είναι λίγο σάπιοι, µήπως είναι διαβρωµένοι, µήπως
είναι βρώµικοι. Θέλουν αντικατάσταση, θέλουν περιποίηση, θέ-
λουν σουλούπωµα αυτοί οι αρµοί. Γιατί, κύριε Τσιάρα, καλά είναι
στον µικρόκοσµό µας εµείς εδώ να νοµοθετούµε. Θα πρέπει,
όµως, να δούµε αν αντανακλά και κατά πόσο αυτό αντανακλά
έξω εκεί στον Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα στο
Βήµα η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25.
Τον λόγο θα πάρει µετά ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βε-
λόπουλος.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη ηµέρα

συζήτησης σήµερα νοµοσχεδίου που εισηγείται το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο. Θεωρώ και εγώ
πως στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής έγινε εκτενέ-
στατη αλλά και λεπτοµερέστατη συζήτηση για όλες τις πτυχές.
Ως εκ τούτου, σήµερα θα αρκεστώ στο να αναφέρω ορισµένα
µόνο από τα βασικά σηµεία που κατ’ εµάς αποτυπώνουν πλήρως
το πνεύµα του νοµοσχεδίου και τη Δευτέρα, στη συζήτηση που
θα έχουµε επί των άρθρων, θα προχωρήσω σε µεγαλύτερη ανά-
λυση των διατάξεων που εµείς κρίνουµε ως προβληµατικές.

Ίσως εκ πρώτης όψεως το παρόν νοµοθέτηµα να φανεί ένα τε-
χνικό σχέδιο νόµου, όπως και είναι στη µεγαλύτερή του έκταση.
Όµως, εµπεριέχει και αρκετές πιο πολιτικές διατάξεις. Ειλικρινά,
θεωρώ πως κανείς δεν θα µπορούσε να διαφωνήσει αν είχαµε
στα χέρια µας και αν συζητούσαµε σήµερα για ένα κείµενο που
απλώς κωδικοποιούσε τις διάσπαρτες διατάξεις που αφορούν το
Ελεγκτικό Συνέδριο και που τώρα βρίσκονται σκόρπιες στο
π.δ.1225/81, στον Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο,
στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και στον Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας. Μία τέτοια προσπάθεια κωδικοποίησης θα ήταν και
είναι απολύτως θεµιτή, καθώς θα βοηθούσε, τελικά, στη γρηγο-
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ρότερη απόδοση δικαιοσύνης και θα συνέβαλε στην ευκολότερη
πρόσβαση του πολίτη σε αυτήν.

Όµως, το σχέδιο νόµου που έχουµε στα χέρια µας δεν επιχει-
ρεί µόνο να κωδικοποιήσει τις σχετικές µε το Ελεγκτικό Συνέδριο
διατάξεις. Από την πρώτη συνεδρίαση σταθήκαµε σε ορισµένα
και συγκεκριµένα σηµεία του.

Πρώτο και βασικότερο το θέµα των παραβόλων. Όταν το
έθεσα στην πρώτη ανάγνωση, ο κύριος Υπουργός σχολίασε πως
βλέπουµε, ως ΜέΡΑ25, µόνο τη µία πλευρά του νοµίσµατος, πα-
ραβλέποντας πως για µία µεγάλη κατηγορία διαφορών το παρά-
βολο µειώνεται. Σας ευχαριστώ και για τις σηµερινές
διευκρινίσεις, κύριε Υπουργέ. Θα τις δούµε και σε βάθος...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι
πολλά και γι’ αυτό δεν µπορούν να απαντηθούν από το Βήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ναι, ναι. Σας ευχαριστώ γι’ αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα το

κάνουµε για όλα τα κόµµατα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Το γνωρίζω. Απλώς εγώ σας ευχα-

ριστώ για τις απαντήσεις που λάβαµε εµείς. Σίγουρα είναι χρή-
σιµο να έχουµε γραπτά πλέον όλοι µας τις απαντήσεις στα
θέµατα που θέσαµε ο καθένας στην τοποθέτησή του. Ως εκ τού-
του, εµείς θα κοιτάξουµε µε προσοχή τις απαντήσεις που λά-
βαµε. Όµως, παρ’ όλα αυτά, εγώ θα επανέλθω στο θέµα των
παραβόλων. Θεωρούµε πως δεν θα πρέπει η πρόσβαση στη δι-
καιοσύνη να βρίσκει σε προσκόµµατα που αποτρέπουν τους πο-
λίτες από τη διεκδίκηση του δίκιου τους.

Τι αναφέρει, όµως, τώρα το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά το κοµ-
µάτι των παραβόλων που αυξάνεται, γιατί δεν είναι λίγες οι κα-
τηγορίες: Για τις εφέσεις σε συνταξιοδοτικές διαφορές και κατά
καταλογιστικών πράξεων σε βάρος µισθωτών ή συνταξιούχων
που σχετίζονται µε τις αποδοχές ή τις συντάξεις τους, παράβολο
50 ευρώ από τα 20 ευρώ που είναι σήµερα. Για εφέσεις κατά κα-
ταλογιστικών πράξεων και εφέσεις µε χρηµατικό αντικείµενο δια-
φορές σε ποσοστό 1% του αµφισβητούµενου ποσού χωρίς τις
τυχόν προσαυξήσεις, το αναλογικό αυτό παράβολο δεν µπορεί
να είναι κατώτερο των 50 ευρώ ούτε ανώτερο των 5.000 ευρώ.
Σε περίπτωση που υπερβεί το ποσό των 1.500 ευρώ, καταβάλλε-
ται το ποσό αυτό και το επιπλέον οφειλόµενο παράβολο καταλο-
γίζεται µε την απόφαση, σε περίπτωση που απορριφθεί ή γίνει
µερική παραδοχή µόνο του ενδίκου βοηθήµατος ή µέσου. Για αι-
τήσεις αναίρεσης στις διαφορές που αναφέρονται στις εν γένει
συνταξιοδοτικές διαφορές σε 150 ευρώ. Στις λοιπές περιπτώσεις
350 ευρώ. Για αιτήσεις δίκαιης ικανοποίησης 100 ευρώ, για ανα-
κοπές κατά εκτέλεσης, επίσης.

Μιλάµε, λοιπόν, για αύξηση στο ύψος των παραβόλων για τα
περισσότερα ασκούµενα βοηθήµατα και µέσα, έφεση, ανακοπή,
αναίρεση και πολλές άλλες περιπτώσεις. Για παράδειγµα, για τις
αιτήσεις αναίρεσης στις συνταξιοδοτικές διαφορές αυξάνεται
στα 150 ευρώ από 70 ευρώ που είναι σήµερα. Μιλάµε για µία αύ-
ξηση της τάξης του 114%, ενώ στην περίπτωση ανακοπής σε δι-
οικητικές πράξεις εκτέλεσης αυξάνεται από 100 ευρώ σε 350
ευρώ, µία αύξηση 250%. Ταυτόχρονα, το δικαστήριο, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 310, εκτιµώντας τις περιστάσεις,
όταν απορρίπτεται το ένδικο βοήθηµα ή µέσο µπορεί ακόµη και
να διατάξει τον διπλασιασµό του παραβόλου.

Εµείς θεωρούµε πως δεν θα πρέπει να υπάρχει κανένα παρά-
βολο. Θεωρούµε ότι θα πρέπει η πρόσβαση στη δικαιοσύνη να
είναι απρόσκοπτη, όλοι οι πολίτες να µπορούν να αποφανθούν,
να αναζητήσουν το δίκιο τους.

Ένα άλλο σηµείο, απέναντι στο οποίο σταθήκαµε από την
πρώτη στιγµή -και όχι µόνο εµείς- κριτικοί, είναι η δηµιουργία µε
το άρθρο 358 της αυτοτελούς Υπηρεσίας Συλλογής και Επεξερ-
γασίας Στοιχείων. Και εδώ συµφωνώ µε αυτό που είπατε, κύριε
Υπουργέ, την Παρασκευή, δηλαδή ότι η δηµιουργία της συγκε-
κριµένης υπηρεσίας είναι εξόχως πολιτική απόφαση. Η διαφορά
µας είναι διαφορά αντίληψης των λόγων που έχουν οδηγήσει σε
αυτή την απόφαση. Εµείς θεωρούµε πως είναι ένα πρώτο βήµα
που σε δεύτερο χρόνο µπορεί να οδηγήσει σε καταργήσεις µη
«παραγωγικών» δικαστηρίων. Εσείς επιµένετε, µάλιστα κατηγο-
ρώντας µε στην τελευταία συνεδρίαση ότι βλέπω πράγµατα εκεί
που δεν υπάρχουν, πως µοναδικός λόγος είναι η συλλογή στοι-

χείων µε στόχο την παρακολούθηση της ορθής και γρήγορης
απόδοσης της δικαιοσύνης. Επιτρέψτε µου και επιτρέψτε µας να
διατηρούµε τις αµφιβολίες µας και τις επιφυλάξεις µας.

Εξάλλου, εδώ θα είµαστε να δούµε το διάστηµα µετά τη δηµι-
ουργία της υπηρεσίας τι θα ισχύσει τελικά. Εύχοµαι να κάνω
λάθος. Πιστέψτε µε, αν όντως µε διαψεύσετε, δεν θα διστάσω
να παραδεχτώ ότι είχατε δίκιο και είχα άδικο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σεβα-
στό.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Προχωρώ σε ένα άλλο σηµείο που
έδωσε τροφή για εκτενή συζήτηση και δεν είναι άλλο από το
άρθρο 343. Σύµφωνα µε αυτό, κατά την ακρόαση του Προέδρου
του Ελεγκτικού Συνεδρίου η Βουλή, όπως ορίζεται στον Κανονι-
σµό της, µπορεί να ζητήσει να δοθεί προτεραιότητα σε ορισµέ-
νους από τους ελέγχους που έχουν προγραµµατιστεί. Μπορεί
ακόµη να εκφράσει ενδιαφέρον για τη διενέργεια και άλλων ελέγ-
χων, πέραν των προγραµµατισµένων, έως τριών κατ’ έτος, ιδίως
µε αντικείµενο αδυναµίες στα συστήµατα δηµόσιας διαχείρισης.

Έχει, δηλαδή, η Βουλή τη δυνατότητα να χρησιµοποιεί ως
πιόνι της το Ελεγκτικό Συνέδριο και να παραγγέλνει ελέγχους.
Αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, προχθές -και είναι και στις απαντή-
σεις που λάβαµε σήµερα τις διευκρινιστικές- πως το Ελεγκτικό
Συνέδριο θα έχει τη δυνατότητα να αρνηθεί τον έλεγχο. Όµως
το εδάφιο που διάβασα παραπάνω είναι η ακριβής διατύπωση
του άρθρου στο νοµοσχέδιο όπως αυτό έχει ανέβει στην ιστοσε-
λίδα της Βουλής. Το ενδεχόµενο άρνησης ελέγχου προσωπικά
δεν το βρήκα να αναφέρεται στο κείµενο. Αν έχει γίνει κάποιο
λάθος µεταξύ του κειµένου που έχετε εσείς και του κειµένου που
έχει ανέβει στην ιστοσελίδα της Βουλής, δεν δύναµαι να το γνω-
ρίζω. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτό που υπάρχει αυτή τη στιγµή και µε
τη συγκεκριµένη διατύπωση η διάταξη σε καµµία περίπτωση δεν
σέβεται την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, καθώς δίνεται η
δυνατότητα στην κυβερνητική πλειοψηφία να παραγγέλνει κατά
βούληση ελέγχους στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Και µιλάω για την
κυβερνητική πλειοψηφία και όχι για ενισχυµένη πλειοψηφία,
καθώς ακριβώς δεν αναφέρεται κάτι τέτοιο στη διάταξη. Αναφέ-
ρεται αόριστα η Βουλή χωρίς να υπάρχει καµµία επιπλέον διευ-
κρίνιση. Άρα όταν αναφέρουµε τη Βουλή, µιλάµε για την
κυβερνητική πλειοψηφία; Μιλάµε για µία συναινετική ευρύτερη
πλειοψηφία; Θα αρκεί η απλή πλειοψηφία για να ελέγχει το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο κατά προτεραιότητα ή για να ξεκινά νέους ελέγ-
χους σε θέµατα δηµόσιας διαχείρισης; Και αν ισχύει αυτό, δεν
ελλοχεύει -κατ’ εµάς ελλοχεύει δυστυχώς- ο κίνδυνος εργαλεί-
οποίησής του από την εκάστοτε κυβέρνηση και µετατροπής τής
δικαστικής εξουσίας σε ένα µικροκοµµατικό όργανο της εκτελε-
στικής, δηλαδή της εκάστοτε κυβέρνησης και νοµιµοποιείται δυ-
στυχώς µε τον χειρότερο τρόπο για ακόµη µία φορά η
διασάλευση της διάκρισης των εξουσιών που δυστυχώς παρα-
τηρούµε να συµβαίνει πολλάκις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε µία σύντοµη ανα-
φορά στο κοµµάτι του προσυµβατικού ελέγχου. Κρίνουµε θετικά
τη µείωση στο ποσό των 5 εκατοµµυρίων ευρώ για τα συγχρη-
µατοδοτούµενα έργα από 10 εκατοµµύρια ευρώ που είναι σή-
µερα. Σε ό,τι αφορά τα όρια της προϋπολογιζόµενης δαπάνης
του προσυµβατικού ελέγχου του άρθρου 324, που ξεκινάει από
το ποσό των 300 ευρώ, θεωρούµε πως θα πρέπει να προστεθούν
επιπλέον -και µέχρι την Τρίτη θα λάβετε κάποιες προτάσεις συγ-
κεκριµένες δικές µας για το τι θεωρούµε ως ασφαλιστική δι-
κλίδα- για τον περιορισµό των περιπτώσεων κατάτµησης των
ποσών των συµβάσεων, δηλαδή να προσπαθήσουµε να περιορί-
σουµε κατά το δυνατόν την πιθανότητα να επιµεριστούν τα ποσά
των έργων µε τέτοιον τρόπο, ώστε να ξεφύγουν κάποιοι τον προ-
συµβατικό έλεγχο. Θα επανέλθω µε περισσότερες λεπτοµέρειες
στο θέµα του προσυµβατικού ελέγχου -και όχι µόνο- την Τρίτη,
ώστε να τεθούν στη συζήτηση και οι απόψεις του ΜέΡΑ25 ανα-
φορικά µε συγκεκριµένα ποσά και να έχετε γενικότερα τις δικές
σας απόψεις επί του θέµατος του προσυµβατικού ελέγχου και
όλων των συναφών διατάξεων.

Οφείλω να επισηµάνω κλείνοντας πως δυστυχώς συνεχίζεται
η κυβερνητική πρακτική νοµοθέτησης µε ένα συνονθύλευµα θε-
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τικών και τοξικών διατάξεων. Για παράδειγµα στο συγκεκριµένο,
στο σηµερινό υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση φέρνει
τη µείωση του ποσού άνω του οποίου διενεργείται υποχρεωτικά
έλεγχος νοµιµότητας πριν τη σύναψη δηµόσιας σύµβασης χρη-
µατοδοτούµενης είτε από εθνικούς είτε από κοινοτικούς πόρους,
αλλά ταυτόχρονα φέρνει και διατάξεις που καταδεικνύουν τη
βαθιά ταξική αντίληψη που έχει η κυβερνώσα παράταξη για τη
δικαιοσύνη. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί τη συνέχεια της τοξικής κυ-
βερνητικής πολιτικής στον χώρο της δικαιοσύνης. Από τη µία θε-
σµοθετεί την περαιτέρω εργαλειοποίηση της δικαστικής
εξουσίας από την εκτελεστική, ενώ από την άλλη προσδίδει
ακόµα βαθύτερα ταξικά χαρακτηριστικά στην προσβασιµότητα
στη δικαιοσύνη, καθιστώντας την από συνταγµατική επιταγή και
θεσµοθετηµένο δικαίωµα για όλους τους πολίτες σε προνόµιο
για λίγους που θα έχουν τελικά την οικονοµική δυνατότητα να
καταφύγουν σε αυτή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ποιες
είναι οι τοξικές διατάξεις; Θέλω να µου τις πείτε πραγµατικά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Νοµίζω ότι έκανα µία αναφορά ήδη
στην οµιλία µου. Την Τρίτη θα επανέλθω άρθρο προς άρθρο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θέλω
πραγµατικά να µου πείτε ποιες είναι οι τοξικές διατάξεις. Και θα
τις διορθώσω αν µου τις πείτε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Παρ’ όλα αυτά, επειδή πάντα θέ-
λουµε να καταθέτουµε προτάσεις, θα λάβετε σύντοµα -αν όχι σή-
µερα, µέχρι τη Δευτέρα ή στο επόµενο διάστηµα- µία πρόταση
δική µας, που θα αφορά το θέµα. Είµαστε µία ευρωπαϊκή χώρα
και θα πρέπει να προσπαθούµε να ενσωµατώνουµε και γενικότερα
το πλαίσιο που ισχύει πανευρωπαϊκά. Υπάρχουν -και το γνωρίζετε
καλύτερα από µένα- σηµεία και διατάξεις που εφαρµόζονται στο
αντίστοιχο ευρωπαϊκό ελεγκτικό συνέδριο, που δεν έχουν περάσει
ακόµη στην Ελλάδα. Είναι κάτι που το δουλεύουµε. Θα λάβετε
σύντοµα προτάσεις µας και εδώ θα είµαστε, αν τελικά συµφωνή-
σουµε, να υιοθετηθούν από όλους µας.

Κατόπιν όλων των παραπάνω -και για να κλείσω µε αυτό- ως
ΜέΡα25 θα καταψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, στη-
ρίζοντας παρ’ όλα αυτά όλα τα επιµέρους άρθρα που κρίνουµε
ως θετικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Μπακαδήµα.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπου-

λος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µία δυσκολία. Για µένα ο κ.

Τσιάρας είναι ίσως ο πλέον συµπαθής Υπουργός της Νέας Δη-
µοκρατίας. Τον γνωρίζω χρόνια. Είναι ένας πολύ καλός άνθρω-
πος και εξαιρετικός επιστήµονας. Μου τα χαλάει, όµως, σήµερα!
Πάλι µου τα χαλάει! Μου τα χαλάει µε τις µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις. Γιατί µου τα χαλάει;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κανείς δεν είναι τέλειος!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κανείς δεν είναι τέλειος. Σαφώς. Ένας είναι όµως ο
Τσιάρας! Να τα λέµε όλα!

Να πάµε λίγο και να µιλήσουµε για τη δικαιοσύνη.
Κύριε Υπουργέ, θα διαβάσω κάτι από τον Καζαντζάκη, µήπως

και προβληµατιστούµε λίγο όλοι εδώ µέσα: «Καλή είναι η δικαιο-
σύνη. Μα για τους αγγέλους. Ο άνθρωπος ο κακοµοίρης δεν αν-
τέχει, θέλει έλεος». 

Ξεκινώ έτσι γιατί θέλω να κάνω µία αναφορά σε ένα εννιά-
χρονο κοριτσάκι. Πριν από λίγα λεπτά µίλησα µε τη µητέρα του
κοριτσιού, που λιποθύµησε γιατί δεν είχε λεφτά να αγοράσει κου-
λούρι. Μίλησα πριν από µία ώρα µαζί της. Είναι µια αξιοπρεπέ-
στατη κυρία, που εργαζόταν εποχική υπάλληλος σε ξενοδοχείο
και το παιδί της επί έναν µήνα δεν µπορούσε να φάει κανονικά.
Ούτε βοήθεια µου ζήτησε ούτε λεφτά ούτε είπε «βοηθήστε µε». 

Δουλειά ζητάνε οι Έλληνες. Να παράγει πλούτο ο τόπος, να
παράγει η Ελλάδα για να µη λιποθυµούν εννιάχρονα παιδάκια.
Μπορεί σε κάποιους να φαίνονται, ρε παιδί µου, λίγο απόµακρα

από το δικό µας το µυαλό, αλλά συµβαίνουν καθηµερινά,
Υπουργέ, δίπλα µας αυτά που σας λέω. Δυστυχώς. Και µπροστά
της εγώ είµαι πολύ µικρός για την αξιοπρέπεια που έδειξε αυτή
η γυναίκα. Αξιοπρεπέστατη.

Αναρωτιέµαι, όµως, κύριε Υπουργέ, τι µπορώ να της πω εγώ,
όταν η δική σας η Κυβέρνηση δίνει 25.000 ευρώ σε κάθε λαθρο-
µετανάστη µε το χθεσινό νοµοσχέδιο. Δίνετε 25.000 ευρώ αν
ανοίξει µικροµεσαία επιχείρηση σε κάθε λαθροµετανάστη που
αιτείται ασύλου. Έχει το δικαίωµα να πάρει 25.000 ευρώ, όταν
ένα εννιάχρονο κοριτσάκι δεν µπορεί να πάρει κουλούρι και λι-
ποθύµησε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αυτό που ακούς, κύριε συνάδελφε. Στο χθεσινό νοµοσχέδιο

δεν ήσασταν εδώ, κύριε συνάδελφε. Υπάρχει διάταξη για 25.000
ευρώ για αιτούντες άσυλο, για να κάνουν επιχειρήσεις. Σοβαρά
µιλάµε τώρα;

Και δεν θα πω γι’ αυτές εδώ τις εικόνες. Κύριε Υπουργέ, δείτε
τις. Στέλνει ο Μηταράκης λεφτά και πετάνε τα τρόφιµα οι µου-
σουλµάνοι στη Μόρια ή οπουδήποτε, γιατί δεν τους αρέσουν.
Πετάνε τα τρόφιµα. Και ο Έλληνας πεινάει. Και τι ζητάει; Δεν
θέλει ελεηµοσύνη. Αυτό µε εξέπληξε από τη γυναίκα. Ο Έλληνας
κατευθείαν, λέει, δεν θέλει βοήθεια. Δεν ζήτησε ούτε 1 ευρώ.

Να ’ναι καλά η κυρία Μαρία, λοιπόν, όπου και αν είναι. Το λέω
και εύχοµαι να µην υπάρχουν άλλες Μαρίες σαν την κυρία Μαρία
και το εννιάχρονο κοριτσάκι, να κάνει κάτι η Κυβέρνηση, να στα-
µατήσει να δίνει από δω και από κει επιδόµατα και απευθείας
αναθέσεις και εκατοµµύρια ευρώ, πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» και δεν
ξέρω τι άλλο.

Ακούστε τώρα. Ανοίγετε το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» για να ανοί-
ξετε τα σπίτια και να φιλοξενήσετε τους λαθροµετανάστες και
κλείνετε τα σπίτια των Ελλήνων. Αυτά είναι απίστευτα πράγµατα.
Πίστευα πως η Νέα Δηµοκρατία θα είχε διαφορετική συµπερι-
φορά, γιατί έχετε και από τη λαϊκή δεξιά πολλούς εκεί µέσα. Δεν
είστε όλοι ακρονεοφιλελεύθεροι. Δεν είστε όλοι υπέρ του «τα ξε-
πουλάω όλα και τα δίνω όλα τζάµπα». 

Τα µάθατε τα µαντάτα από τις Ηνωµένες Πολιτείες; Να σας τα
πω τώρα. Χθεσινό δηµοσίευµα της «GUARDIAN», κύριε Υπουργέ.
Τα µάθατε. Αµερικανοί χάνουν τα σπίτια τους γιατί δεν µπορούν
να πληρώσουν το νερό που ιδιωτικοποιήθηκε. Τα µάθατε αυτά;
Και πάτε να ξεπουλήσετε το νερό εσείς. Δεν τα βλέπετε; Χθεσινή
«GUARDIAN». Ο κ. Μητσοτάκης δεν σας επιτρέπει να διαβάζετε
διεθνή Τύπο; Μόνο στο ξεπούληµα να λέµε «ναι»; Σας τα λέω για
να τα ξέρετε, γιατί θα έλθουν σε µερικά χρόνια µπροστά µας.
Μπορεί τότε να µην είµαστε εδώ µέσα οι περισσότεροι. Μπορεί
να µην είµαι εγώ εδώ, ή εσείς. Θα είναι κάποιοι άλλοι και θα λένε
«εκείνοι οι φαύλοι, εκείνοι οι περίεργοι φταίνε» της Νέας Δηµο-
κρατίας ή του ΣΥΡΙΖΑ ή του Κινήµατος Αλλαγής ή οποιουδήποτε
άλλου κόµµατος. 

Μην το επιτρέψετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Μην το κά-
νετε. Το νερό είναι αγαθό. Δεν το λέω «αριστερίστικα» αυτό. Είναι
αγαθό, δεν είναι προϊόν, δεν είναι εµπόρευµα. 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα. Πάµε στον Μιωνή και θα το πω µε
αηδία αυτό, κύριε Υπουργέ. Αηδιάζω και µόνο που αναφέροµαι
σ’ έναν άνθρωπο ο οποίος ήταν φοροφυγάς. Αηδία µού προκα-
λεί. Εµένα µε έλεγξε η ΑΔΑΕ επί δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια και
παράτυπα ως έναν βαθµό, όµως καλά έκανε. Το 2009, το 2010,
το 2011, το 2012, το 2013 δεν µου βρήκε τίποτα. Αυτόν τον τύπο
τον βρήκαµε µε εκατοµµύρια να χρωστάει στην εφορία και πήγε
στην Κύπρο Υπουργός ελληνικής κυβέρνησης να συνοµιλήσει
µαζί του. Το καταλαβαίνετε αυτό; Μιλάµε για έναν φοροφυγάδα.
Στην Αµερική τον Αλ Καπόνε τον πιάσανε για φοροδιαφυγή.
Αυτός τώρα ήταν ισότιµος συνοµιλητής µιας κυβέρνησης. Είναι
αηδιαστικό. Πώς συζητάς µαζί του και σε υποκλέπτει κιόλας; Μι-
λάµε για αισχρή συµπεριφορά συνοµιλητού, για να µην πω λα-
µόγιο. Να µιλάει Υπουργός µαζί του ιδιωτικά; Είναι απίστευτο.
Και πού; Στην Κύπρο. Τώρα αρχίζω και υποψιάζοµαι εγώ ότι αυτή
η ιστορία µπορεί να είναι και λίγο περίεργη. Στην Κύπρο υπάρχει
νόµος που απαγορεύει να κάνεις υποκλοπές και να δηµοσιοποι-
είς. 

Θα µου πείτε: «Τι ψάχνεις, ρε Βελόπουλε;». Εδώ η προανακρι-
τική είναι κρυφή και βγαίνουν µετά οι Βουλευτές από την προ-
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ανακριτική και κάνουν τους σερβιτόρους στους δηµοσιογρά-
φους και ακούµε τι έχει πει ο ένας, τι έχει πει ο άλλος. Αυτό είναι
Κοινοβούλιο; Αυτό είναι προανάκριση, όταν φαλκιδεύονται τα
πάντα; Είναι ντροπή ο Βουλευτής να κάνει την τσατσά, τον σερ-
βιτόρο του εκδότου και των δηµοσιογράφων. Είναι ντροπή σε µια
προανακριτική να γίνεται αυτό για να τον καλέσει µετά και να
γράψει το όνοµά του, τι καλός που είναι ο Βουλευτής. 

Ειλικρινά λυπάµαι και αναρωτιέµαι: Τελικά αν πάµε σε εκλογές
τον Οκτώβριο, παραγράφεται ή δεν παραγράφεται το αδίκηµα
του κ. Παππά, αν έχει κανένα αδίκηµα ο άνθρωπος; Μία εκλογή,
δύο εκλογές, παραγραφή µε βάση τον νόµο, απ’ ό,τι ξέρω. Δεν
είµαι νοµικός εγώ κι εσείς δεν είστε νοµικός, αλλά απ’ ό,τι γνω-
ρίζω παραγράφεται το αδίκηµα, ό,τι και να γίνει, αν γίνουν εκλο-
γές σύντοµα. Δύο εκλογικές αναµετρήσεις. 

Δηλαδή, όλο αυτό το στηµένο σκηνικό γιατί το κάνετε; Εξηγή-
στε µου για να καταλάβω κι εγώ. Ο Έλληνας ενδιαφέρεται; Η
κυρία Μαρία από τη Ρόδο µε το εννιάχρονο κοριτσάκι ενδιαφέ-
ρεται για τον Μιωνή, τον εκατοµµυριούχο, τον άνθρωπο που ήταν
στις λίστες Λαγκάρντ, που κανείς δεν πλήρωσε τα εκατοµµύρια
ευρώ που φαγώθηκαν, που ήταν µεταξύ µας εκεί µέσα επώνυµοι
άνθρωποι; 

Είναι τιµή για εµένα που είναι εδώ ο Χάρης Καστανίδης, ο µο-
ναδικός που αγωνίστηκε για τη «SIEMENS», για την οποία έχετε
µεγάλη ευθύνη στη Νέα Δηµοκρατία που αφήσατε ελεύθερο τον
Χριστοφοράκο. Ο µοναδικός Υπουργός στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο που αγωνίστηκε για τη «SIEMENS» και το πλήρωσε ο ίδιος
προσωπικά.

Καταλαβαίνετε τι κάνετε µε τον Μιωνή; Ποιος είναι αυτός ο άν-
θρωπος; Ένας κερδοσκόπος, να µην πω λαµόγιο, που κονοµάει
από «αέρα»; Αυτός είναι ο Μιωνή, ένας φοροφυγάς που έπρεπε
να είναι φυλακή -αν έχει φοροδιαφύγει αποδεδειγµένα- κι εσείς
τον κάνετε συνοµιλητή σας; Το είπε ο Μιωνή και µπλέκουν και τη
Μοσάντ µέσα και µπλέκουν και το Ισραήλ. Μπλέκονται χώρες,
Αµερικανοί, FBI. 

Παιδιά, ο κόσµος πεινάει. Αφήστε το FBI απ’ έξω. Στο τέλος-
τέλος πόσα σκάνδαλα δεν ακούσαµε λίγο πριν τις εκλογές να
«σκάνε» περιέργως και πηγαίναµε σε προεκλογική περίοδο µε
σκάνδαλα στην πλάτη; Σας το έκαναν και µε τη «NOVARTIS» οι
κύριοι από δω. Σας έστησαν στη Νέα Δηµοκρατία µε τη «NOVAR-
TIS» εκλογές. Δεν σας το έστησαν προεκλογικά; Το ίδιο κάνατε
κι εσείς. Ίδιοι είστε, ρε παιδί µου, δεν είστε κάτι διαφορετικό.
Σώµα από το σώµα, σάρκα από τη σάρκα, σάπιοι µέχρι το µε-
δούλι. Δεν είναι συµπεριφορές αυτές. Το λέω ειλικρινά, κύριε
Υπουργέ, γιατί είστε σοβαρός άνθρωπος και έχετε σοβαρούς αν-
θρώπους, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει αυτό εδώ
πέρα. 

Εγώ δεν πιστεύω στη δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ. Δυστυχώς
η δικαιοσύνη είναι ένα εργαλείο κάθε κυβέρνησης στην Ελλάδα.
Ακούστε αυτό που λέµε εµείς: αµερικανικό µοντέλο. Τέλος. Δεν
υπάρχει άλλη λύση. Δεν µπορεί ο δικαστής να περνάει από τον
δικό σας έλεγχο, κύριε Υπουργέ, για να γίνει δικαστής στον
Άρειο Πάγο. Δεν είναι σωστά αυτά, δεν είναι συµβατά µε τη λο-
γική. Αφήστε τη δικαιοσύνη ελεύθερη. Αφήστε να λειτουργήσει
σωστά. 

Βέβαια, αυτά που σας λέω εγώ τα έλεγε ο Πλάτωνας το 430
π.Χ.. Τι έλεγε; «Το δίκαιον ουκ άλλο τι ή του κρείττονος ξυµφέ-
ρον». Μια απόδοση στην απλή ελληνική είναι η εξής: «Το δίκαιο
δεν είναι τίποτε άλλο παρά το συµφέρον του ισχυρού». Αυτό
είναι. Αυτό συµβαίνει και τώρα, γι’ αυτό ο κόσµος δεν πιστεύει
στη δικαιοσύνη. 

Το χειρότερο; Τι κάνετε; Κάθε κυβέρνηση φέρνει δέκα νοµο-
σχέδια για τη δικαιοσύνη. Η πολυνοµία οδηγεί στην ανοµία. Θέλει
απλούς νόµους. Ο Κικέρων έλεγε -φαντάζοµαι ότι το ξέρετε- ότι
η πολυνοµία οδηγεί στην ανοµία, ότι δεν είναι νοµοθεσία. Δηµι-
ουργεί «παραθυράκια». 

Ειλικρινά αναρωτιέµαι αν έχετε καταλάβει τι κάνουµε εδώ ως
πολιτικό σύστηµα. Εγώ πολλές φορές επικαλούµαι αριθµούς.
Έχω µπροστά µου αριθµούς, απάντηση του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Άκυρο. Κρατούµενοι στην Ελλάδα. Απάντηση του Υπουρ-
γού: Από τους έντεκα χιλιάδες τετρακόσιους δεκατέσσερις
κρατούµενους, οι τέσσερις χιλιάδες επτακόσιοι εξήντα επτά είναι

Έλληνες, το 41%. Δηλαδή µου λέτε ότι το 60% στα βαριά κα-
κουργήµατα και πληµµελήµατα είναι αλλοδαποί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη απαντάει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν ενδιαφέρει ποιος απαντάει. Ισχύει αυτό; Ισχύει.
Πολύ ωραία. Το 60%. Πόσους λαθροµετανάστες έχει η Ελλάδα
ή µετανάστες, όπως τους λέτε εσείς; Ενάµισι εκατοµµύριο, δύο;
Οι υπόλοιποι είναι Έλληνες. Εάν, λοιπόν, στα δύο εκατοµµύρια
το 60% των φυλακισµένων είναι αλλοδαποί, κάτι σηµαίνει αυτό,
δηλαδή ότι κάνετε την Ελλάδα άντρο εγκληµατικότητας µε την
εισαγωγή λαθροµεταναστών. Απλά νούµερα. Πακιστανοί οκτα-
κόσιοι είκοσι τρεις, Αφγανοί τετρακόσιοι είκοσι τρεις, Σύριοι τε-
τρακόσιοι ογδόντα τρεις, Τούρκοι τριακόσιοι σαράντα δύο. Ο
Χριστός και η Παναγία! Στείλτε τους πίσω. Ας σηκωθούν να φύ-
γουν από δω πέρα. Τους κρατάµε και τους ταΐζουµε και τους πο-
τίζουµε στις φυλακές µας; Σας λέω πράγµατα για να καταλάβετε,
γιατί τα πράγµατα είναι πολύ πιο δύσκολα απ’ ό,τι φαίνονται.

Πάµε τώρα στα πιο σοβαρά. Σήµερα είµαι ιδιαίτερα χαρούµε-
νος. Δεν θα πω γιατί. Άκουσα στο Συµβούλιο Εξωτερικών που
έγινε ότι τα νέα δεν είναι καλά σε σχέση µε την Αίγυπτο, αλλά η
Κυβέρνηση δεν είναι αποφασισµένη να πάει σε µειωµένη επή-
ρεια. Αυτό είναι καλό. Αναφέροµαι στο Καστελόριζο. Είναι καλό.
Σηµαίνει ότι ακούτε και βάζετε µυαλό σιγά-σιγά ότι δεν πάτε στις
παγίδες µόνοι σας. Βέβαια, αυτό είναι αφορµή από την αντί-
δραση της Αιγύπτου. 

Όµως, δεν µπορώ να καταλάβω πώς οι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας ανέχονται έναν Ντόκο να είναι σύµβουλος εθνικής
ασφαλείας του Πρωθυπουργού και να βγαίνει δηµοσίως και να
λέει το εξής: «Έπρεπε να υποστηρίξουµε τον Σάρατζ και τους ισ-
λαµιστές. Κακώς στηρίξαµε τον Χαφτάρ». Να λέει ο σύµβουλος
ασφαλείας του Έλληνα Πρωθυπουργού, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας -στον «ΣΚΑΪ» παρακαλώ- ότι κακώς στηρίξαµε
τον Χαφτάρ, αλλά έπρεπε να στηρίξουµε τον Σάρατζ, ο οποίος
είναι τουρκογενής, τουρκόφιλος µέχρι το µεδούλι του; Το λέει ο
Ντόκος. Το χειρότερο; Θα πρέπει να ζήσουµε µε το τουρκολυ-
βικό µνηµόνιο. Είναι αυτός ο τύπος ο οποίος µίλησε για συνεκ-
µετάλλευση. Βέβαια, υπάρχουν πολλοί τύποι που µιλάνε για
συνεκµετάλλευση και µιλούσαν κατά καιρούς και τριγυρνούν και
εδώ µέσα τώρα. Ο συνάδελφος κ. Γιάννης Λοβέρδος έλεγε κι
αυτός για συνεκµετάλλευση στις εκποµπές του, για να µην ξε-
χνιόµαστε. Πολλοί άλλοι έλεγαν για συνεκµετάλλευση. Όλα αυτά
αποδεικνύουν κάτι πολύ απλό.

Πάµε, λοιπόν, στον κ. Δένδια. Ο Δένδιας την 1η Ιουνίου του
2020: «Οι παράνοµες ενέργειες της Τουρκίας δεν παράγουν έν-
νοµα αποτελέσµατα». Ο Ντόκος τώρα µας λέει ότι παράγουν
αποτελέσµατα. Ο Υπουργός Εξωτερικών λέει ότι δεν παράγει
αποτελέσµατα το τουρκολυβικό σύµφωνο και ο κ. Ντόκος λέει
ότι παράγει. Στα Πρακτικά και αυτό, γιατί θέλω ειλικρινά να κα-
ταλάβετε ότι η άσκηση εξωτερικής πολιτικής είναι πολύ σοβαρή
υπόθεση για να ασκείται ελαφρά τη καρδία. Το λέω για να το κα-
ταλάβουν και όσοι δεν πιστεύουν. Δικαίωµά σας να µην πιστεύετε
αυτά που λέµε. Δικαίωµά σας που δεν πιστεύατε και το ’07 και
το ’08 και το ’09 και το ’10 που σας έλεγα ότι υπάρχει φυσικό
αέριο και πετρέλαιο εδώ µέσα. Είναι εδώ ο Χάρης Καστανίδης.
Τα έλεγα από τότε. Δικαίωµά σας να λέτε ό,τι θέλετε. Δεν είναι
δικαίωµά σας, όµως, να µοιράσετε τον πλούτο της Ελλάδος µε
την Τουρκία ή µε την Αίγυπτο ή µε άλλη χώρα. Είναι λάθος, είναι
εθνικό έγκληµα. 

Θα το πω ακόµα µία φορά: Εσείς οραµατίζεστε ένα Διεθνές
Δίκαιο, το οποίο δεν υπάρχει, είναι ανύπαρκτο, είναι στον φαν-
τασιακό µας περίγυρο. Θα σας πω ότι το Διεθνές Δίκαιο είναι
ανυπόστατο για έναν και µόνον λόγο, διότι δεν υπάρχει µηχανι-
σµός επιβολής του Διεθνούς Δικαίου από έναν φορέα.

Ο ΟΗΕ δεν έχει στρατό. Το ΝΑΤΟ δεν έχει στρατό, απλώς
υπάρχει η Αµερική. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει στρατό. Κατα-
λάβετέ το. Μόνοι είµαστε, µόνοι ήµασταν και µόνοι θα παραµεί-
νουµε, γιατί στο ΝΑΤΟ είναι και οι Τούρκοι, οι οποίοι είναι
«σύµµαχοί» µας. 

Οι Αµερικανοί, λοιπόν, ζητούν από τη Νέα Δηµοκρατία να τους
πουλήσουν -το ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ- λιµάνι Αλεξανδρούπολης, να
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µην αγοράσουµε 5G από τους Κινέζους, να τους δώσουµε κι
άλλες βάσεις. Οι Γάλλοι ζητούν να αγοράσουµε φρεγάτες Bel-
harra αξίας 3 δισεκατοµµυρίων. Το Ισραήλ θέλουν να αγοράσουν
την ΕΛΒΟ. Σας λέω τι θέλουν οι άλλοι. Το ζήτηµα είναι τι θέλουµε
εµείς. Εµείς έχουµε ζητήσει κάτι από όλους αυτούς; Τους Αµε-
ρικανούς έτσι κι αλλιώς, όλες οι κυβερνήσεις... Ο Πάιατ τριγυρ-
νούσε εδώ µέσα, όταν έγινε συµφωνία µε την Ιταλία. Όλες οι
κυβερνήσεις, είστε απέναντί τους πολύ µειοδοτικές ή, αν θέλετε,
πολύ διαλλακτικές ή πολύ αµερικανόφιλες. Η ουσία ποια είναι;
Τα ανταλλάγµατα, τι παίρνουµε, τι θα πάρουµε. Θα πάρουµε
ρητή δέσµευση από αυτόν που θα πάρουµε τα όπλα ότι θα κά-
νουµε συµπαραγωγή; Θα πάρουµε ρητή δέσµευση για κοινή
αµυντική τακτική αν επιτεθεί ο Τούρκος; Έτσι να τα πάρουµε.
Τζάµπα να µην τα παίρνετε, παιδιά. Τζάµπα οπλικά συστήµατα
να µην παίρνετε. Γιατί υπάρχει και εξωτερική πολιτική των όπλων,
των εξοπλισµών. Η εξωτερική πολιτική δεν είναι ο Δένδιας να
κάνει δηλώσεις. Είναι ο Δένδιας ή ο Υπουργός ή ο Πρωθυπουρ-
γός, όταν αγοράζει κάτι, να υπάρχει κι η αµυντική συµφωνία,
ώστε να βοηθηθεί η χώρα µας. Το λέω µε πολύ κοµψό τρόπο.
Γιατί τώρα που µιλάµε εµείς η Τουρκία αγοράζει πεντακόσια -ή
µάλλον κατασκευάζει, όχι αγοράζει- κατασκευάζει πεντακόσια
Kargu-2. Τα ξέρετε αυτά ποια είναι; Θα σας πω εγώ. Είναι ιπτά-
µενα, µη επανδρωµένα οχήµατα, χωρίς πιλότο, πεντακόσια πα-
ρακαλώ -όχι ένα και δύο- που πετούν σε σµήνος και έχουν και
µικρούς πυραύλους, έχουν εκρηκτική γόµωση. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Ότι αποκτούν υπεροπλία στον αέρα. Κι εµείς ακόµα είµα-
στε µε τα F-16 και τα Mirage, τα οποία θέλουν περισσότερα όπλα,
θέλουν βελτίωση, θέλουν αναβάθµιση, εδώ και µια δεκαετία και
παραπάνω. Και κυρίως παρασκευάζουν, κατασκευάζουν, συµπα-
ράγουν όπλα οι Τούρκοι µε Ιταλούς και Γερµανούς. Χθες δηµο-
σιεύτηκε στο «SPIEGEL» ότι η Γερµανία δίνει το ένα τρίτο της
κατασκευής των όπλων στην Τουρκία, και εσείς πιστεύετε ότι οι
Γερµανοί είναι φίλοι µας. Το ένα τρίτο της παραγωγής όπλων της
Γερµανίας το απορροφά η Τουρκία, και εσείς πιστεύετε ότι οι
Γερµανοί είναι φίλοι µας. Αυτά δεν γίνονται στη δική µου λογική.
Για να ξεκαθαρίσουµε τουλάχιστον τα πράγµατα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τις προτάσεις της Ελληνικής
Λύσης. Άποψή µας: ενιαίο αµυντικό δόγµα µε την Κύπρο, ΑΟΖ
µε την Κύπρο. Η άποψή µας είναι ότι υπάρχουν κόκκινες γραµ-
µές. Όποιος επιχειρήσει να τρυπήσει ελληνικό έδαφος, θάλασσα
ή στεριά, πρέπει ή να καταρριφθεί ή να καταστραφεί, όπως είπε
ο Φλώρος, ή να βυθιστεί το πλοίο πάραυτα. Τσιµεντένιος τοίχος
στον Έβρο. Προτάσεις σάς λέµε τώρα, για να υπάρχουν πάντα
προτάσεις. Εµπάργκο σε τουρκικά προϊόντα -το λέω εδώ και
µήνες- µε κωδικό 869. Είναι τουρκικά προϊόντα, µην τα αγοράζει
κανένας µας και κανένας Έλληνας. Το 2019 κάναµε εισαγωγές
2 δισεκατοµµυρίων ευρώ από την Τουρκία. Και επίσης να κλεί-
σουµε τους Κήπους για να µην περνάνε τουρκικά εµπορεύµατα.
Όσο προκαλεί, διεκδικεί σωβινιστικά ο αυταρχικός, ο δικτάτορας,
ο φασίστας Ερντογάν, θα απαντάς διπλωµατικά, εµπορικά, οικο-
νοµικά, και αν περάσει σε άλλη φάση µιλιταριστική, απαντάς µε
τον στρατό, που τον έχεις ισχυρό και είσαι έτοιµος να απαντή-
σεις. Αλλιώς θα χάσεις και αυτά που έχεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η άποψή µας είναι αυτή και το κυριότερο, να θυµάστε κάτι, κύ-

ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τώρα που µιλάµε -δυστυχώς αυτό
ισχύει για όλα τα κόµµατα- στο τουρκικό προξενείο γίνεται
χαµός, στην Κοµοτηνή. Δόθηκε εντολή, κύριοι συνάδελφοι -το
λέω µε πόνο ψυχής- επειδή στον Εχίνο υπάρχουν κρούσµατα, να
κινητοποιηθούν για ρατσιστική συµπεριφορά του ελληνικού κρά-
τους -ψάξτε το λίγο παραπάνω- ότι και καλά τους αποµονώνουν.
Και το υποδαυλίζει το τουρκικό προξενείο όλο αυτό. Πρέπει να
είµαστε προσεκτικοί µε αυτή την ιστορία και η άποψή µας είναι
δεδοµένη. Τα αδέρφια µας οι µουσουλµάνοι να µην πέφτουν
στην παγίδα του τουρκικού προξενείου, του προβοκάτορα του
Ερντογάν και του κάθε Ερντογάν. Αλλά η λύση είναι µία. Κλείστε
το τουρκικό προξενείο για να τελειώσει η σφηκοφωλιά και να µεί-
νουν τα αδέρφια µας ήσυχα, αγκαλιασµένα µε τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα

έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πριν εισέλθω στο κατάλογο των οµιλητών, θα ήθελα να πω
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ότι όποτε οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι χρειάζεται να µιλήσουν, να το λένε, ούτως
ώστε να παίρνουν τον λόγο εναλλάξ µε τους Βουλευτές.

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Ο κ. Μάξι-
µος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία είναι ο πρώτος οµι-
λητής. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Δικαιοσύνης πραγµατοποιείται στη σκιά ενός το-
ξικού κλίµατος, µιας νοσηρής περιρρέουσας ατµόσφαιρας, που
όζει. Αναφέροµαι στις καταγγελίες και κυρίως στις αποκαλύψεις,
εφόσον αληθεύουν, για τη λειτουργία παρακρατικού µηχανι-
σµού, που στη διάρκεια της προηγούµενης κυβέρνησης επιχεί-
ρησε να καταλύσει τη βασική διάκριση των εξουσιών. Τα όσα
συγκλονιστικά ακούµε να αποδίδονται σε Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ
για «µαγαζιά», «προσωπικές ατζέντες» και «λεφτά», εφόσον απο-
δειχθούν, συνιστούν ωµή παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης,
µε στόχο την υπονόµευση των πολιτικών τους αντιπάλων. Αν
ισχύουν, είναι ευθεία απόπειρα νόθευσης της λειτουργίας του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος, που στηρίζεται στη διάκριση των
εξουσιών και στην ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Γιατί δεν µιλάµε
απλά για ένα παραδικαστικό κύκλωµα, όπως αυτό που δυστυχώς
υπήρξε στο παρελθόν, µε επίορκους δικαστές, αλλά για επιχεί-
ρηση εργαλειοποίησης της δικαιοσύνης για τη σπίλωση και την
κατασυκοφάντηση των πολιτικών τους αντιπάλων. Μιλάµε για
σκοτεινές µεθοδεύσεις του παρασκηνίου, που δεν συνάδουν µε
κράτος δικαίου. Θέλω να ελπίζω ότι όλα αυτά ήταν εν αγνοία του
πρώην Πρωθυπουργού και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα κατα-
δικάσει αυτές τις συµπεριφορές των πρώην Υπουργών τους και
θα τους αποµακρύνει από τους κόλπους της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία από τις χρόνιες παθογένειες
της δικαιοσύνης είναι οι καθυστερήσεις στην απόδοσή της, που
κάποιες φορές φτάνουν στο σηµείο της αρνησιδικίας, πλήττον-
τας έτσι το κύρος της στα µάτια των πολιτών. Η υπερβολική κα-
θυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης υπονοµεύει το
δικαστικό µας σύστηµα και την εµπιστοσύνη των πολιτών στον
πυλώνα της δηµοκρατίας, που είναι η ανεξάρτητη δικαιοσύνη.
Αυτό, σε συνδυασµό µε τη µειωµένη αξιοπιστία στην εκτελεστική
και στη νοµοθετική εξουσία, συνιστά ένα ιδανικό, θα έλεγα, εκ-
κολαπτήριο για την ανάπτυξη ακραίων αντιδηµοκρατικών αντιλή-
ψεων. Η δικαιοσύνη πρέπει να βρει ταχύτερους ρυθµούς. Είναι
αδιανόητο εµβληµατικές υποθέσεις, όπως η δίκη της Χρυσής
Αυγής, να καθυστερούν να ολοκληρωθούν. Η δίκη της Χρυσής
Αυγής καθυστερεί εδώ και πέντε χρόνια, όταν η δίκη της Νυρεµ-
βέργης ολοκληρώθηκε σε έναν χρόνο ή η δίκη των πρωταιτίων
της χούντας µέσα σε πέντε µήνες. 

Πού οφείλεται όµως αυτή η γάγγραινα της δικαιοσύνης, οι
αργοί ρυθµοί απόδοσής της; Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, στα χρόνια των µνηµονίων και της κρίσης, ενώ είχαµε την
επιβολή ακόµη και αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας ρυθµίσεων,
που βαφτίστηκαν µεταρρυθµίσεις, χωρίς καµµία αποτελεσµατικό-
τητα, όπως η επιµήκυνση στη διάρκεια ζωής του φρέσκου γάλα-
κτος, στη δικαιοσύνη δεν υπήρξε καµµία ουσιαστική µεταρ-
ρύθµιση. Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου τολµά κάποιες τοµές,
στις οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια. 

Χαίροµαι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που οι απόψεις
που διατύπωσε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Πικραµµένος
και ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Πλιώτας για την αξιολό-
γηση των δικαστών ανοίγουν µία συζήτηση για να υπάρξει ένας
µεταρρυθµιστικός αέρας και στον χώρο της δικαιοσύνης και να
µην είναι ουσιαστικά µόνο η επετηρίδα προϋπόθεση για την προ-
αγωγή τους. 

Πού οφείλονται όµως οι καθυστερήσεις στην απονοµή της δι-
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καιοσύνης; Το ερώτηµα το έθεσα στο πλαίσιο της ακρόασης
ανώτερων δικαστικών για τη διατύπωση γνώµης της Διάσκεψης
των Προέδρων της Βουλής για την πλήρωση των θέσεων του
Προέδρου και των Αντιπροέδρων του Αρείου Πάγου. Οι ίδιοι οι
δικαστικοί λειτουργοί, κύριε Υπουργέ, αποδίδουν το πρόβληµα
στους εξής πέντε παράγοντες. Πρώτον, στην πολυνοµία. Δεύτε-
ρον, στη δικοµανία που έχουµε ως κοινωνία. Τρίτον, στον υπερ-
πληθυσµό των δικηγόρων. Τέταρτον, στην απουσία εξοικείωσης
µε εξωδικαστικές διαδικασίες, όπως η διαµεσολάβηση και, πέµ-
πτον, στις αδικαιολόγητες καθυστερήσεις και στην ασυνέπεια δι-
καστών στους χρόνους έκδοσης των αποφάσεων.

Μάλιστα, ορισµένοι µίλησαν για κακώς εννοούµενη δηµοσιοϋ-
παλληλική νοοτροπία δικαστών και ότι τα πειθαρχικά είναι εξαι-
ρετικά επιεική µε αυτούς που καθυστερούν, βάζοντας στο
τραπέζι και την επαναφορά της ρύθµισης για την αφαίρεση του
µισθού σε όσους καθυστερούν τις αποφάσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, κοινός τόπος είναι η
ανάγκη να γίνει πιο ουσιαστική η επιθεώρηση µε αύξηση του
αριθµού των επιθεωρητών, αλλά και του χρόνου της επιθεώρη-
σης, αλλά και η επιβράβευση των δικαστών που έχουν δικαστικό
φρόνηµα και οι αποφάσεις τους δεν πέφτουν στα εφετεία. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, τα προηγούµενα χρόνια δεν προ-
χώρησε η ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης, που θα βοηθούσε στην
ταχύτερη απονοµή της. Και, βεβαίως, θα πρέπει να δούµε τα ζη-
τήµατα της πολυνοµίας και της προώθησης της διαµεσολάβησης
ενός πετυχηµένου θεσµού στο Αγγλοσαξονικό Δίκαιο που θα
αποσυµφορήσει τα δικαστήρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα, αν και µπορεί κανείς να πει ότι στο µεγαλύτερο µέρος
του είναι τεχνικό, έχει κατά τη γνώµη µου τουλάχιστον τρεις ση-
µαντικές ρυθµίσεις που µπορούν να χαρακτηριστούν ως µεταρ-
ρυθµιστικά βήµατα. 

Πρώτον, η καθιέρωση τµηµάτων τα οποία θα εκδικάζουν µε
ταχύτερους ρυθµούς υποθέσεις µείζονος οικονοµικού ενδιαφέ-
ροντος, όπως επενδύσεις στην ενέργεια και στις τηλεπικοινω-
νίες. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσω επ’
αυτού, όλοι αντιλαµβανόµαστε πόσο ανασταλτικά σε επενδύσεις
λειτουργούν οι ατέρµονες δικαστικές εµπλοκές. Η χώρα χρειάζε-
ται επενδύσεις, χρειάζεται ευνοϊκό επενδυτικό κλίµα και η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, όπως έχει δεσµευτεί, κάνει πράξη τις
προϋποθέσεις για να έρθουν επενδύσεις.

Δεύτερον, η καθιέρωση του δικαστή-εισηγητή που θα αµβλύ-
νει επίσης το πρόβληµα της συµφόρησης των δικαστηρίων, κάτι
που συµφώνησαν και οι περισσότεροι εκ των δικαστών που ακρο-
αστήκαµε στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Η τρίτη µεταρρυθµιστική διάταξη, που θα έπρεπε βεβαίως να
είναι αυτονόητη, είναι η δηµιουργία για πρώτη φορά υπηρεσίας
στατιστικών δεδοµένων στη δικαιοσύνη. Χωρίς αξιόπιστα στατι-
στικά δεδοµένα είναι αδύνατος ο εντοπισµός των παθογενειών
και ο σχεδιασµός µακροχρόνιων και αποτελεσµατικών πολιτικών
στη δικαιοσύνη.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, υπερψηφίζω το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και συγχαίρω την ηγεσία
του, γιατί αυτό συνιστά ένα ακόµη βήµα εκσυγχρονισµού στον
χώρο της δικαιοσύνης. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, η δικαιοσύνη, που
είναι το αποκούµπι κάθε αδύναµου πολίτη, κάθε αδικηµένου αν-
θρώπου που αναζητά το δίκιο του, πρέπει να κάνει ακόµη πολλά
βήµατα για την ταχύτερη απονοµή της.

Εύχοµαι αυτά τα βήµατα να γίνουν επί των ηµερών σας, επί
των ηµερών της Κυβέρνησής µας, της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Χαρακόπουλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, περίµενα µεγαλύτερη προσοχή από τον προλαλή-
σαντα συνάδελφο, τον σοβαρό, συνετό και εξαιρετικά συµπαθή
κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο, όταν αναφέρονται σε «στοιχεία» που

δεν έχουν καν ερευνηθεί από τη δικαιοσύνη. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα τρεις φορές, εφόσον επα-

ληθευτούν και εφόσον ισχύουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η στάση της Νέας Δηµοκρατίας στη σκανδαλώδη
υπόθεση «NOVARTIS», διότι περί αυτής πρόκειται, πρόκειται περί
σκανδάλου, δείχνει έλλειψη σεβασµού προς το κράτος δικαίου
και προς την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και ταυτόχρονα απο-
δεικνύει ότι η ιδιοκτησιακή λογική που έχει η Νέα Δηµοκρατία
για το κράτος επεκτείνεται και στη συνταγµατικά κατοχυρωµένη
ανεξάρτητη δικαστική λειτουργία. 

Είναι προφανές ότι η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να συγκαλύψει
το σκάνδαλο «NOVARTIS», µετατρέποντάς το σε υπόθεση Πα-
παγγελόπουλου - σκευωρία ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια µετά τις
αποκαλύψεις που περιλαµβάνονται σε έγγραφα που έχουν κα-
τατεθεί στην ανακριτική επιτροπή της Βουλής, που ερευνά τη
συγκεκριµένη υπόθεση, να το µετατρέψει σε υπόθεση «παρακρά-
τους» ΣΥΡΙΖΑ. 

Επειδή η µέχρι τώρα επιχείρηση της Νέας Δηµοκρατίας να
συγκαλύψει το σκάνδαλο «NOVARTIS» πέφτει στο κενό, επιχει-
ρείται να θολωθούν τα νερά. Πρόκειται για κινήσεις αντιπερισπα-
σµού εκ µέρους της, αφού τα πράγµατα δεν εξελίσσονται καλά
για την Κυβέρνηση σε κανέναν τοµέα και αναφέροµαι κυρίως
στον οικονοµικό, στη µη δηµοσιοποίηση της κατανοµής των
πόρων που διατέθηκαν σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης κ.λπ..

Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία δεν δίνει δεκάρα για το κύρος
της δικαιοσύνης και την αξιοπρέπεια των δικαστικών λειτουργών
και τον σεβασµό που πρέπει να απολαµβάνει η δικαιοσύνη από
τον ελληνικό λαό. Παραβιάζει κανόνες, συκοφαντεί και εµπλέκει
δικαστικούς λειτουργούς στην υπόθεση. Βλέπετε ότι µόλις γίνει
η παραµικρή δικαστική κίνηση για οποιοδήποτε στέλεχος της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του ΠΑΣΟΚ, κατατίθεται µήνυση
κατά του αρµόδιου δικαστικού λειτουργού. Αυτό είναι πρωτοφα-
νές. Εν ολίγοις η Νέα Δηµοκρατία δηµιουργεί µια νοσηρή ατµό-
σφαιρα, χωρίς να ενδιαφέρεται για την αλήθεια παρά µόνον για
τη συγκάλυψη του σκανδάλου. 

Αυτή η νοσηρή ατµόσφαιρα -και αυτό ξεχάσατε να το πείτε,
κύριε Χαρακόπουλε- επιτείνεται από τις απειλές του Υπουργού
της Κυβέρνησης, Άδωνι Γεωργιάδη, για την εισαγγελέα διαφθο-
ράς. Είπε ότι θα πάει φυλακή. Είναι δηλώσεις και απειλές κυβερ-
νητικού αξιωµατούχου εις βάρος δικαστικού λειτουργού που,
µάλιστα, διερευνά και τις πράξεις ή παραλείψεις του σε σχέση
µε το σκάνδαλο «NOVARTIS». Παραβιάζεται η ενωσιακή και ελ-
ληνική νοµοθεσία και η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και ταυτόχρονα προσβάλλεται η δι-
καιοσύνη και η δηµοκρατία. 

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Το Ελεγκτικό Συνέδριο
είναι ένα από τα ανώτατα δικαστήρια της χώρας. Αποστολή του
είναι ο έλεγχος των δαπανών του κράτους και των ΟΤΑ, ώστε να
διασφαλίζεται η χρηστή και διαυγής διαχείριση του κρατικού
πλούτου, να αντιµετωπίζονται φαινόµενα κατασπατάλησης του
δηµοσίου χρήµατος και διαφθοράς και έτσι να µην υπονοµεύεται
η οικονοµική πορεία της χώρας. Η οµογενοποίηση, η κωδικοποί-
ηση της διάσπαρτης δικονοµικής νοµοθεσίας για το Ελεγκτικό
Συνέδριο είναι µια θετική εξέλιξη που επικροτείται από όλους. 

Είπε, βέβαια, ο κύριος Υπουργός στην οµιλία του στην τελευ-
ταία συνεδρίαση της επιτροπής ότι ενώ υπάρχει συµφωνία επί
της αρχής εφευρίσκονται λεπτοµέρειες για να ασκηθεί αντιπολί-
τευση. Δεν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ. Οι λεπτοµέρειες αυτές ανα-
πτύχθηκαν από τον εισηγητή µας. Θα έλεγα, όµως, ότι η γενική
συµφωνία επί του νοµοσχεδίου δεν σηµαίνει ότι υφίσταται και
συµφωνία για τη γενικότερη οπτική υπό την οποία αντιµετωπίζε-
ται η δικαιοσύνη από την Κυβέρνηση. 

Αυτή η γενικότερη προσέγγιση καταγράφεται ως στα µέχρι
τώρα πεπραγµένα της Κυβέρνησης και αποτυπώνεται στα όσα
είπε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης στο φόρουµ των Δελφών.

Όσον αφορά τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης, να υπενθυµίσω
την αύξηση του αριθµού των προέδρων εφετών και την ταυτό-
χρονη µείωση αυτών των εφετών, δηλαδή δικαστών που απονέ-
µουν δικαιοσύνη και που «τραβούν το κάρο» υπό ιδιαίτερα
αντίξοες συνθήκες. Την αύξηση της δαπάνης για την προσφυγή
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στη δικαιοσύνη. που συµβαίνει εν µέρει και µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, ειδικά µε την υποχρέωση καταβολής δικαστικού ενσήµου
σε όλες τις αναγνωριστικές αγωγές του πολυµελούς πρωτοδι-
κείου αυξάνοντας κατακόρυφα το κόστος της προσφυγής στη
δικαιοσύνη, όταν επί των ηµερών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχε
καταργηθεί η δαπάνη δικαστικού ενσήµου για όλες τις αναγνω-
ριστικές αγωγές και είχε µειωθεί κατά 50% η δαπάνη για τις κα-
ταψηφιστικές αγωγές των εργατικών διαφορών. 

Με αυτόν τον τρόπο επιβαρύνεται υπερβολικά και συνακό-
λουθα δυσχεραίνεται η προσφυγή του πολίτη στη δικαιοσύνη,
που αποτελεί και πρέπει να αποτελεί το τελευταίο καταφύγιο του
αδύναµου, κατατρεγµένου, αποκλεισµένου πολίτη αλλά και του
πολίτη της µεσαίας τάξης, για την οποία πολλά είχατε πει κατά
την προεκλογική περίοδο και εξακολουθείτε και εξαγγέλλετε,
αλλά µόνον εξαγγέλλετε. 

Να υπενθυµίσω επιπλέον και ενδεικτικά τη µεταφορά της σω-
φρονιστικής πολιτικής στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
την αλλαγή των ποινικών κωδίκων πριν προλάβουν να εφαρµο-
στούν, την ασυλία που προσφέρετε στα τραπεζικά στελέχη.

Και να πω εδώ ότι µιλάµε για στελέχη τραπεζών που είναι γνω-
στό ότι την περίοδο της επίπλαστης ευηµερίας αλλά και της κρί-
σης χορηγούσαν «θαλασσοδάνεια», δανεικά και αγύριστα σε
µέσα ενηµέρωσης και στα κόµµατα της ΝΔ και του ΠΑΣΟΚ. Να
υπενθυµίσουµε ότι η χρεοκοπία της χώρας και οι εξ αυτής µνη-
µονιακές πολιτικές οφείλονται στο τρίγωνο της διαπλοκής, τις
τράπεζες, τα µέσα ενηµέρωσης και το τότε δικοµµατικό σύστηµα
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που διασπάθισε δηµόσιο
χρήµα και στη συνέχεια οδήγησε σε αλλεπάλληλες ανακεφαλαι-
οποιήσεις των τραπεζών εις βάρος των φορολογούµενων πολι-
τών.

Επιπλέον, υπενθυµίζω την αποδέσµευση περιουσιακών στοι-
χείων προσώπων που τέλεσαν βαριά κακουργήµατα του «λευκού
κολλάρου» και ακόµα, για να υπογραµµίσετε το ταξικό στίγµα
σας, από την αποσυµφόρηση των δικαστηρίων µέσω της παρα-
γραφής και της παύσης της ποινικής δίωξης, εξαιρέσατε αδική-
µατα, όπως τη διατάραξη των πλειστηριασµών, όταν ακόµα δεν
έχετε προσδιορίσει αν θα υπάρξει προστασία της πρώτης κατοι-
κίας.

Και τέλος, ενδεικτικά στην αναστολή εφαρµογής της παροχής
κοινωφελούς εργασίας ως αυτοτελούς ποινής η οποία εµπεριέ-
χει -είναι γνωστό- λογική σωφρονισµού όχι µέσω εγκλεισµού
αλλά µέσω παροχής εργασίας, δηλαδή προσφοράς προς το κοι-
νωνικό σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τη γενικότερη προσέγγιση, αυτή αποτυπώνεται,

όπως είπα και προηγουµένως, στα όσα ανέφερε ο Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης στο φόρουµ των Δελφών, που είναι όχι µόνο
διαφορετικά σε σχέση µε τη δική µας προσέγγιση αλλά και αντι-
συνταγµατικά όπως τονίζουν όλες οι δικαστικές ενώσεις. 

Ο διαχωρισµός των δικαστών σε τακτικούς και επί θητεία και
η κατάργηση της ισοβιότητας προσκρούουν σε βασικές συνταγ-
µατικές επιταγές ,που διασφαλίζουν την προσωπική και λειτουρ-
γική ανεξαρτησία των δικαστών. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, η δικαιοσύνη που προτίθεστε και σχεδιάζετε να δηµι-
ουργήσετε, είναι δύο ταχυτήτων. Οι ταχύτητες αφορούν τόσο
τους φορείς που την απονέµουν, τα αντικείµενα διερεύνησης, εκ-
δίκασης και κρίσης, αλλά και άλλα χαρακτηριστικά, όπως η δα-
πάνη και ο χρόνος απονοµής της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, κύριε συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η
δηµιουργία τµηµάτων για την εκδίκαση πολυετών υποθέσεων,
που αφορούν επενδύσεις, όπως προβλέπεται στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο.

Η δικαιοσύνη είναι πυλώνας της δηµοκρατίας, του δηµοκρατι-
κού πολιτεύµατος και οφείλουµε όλοι να διαφυλάξουµε την ανε-
ξαρτησία της ως κόρη οφθαλµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Γεώργιος Κο-
τρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι µαζί µε τον Άρειο
Πάγο και το Συµβούλιο της Επικρατείας το Ελεγκτικό Συνέδριο
αποτελεί ένα από τα τρία ανώτατα δικαστήρια της χώρας, ελέγ-
χει τις δαπάνες του δηµοσίου και της τοπικής αυτοδιοίκησης,
εξετάζει δε συνταξιοδοτικές και καταλογιστικές διαφορές. 

Έχω υπηρετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση ως δήµαρχος αρ-
κετά χρόνια και µπορώ να σας µεταφέρω την εµπειρία µου από
τη σχέση που είχαν οι δήµοι µε τους τοπικούς κυρίως εκπροσώ-
πους του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αλλά και µε το κεντρικό Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. 

Ειρήσθω εν παρόδω, επιτρέψτε µου να τονίσω και να ξεκαθα-
ρίσω ότι ο κάθε δήµαρχος µε τις υπηρεσίες του αισθάνεται
ασφαλής µε τον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, γιατί όταν διαχειρίζεσαι χρήµατα και έργα, πάντα στο
πίσω µέρος του µυαλού σου έχεις ένα φόβο εµπλοκής σου σε
θέµατα κακοδιαχείρισης. Συγχρόνως, όµως, επιθυµείς να προ-
άγεται γρήγορα το έργο, γιατί τελικά από αυτό κρίνεσαι. 

Είναι γεγονός, λοιπόν, ότι ο ρόλος των τοπικών επιτρόπων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, στην πλειοψηφία τους ήταν µάλλον εποι-
κοδοµητικός µε δύο, όµως, χαρακτηριστικά προβλήµατα: Πρώ-
τον, αυτό της καθυστέρησης των ελέγχων λόγω έλλειψης
προσωπικού και µεγάλου φόρτου και δεύτερον, το πρόβληµα της
πολυνοµίας και της ασάφειας αφού σε περίπτωση διαφωνίας σε
κάποιο θέµα, δεν υπήρχε ενιαία αντιµετώπιση από όλα τα περι-
φερειακά τµήµατα του Ελεγκτικού Συνεδρίου ανά την Ελλάδα.
Κάθε ένα έδινε τη δική του ερµηνεία στον νόµο, µε αποτέλεσµα
πολλά σηµαντικά αναπτυξιακά θέµατα να παραπέµπονται και, µά-
λιστα, µετά από καιρό στα τµήµατα και στην ολοµέλεια του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου και έτσι να επιβαρύνονται µε µεγάλες χρονικές
καθυστερήσεις πολύ σηµαντικά έργα. 

Τι χρειαζόµαστε, λοιπόν, σήµερα; Απαντώ: Χρειάζεται όλη η
νοµολογία να ενοποιηθεί και να κωδικοποιηθεί και όλες οι υπη-
ρεσίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου να δίνουν τις ίδιες απαντήσεις
και γρήγορα. 

Το πετυχαίνει αυτό το παρόν νοµοσχέδιο; Απαντώ και πάλι.
Ναι, σε µεγάλο βαθµό, γιατί µε δυο λόγια κωδικοποιεί λειτουρ-
γίες της δικαιοσύνης, διασφαλίζει τη διαφάνεια, τον πραγµατικό
έλεγχο και, τελικά, την επιτάχυνση των διαδικασιών.

Για να δούµε πώς επιτυγχάνεται αυτό. Στις διατάξεις του πρώ-
του τµήµατος επιχειρείται ενοποίηση και επικαιροποίηση µιας δι-
κονοµίας κατασπαρµένης σε πολλαπλά νοµοθετήµατα, όπως στο
π.δ.1225/81 του κώδικα νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο που κυ-
ρώθηκε µε το πρώτο άρθρο του ν.4129/2013, αλλά και µιας δι-
κονοµίας ελλιπούς µε αποτέλεσµα να γίνεται παραποµπή αρχικά
στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και από το 2006 και µετά στον
Κώδικα της Διοικητικής Δικονοµίας. 

Κάποια, βέβαια, πράγµατα έχουν βελτιωθεί. Δεν είναι, όµως,
αρκετά. Έτσι στο πρώτο τµήµα της πρώτης ενότητας του νοµο-
σχεδίου θεσπίζεται ενιαίο κείµενο δικονοµίας για το Ελεγκτικό
Συνέδριο, καλύπτοντας ένα σηµαντικό κενό µε διατάξεις που
έχουν ως στόχο να απλοποιήσουν τη διαδικασία ενώπιον του
Ελεγκτικού Συνεδρίου µε την κατάργηση πολύπλοκων θεσµών
που δυσχεραίνουν την πρόσβαση σε αυτό.

Οι διατάξεις της πρώτης ενότητας στο σύνολό τους µε την επι-
τάχυνση που αναµένεται να έχουν στις διαδικασίες του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, θα συµβάλλουν έµµεσα και στην εθνική
οικονοµία εξαιτίας της φύσης αυτού του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
στο οποίο γίνεται, ως γνωστόν, ο προσυµβατικός έλεγχος των
συµβάσεων µεγάλων δηµόσιων έργων. 

Στο δεύτερο τµήµα του νοµοσχεδίου θεσπίζεται ολοκληρω-
µένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον προσυµβατικό έλεγχο. Πρόκει-
ται, βέβαια, για µικρής έκτασης κωδικοποίηση, όµως, των
ισχυουσών ρυθµίσεων που θεσπίστηκαν µέχρι σήµερα περιστα-
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σιακά και χωρίς συνοχή η µία µε την άλλη, ώστε να καταστούν
φιλικές στον χρήστη τους και να αρθούν οι µεταξύ τους αντιφά-
σεις. 

Τώρα οι διατάξεις του δεύτερου τµήµατος του νοµοσχεδίου
είναι αναγκαίες για τον εξορθολογισµό των ορίων υπαγωγής
στον προσυµβατικό έλεγχο, ενώ απλοποιούνται οι διέπουσες τη
διεξαγωγή του ελέγχου αυτού διατάξεις, ώστε να καθίστανται
εύχρηστες για τις αναθέτουσες αρχές και τους ενδιαφερόµε-
νους, βέβαια, εισάγοντας συγχρόνως καινοτοµίες, όπως η δυνα-
τότητα του δικαστηρίου να προσφεύγει στη συνδροµή ειδικών
για τη διευκρίνιση των συχνά περίπλοκων ζητηµάτων τεχνικής
φύσεως που ανακύπτουν κατά τον έλεγχο και την ανάθεση της
εκδίκασης µιας υπόθεσης. 

Τέλος, θα αναφερθώ στα τρία ειδικά τµήµατα που δηµιουρ-
γούνται, πρώτο αυτό των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, δεύτερο
αυτό της ενέργειας και τρίτο των προσωπικών δεδοµένων, η
ίδρυση των οποίων αποτέλεσε και σύσταση των ευρωπαϊκών θε-
σµών, οι οποίοι θεσµοί πιστεύουν ότι µε την ίδρυσή τους και τη
θεσµοθέτησή τους θα προσδώσουν αξιοπιστία στο ελληνικό δι-
καστικό σύστηµα, αφού ουσιαστικά µε τη λειτουργία τους θα
συµβάλλουν στην επιτάχυνση των διαδικασιών, στην αναβάθµιση
της ελληνικής δικαιοσύνης και τελικά στην ανάπτυξη, γιατί -κακά
τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- οι επενδυτές το πρώτο
πράγµα που θέλουν να γνωρίζουν είναι αν στη χώρα που θα
επενδύσουν υπάρχει αξιόπιστο και γρήγορο σύστηµα απονοµής
της δικαιοσύνης.

Κλείνοντας θα επισηµάνω το εξής: Παρακολούθησα κατά τις
συνεδριάσεις µας στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης και Δικαιο-
σύνης αλλά και σήµερα στις προηγούµενες οµιλίες τις ευαισθη-
σίες πολλών συναδέλφων, σε ό,τι αφορά το ύψος των δηµοσίων
συµβάσεων από το ΕΣΠΑ, οι οποίες θα πρέπει να ελέγχονται µε
προσυµβατικό έλεγχο. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όποιος από τους συνα-
δέλφους έχει ασκήσει διοίκηση, πιστεύω ότι θα συµφωνήσει µαζί
µου ότι πάντα, παράλληλα µε τη διαφάνεια και τη νοµιµότητα, θα
πρέπει να δίνουµε την αξία που πρέπει και στον παράγοντα απο-
τελεσµατικότητα. Κατεβάζοντας συνεχώς τα χρηµατικά όρια
ελέγχου, γινόµαστε βέβαια αρεστοί αφού αυξάνουµε τους ελέγ-
χους αλλά συγχρόνως ωθούµε το σύστηµα σε τέλµα. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι όσο και αν βελτιώσουµε µέσα από το νο-
µοσχέδιο τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αν τελικά κα-
τεβάσουµε το όριο ελέγχου από τα 10.000.000 στα 5.000.000
ευρώ, θα υπερδιπλασιάσουµε τον φόρτο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου και θα έχουµε κάνει τελικά –επιτρέψτε µου να το πω- µία
τρύπα στο νερό, σε σχέση µε τον στόχο. Ποιος είναι ο στόχος;
Είναι η αναβάθµισή του αλλά και η επιτάχυνση της λειτουργίας
του, σε σχέση βέβαια πάντα µε την ανάπτυξη της χώρας µας. Και
φοβάµαι ότι θα ζήσουµε µια ακόµα περίοδο τελµάτωσης θεµά-
των που σχετίζονται άµεσα µε την απορρόφηση ευρωπαϊκών
πόρων για έργα και για δράσεις, που είναι εργαλεία για την
εθνική ανάπτυξη. 

Με αυτές τις σκέψεις που βασίστηκαν εν πολλοίς στην αυτο-
διοικητική µου εµπειρία, είµαι βέβαιος ότι το νοµοσχέδιο αυτό
κάνει σηµαντικά βήµατα στην κωδικοποίηση και την επιτάχυνση
απονοµής δικαιοσύνης από το Ελεγκτικό Συνέδριο και πιστεύω
ότι θα πρέπει να τύχει της στήριξης όλων των πτερύγων της Βου-
λής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε η

ειδική κατηγορία των Βουλευτών που ερχόµαστε από την Αί-
θουσα Τροπαίων, και αυτό που σας φέρνουµε στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας είναι µία µοναδική και πρωτόγνωρη εµπειρία, η
οποία συγκλονίζει κάθε κοινοβουλευτικό άνθρωπο που βρίσκεται
αυτές τις ώρες σε εκείνη την Αίθουσα, σε µiα Αίθουσα µε ένα ιδι-
αίτερο αξιακό βάρος, κύριε Υπουργέ, καθώς η Αίθουσα Τρο-

παίων συνδέθηκε µε την υπογραφή του πρώτου Συντάγµατος
της Μεταπολίτευσης µετά την πτώση της χούντας και, βεβαίως,
η δηµοκρατία µας εκεί όταν εγκαταστάθηκε οριστικά, αυτό που
περίµενε ήταν να µην ξανακούσει και να µην της ξανασυµβούν
αυτά που αυτές τις µέρες όλοι βλέπουµε να περνούν µπροστά
µας.

Εµείς, όλες τις µέρες αυτές που συνεδριάζει η προανακριτική
επιτροπή στην Αίθουσα Τροπαίων, βλέπουµε µια δηµοκρατία σαν
σκιά να προχωρά ρακένδυτη, γλείφοντας τις πληγές της, µια δη-
µοκρατία που ψάχνει να βρει τα µαγαζιά και τα παραµάγαζα, τα
αφεντικά και τους υπαλλήλους, τις τύπισσες και τις ατζέντες, µια
δηµοκρατία που ψάχνει να βρει το animus.

Και σας έχω πει ξανά, κύριε Υπουργέ, από αυτό το Βήµα ότι
εσείς, το Υπουργείο σας, έχετε τον ρόλο του corpus µε όλα αυτά
τα οποία νοµοθετείτε, έχετε το ειδικό αξιακό βάρος να προασπί-
σετε όλα αυτά που βλέπουµε τις µέρες τούτες να διακυβεύονται.
Εφόσον επαληθευτούν όλα αυτά τα οποία ακούµε να συµβαί-
νουν, ποιος µπορεί, αλήθεια, να επιχαίρει µε αυτά και ποιος κοι-
νοβουλευτικός άνθρωπος µε εµπειρία ή και χωρίς µπορεί να λέει
ότι αυτά αφορούν έναν και µόνο;

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εγώ θεωρώ ότι αφορούν
το σύνολο του πολιτικού µας συστήµατος και θεωρώ ότι, πραγ-
µατικά, πρέπει να αποτελέσει απαρχή να αλλάξουµε µε σοβαρές
πολιτικές κινήσεις στην κατεύθυνση που θέλουµε το αξιακό µας
σύστηµα να λειτουργήσει. 

Πολύ σοβαρά πράγµατα έχουν συµβεί τις τελευταίες µέρες
και, δυστυχώς, η δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης,
εµφανίζεται ως ένας πολυτραυµατίας µετά από ένα µετωπικό
τροχαίο ατύχηµα. Δεν µπορούµε να µετρήσουµε τις πηγές και
δεν ξέρουµε, πραγµατικά, από πού να παροχετεύσουµε αίµα για
να ζήσει. 

Έχετε ευθύνες πολλές και θα πρέπει να περιφρουρήσουµε,
εσείς ειδικά, αυτό ακριβώς το ιδεολόγηµα της δηµοκρατίας στον
πυρήνα του, όπως ακριβώς γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχετε αυτή
την ευθύνη και το βάρος.

Σήµερα µας δίνεται µια ανάσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας.
Η αποπνικτική ατµόσφαιρα της Αίθουσας των Τροπαίων δεν
ισχύει εδώ. Γιατί εδώ σήµερα αποδεικνύουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι µπορούµε να λειτουργήσουµε πολλές φορές ως
πολιτικό σύστηµα και να συνεργαστούµε στοιχειωδώς σε νοµο-
θετικό επίπεδο. Μια κυβέρνηση µπορεί να πάρει τη σκυτάλη από
το χέρι της προηγούµενης και να βαδίσει στον ίδιο δρόµο, χωρίς
να νιώθει απαραίτητα ότι λοξοδροµεί. Το κράτος έχει στοιχειώδη
συνέχεια. Είναι ένα µήνυµα αυτό που εκπέµπουµε σήµερα και
είναι µήνυµα σηµαντικό. Πρέπει να µπορούµε να ξεπερνάµε τον
κακό µας εαυτό και τις αντανακλαστικές µη απαραίτητες πολιτι-
κές µάχες χαρακωµάτων ή τις µάχες οπισθοφυλακής, να κά-
νουµε σοβαρά και υπεύθυνα τη δουλειά µας, χωρίς αλαζονείες,
χωρίς δηκτικά σχόλια, χωρίς σήκωµα του φρυδιού, µόνο γιατί το
προτείνει κάποιος άλλος. 

Το νοµοσχέδιο που φέρατε προς συζήτηση, είναι ουσιαστικό
για την ποιότητα της δηµοκρατίας και τον εκσυγχρονισµό της
λειτουργίας ενός εκ των πυλώνων της, εν προκειµένω της δικαιο-
σύνης και ειδικότερα του κοµβικού για τη δικαιοσύνη Ελεγκτικού
Συνεδρίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο προετοίµασε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση για τη θέσπιση ενός ενιαίου κειµένου δικο-
νοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Η όλη προσπάθεια ξεκίνησε τότε, το 2018. Προχώρησε σε
έναν πιο ολοκληρωµένο σχεδιασµό και στις νέες εποχές, που
εδώ και καιρό θέλω να πιστεύω εγώ τουλάχιστον ότι εισήλθαµε
µε νέες απαιτήσεις, µε νέα δεδοµένα. Απαιτείται, πράγµατι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επικαιροποίηση του θεσµικού πλαι-
σίου, ιδίως από τη στιγµή που στοιχειώδης υποχρέωση είναι η
επιδίωξη της δηµοσιονοµικής διαφάνειας, της αµεροληψίας και
της παροχής ενός σταθερού και µοντέρνου πλαισίου ίσων ευκαι-
ριών. 

Εµείς έχουµε µεγάλη τιµή, να έχουµε στην παράταξή µας και
ανάµεσά µας έναν µεταρρυθµιστή, τον Χάρη Καστανίδη, και µά-
λιστα στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ που µε τις πρωτοβουλίες που
πήραν το έργο των δύο Υπουργών Δικαιοσύνης, της µεταρρυθ-
µιστικής κυβέρνησης του 2009 - 2012 του Χάρη Καστανίδη και
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του Μιλτιάδη Παπαϊωάννου, του κοµβικού ν.4055/2012 για τη δί-
καιη δίκη και την εύλογη διάρκεια αυτής, άνοιξε δρόµους και
εµείς είµαστε χαρούµενοι που αυτό το ιστορικό φορτίο γίνεται
και αξιακό φορτίο. 

Βεβαίως, δεν αποτελεί το µόνο δείγµα γραφής. Δεν είναι η µο-
ναδική απόδειξη ότι διαχρονικά το κίνηµά µας ήταν η µεταρρυθ-
µιστική δύναµη του τόπου. Πάντοτε στοχεύαµε στην υπέρβαση.
Πολλές φορές καλύπταµε κενά και λογικές αντιφάσεις, όπως
πρέπει να κάνετε και εσείς. 

Σήµερα, το νοµοθέτηµα το οποίο συζητάµε, µας βάζει στη δια-
δικασία τού «κουβεντιάζουµε ήσυχα και απλά». Και αυτό είναι ένα
µήνυµα. Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι θα οδηγηθούµε στην
αµοιβαδοποίηση, δεν θα εξαλείψουµε µεταξύ µας αντιθέσεις ή
διαφορετικές οπτικές. 

Έχουµε ειδικές παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ, σε ένα νοµο-
σχέδιο στο οποίο συµφωνήσαµε και µε την επεξεργασία που και
η εισηγήτριά µας και τα µέλη της επιτροπής έχουµε συµφωνήσει.
Δεν χρειάζεται να έχουµε άρθρο 363 που αφορά την αναστολή
εφαρµογής του 63 του Κώδικα Δικαστικού Σώµατος Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

Και επειδή είναι ειδικό θέµα και ο κόσµος δεν µας καταλαβαί-
νει, τι το θέλατε αυτό εδώ, όταν σας λένε ότι είναι φωτογραφικό; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εφαρ-
µοστικός νόµος µετά τη συνταγµατική αλλαγή. Το έχουµε πει,
κυρία Λιακούλη. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σας λένε, όµως, ότι αφορά δύο αν-
θρώπους. Όµως, εσείς θα το πείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά εγώ
θέλω να το ακούσω και να το ακούσουν και εκείνοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η οσµή εξυπηρέτησης για το συγκεκριµένο θέµα µάς χαλάει

όλη την ουσία, σας χαλάει και τη φωτογραφία, κάτι που δεν θέ-
λετε! Εγώ θα παρακολουθήσω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τις
παραπέρα εξηγήσεις σας. Και θεωρώ ότι θα την αναθεωρήσετε
τουλάχιστον σε ό,τι αφορά το φωτογραφικό της µέρος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Η τροπολογία που κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής, είναι τροπο-
λογία ουσίας. Την είδατε! Επειδή σας γνωρίζω, κύριε Υπουργέ,
και καταλαβαίνω ότι και εσείς θέλετε να προχωρήσετε το
πράγµα, όσον αφορά την προνοµιακή κατάταξη εργαζοµένων
στη διανοµή πτωχευτικής περιουσίας -το συνάντησα στη Λάρισα,
χειρίστηκα τέτοιου είδους υποθέσεις και έχουµε εκατοντάδες ερ-
γαζόµενους που έχουν πληγεί από αυτή τη διαδικασία- σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ να δείτε το θέµα, γιατί εµπίπτει στην κοινή
λογική. Αυτό πρέπει να γίνει και πρέπει να το ξαναδείτε. Έπρεπε
να το φέρετε εσείς µε δική σας πρωτοβουλία, γιατί θεωρώ ότι
ανήκει στην αυτόµατη δικαιωµατική πολιτική. 

Και έρχοµαι και στο τελευταίο που θέλω να θίξω. Σε ό,τι
αφορά, κύριε Πρόεδρε, τον προνοµιακό διάδικο, όταν υπάρχει
το δηµόσιο, όσες φορές το έχουµε συζητήσει αυτό, δεν καταφέ-
ραµε, δυστυχώς, ποτέ να µειώσουµε την ανισοµέρεια των εξου-
σιών και της καταστρατήγησης της µεταξύ τους συνταγµατικής
διάκρισης. Θα πρέπει σ’ αυτό να κάνουµε βήµατα, δεδοµένου ότι
και ιστορικά έχουµε την υποχρέωση. Ξέρετε γιατί; Διότι όταν δεν
το κάνουµε, κύριε Υπουργέ, φεύγουµε από την Αίθουσα της Ολο-
µέλειας του Κοινοβουλίου και γυρνάµε ξανά στην Αίθουσα Τρο-
παίων, για να συµβούν αυτά που συµβαίνουν τώρα εκεί. Και είµαι
σίγουρη ότι εσείς δεν το θέλετε καθόλου αυτό. Εµείς, πάντως,
σίγουρα όχι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Μάνη Παπαδηµητρίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελεγκτικό
Συνέδριο ως όργανο εποπτείας και ελέγχου δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης ιδρύθηκε το 1833, σχεδόν ταυτόχρονα µε τη δηµιουργία
του ελληνικού κράτους. Έκτοτε, αποτελεί έναν ιδιαίτερα σηµαν-

τικό θεσµό, άµεσα συνυφασµένο µε τη δηµοκρατία, τη δηµοσιο-
νοµική διαφάνεια και την ίδια την κοινωνία. Η αδιάλειπτη λειτουρ-
γία του από την ίδρυσή του έως σήµερα καταδεικνύει την
αναγκαιότητα της ύπαρξής του αλλά και την αξία του έργου του,
µε το οποίο αφ’ ενός εξασφαλίζεται η χρηστή δηµοσιονοµική δια-
χείριση και αφ’ ετέρου ενισχύεται η εµπιστοσύνη των πολιτών
έναντι της διοίκησης. 

Παρ’ όλη, όµως, τη σηµασία του, τη συνταγµατική του κατο-
χύρωση και την αδιάκοπη παρουσία του στην έννοµη τάξη για
σχεδόν εκατόν ενενήντα χρόνια, το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν διέ-
θετε έως σήµερα τη δική του δικονοµία, κάτι που δυσχεραίνει το
έργο των εφαρµοστών του δικαίου, δικαστών και δικηγόρων και
κατ’ επέκταση την προσφυγή των πολιτών σε αυτό. 

Αυτό το σηµαντικό κενό έρχεται να καλύψει σήµερα το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το οποίο εν-
σωµατώνει σε ένα ενιαίο κείµενο τις διάσπαρτες δικονοµικές
ρυθµίσεις που υπήρχαν αποσπασµατικά σε διάφορα νοµοθετή-
µατα ή εφαρµόζονταν αναλογικά από τον Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας και τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. Και για τον
λόγο αυτό, αξίζουν συγχαρητήρια και σε εσάς, κύριε Υπουργέ,
όπως φυσικά και στους αξιόλογους συνεργάτες σας, καθώς πρό-
κειται για ένα πόνηµα κυριολεκτικά -και το εννοώ αυτό- ιστορικό. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο αποκτά πλέον τη δική του δικονοµία.
Είναι ένα σύγχρονο νοµοθέτηµα που ρυθµίζει µε σαφήνεια τη
λειτουργία του δικαστηρίου και ενισχύει τη διαφάνεια στον τοµέα
των δηµοσίων δαπανών, διασφαλίζοντας για τη διοίκηση αλλά
κυρίως για τους διοικουµένους ασφάλεια δικαίου. Και το πιο ση-
µαντικό είναι ότι οι ρυθµίσεις αυτές φέρουν τη σφραγίδα της
ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου, των ανώτατων δηλαδή δι-
καστικών λειτουργών τού εν λόγω δικαστηρίου, οι οποίοι γνωρί-
ζουν τις ανάγκες, τα προβλήµατα και τη λειτουργία του καλύτερα
από τον καθένα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα δικονοµία του Ελεγκτικού
Συνεδρίου περιλαµβάνει πρώτα απ’ όλα µία σειρά διατάξεων,
που απαντούν στο µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η
ελληνική δικαιοσύνη και δεν είναι άλλο από την καθυστέρηση
στην έκδοση δικαστικών αποφάσεων, που ενίοτε κάποιοι µπορεί
να θεωρήσουν ότι αγγίζει και τα όρια της αρνησιδικίας.

Η εισαγωγή του θεσµού του εισηγητή-δικαστή ο οποίος πλέον
θα έχει τον πλήρη διοικητικό φάκελο της δίκης κατά την ηµέρα
της δικασίµου, ο ενισχυµένος ρόλος του προέδρου τµήµατος, ο
οποίος θα µπορεί να κατανέµει τις υποθέσεις ανά θεµατική κα-
τηγορία, να εντοπίζει τις προφανώς απαράδεκτες ή αβάσιµες αι-
τήσεις, καθώς και ο ολοένα αυξανόµενος αριθµός υποθέσεων
που θα συζητούνται σε συµβούλιο και όχι στο ακροατήριο, είναι
ορισµένες µόνο από τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που θα συµ-
βάλλουν στην επιτάχυνση της εκδίκασης των υποθέσεων. Και
όλα αυτά χωρίς να θίγονται τα δικαιώµατα των διαδίκων και µε
απόλυτο σεβασµό στην αρχή και τις επιταγές της δίκαιης δίκης.

Περαιτέρω, µε τα άρθρα 340 και επόµενα ενισχύεται η ελεγ-
κτική αποστολή του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε τη σύσταση νέου
τµήµατος ελέγχων και ανατίθενται στο Ελεγκτικό Συνέδριο τρεις
νέες αρµοδιότητες, ο  εντοπισµός των παθογενειών σε κρίσιµους
τοµείς της δηµόσιας διαχείρισης, η εκτίµηση της αξιοπιστίας των
συστηµάτων εσωτερικού ελέγχου της δηµόσιας διοίκησης,
καθώς και η διενέργεια ελέγχων µετά από απόφαση της Βουλής.

Θα ήθελα να σταθώ λίγο στην καινοτόµο αυτή πρόβλεψη του
άρθρου 343, µε την οποία θεσπίζεται για πρώτη φορά στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη η δυνατότητα της Βουλής, να ζητά από το
Ελεγκτικό Συνέδριο να δώσει προτεραιότητα σε κάποιον από
τους προγραµµατισµένος ελέγχους ή ακόµα και να διενεργήσει
άλλους πέραν των προγραµµατισµένων έως τρεις ανά έτος. 

Απαντώντας, λοιπόν, στις αιτιάσεις κυρίως της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ότι η ρύθµιση δήθεν παραβιάζει την αρχή της
διάκρισης των εξουσιών, επισηµαίνω ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο
δεν δεσµεύεται από αυτή την πρόταση της Βουλής. Εναπόκειται,
δηλαδή, στη διακριτική του ευχέρεια το αν θα διενεργήσει κατά
προτεραιότητα τον έλεγχο που του προτάθηκε ή όχι. Και σε κάθε
περίπτωση, πρόκειται για ρύθµιση η οποία συναντάται σε όλες
σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες.

Επιπλέον, ιδιαίτερα σηµαντικά είναι τα άρθρα 359 και 360, τα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΖ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15389



οποία προβλέπουν τη δυνατότητα σύστασης ειδικών τµηµάτων
στα µεγάλα πρωτοδικεία και εφετεία της Αθήνας και της Θεσσα-
λονίκης για την εκδίκαση υποθέσεων που αφορούν τις ηλεκτρο-
νικές επικοινωνίες, την ενέργεια και τα προσωπικά δεδοµένα.
Τέτοιου είδους νοµοθετικές πρωτοβουλίες αποτελούν σηµαντική
παρακαταθήκη για την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, προς
όφελος των επενδύσεων που τόσο ανάγκη έχει σήµερα η πα-
τρίδα µας, των επιχειρήσεων αλλά πολύ περισσότερο προς όφε-
λος των εργαζοµένων και συνεπώς όλου του ελληνικού λαού. 

Τέλος, ακόµη µία σπουδαία καινοτοµία είναι η σύσταση Γρα-
φείου Συλλογής και Επεξεργασίας Δικαστικών Στατιστικών Στοι-
χείων. Αυτή η διεύθυνση του Υπουργείου θα συγκεντρώνει και
θα επεξεργάζεται στατιστικά στοιχεία, ώστε η ηγεσία του Υπουρ-
γείου να έχει µία πλήρη εικόνα της κατάστασης της δικαιοσύνης
στη χώρα µας µε αριθµούς και µε αντικειµενικά δεδοµένα. Και,
φυσικά, είναι µιας πρώτης τάξεως ευκαιρία, να προβαίνει σε
διορθωτικές ενέργειες που αφορούν την οργάνωση και τη λει-
τουργία των δικαστηρίων όπου και όταν υπάρχει ανάγκη.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω ότι το
άλµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την ψηφιακή
ανασυγκρότηση της χώρας και εν προκειµένω του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε σφαιρικά. Και θα
σας εξηγήσω τι θέλω να πω. Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ,
θεωρώ ότι είναι απαραίτητη η εκπαίδευση των δικαστικών υπαλ-
λήλων στον χειρισµό των ψηφιακών µέσων, όπως επίσης απαραί-
τητη είναι και η επέκταση της διαλειτουργικότητας µεταξύ των
υπηρεσιών των Υπουργείων, ώστε να αντλούνται έγκαιρα και έγ-
κυρα οι πληροφορίες που χρειάζονται σε κάθε υπηρεσία, να εγ-
καταλειφθεί πλέον η αναχρονιστική υπηρεσιακή αλληλογραφία
για να έχουµε οικονοµικά οφέλη και φυσικά για να επισπεύσουµε
την έκδοση αποφάσεων.

Και πέραν αυτού, να υπάρχει και η τεχνική υποστήριξη όλων
αυτών από µόνιµο εξειδικευµένο προσωπικό, τουλάχιστον στα
µεγάλα πρωτοδικεία, να µη χρειάζεται να καλέσουν, για παρά-
δειγµα, στο Πρωτοδικείο της Κατερίνης τεχνικό από τη Θεσσα-
λονίκη, για να δει το σφάλµα που µπορεί να προκύψει σε έναν
ηλεκτρονικό υπολογιστή ή σε κάποιο πρόγραµµα.

Είµαι βέβαιη ότι όλα αυτά θα αντιµετωπισθούν άµεσα, όπως
µας έχετε εξάλλου διαβεβαιώσει.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµο-
σχέδιο εκσυγχρονίζει πλήρως τον σηµαντικό θεσµό του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, επιταχύνει την έκδοση των αποφάσεών του και
θεσµοθετεί τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων για τη διεξαγωγή των
δικών ενώπιόν του. Πρόκειται για µια ακόµα σηµαντική νοµοθε-
τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που ενισχύει τη δηµοσιονο-
µική διαφάνεια και ισχυροποιεί το κράτος δικαίου, απαραίτητες
προϋποθέσεις για την οικονοµική ανάπτυξη και την πρόοδο της
πατρίδας µας. Και για τον λόγο αυτό το υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να σας κάνω, λοιπόν,
µία ενηµέρωση. Έχουν µείνει δεκατέσσερις συνάδελφοι να µιλή-
σουν, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και ο Υπουργός. Ο
Υπουργός µού είπε ότι θέλει να µιλήσει µετά τον κ. Καλαµατιανό
-να ετοιµάζεται να έρθει- και, βεβαίως, υποθέτω ότι οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι περιµένουν να ακούσουν τον Υπουργό για
να ξεκινήσουν και εκείνοι τις αγορεύσεις τους. Εάν µείνουµε
όπως πάµε αρκετά πειθαρχηµένοι, γύρω στις 6 το απόγευµα λο-
γικά θα έχουµε τελειώσει.

Ο κ. Καλαµατιανός Διονύσιος, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν τελειώνει ο

πρώτος κύκλος των οµιλητών πρώτα; Γιατί να µην τελειώσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μου ζήτησε ο Υπουρ-

γός να µιλήσει µετά τον κ. Καλαµατιανό. Εντάξει, αν σας άκουσε
και επείσθη να το πάει παραπίσω, κανένα πρόβληµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν νοµίζω ότι µε άκουσε, γιατί είναι
απασχοληµένος. Δεν τον ρωτάτε εσείς, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, άµα τελει-
ώσει ο κ. Καλαµατιανός, κύριε Παφίλη, αλλά εσείς οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι θέλετε να ακούσετε τον Υπουργό για να
µιλήσετε, αυτό βλέπω εγώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, τώρα για δύο οµιλητές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, για να πάµε

µέχρι...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να τελειώσει ο πρώτος κύκλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, όσο γι’ αυτό

θα παρακαλέσω τον Υπουργό να µιλήσει µέχρι και ο κ. Γκιόκας
και µετά να πάρει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ και εγώ στο ζή-

τηµα της επικαιρότητας, επειδή αναφέρθηκαν σε αυτό και συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Θέλει πάρα πολλή προσοχή από εµάς, το νοµοθετικό σώµα,
τους διαµορφωτές του δικαίου στη χώρα, η άκριτη αναπαραγωγή
και η υιοθέτηση αποσπασµατικών και επιλεκτικών διαρροών πα-
ράνοµα ηχογραφηθείσας ιδιωτικής συνοµιλίας, η οποία µάλιστα
ερµηνεύεται και αυθαίρετα. Είναι ατόπηµα από µέρους µας να υιο-
θετούµε και να ερµηνεύουµε το περιεχόµενο αυτής της παράνο-
µης ηχογράφησης, πριν καν αποφανθούν για τη νοµιµότητα και
την αρτιότητα του περιεχοµένου τα αρµόδια όργανα.

Οφείλουµε, όµως, να τοποθετηθούµε και να καταδικάσουµε -
επειδή ο κ. Χαρακόπουλος αναφέρθηκε προηγουµένως στη διά-
κριση των εξουσιών- τη δηµόσια τοποθέτηση Υπουργού, που µε
πρωτοφανή τρόπο απείλησε εισαγγελική λειτουργό. Είπε, λοι-
πόν, ότι θα πρέπει να καταδικαστεί σε πολυετή φυλάκιση εισαγ-
γελική λειτουργός, η οποία µάλιστα τον ελέγχει.

Αυτό είναι ένα θεσµικό ατόπηµα, κύριε Υπουργέ, και πρέπει
όλοι να λάβουµε θέση. Οφείλουµε όλοι να λάβουµε θέση σε αυτό
το θεσµικό ατόπηµα. Η παρέµβαση και η απειλή µε φυλάκιση της
εισαγγελέως από Υπουργό δυναµιτίζει τα θεµέλια του κράτους
δικαίου και της ίδιας της δηµοκρατίας µας. Οφείλουµε, λοιπόν,
να πάρουµε θέση σε αυτό το πολύ σηµαντικό ατόπηµα.

Πολλές φορές, κύριε Υπουργέ, σας έχουµε ζητήσει να τοπο-
θετηθείτε και για το ζήτηµα της αδικίας σε βάρος των δικηγόρων.
Οι δικηγόροι για τρεις µήνες είχαν κλειστά τα δικαστήρια, έλαβαν
µόνο το ποσό των 600 ευρώ. Από εδώ από αυτό εδώ το Βήµα ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε δεσµευτεί ότι θα λάβουν και το επί-
δοµα των 800 ευρώ. Δεν το έλαβαν ποτέ.

Και ρωτάµε: Έχετε εισηγηθεί εσείς προσωπικά µέτρα στήρι-
ξης για τους δικηγόρους; Κάποια τέτοια µέτρα θα ήταν η απαλ-
λαγή από το τέλος επιτηδεύµατος και η µείωση του ΦΠΑ για τις
δικηγορικές υπηρεσίες, προτάσεις µε τις οποίες συµφωνεί και η
ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων.

Οφείλετε κάποια στιγµή να απαντήσετε στον πολύπαθο και πο-
λυπληθή κλάδο των δικηγόρων που έχει πληγεί εξαιρετικά από
την πανδηµία. Τα δικαστήρια, λοιπόν, είναι κλειστά από τις αρχές
Μαρτίου. Η παράταση του δικαστικού έτους µέχρι το τέλος Ιου-
λίου δεν αποτελεί λύση στο πρόβληµα. Στην πραγµατικότητα οι
δικηγόροι θα δουλέψουν µε την έναρξη του νέου δικαστικού
έτους. Αν σας έχει απασχολήσει αυτό, οφείλετε ως Κυβέρνηση
να τους στηρίξετε έµπρακτα. Στη µεγάλη πλειοψηφία των δικη-
γόρων µειώθηκε σηµαντικά το εισόδηµά τους κατά την περίοδο
των µνηµονίων. Τώρα, όµως, λόγω της πανδηµίας αντιµετωπί-
ζουν πρόβληµα επιβίωσης. Αναµένουν, λοιπόν, την υλοποίηση
της πρωθυπουργικής και κυβερνητικής δέσµευσης για ουσια-
στική στήριξή τους.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, το οποίο παρ’ ότι είναι κώδι-
κας δεν εισήχθη µε τη διαδικασία των κωδίκων και δεν έχει εξη-
γηθεί επαρκώς αυτό.

Στις διατάξεις για τον προσυµβατικό έλεγχο προφανώς και
συµφωνούµε µε τη µείωση των χρηµατικών και ποσοτικών ορίων
και τη διεύρυνση του ελέγχου. Θα πρέπει, όµως, οι υπηρεσίες
του Ελεγκτικού Συνεδρίου να ενισχυθούν µε προσωπικό, ώστε οι
έλεγχοι να είναι άµεσοι και να διεκπεραιώνονται ταχύτατα.

Η χώρα προέρχεται από µια βαθιά δεκαετή οικονοµική κρίση
που προκάλεσε η χρεοκοπία του 2009 - 2010. Η αναφορά του
Υπουργού Οικονοµικών για ύφεση 16% προκαλεί νέους εφιάλ-
τες. Η διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος πρέπει να αποκλει-
στεί µε κάθε τρόπο. Η λογοδοσία για το πού πηγαίνει κάθε ευρώ
του ελληνικού λαού αποτελεί αδήριτη ανάγκη.
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Αναµένουµε, βέβαια, µέχρι και σήµερα να ανακοινωθούν από
τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο στον ελληνικό λαό τα ποσά, τα χρη-
µατικά ποσά που πήγαν σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Μάλιστα,
από τη λίστα των µέσων προκύπτει ότι χρηµατοδοτήθηκαν και
ανύπαρκτες ιστοσελίδες ή χαµηλής επισκεψιµότητας ιστοσελί-
δες και περιµένουµε να δούµε τι ποσά έλαβε κάθε µέσο, ώστε
να δούµε και µε ποια κριτήρια και µε ποιους αδιαφανείς τρόπους
µοιράστηκαν τα χρήµατα. Ο σεβασµός στον ελληνικό λαό και ο
έλεγχος κάθε δαπάνης πρέπει να αποδεικνύεται στην πράξη.

Σε σύνδεση µε αυτό επαναλαµβάνουµε ότι έστω και τώρα θα
πρέπει να επαναφέρετε τη διάκριση των χρηµατικών ορίων για
τους ΟΤΑ. Τα προβλεπόµενα ποσά πρέπει να µειωθούν σε ό,τι
αφορά τους ΟΤΑ και ο έλεγχος να καταλαµβάνει όσο το δυνατόν
µεγαλύτερο πεδίο.

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα 359 και 360, µε τα οποία εισάγετε
τη δηµιουργία ειδικών τµηµάτων στα πολιτικά και διοικητικά δι-
καστήρια. Αυτά θα αποτελούνται κατά προτίµηση από δικαστές
µε εξειδίκευση ή ιδιαίτερη εµπειρία στη συγκεκριµένη κατηγορία
διαφορών. Η εµπειρία αυτή θα προκύπτει είτε από σχετικούς µε-
ταπτυχιακούς και διδακτορικούς τίτλους είτε από προγενέστερη
συναφή δραστηριότητα. Οι υποθέσεις αυτές αφορούν το εθνικό
και ενωσιακό δίκαιο των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, της ενέρ-
γειας και της προστασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα. Στα ειδικά τµήµατα αυτά, µάλιστα, σύµφωνα µε το
νοµοσχέδιο που εισάγετε, θα µπορούν να εισάγονται και άλλες
υποθέσεις, αν κατά την κρίση του Τριµελούς Συµβουλίου Διεύ-
θυνσης των Πρωτοδικείων τούτο απαιτείται λόγω υπηρεσιακών
αναγκών.

Σε µια εποχή που η απονοµή δικαιοσύνης αγγίζει τα όρια της
αρνησιδικίας εισάγετε µια ειδική µεταχείριση για κάποιους, δί-
νετε προτεραιότητα σε υποθέσεις που σχετίζονται µε συγκεκρι-
µένους επενδυτές και επιχειρηµατίες. Αδιαφορείτε για το σύνολο
της επιχειρηµατικότητας, για τους εργαζόµενους, για τις ευάλω-
τες κοινωνικές οµάδες.

Η επιτάχυνση της δικαιοσύνης, όµως, δεν µπορεί να είναι αν-
τικείµενο πολιτικών εξυπηρετήσεων. Η επιτάχυνση της δικαιοσύ-
νης πρέπει να γίνει πράξη για όλους τους πολίτες. Είναι αναγκαίο
να προχωρήσετε άµεσα σε λήψη ολιστικών µέτρων που θα φέ-
ρουν απτά αποτελέσµατα, να µη φέρνετε αποσπασµατικά µέτρα
προς εξυπηρέτηση µιας οικονοµικής ελίτ.

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο εισάγετε ότι τα νέα αυτά τµήµατα
θα στελεχώνονται από δικαστές µε υψηλά τυπικά προσόντα και
πολυετή εµπειρία. Δηµιουργείτε έτσι διακρίσεις, κάστες µεταξύ
των δικαστικών λειτουργών µε κίνδυνο τη διάσπαση του ενιαίου
του δικαστικού σώµατος.

Προσθετικά, η δηµιουργία αυτών των τµηµάτων θα αποψιλώ-
σει τα υπόλοιπα τµήµατα, µε συνέπεια την έτι περαιτέρω καθυ-
στέρηση της απονοµής της δικαιοσύνης.

Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι µια άστοχη νοµοθετική ρύθµιση,
θα έχει δυσµενή αποτελέσµατα για αρκετά χρόνια µετά στη λει-
τουργία της δικαιοσύνης. Δυστυχώς, τα τυχόν λάθη ταλανίζουν
τους πολίτες και την κοινωνία. Δεν είµαστε εναντίον των επενδύ-
σεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είµαστε κατά των επενδύσεων, αλλά δεν µπορεί να γίνεται

επιλεκτική διάκριση µεταξύ της επιχειρηµατικότητας και των πο-
λιτών.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη να υπάγονται στα ειδικά
αυτά τµήµατα και οι υποθέσεις, που θα κρίνει η εκάστοτε τριµε-
λής διοίκηση του πρωτοδικείου. Με ποια κριτήρια, όµως, θα λαµ-
βάνεται αυτή η απόφαση; Πόσο αντικειµενικά θα είναι αυτά τα
κριτήρια; Κάθε πρωτοδικείο µπορεί να έχει εντελώς διαφορετικά
κριτήρια για το ποιες υποθέσεις θα υπάγονται σε αυτά τα τµή-
µατα.

Με αυτή τη ρύθµιση, λοιπόν, παραβιάζεται και η έννοια του φυ-
σικού δικαστή και της ισότητας ενώπιον του νόµου. Η δικαιοσύνη
είναι ένας θεσµός, που διαπερνά κάθε έκφανση της πολιτικής και
κοινωνικής ζωής, διατρέχει κάθε συστατικό στοιχείο του κράτους
και δεν µπορεί να αλλάζει κατά βούληση και κατά περίπτωση.

Κλείνοντας, θέλω να θυµίσω ότι η δικαιοσύνη οφείλει να έχει
στο επίκεντρο των προτεραιοτήτων της όλους τους πολίτες. Η
δικαιοσύνη είναι το τελευταίο καταφύγιο του πολίτη, ιδιαίτερα
του αδύναµου, του αδικηµένου. Πρέπει να προστατεύσουµε µε
συνέπεια το κύρος της. Η δικαιοσύνη δύο ταχυτήτων και δύο ποι-
οτήτων δεν µπορεί να είναι ανεκτή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Θα γίνει µία µικρή αναπροσαρµογή. Ο κύριος Υπουργός θα µι-

λήσει, αφού κλείσει ο πρώτος κύκλος. Δηλαδή, θα µιλήσει τώρα
ο φίλος µου, ο κ. Σιµόπουλος, Βουλευτής Θεσσαλονίκης της
Νέας Δηµοκρατίας, µετά ο κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας και κλείνει ο κύκλος των εναλλασσοµένων
οµιλητών. Μετά θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός και συνεχίζουµε
µε τους οµιλητές ή µε όποιον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο θέλει
τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’

αρχάς σας υπόσχοµαι ότι δεν θα πω τίποτα για το ΚΚΕ. Ίσα-ίσα,
στο τέλος της οµιλίας µου θα κάνω και µία πρόταση, µε την
οποία µπορεί και να συµφωνήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό θα είναι γεγο-
νός, πάντως, στη Βουλή.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είναι γεγονός.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα αναφερθώ στο

συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά σε ορισµένα του σηµεία, που
αφορούν κυρίως τον προσυµβατικό έλεγχο, έναν προσυµβατικό
έλεγχο, που τον έχω ζήσει στο πετσί µου ως µέλος κυβέρνησης,
γιατί ενώ πάρα πολλές φορές ήµασταν έτοιµοι να υπογράψουµε
σηµαντικές συµβάσεις για σηµαντικά έργα, περιµέναµε τις απο-
φάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Καλώς τις περιµέναµε, αλλά
πάρα πολλές φορές αργούσαν σηµαντικά.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχει το πλεονέκτηµα ότι επιτα-
χύνει αυτές τις διαδικασίες. Βάζει δικλίδες, κωδικοποιεί διατάξεις
και θέµατα που είναι σίγουρο ότι θα επιταχύνουν όλη αυτή τη
διαδικασία. Βέβαια, περιµένω να δω και τη σχέση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου µε την Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. Υπάρχει
µία νοµολογία, η οποία λέει ότι οι αποφάσεις του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου υπερτερούν, αλλά ίσως θα πρέπει να υπάρχει και κάποια
νοµοθετική ρύθµιση, που θα ξεκαθαρίσει αυτή, αν θέλετε, τη
διαρχία. Πρέπει να αποφασίσουµε αν η Ενιαία Αρχή Δηµοσίων
Συµβάσεων προηγείται του Ελεγκτικού Συνεδρίου ή όχι. Από ότι
γνωρίζω -χωρίς να είµαι ειδικός- υπάρχει νοµολογία ότι το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο προηγείται.

Θέλω, επίσης, να φωτίσω κάποιες διατάξεις, όπως είναι του
άρθρου 324, που πολύ σωστά ενσωµατώνουν στη διαδικασία του
Ελεγκτικού Συνεδρίου -γιατί αυτό σηµαίνει και διαφάνεια- και
συµβάσεις που αφορούν, παραδείγµατος χάρη, αγορά κτηρίων
από το δηµόσιο. Μέχρι τώρα από ό,τι γνωρίζω δεν υπήρχε. Το
ίδιο συµβαίνει και για την αξιοποίηση ακινήτων του ΤΑΙΠΕΔ ή για
συµβάσεις του Πράσινου Ταµείου. Άρα, λοιπόν, ενσωµατώνον-
τας η διαδικασία του Ελεγκτικού Συνεδρίου και αυτές τις δρά-
σεις, νοµίζω ότι προάγουµε τη διαφάνεια.

Επίσης, µέσα από το άρθρο 326 βλέπουµε ότι αναγκαστικά η
προθεσµία των αποφάσεων γίνεται «τριάντα µέρες». Εκεί, βέ-
βαια, υπάρχει πάντα το πρόβληµα ότι πολλές φορές ζητώνται
επιπλέον στοιχεία. Μάλιστα, ζητώνται επιπλέον στοιχεία όχι ου-
σιαστικά, απλώς για να παραταθεί η προθεσµία των τριάντα ηµε-
ρών. Είναι ένα θέµα το οποίο πιστεύω ότι και αυτό πρέπει να το
λύσουµε.

Στη σωστή κατεύθυνση κινείται και το νοµοσχέδιο, όσον
αφορά τους εξωτερικούς συνεργάτες ή συµβούλους, που µπορεί
να χρησιµοποιεί το Ελεγκτικό Συνέδριο και, τέλος, αναφορικά µε
τµήµατα, όπως είναι για την ενέργεια και τις τηλεπικοινωνίες, που
πιστεύω απολύτως ότι θα βοηθήσουν να επιταχυνθεί η υλοποί-
ηση ορισµένων επενδύσεων.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα, το οποίο ανέφερα και στην αρχή.
Είναι ένα θέµα, που αφορά πάρα πολλούς συµπολίτες µας. Συγ-
κεκριµένα, είναι το περιστατικό το οποίο συνέβη στη Ρόδο. Έχω
προτείνει παλαιότερα -το προτείνω και τώρα- από το πιο επίσηµο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΖ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15391



Βήµα, που είναι αυτό της Βουλής, τα σχολικά γεύµατα τα οποία
κινήθηκαν ως απόφαση στη σωστή κατεύθυνση και, κατά τη
γνώµη µου, εν µέρει απέτυχαν, να δίνονται στα σχολικά κυλικεία.
Έτσι θα βοηθήσουµε και δέκα χιλιάδες µικροεπαγγελµατίες και
από την άλλη, θα αποφύγουµε αυτή τη διαδικασία των ενστά-
σεων µεταξύ ορισµένων µεγάλων εταιρειών, ενστάσεις, οι οποίες
έφεραν ως αποτέλεσµα φέτος για πάρα πολλούς µήνες, δήµοι
της δυτικής Θεσσαλονίκης να µην έχουν σχολικά γεύµατα.

Τα σχολικά γεύµατα είναι µέτρια σήµερα. Πολλά από αυτά κα-
ταλήγουν στους κάδους των σκουπιδιών. Επίσης, να τονίσω ότι
οι µαθητές που έχουν πρόβληµα, περιµένουν αργά µέχρι τις
12:00’ και τις 13:00’ να τους δοθεί το σχολικό γεύµα και δεν
έχουν δεκατιανό. Οι σχολικές επιτροπές έχουν την ευαισθησία,
προφανώς. Τα παιδιά τους είναι. Μπορούν να διαχειριστούν µε
καλύτερο τρόπο τα ίδια χρήµατα. Δηλαδή, δεν ζητώ να αυξηθεί
ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εργασίας για τη συγκεκρι-
µένη δράση, αλλά να κατευθυνθεί πολύ καλύτερα. Θεωρώ, επί-
σης, ότι η συνεργασία των κυλικείων µε τις σχολικές επιτροπές
µπορεί να οδηγήσει και σε συνεργασία κάποιων καταστηµάτων
εστίασης στους τοπικούς δήµους.

Θεωρώ ότι πολλές πλευρές της Βουλής µπορούν να συµβά-
λουν σε αυτήν την προσπάθεια. Προφανώς, θέλει επεξεργασία.
Προφανώς, θέλει και το Υπουργείο να µην έχει τον φόβο ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ -γιατί πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ ήταν τα σχολικά γεύµατα
και είναι στη σωστή κατεύθυνση- θα αντιδράσει, λέγοντας ότι δεν
θα δίνονται σχολικά γεύµατα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Σιµό-
πουλε, για την τήρηση του χρόνου.

Κλείνουµε τον πρώτο κύκλο µε τον συνάδελφο κ. Ιωάννη
Γκιόκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος.

Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πήρα τον λόγο για να αναφερθώ στην

τροπολογία που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ,
σχετικά µε τη διαφάνεια στη διαχείριση της κρατικής διαφήµι-
σης, που πηγαίνει σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Είναι ένα ζή-
τηµα που έχει απασχολήσει πάρα πολλές φορές τον δηµόσιο
διάλογο και τώρα και στο παρελθόν, που έχει αξιοποιηθεί και
αξιοποιείται για αποπροσανατολιστικές αντιπαραθέσεις και που
πάνω από όλα, αξιοποιείται για να διαµορφώνουν οι κυβερνήσεις
µηχανισµούς ελέγχου της ενηµέρωσης, από κοινού φυσικά µε
τους ιδιοκτήτες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Αποκορύφωµα αυτού του φαινοµένου ήταν η περιβόητη «λίστα
Πέτσα» και η διαχείριση των 20 εκατοµµυρίων ευρώ της διαφη-
µιστικής δαπάνης για την πανδηµία, στο πλαίσιο της οποίας δα-
πάνης υπήρξαν µέχρι και τραγελαφικές καταστάσεις
χρηµατοδότησης ανύπαρκτων site και για την οποία δαπάνη η
Κυβέρνηση εξακολουθεί να κάνει το παγώνι και να µη δίνει λο-
γαριασµό για το τι πήγε και πού.

Η σηµερινή ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, φυσικά δεν αθωώ-
νει την ευθύνη προηγούµενων κυβερνήσεων, και του ΠΑΣΟΚ και
του ΣΥΡΙΖΑ, που αξιοποίησαν στον έναν ή στον άλλο βαθµό πα-
ρόµοιες πρακτικές και παρόµοια µέσα, γιατί όλοι θέλουν να συν-
τηρούν έναν αδιαφανή µηχανισµό χειραγώγησης του ελληνικού
λαού, έναν µηχανισµό εξωραϊσµού της πολιτικής τους. Έχουν
ακόµη µεγαλύτερη ευθύνη, γιατί διαµόρφωσαν και διατήρησαν
ένα διάτρητο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο επέτρεπε και επιτρέ-
πει αυτή την ασυδοσία.

Φυσικά, δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι µε την τροπολογία που
καταθέτουµε θα λυθεί το πρόβληµα. Ωστόσο, είναι µία τροπολο-
γία που διαµορφώνει κάποιους ελάχιστους και στοιχειώδεις κα-
νόνες, που αν µη τι άλλο, τουλάχιστον επιβάλλουν να γνωρίζει ο
ελληνικός λαός πώς χρησιµοποιούνται τα χρήµατά του.

H πρώτη παράγραφος της τροπολογίας προβλέπει κάτι, που
για το ΚΚΕ είναι πολύ σοβαρό και το είχαµε πει από την πρώτη
στιγµή, όταν ξεκίνησαν να συζητούνται στη Βουλή οι πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου για την πανδηµία. Ποιο είναι αυτό το ζή-
τηµα; Είναι η πρόβλεψη ότι τα µηνύµατα που αφορούν την
προστασία της δηµόσιας υγείας, την προστασία από σοβαρό κίν-
δυνο, απειλή, όπως είναι µία πανδηµία, και την ενηµέρωση του

ελληνικού λαού, δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να µεταδί-
δονται µε όρους διαφηµιστικής καµπάνιας. 

Σε αυτές, λοιπόν, τις περιπτώσεις τα µηνύµατα θα πρέπει να
µεταδίδονται, να καταχωρίζονται ή να αναρτώνται -ανάλογα µε
το µέσο- υποχρεωτικά και δωρεάν. Το υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο προβλέπει µεν να γίνεται κάτι τέτοιο -είναι υπουργική
απόφαση της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ- µε κάποιες
προϋποθέσεις, αλλά να γίνεται µόνο για τα ραδιοτηλεοπτικά
µέσα. Εµείς λέµε να γίνεται για όλα τα µέσα, για τις εφηµερίδες,
για τα site κ.ο.κ.. 

Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις, όπου χρειάζεται να υπάρχει
διαφηµιστική δαπάνη για την προβολή της δραστηριότητας,
Υπουργείων φορέων του δηµοσίου και ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα και των πρώην ΔΕΚΟ, που αναφέρονται στην τροπολογία
ως αναθέτουσες αρχές, αυτή θα πρέπει να γίνεται µε όρους πλή-
ρους διαφάνειας, µε αντικειµενικά κριτήρια, χωρίς απαράδε-
κτους αποκλεισµούς και χωρίς επιδότηση ανύπαρκτων µέσων,
διαµορφώνοντας συνθήκες που παραπέµπουν ευθέως σε συν-
διαλλαγή. 

Αυτά τα κριτήρια πρέπει να διαµορφωθούν -δεν γίνεται αυτό
µε την παρούσα τροπολογία- έτσι ώστε να στηρίζονται, πρώτον.
οι εργαζόµενοι στα µέσα ενηµέρωσης, η συντριπτική πλειοψηφία
των οποίων εργάζονται σε συνθήκες ζούγκλας, και, δεύτερον, να
στηρίζονται οι µικρές επιχειρήσεις, ιδιαίτερα στον περιφερειακό
και τοπικό Τύπο, που τις τσάκισαν όλες οι κυβερνήσεις µε µία
σειρά από µέτρα, προκειµένου να στηρίξουν µία διαδικασία συγ-
κέντρωσης και συγκεντροποίησης στον χώρο της ενηµέρωσης.

Με βάση τα παραπάνω, λοιπόν, ορίζεται ότι κάθε είδους δια-
φηµιστική δαπάνη του δηµοσίου θα πρέπει να δηµοσιεύεται ανα-
λυτικά, ανά ποσό και ανά µέσο ενηµέρωσης, άµεσα, µέσα σε
δέκα µέρες από την υπογραφή των σχετικών συµβάσεων, στην
ιστοσελίδα της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινω-
νίας και να παραδίδεται η σχετική κατάσταση στην αρµόδια Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Bουλής, για να είναι
απολύτως γνωστό ποιο µέσο ενηµέρωσης πήρε κρατική διαφή-
µιση, τι ποσό εισέπραξε γι’ αυτήν τη διαφήµιση και να µην είναι
ουσιαστικά στη διακριτική ευχέρεια της οποιασδήποτε κυβέρνη-
σης να το πράξει αυτό. 

Για να καθίσταται ουσιαστικά εφαρµόσιµη η πιο πάνω ρύθµιση
για τη δηµοσιότητα της κρατικής διαφηµιστικής δαπάνης ορίζε-
ται ότι, αν δεν τηρηθούν οι παραπάνω όροι, τότε προβλέπεται η
ακύρωση των σχετικών συµβάσεων και η αναζήτηση των ποσών,
που καταβλήθηκαν σε µέσα ενηµέρωσης. Επιπλέον, η παράλειψη
της δηµοσιότητας, καθώς και η αποφυγή της αναζήτησης των
παραπάνω ποσών, σε περίπτωση ακύρωσης των σχετικών συµ-
βάσεων, συνεπάγεται και την ποινική δίωξη των υπαιτίων φυσι-
κών προσώπων και την απειλή σε βάρος τους ποινής φυλάκισης,
εκτός αν προβλέπονται και άλλες ποινές µε βάση τον Δηµοσιοϋ-
παλληλικό Κώδικα. 

Ειδικά για τη δαπάνη, που καταβλήθηκε, για την προβολή δια-
φηµιστικών µηνυµάτων, εντός του 2020, αλλά και σε εκτέλεση
των σχετικών πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου για την αντι-
µετώπιση της πανδηµίας, προβλέπεται ότι οι αναθέτουσες αρχές
οφείλουν να προβούν στις ενέργειες του προηγούµενου εδαφίου
µέσα σε πέντε µέρες από τη δηµοσίευση του παρόντος. Mε
βάση, δηλαδή, τη ρύθµιση η περιβόητη λίστα αυτή για την οποία
γίνεται λόγος πρέπει σε πέντε ηµέρες από τη δηµοσίευση του
παρόντος να δοθεί στη δηµοσιότητα, µε τις αντίστοιχες κυρώ-
σεις που προβλέπονται στα άλλα εδάφια. 

Τέλος, η τροπολογία προβλέπει µέσα σε προθεσµία τριών
µηνών την υποχρεωτική κατάθεση στοιχείων, ανατρέχοντας σε
διάστηµα δέκα ετών, για να δούµε γι’ αυτά τα δέκα έτη πού
πήγαν, σε ποιο µέσο και πόσα δόθηκαν από τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού.

Συνεπώς, «ιδού η Ρόδος» για όσους λέτε ότι κόπτεσθε για τη
διαφάνεια, να ψηφίσετε την τροπολογία του ΚΚΕ, για την οποία
κανένα κόµµα από χθες που έχει δοθεί στη δηµοσιότητα, δεν έχει
πάρει θέση. 

Ξαναλέω ότι δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι θα αντιµετωπιστεί
ριζικά το πρόβληµα, ένα πρόβληµα που είναι πολύ βαθύτερο,
έχει σχέση µε τη σύµφυση των αστικών κυβερνήσεων, του ίδιου
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του αστικού κράτους µε τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα,
κοµµάτι των οποίων είναι και τα διάφορα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. 

Φυσικά, αυτή η σύµφυση δεν φαίνεται µόνο στο κοµµάτι των
σχέσεων που επιδίωξαν όλες οι κυβερνήσεις µε µεγάλα µέσα
ενηµέρωσης. Φαίνεται πάνω από όλα από την πολιτική που εφαρ-
µόζουν, φαίνεται από τα νοµοσχέδια που ψηφίζουν και ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο είναι το σηµερινό, που είναι κοµµένο και ραµµένο
στις επιταγές των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων για τη λει-
τουργία της δικαιοσύνης και το οποίο ψηφίζεται και από τη Νέα
Δηµοκρατία και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το Κίνηµα Αλλαγής. Φαί-
νεται και από την παρέλαση σκανδάλων, που βλέπουµε αυτές τις
µέρες, όλη αυτή τη δυσωδία µε τις υποκλοπές, µε τα εµβάσµατα,
µε τις κρυφές συναντήσεις Υπουργών µε διάφορους επιχειρηµα-
τίες, µε τα χατίρια που γίνονται σε ξένα κράτη, µε τα χατίρια,
λέει, στον Μπίµπι, τον Νετανιάχου. Όλα αυτά δεν είναι παρά τα
συµπτώµατα µιας βαθιάς σήψης του σηµερινού συστήµατος και
του σηµερινού κράτους, που µε το ένα χέρι ταΐζει µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες και µε το άλλο υπονοµεύει τις ανάγκες του λαού, ενός
λαού που καλείται να πληρώσει µία ακόµη καπιταλιστική οικονο-
µική κρίση και που πρέπει να ξεσηκωθεί, για να αποτρέψει το να
πληρώσει ξανά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µία

παράκληση. Επειδή ο κ. Δαβάκης µε φορείς του νοµού του έχουν
µία συνάντηση µε τον Υπουργό Εσωτερικών, θέλει να πάρει τον
λόγο για τρία, τέσσερα λεπτά -δεν θέλει παραπάνω- για να φύγει
να προλάβει το ραντεβού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-
βαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, ορί-
στε, έχετε το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δίνει αυτήν τη

στιγµή µία σκληρή µάχη για τη θωράκιση της οικονοµίας, τη µε-
τεξέλιξη του παραγωγικού µας µοντέλου και την ταχεία επι-
στροφή σε ρυθµούς ανάπτυξης.

Η επιτάχυνση της διοικητικής δικαιοσύνης αποτελεί µία βασική
συνισταµένη αυτής της προσπάθειας. Έτσι, όπως έχουν οι δια-
δικασίες σήµερα, µία διοικητική υπόθεση, όπως µία επένδυση,
για παράδειγµα, µπορεί να καθυστερήσει έως και τετρακόσιες
πενήντα ηµέρες. Η οικονοµία, οι άνεργοι, η µεσαία τάξη δεν µπο-
ρούν πλέον να περιµένουν τόσο. Μπορούµε και πρέπει να µει-
ώσουµε αυτόν το χρόνο.

Κάθε µεταρρυθµιστική προσπάθεια στο πεδίο της δικαιοσύνης
είναι µία άσκηση ισορροπίας µεταξύ της ανάγκης για ταχεία απο-
νοµή και του δικαιώµατος των πολιτών στην πρόσβαση στα δι-
καστήρια και στην εξάντληση όλων των ένδικων µέσων.

Το νοµοσχέδιο που φέρνει αυτή η Κυβέρνηση και ιδιαίτερα
στον τοµέα της δικαιοσύνης, όπου µε εργώδεις προσπάθειες
µπορεί να προσπαθεί να αλλάξει τα κακώς κείµενα, επιτυγχάνει
µία χρυσή τοµή µεταξύ των δύο αυτών κριτηρίων. Αυτό φαίνεται
από δύο, τρία άρθρα τα οποία θα αναφέρω τώρα.

Με το άρθρο 89 εισάγεται ο θεσµός του εισηγητή δικαστή, ο
οποίος θα φροντίζει για την πληρότητα του κάθε φακέλου υπό-
θεσης. 

Στα άρθρα 90 έως 93 καθορίζεται ο ρόλος του προέδρου του
τµήµατος, ο οποίος θα παρακολουθεί τις υποθέσεις και θα φρον-
τίζει για την όσο το δυνατόν ταχύτερη εκδίκασή τους. 

Με το άρθρο 339 αναδιοργανώνονται τα τµήµατα του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, ώστε να καταστεί η λειτουργία του πιο αποδοτική
και να γίνεται καλύτερος επιµερισµός των διαφόρων υποθέσεων
µεταξύ τους.

Θέλω επίσης να αναφερθώ σε ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε, το
οποίο έχει τεθεί κατ’ επανάληψη από πολλούς συναδέλφους, για
το οποίο έχει κατακλυστεί το ηλεκτρονικό µας ταχυδροµείο και
το οποίο συζητήθηκε και στην Ολοµέλεια, αλλά και στην επι-
τροπή.

Η νοµοθετική εξουσία οφείλει να προσεγγίζει τα θέµατα, που
αφορούν στην οικογένεια και τη λειτουργία της µε σύνεση, αλλά
και µε επιστηµονική θεµελίωση. Τα παιδιά είναι το µέλλον µας,

το µέλλον του τόπου και η εξασφάλιση καλύτερων δυνατών όρων
ανατροφής και ανάπτυξής τους αποτελεί ένα κρίσιµο κοινωνικό,
αλλά και τεράστιο πολιτικό ζήτηµα.

Σε αυτό το πλαίσιο, κατανοώ τα αιτήµατα όσων διεκδικούν την
υποχρεωτική συνεπιµέλεια, αν και δεν συµφωνώ πάντα µε τον
τρόπο που το κάνουν. Είναι γνωστό ότι οι δικαστικές αποφάσεις
απονοµής επιµέλειας είναι πολλές φορές και στατιστικά ανισο-
βαρείς. Είναι επίσης γνωστό ότι ορισµένες φορές δυστυχώς, τα
παιδιά, ιδίως σε περιπτώσεις έντονης διαµάχης µεταξύ των δια-
ζευγµένων γονέων, µετατρέπονται σε εργαλεία άσκησης πίεσης,
εργαλειοποιούνται, µε τραυµατικά γι’ αυτά αποτελέσµατα. Σε
αυτό το πλαίσιο, χαιρετίζω τη δέσµευση του Υπουργού Δικαιο-
σύνης κ. Τσιάρα, να καταλήξει µέχρι το Φθινόπωρο σε µια νοµο-
θετική πρόταση για το θέµα της συνεπιµέλειας. Είναι ένα
υπαρκτό κοινωνικό ερώτηµα, στο οποίο οφείλουµε να δώσουµε
απάντηση.

Η απάντηση που πρέπει να δώσουµε, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι,
αυτή τη στιγµή τουλάχιστον, κατά την άποψή µου, προφανής. Κρι-
τήριο της όποιας λύσης πρέπει να είναι, θεωρώ, αποκλειστικά το
συµφέρον των παιδιών. Τι είναι πιο καλό για την ανάπτυξη και την
προσωπικότητα και το µέλλον τους, µε βάση τα πορίσµατα της
ψυχολογίας αλλά και της γνωσιακής επιστήµης; Εκεί, πιστεύω, ότι
πρέπει να δώσει έµφαση η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή του
Υπουργείου. Περιµένω, συνεπώς, µε αγωνία να δω και να συζη-
τήσω τη σχετική πρόταση, η οποία, γνωρίζοντας τη σοβαρότητα
και την εργατικότητα µε την οποία η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης προσεγγίζει τα θέµατα ευθύνης της, πιστεύω
ότι θα είναι και ολιστική και νοµικά τεκµηριωµένη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρθε η ώρα να πάρει
τον λόγο ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Θα του δώσω λίγο παραπάνω
χρόνο, γιατί ίσως πρέπει να απαντήσει και σε κάποιους συναδέλ-
φους.

Κύριε Υπουργέ, σας βάζω είκοσι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με

φτάνουν, κύριε Πρόεδρε. Είναι αρκετά. Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εισηγούµαι στην

Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου ενός νοµοσχεδίου που
πιστεύω ότι µας βοηθάει να κάνουµε ένα πολύ σηµαντικό βήµα
στον δρόµο των µεταρρυθµίσεων και των βελτιώσεων στο χώρο
της δικαιοσύνης. Όχι γιατί έρχεται µία ενοποιηµένη νοµοθεσία,
που απλοποιεί µια πραγµατικότητα η οποία στο παρελθόν δηµι-
ουργούσε πολλαπλά προβλήµατα, αλλά κυρίως γιατί πλέον, στο
σηµείο που βρισκόµαστε, δεν υπάρχει περιθώριο να µην ακολου-
θήσουµε τη µία και µοναδική διαδροµή, που µας υποχρεώνει η
ίδια η πραγµατικότητα να ακολουθήσουµε. Τη διαδροµή των αλ-
λαγών, των µεταρρυθµίσεων, όλων αυτών των λόγων που θα µας
βοηθήσουν πολύ σύντοµα να συντµήσουµε τους µεγάλους χρό-
νους, που υπάρχουν στην απονοµή της δικαιοσύνης. Με άλλα
λόγια, να αντιµετωπίσουµε τη µεγαλύτερη παθογένεια που έχει
ο χώρος της δικαιοσύνης.

Πριν, όµως, αναφερθώ στα επιµέρους ζητήµατα του νοµοσχε-
δίου, θέλω να επαναλάβω κάποιες βασικές θέσεις, που πιστεύω
ότι τουλάχιστον σε όσους βρίσκονται σε αυτή την Αίθουσα, απη-
χούν µε έναν µοναδικό και δεδοµένο τρόπο και δεν επιδέχονται
καµµία αµφισβήτηση. Είναι κοινή παραδοχή ότι η δικαιοσύνη
είναι πυλώνας της δηµοκρατίας. Είναι, επίσης, αδήριτη ανάγκη
να συµβάλουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα σε µια προσπάθεια,
που θα αποκαταστήσει το αίσθηµα της ανεξαρτησίας της δικαιο-
σύνης σε όλους τους Έλληνες πολίτες. Γιατί µε αυτό τον λόγο,
οι Έλληνες πολίτες θα αισθανθούν ασφαλείς. Θα αισθανθούν ότι
µπορούν να βρουν το δίκαιό τους όταν πραγµατικά κάποιος τους
αδικεί. Αυτή είναι µια µεγάλη υποχρέωση όλων µας.

Όλα όσα είδαµε ή εν πάση περιπτώσει, όλα όσα βρέθηκαν στο
φως της επικαιρότητας το τελευταίο χρονικό διάστηµα, µόνο
θλίψη µπορούν να προκαλούν σε όλους µας. Όµως, είµαι από
αυτούς που πιστεύουν ότι βεβαίως υπάρχει η ελεύθερη έκφραση
από το Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά όταν πρέπει κα-
νείς να µιλήσει για συγκεκριµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις και
για συγκεκριµένα νοµοσχέδια, τα οποία κατατίθενται κατ’ αρχάς
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ενώπιον της Ολοµέλειας και πρέπει να διαµορφωθούν, θα πρέπει
κυρίως να µένει σε αυτά και όχι σε αυτή τη γνωστή πολιτική αν-
τιπαράθεση, που για διαφορετικούς λόγους κάθε φορά µονοπω-
λεί και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά βεβαίως και την
πολιτική επικαιρότητα. 

Είµαι, επίσης, από αυτούς που πιστεύουν ότι πρέπει, επιτέλους,
να στείλουµε ένα σοβαρό, σταθερό παιδαγωγικό µήνυµα προς
όλη την ελληνική κοινωνία. Τουλάχιστον ο χώρος της δικαιοσύνης
να µείνει έξω από αυτές τις πρακτικές, που στο παρελθόν και τον
πλήγωσαν και δηµιουργούσαν µεγάλη αµφισβήτηση στον µέσο
Έλληνα πολίτη. Γι’ αυτό και πάντα, ενώπιον του Σώµατος της Ολο-
µέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου, έχω µια ανοιχτή διάθεση να
συνδιαµορφώνουµε τα νοµοσχέδια και να δέχοµαι πολλές φορές
πολλές, µάλιστα, από τις υποδείξεις των συναδέλφων Βουλευτών
όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Διότι πρέπει, τουλάχι-
στον σε αυτή τη βασική αρχή, να συµφωνήσουµε όλοι και να κινη-
θούµε όλοι µαζί.

Δεν πρέπει -το λέω µε όσο πιο δυνατή φωνή γίνεται- να αφή-
νουµε κανένα περιθώριο εργαλειοποίησης της δικαιοσύνης. Η
δικαιοσύνη δεν µπορεί να έχει ούτε πολιτικό ούτε κοµµατικό πρό-
σηµο. Προφανώς, η δικαιοσύνη είναι καταφυγή, είναι, αν θέλετε,
ο χώρος στον οποίον πρέπει να προσβλέπει και πρέπει να προ-
στρέχει ο κάθε Έλληνας πολίτης, χωρίς διακρίσεις, χωρίς περιο-
ρισµούς και χωρίς να υπάρχουν ζητήµατα που πολλές φορές,
επαναλαµβάνω, δηµιουργούν τη µεγάλη αµφιβολία και τη µεγάλη
αµφισβήτηση.

Όµως, υπάρχει και κάτι που πρέπει να έχουµε όλοι µας υπ’
όψιν. Δεν γίνεται από τη µία πλευρά να αναγνωρίζουµε τις παθο-
γένειες και όταν πάµε να κάνουµε ένα γενναίο βήµα, ο καθένας
να βρίσκει είτε λόγους είτε προσκόµµατα, προκειµένου να αρ-
νείται και προκειµένου να δείχνει ατολµία. Είµαστε εδώ για να
τολµήσουµε τις αλλαγές που πρέπει να κάνουµε στον χώρο της
ελληνικής δικαιοσύνης, επαναλαµβάνω, µε γνώµονα πάντα τον
σεβασµό σε έναν θεσµό, που είναι πυλώνας της δηµοκρατίας, µε
δεδοµένο ότι πρέπει να φτάνει το αποτέλεσµα και ο ρόλος της
ανεξάρτητης δικαιοσύνης τον τελευταίο Έλληνα πολίτη και να
µην υπάρχει καµµία αµφιβολία για αυτό και καµµία αµφισβήτηση
για αυτό.

Πάµε να πούµε τα περί νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι η εξαντλητική
συζήτηση που έγινε στο επίπεδο της αρµόδιας Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης µάς έδωσε τη δυνατότητα του-
λάχιστον να αναδείξουµε όλα τα ζητήµατα, τα οποία αυτή τη
στιγµή περιγράφονται στο νοµοσχέδιο. Είναι νοµοσχέδιο, του
οποίου βασικό σώµα είναι η δικονοµία του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Είπαµε ότι πρέπει, επιτέλους, να αλλάξουµε µια κακή πραγµατι-
κότητα, την πολυδιάσπαση των διατάξεων, που αφορούσαν στο
Ελεγκτικό Συνέδριο να τις εντοπίσουµε και να την αντιµετωπί-
σουµε µε αυτό τον τρόπο και βεβαίως, από την άλλη πλευρά, να
εκσυγχρονίσουµε το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου. Δεν ξέρω αν υπάρχουν ενστάσεις ή αντιρρήσεις
επ’ αυτού, αλλά όταν οι διατάξεις ήταν διάσπαρτες, τουλάχιστον
στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, στον Κώδικα Διοικητικής Δι-
κονοµίας και σε άλλα δύο νοµοσχέδια, δεν έπρεπε κάποια στιγµή
να τις εντοπίσουµε και να τις εκσυγχρονίσουµε;

Ερχόµαστε, στην πραγµατικότητα, να δηµιουργήσουµε έναν
ρόλο και µία υπόσταση του Ελεγκτικού Συνεδρίου αντίστοιχη µε
τον ρόλο και την υπόσταση, που έχει το Ελεγκτικό Συνέδριο στις
περισσότερες προηγµένες, τουλάχιστον στον χώρο της δικαιοσύ-
νης, ευρωπαϊκές χώρες. Επαναλαµβάνω, δεν ανακαλύπτουµε κάτι.
Δεν φέρνουµε κάτι καινούργιο. Είναι µια δουλειά η οποία είχε προ-
ηγηθεί σε επίπεδο νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής εδώ και δύο
χρόνια. Είναι η ενσωµάτωση όλων των παρατηρήσεων και η απο-
δοχή τους από την Ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου, µε απο-
τέλεσµα σήµερα να ερχόµαστε να το προτείνουµε στην Ολοµέλεια
του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Δεν υπάρχουν ούτε κρυφές ή δεύ-
τερες σκέψεις, δεν υπάρχουν ούτε ζητήµατα τα οποία έχουν µια
πολιτική ή ενδεχοµένως ιδεολογική αναφορά. Δεν υπάρχει απο-
λύτως τίποτα από όλα αυτά. Υπάρχει µια καθαρή, ουσιαστικά, τα-
κτοποίηση µιας δικονοµίας η οποία πλέον πρέπει να είναι ο
κανόνας λειτουργίας του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Πράγµατι, µου κάνει εντύπωση όταν όλα τα όρια των ελέγχων

κατεβαίνουν, δηλαδή στην πραγµατικότητα έχουµε πολύ χαµη-
λότερα σε ό,τι αφορά σε ποσά, όρια ελέγχων σε σχέση µε πριν,
να γίνεται µια κριτική επ’ αυτού και να ζητάµε κάτι ακόµη περισ-
σότερο. Πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το γεγονός ότι δεν έχουµε ανεξάντλητους ανθρώπινους
πόρους. Το έχω ξαναπεί και στην προηγούµενη οµιλία µου στην
επιτροπή, δεν υπάρχουν ανεξάντλητοι ανθρώπινοι πόροι. Ακόµη
και η συζήτηση, ουσιαστικά, για τα παράβολα που κάποια εξορ-
θολογίζονται, κάποια αυξάνονται, κάποια µειώνονται, πρέπει να
ξέρουµε ότι έχει µία συγκεκριµένη αναφορά αφ’ ενός µεν στην
προσαρµογή µε το τι συµβαίνει στα υπόλοιπα δικαστήρια, στα
διοικητικά δικαστήρια και στο Συµβούλιο της Επικρατείας και αφ’
ετέρου, στο γεγονός ότι αυτή τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχουν
περισσότερες από τριάντα χιλιάδες εκκρεµείς υποθέσεις.

Δεν υπάρχει κανείς σε αυτή την Αίθουσα, που δεν θα ήθελε
την απολύτως ελεύθερη πρόσβαση στη δικαιοσύνη, µε την έν-
νοια τουλάχιστον της οικονοµικής υποχρέωσης. 

Όµως, πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι αυτά είναι ζητήµατα,
τα οποία δηµιουργούν έναν συγκεκριµένο κανόνα και τουλάχι-
στον δίνουν τη δυνατότητα στην υπάρχουσα πραγµατικότητα -
αναφέροµαι στο προσωπικό που µπορεί να υπάρχει και να
υποστηρίξει µια διαδικασία- να δώσει απαντήσεις και να δώσει
λύσεις. Μ’ αυτόν τον τρόπο, στην πραγµατικότητα θα επισπεύ-
σουµε τη διαδικασία και βεβαίως, θα δώσουµε µια γενικότερη ει-
κόνα επάρκειας, αποτελεσµατικής λειτουργίας και διαφάνειας
στο συνολικό έργο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ο δεύτερος πυλώνας του νοµοσχεδίου αφορά στην ίδρυση
της συγκεκριµένης Διεύθυνσης Στατιστικών στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Εδώ τουλάχιστον, εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής. Επα-
ναλαµβάνω: Τα πολιτικά κόµµατα µπορεί να έχουν διαφορετικές
απόψεις. Το σέβοµαι. Ζούµε σε µια δηµοκρατική χώρα, που
υπάρχει η δυνατότητα, ο καθένας να εκφράσει την άποψή του
και βεβαίως, να έχει την ιδεολογική αναφορά η συγκεκριµένη
άποψη. Όµως, το ότι υπάρχει µια αµφισβήτηση για την πραγµα-
τική ανάγκη να έχουµε τα συγκεκριµένα στοιχεία στον χώρο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, αυτό είναι ένα ερώτηµα το οποίο εµένα
προσωπικά µε ξεπερνά. Δεν µπορώ να κατανοήσω πώς µπορεί
να υπάρχει άρνηση στη σύσταση µιας ειδικής διεύθυνσης, η
οποία θα συλλέγει όλα τα στατιστικά στοιχεία του έργου της δι-
καιοσύνης στην ελληνική επικράτεια. Τι θα γίνει µε αυτήν τη δι-
εύθυνση και µε τα στοιχεία τα οποία συλλέγει; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να χαράξουµε έναν
πραγµατικό οδικό χάρτη στον χώρο της δικαιοσύνης, αυτό δεν
µπορεί να γίνει αν δεν έχουµε τα πραγµατικά στοιχεία, δεν µπο-
ρεί να γίνει αν δεν ξέρουµε τι συµβαίνει από άκρη σε άκρη. 

Άκουσα νωρίτερα την εισηγήτρια του ΜέΡΑ25 να αναρωτιέται
για το τι θα κάνουµε, στην περίπτωση που ανακαλύψουµε µονά-
δες, που δεν θα είναι παραγωγικές. Χρειάζεται απάντηση αυτό
το ερώτηµα; Δεν το λέω µε κακή διάθεση, αλλά ο Έλληνας πολί-
της τι περιµένει ουσιαστικά από τη λειτουργία της πολιτείας διά
των εκφράσεων των θεσµών της; Δεν περιµένει αποτελεσµατι-
κότητα, δεν περιµένει να εκπληρώνει κανείς το έργο του και να
κάνει αυτό που πρέπει, χωρίς να υπάρχουν αµφιβολίες και χωρίς
να υπάρχουν προβλήµατα ή ενδεχοµένως η αίσθηση ότι κάποιοι
δουλεύουν και κάποιοι δεν δουλεύουν; 

Όµως, δεν είναι εκεί η ουσία του θέµατος. Η ουσία του θέµα-
τος είναι ότι, για να µπορέσουµε να έχουµε µια αποτύπωση της
πραγµατικότητας και να κάνουµε τα όποια βήµατα µέσα από αλ-
λαγές και µεταρρυθµίσεις που όλοι κρίνουµε αναγκαίες αλλά φο-
βόµαστε να τις προωθήσουµε όταν έρχεται η ώρα, θα πρέπει να
έχουµε µια ακριβή εικόνα τού τι ακριβώς συµβαίνει σε όλους
τους δικαστικούς σχηµατισµούς της χώρας και αυτό είναι το βα-
σικό ζητούµενο. 

Από εκεί και πέρα βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει να µπο-
ρέσουµε στο επόµενο χρονικό διάστηµα να οργανώσουµε κάποια
βήµατα, τα οποία αφορούν σε συγκεκριµένες µεταρρυθµίσεις. 

Επαναλαµβάνω: Η δική µου πρόθεση, τουλάχιστον όσον καιρό
θα µπορώ να βρίσκοµαι στη θέση του Υπουργού Δικαιοσύνης,
είναι να συνδιαµορφώνουµε από κοινού µε τα πολιτικά κόµµατα
κάποιες σηµαντικές πρωτοβουλίες και κάποιες επιλογές, που
αφορούν σε µια γενικότερη ανάγκη που υπάρχει αυτήν τη στιγµή
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στον χώρο της δικαιοσύνης, αλλά από εκεί και πέρα, αντιλαµβά-
νεστε ότι χωρίς το απαραίτητο εργαλείο, ο καθένας από εµάς θα
µπορούσε απλά να σχεδιάζει, επειδή µε τον έναν ή µε τον άλλον
τρόπο φτάνει µια πληροφορία στη δική του γνώση. Άρα, λοιπόν,
δεν πρόκειται ούτε περί αυτού. 

Μάλιστα, για να ενισχύσω την επιχειρηµατολογία µου θα σας
πω ότι για το τρίτο ζήτηµα, το οποίο αφορά στη διοικητική σύ-
σταση ειδικών τµηµάτων στα πρωτοδικεία και εφετεία των Αθη-
νών και της Θεσσαλονίκης, η απάντηση τού «γιατί τα κάνετε µόνο
στην Αθήνα, πώς θα µπορέσουν να λειτουργήσουν, θα απορρο-
φήσουν προσωπικό, µιας και περιγράφεται η εξειδίκευση των δι-
καστικών λειτουργών», νοµίζω ότι έχει δοθεί από εσάς νωρίτερα,
αγαπητέ κύριε Ξανθόπουλε και κύριε Καλαµατιανέ. 

Εσείς αγνοείτε ότι µε δικό σας ν.4529/2018, φτιάξατε ειδικό
τµήµα για τον ανταγωνισµό στην Αθήνα; Το ξέρετε; Γιατί κάνατε
µόνο στην Αθήνα; Με ρωτήσατε γιατί κάνουµε στην Αθήνα και
στη Θεσσαλονίκη. Μα, είναι προφανές. Διότι εκεί συνωστίζεται
ο µεγάλος αριθµός των υποθέσεων και αν χρειαστούν κάποιες
υποθέσεις, που αφορούν σε ένα µακρινό σηµείο, θα µπορέσουν
να εκδικαστούν εκεί. Δεν νοµίζω ότι πρέπει αυτό να γίνεται µετά
αντικείµενο συζήτησης. Μάλιστα, εσείς το κάνατε και υποχρεω-
τικά. Εµείς λέµε ότι αυτό αφορά στην απόφαση της ολοµέλειας
των δικαστηρίων. Δεν είναι κάτι υποχρεωτικό. Άρα, λοιπόν, είναι
ένα γενναίο βήµα, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε ένα µεγάλο
πρόβληµα, το οποίο υπάρχει αυτήν τη στιγµή και βεβαίως,
αφορά στην οικονοµία. 

Έρχεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί από εσάς και
µου λέτε ότι πρέπει να βρούµε δουλειές για τους ανθρώπους και
πρέπει να προχωρήσουµε τα ζητήµατα της ανάπτυξης και πρέπει
βεβαίως να φροντίσουµε, ώστε να µην υπάρχουν προβλήµατα,
να µην υπάρχει ανεργία και να µην υπάρχουν τέτοιου είδους ζη-
τήµατα. Αλήθεια, πώς πιστεύετε ότι θα συµβεί αυτό; Με µαγική
συνταγή; Αν δεν υπάρξει ανάπτυξη στη χώρα µέσα από συγκε-
κριµένες επενδύσεις και µέσα από συγκεκριµένη δραστηριότητα,
πώς πιστεύετε ότι θα δηµιουργηθούν οι δουλειές; Με µαγικό
τρόπο; Δεν γίνεται από τη µια πλευρά να έρχεστε και να λέτε ότι
αυτό που κάνετε ευνοεί τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα και
ότι η Κυβέρνηση δεν βλέπει τους απλούς ανθρώπους και δεν
τους βρίσκει δουλειά και υπάρχει ζήτηµα µε την ανεργία κ.λπ.
και όταν πρέπει, από την άλλη πλευρά να αντιµετωπίσουµε έµ-
µεσα αυτό το ζήτηµα, πάλι να είστε οι καταγγελλόµενοι. Υπάρχει
µια αντίφαση, που κάποια στιγµή, θα πρέπει να την απαντήσετε
µε τον ίδιο σας τον εαυτό. 

Η συγκεκριµένη ρύθµιση είναι µια πολύ γενναία ρύθµιση, η
οποία δείχνει την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να κάνει το
επόµενο βήµα. Εδώ υπάρχει πάντα το ερώτηµα: Γιατί τα συγκε-
κριµένα τµήµατα; Το έχω εξηγήσει πολλές φορές, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, στις προηγούµενες συζητήσεις που κάναµε
στην επιτροπή. Διότι, έτσι ενισχύεται το ανταγωνισµός, έτσι θα
αναβαθµιστεί το δικαιϊκό σύστηµα της Ελλάδας από το European
Justice Scoreboard, γιατί απλούστατα αυτά είναι ζητήµατα, τα
οποία συµβάλλουν στην πραγµατική ανάπτυξη της χώρας και
µιλάω για τους τρεις συγκεκριµένους τοµείς. Μιλάµε για τα θέ-
µατα ενέργειας, µιλάµε για τα θέµατα των τηλεπικοινωνιών, των
ηλεκτρονικών επικοινωνιών και µιλάµε και για τα ζητήµατα της
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. Αυτά περιγράφονται
από πολλούς ευρωπαϊκούς θεσµούς, από πολλούς ευρωπαϊκούς
οργανισµούς.

Κύριε Χήτα, αναφερθήκατε πολλές φορές στο «Doing Busi-
ness». Ξέρετε ότι αυτό λέει το «Doing Business»; Βεβαίως, είναι
ένα εργαλείο, προκειµένου να µας καταδείξει ποια είναι τα βή-
µατα που πρέπει να ακολουθήσει η επιχειρηµατικότητα. Είναι
άλλο εργαλείο, αφορά στην καταγραφή της θέσης της χώρας
και το τι κάνει. Πρέπει, όµως, κανείς να το δει σε όλη του τη διά-
σταση. Αν βλέπετε µόνο το κακό, πρέπει να δείτε και το καλό ή
την προτροπή. Εδώ φαίνεται ουσιαστικά το πόσο σοβαρά και
υπεύθυνα στεκόµαστε απέναντι σε µια εξέλιξη, σε µια πρόταση,
που αφορά και στην ίδια την οικονοµική πραγµατικότητα της πα-
τρίδας. 

Όπως γίνεται πάντα σ’ αυτές τις περιπτώσεις, υπάρχει η αντί-
σταση. Όταν πρέπει κανείς να κάνει τα βήµατα µπροστά, υπάρχει

η αντίσταση, η οποία θέλει να κρατάει µια πραγµατικότητα κα-
θηλωµένη στο παρόν και στο παρελθόν. 

Το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι: Θέλετε να
µείνουµε εδώ ή θέλετε να κάνουµε το βήµα που πρέπει να κάνει
η πατρίδα µας, προκειµένου να ξεφύγει από παθογένειες του πα-
ρελθόντος, να γνωρίσει την πραγµατική ανάπτυξη και να δηµι-
ουργήσει δεδοµένα, που όλοι ευχόµαστε και θέλουµε για το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και όλους τους Έλληνες πολί-
τες; Θέλετε να πάµε µπροστά ή θέλετε να µείνουµε πίσω; Δεν
υπάρχουν εδώ πράγµατα τα οποία κρύβονται ή είναι εναντίον
των πολιτών, εναντίον των εργαζοµένων. Δεν υπάρχουν τέτοιου
είδους ζητήµατα. Πρέπει όλοι να το ξεκαθαρίσουµε αυτό στο
µυαλό µας. 

Αντίθετα, πρέπει να δείξουµε ουσιαστικά τη γενναιότητα να
αναγνωρίσουµε ότι καλή είναι η αντιπολιτευτική πρακτική -εγώ
το αντιλαµβάνοµαι, είναι µέσα στην κοινοβουλευτική θεσµική δια-
δικασία και είναι ενδεχοµένως κι ένα ζήτηµα πολιτικό- αλλά χωρίς
αντιφάσεις. Αν πρέπει κάποιος να βρει έναν λόγο, προκειµένου
να πει ότι δεν ψηφίζει το νοµοσχέδιο, θα προτιµούσα να είναι πο-
λιτικός, να είναι καθαρός λόγος. Αλλά µε το να βρει κανείς έναν
λόγο ότι δήθεν υπάρχουν, παραδείγµατος χάριν, οι ΜΚΟ σ’ αυτή
τη ρύθµιση, τι ζητάτε, δηλαδή, για να καταλάβω; Να µη σεβα-
στούµε το Σύνταγµα; Δεν υπάρχουν αυτά και πρέπει να το κατα-
λάβουµε όλοι µας και πρέπει να δείξουµε την απαραίτητη
σοβαρότητα. 

Αντιλαµβάνοµαι την πολιτική αντίθεση, αντιλαµβάνοµαι ότι ο
καθένας µπορεί να εκφραστεί δια της ιδεολογικής του θέσης,
αλλά όταν ψάχνει κανείς να βρει λόγο καταψήφισης εκεί που δεν
υπάρχει ή εκεί που υπάρχει συνταγµατική αντίφαση, υπάρχει ένα
σοβαρό πρόβληµα και πρέπει να το δούµε όλοι αυτό. Μόνο µε
αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να εκπέµψουµε ένα σταθερό
µήνυµα αξιοπιστίας προς όλη την ελληνική κοινωνία, γιατί αντι-
λαµβάνεστε ότι πέραν της δικής µας εδώ πολιτικής αντιπαράθε-
σης, ο τελικός κριτής είναι ο Έλληνας πολίτης. 

Οι Έλληνες πολίτες µάς βλέπουν, µάς παρακολουθούν. Το
ποιος είναι κοντά στην πραγµατικότητα και ποιος χάνει την
επαφή µε την πραγµατικότητα είναι πάντα, αν θέλετε, το σηµείο
από το οποίο µάς κρίνουν οι Έλληνες πολίτες. Επειδή, όπως κα-
ταλαβαίνετε, σε µια δηµοκρατική πολιτεία παρέχεται η δυνατό-
τητα να γίνει αυτό σε τακτούς χρόνους, αυτή ουσιαστικά η
αποτύπωση της ίδιας της πραγµατικότητας έρχεται από την ίδια
τη λαϊκή ετυµηγορία. 

Ωστόσο, µιας και θα έχω τη δυνατότητα να µιλήσω και στο
τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους εισηγητές
των κοµµάτων, γιατί πέρα, επαναλαµβάνω, από την όποια αντι-
παράθεση µπορεί να έχουµε ή τις διαφορετικές απόψεις ο τρό-
πος µε τον οποίον έχει προσεγγιστεί το νοµοσχέδιο είναι, θα
έλεγα, πολύ σοβαρός και µας δίνει τη δυνατότητα να εκπέµ-
ψουµε ένα σταθερό µήνυµα προς όλη την ελληνική κοινωνία, ότι
τουλάχιστον για τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης
µπορούµε να κρατάµε και το µέτρο και τη σοβαρότητα που χρει-
άζεται, προκειµένου να νοµοθετούµε για το καλό του Έλληνα πο-
λίτη, προκειµένου να µπορεί ο χώρος της δικαιοσύνης να έχει το
κύρος, να έχει την αξιοπιστία, να έχει την ανεξαρτησία που επι-
βάλλεται, χωρίς να υπάρχουν ούτε δεύτερες σκέψεις ούτε δεύ-
τερες φωνές. 

Όπως ξέρετε, το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει γίνει µια τε-
ράστια προσπάθεια, προκειµένου η δικαιοσύνη ως χώρος να
ηρεµήσει, να µην υπάρχουν τα προβλήµατα τα οποία υπήρχαν
στο παρελθόν και να διασκεδαστεί, ουσιαστικά, κάθε σκιά, που
στο παρελθόν δηµιουργούσε ζητήµατα και δηµιουργούσε ερω-
τηµατικά. Με αυτόν τον τρόπο, όµως, νοµίζω ότι πρέπει όλοι να
συµβάλουµε και πρέπει όλοι να ενισχύσουµε µια µεγάλη προ-
σπάθεια τουλάχιστον αποκατάστασης του θεσµικού ρόλου και
της λειτουργίας της δικαιοσύνης, µην αφήνοντας κανένα περι-
θώριο ούτε αµφιβολίας ούτε πολύ περισσότερο αµφισβήτησης.

Είµαι εδώ, προκειµένου να ακούσω και τους άλλους συναδέλ-
φους και βεβαίως να καταλήξουµε. Για άλλη µια φορά θέλω κατά
κάποιον τρόπο να απολογηθώ, για το θέµα των τροπολογιών του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Παρά το ότι είναι γνωστές στους συ-
ναδέλφους, επειδή υπάρχουν και συναρµόδια Υπουργεία και κά-
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ποια τεχνικά ζητήµατα, δεν υπήρξε η δυνατότητα µέχρι τώρα να
κατατεθεί. Θα κατατεθεί η τροπολογία, µε λιγότερα ενδεχοµένως
άρθρα, επειδή υπήρχαν κάποια ζητήµατα τα οποία ετύγχαναν
της ανάγκης της διευκρίνισης και αυτός είναι ο µοναδικός λόγος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με δεδοµένο, κύριε
Υπουργέ, ότι θα έχουµε το νοµοσχέδιο και τη Δευτέρα αν δεν
κάνω λάθος, νοµίζω ότι αν κατορθώσετε σήµερα ή το αργότερο
αύριο το πρωί να έχετε επανακαταθέσει την τροπολογία, θα
έχουν οι συνάδελφοι όλο το Σαββατοκύριακο να τη δουν και να
την επεξεργαστούν. 

Τώρα τον λόγο έχει ζητήσει ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος ο κ. Βιλιάρδος, ο οποίος δεν θα κάνει δευτερολογία και έτσι
θα πάρει τον µισό χρόνο που του αναλογεί από την πρωτολογία
του και τη δευτερολογία του. Μετά θα µιλήσουν δύο συνάδελφοι
και πάµε εναλλάξ στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η λαϊκή ετυµηγορία εξαρτάται και από τη χει-

ραγώγηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, στα οποία η Κυβέρ-
νησή σας µοιράζει τεράστια ποσά, αρνούµενη να τα αναφέρει,
παρά το ότι είναι υποχρέωσή της, αφού πρόκειται για χρήµατα
των φορολογούµενων Ελλήνων. Εποµένως, ας µη λέµε συνεχώς
«η λαϊκή ετυµηγορία». Χειραγωγείται από πολλές διαφορετικές
πλευρές. 

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, περιλαµβάνει πολλές δια-
τάξεις, που έχουν σχέση µε τη διαδικασία διεξαγωγής εκδικά-
σεων στο Ελεγκτικό Συνέδριο, µε σκοπό τη βελτίωση, την
απλοποίηση και την επιτάχυνση των διαδικασιών, κάτι που
έχουµε υποστηρίξει και εµείς στο πρόγραµµά µας, προεκλογικά,
ως Ελληνική Λύση. Στα περισσότερα από αυτά έχει αναφερθεί
ήδη ο εισηγητής µας επί της αρχής, ενώ στην επόµενη συνε-
δρίαση θα τοποθετηθεί λεπτοµερώς και επί των άρθρων. Ως εκ
τούτου εµείς θα ασχοληθούµε κυρίως µε τις οικονοµικές παρα-
µέτρους, που έχουν σχέση µε τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, σηµειώνοντας πως ο
ρόλος του είναι πολύ χρήσιµος για τον δηµόσιο βίο, καθώς επί-
σης πως έχει σηµαντικές συνέπειες για την οικονοµία, αφού
αφορά αρκετές επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες. 

Σε γενικές γραµµές τώρα, το Ελεγκτικό Συνέδριο, όπως τα δι-
οικητικά δικαστήρια και το Σ.τ.Ε., ασχολείται µε τον έλεγχο της
δηµόσιας διοίκησης. Οι αρµοδιότητές του περιλαµβάνονται στο
άρθρο 98 του Συντάγµατος, ενώ, µεταξύ άλλων, είναι οι εξής:
έλεγχος των δαπανών του κράτους, των ΟΤΑ και άλλων νοµικών
προσώπων που υπάγονται στο δηµόσιο, έλεγχος συµβάσεων,
όπως προµηθειών, εργολαβιών και πωλήσεων επιχειρήσεων του
δηµοσίου, εκδίκαση διαφορών σχετικά µε την απονοµή συντά-
ξεων, σύνταξη έκθεσης προς τη Βουλή για τον απολογισµό και
ισολογισµό του κράτους και πολλά άλλα. 

Ειδικά όσον αφορά τον προσυµβατικό έλεγχο, ακούγονται πάρα
πολλά τα τελευταία χρόνια, σε σχέση µε τη δραστηριοποίηση των
µεγαλοεργολάβων του ΕΣΠΑ και των παραχωρήσεων, µε το ξε-
πούληµα της δηµόσιας περιουσίας, µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, που πλέον
υπάγεται στο υπερταµείο -των δανειστών βέβαια- συχνά σε εται-
ρείες των ίδιων των δανειστών. Για παράδειγµα τα κατωτέρω:
Πρώτον, έλεγχος συµβάσεων ιδιωτικοποιήσεων, όπως της σύµβα-
σης παραχώρησης των δεκατεσσάρων κερδοφόρων αεροδροµίων
στη «FRAPORT», µε τις γνωστές εξευτελιστικές τιµές, µε µία σκαν-
δαλώδη σύµβαση και µε τη χρηµατοδότηση των ελληνικών τρα-
πεζών. Δεύτερον, έλεγχος της παραχώρησης του Οργανισµού
Λιµένος Πειραιώς στους Κινέζους και του ΟΛΘ, του Οργανισµού
Λιµένος Θεσσαλονίκης, όπου οι εργαζόµενοι του τελευταίου
έχουν καταθέσει ένσταση στο Ελεγκτικό Συνέδριο, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά. Τρίτον, έλεγχος του ξεπουλήµατος της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ, έναντι µόλις 45 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς επίσης µε
50 εκατοµµύρια ευρώ ετήσια επιδότηση από το κράτος. Δηλαδή
πουλήσαµε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για 45 εκατοµµύρια και δώσαµε προ-
ίκα στους Ιταλούς 750 εκατοµµύρια, σηµειώνοντας πως η σύµ-
βαση είχε σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα κολλήσει στο Ελεγκτικό
Συνέδριο για ένα χρόνο, χωρίς να έχουν γίνει γνωστοί οι λόγοι και
πώς ικανοποιήθηκαν, όταν την ίδια εποχή η Ευρωπαϊκή Ένωση

πίεζε την Ελλάδα για το κλείσιµό του, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. 

Όπως καταλαβαίνουµε από τα παραπάνω ο ρόλος του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου είναι εξαιρετικά σηµαντικός, ειδικά αφού ελέγ-
χει τις συµβάσεις που αφορούν την πώληση της δηµόσιας
περιουσίας, υπενθυµίζοντας πως ξένα στελέχη του ΤΑΙΠΕΔ
έχουν διωχθεί δικαστικά, ενώ οι δανειστές απαίτησαν και πέτυ-
χαν την απαλλαγή τους, εκβιάζοντας την Ελλάδα, όπως επίσης
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Όσον αφορά τώρα τον έλεγχο των συµβάσεων των µεγάλων
έργων, εκ µέρους του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αναφέρω τα εξής
παραδείγµατα: Πρώτον, νότιο τµήµα του τυφλού και µε πολύ πολύ
χαµηλή κίνηση Ε65 της «ΤΕΡΝΑ», του νέου εθνικού µας εργολά-
βου δηλαδή και πιθανότατα ευνοούµενου της Κυβέρνησης, του
Λαµία - Ξυνιάδα, µε έγκριση που δόθηκε µετά τη συµφωνία από
τη DG COMM της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά, παρά το ότι το πολύ υψηλό κόστος δεν έχει αλλάξει
συγκριτικά µε την εποχή πριν από την κρίση, όπως για παράδειγµα
στο έργο Πάτρα - Πύργος, δηλαδή το πληρώνουµε πολλαπλάσια
απ’ ό,τι στην πραγµατικότητα κοστίζει. Δεύτερον, επέκταση της
«Ολυµπίας Οδού» στο Πάτρα - Πύργος, µε βάση την τµηµατική
διαπράτηση του ΣΥΡΙΖΑ, που εγκρίθηκε µεν, αλλά τώρα καταχω-
ρείται στην «Ολυµπία Οδό», που συµµετέχει επίσης η «ΤΕΡΝΑ»,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Οφείλουµε να σηµειώσουµε
εδώ πως υπάρχει και ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο έχει
κάνει αναφορά στο µεγάλο και αυξανόµενο κόστος, καθώς επίσης
στις ατέλειες των συµβάσεων ΣΔΙΤ, που σπαταλήθηκαν τεράστια
ποσά, όπως θα καταθέσουµε ξανά στα Πρακτικά. Ειδικότερα, στον
αυτοκινητόδροµο Ε65, που κατασκεύασε, ποιος άλλος, η
«ΤΕΡΝΑ», στον «ΜΟΡΕΑ» του «ΑΚΤΟΡΑ» και στην «Ολυµπία Οδό»,
στην οποία συµµετέχουν η «ΤΕΡΝΑ» και ο «ΑΚΤΩΡ», καθώς επίσης
η γαλλική «VINCI» και η γερµανική «HOCHTIEF» των δανειστών.
Τονίζουµε ότι για τη νέα οδό της «ΤΕΡΝΑ» πληρώνουµε διόδια σε
Βαρυµπόµπη, Άγιο Στέφανο και Χαλκίδα, στα οποία υποχρεωθή-
καµε µε τη σύµβαση, αλλά δεν κατασκευάστηκαν, µε αποτέλεσµα
να πληρώνει το κόστος το δηµόσιο στον εθνικό εργολάβο, περί-
που 11 εκατοµµύρια ετήσια. Σωστά µεν δεν κατασκευάστηκαν για
κυκλοφοριακούς λόγους, καθώς είναι απαράδεκτο να υπάρχουν
διόδια στην περιοχή, αλλά τότε γιατί υπάρχουν στη σύµβαση,
αναγκάζοντας το δηµόσιο να πληρώνει; Τι σκέφτηκε το Ελεγκτικό
Συνέδριο εδώ και το έκρινε; 

Από τα παραπάνω παραδείγµατα πάντως φαίνεται καθαρά
πόσο σηµαντικός είναι ο ρόλος του Ελεγκτικού Συνεδρίου εάν
φυσικά λειτουργούσε σωστά προς όφελος των πολιτών και όχι
των δανειστών ή των ευνοουµένων της εξουσίας.

Περαιτέρω, σύµφωνα µε το άρθρο 324 του σηµερινού σχεδίου
νόµου, το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν ελέγχει τη σκοπιµότητα, αλλά
τη νοµιµότητα χωρίς να δίνεται σηµασία στο ότι κάτι που είναι
νόµιµο, επειδή ψηφίστηκε ένας ανάλογος νόµος ή µια φωτογρα-
φική διάταξη από τη Βουλή που ελέγχεται από την κυβέρνηση
δεν είναι απαραίτητα σκόπιµο, ηθικό ή σωστό. Προφανώς εµείς
το θεωρούµε απαράδεκτο, ενώ φαίνεται καθαρά η ληστεία των
Ελλήνων µε αυτές τις δήθεν νόµιµες συµβάσεις κατά το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. 

Παράλληλα τίθεται ένα κατώτατο όριο ως προς το ύψος των
συµβάσεων, κάτι που αφήνει πολλά περιθώρια για αδιαφάνεια
και κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος. Εννοούµε όσον αφορά
τα χαµηλότερα ποσά, τα οποία µπορεί να είναι σηµαντικά είτε σε
µεµονωµένη είτε σε σωρευτική βάση. 

Βέβαια από την άλλη πλευρά θα πρέπει να διερευνηθεί το κατά
πόσο είναι εφικτός ο έλεγχος ενός µεγαλύτερου αριθµού συµ-
βάσεων όταν ήδη διαπιστώνεται πως το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι
υποστελεχωµένο. Θα µπορούσε να είναι και για κάποιον άλλο
λόγο που εµείς δεν καταλαβαίνουµε για κάποια σκοπιµότητα. Ως
εκ τούτου θα πρέπει να υπάρξει µια εκτίµηση του κόστους οφέ-
λους για να µπορέσει να αποφασιστεί.

Στο άρθρο 365 τώρα εξαιρούνται οι συµβάσεις που συνάπτον-
ται στο πλαίσιο της διαχείρισης του χρέους, όπως και οι σχετικές
συµβουλευτικές δαπάνες. Για όσους γνωρίζουν το γεγονός αυτό
αφορά τις δαπάνες των επενδυτικών τραπεζών για τη διάθεση
των οµολόγων όταν τα πουλάει το δηµόσιο στις διεθνείς αγορές.
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Πρόκειται για πολύπλοκα επενδυτικά προϊόντα, για παράγωγα
δηλαδή, τα οποία έχουν κατηγορηθεί µεταξύ άλλων για τη χρε-
οκοπία της Ελλάδας, το γνωστό οµόλογο της «GOLDMAN
SACHS», όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, από το 2000.

Η συµβουλευτική αγορά διεθνώς για τις συγκεκριµένες εργα-
σίες είναι ολιγοπωλιακή, αφού κυριαρχούν δέκα κυρίως εταιρίες.
Είναι αυτές οι εταιρείες που δηµοσιεύουν τις διάφορες µελέτες
αγοράς των οµολόγων για τις οποίες υπερηφανεύθηκε και πρό-
σφατα ο Υπουργός Ανάπτυξης, λέγοντας πως συστήνουν την
αγορά ελληνικών οµολόγων στους πελάτες τους. Προφανώς το
κάνουν, αφού αυτή είναι η δουλειά τους, γι’ αυτήν πληρώνονται.
Όµως ακριβώς για τον ρόλο τους αυτό στη σύσταση αµφισβη-
τούµενης αξίας προϊόντων στις Ηνωµένες Πολιτείες τους έχουν
επιβληθεί πρόστιµα της τάξης των 243 δισεκατοµµυρίων δολα-
ρίων, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Έχουν επιβληθεί
πρόστιµα 243 δισεκατοµµυρίων δολαρίων για τις συστάσεις που
κάνουν για την αγορά οµολόγων ή άλλων προϊόντων. 

Όσον αφορά τώρα την εξαίρεση από τον προσυµβατικό
έλεγχο των συµβάσεων ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας για τα
δροµολόγια στις θαλάσσιες ενδοµεταφορές και την εκ των υστέ-
ρων υποβολή προς έλεγχο, µάλιστα χωρίς κάποια κύρωση σε πε-
ρίπτωση που βρεθούν αρνητικά στοιχεία στον φάκελο, καθιστά
τον έλεγχο άνευ αντικειµένου, ενώ διευκολύνει την ανεξέλεγκτη
δράση των επιχειρηµατιών και τον πλουτισµό τους ενέχοντας κιν-
δύνους δοσοληψιών µε την πολιτική εξουσία. 

Στο άρθρο 326 τώρα σχετικά µε τη διαδικασία του προσυµβα-
τικού ελέγχου το χρονικό περιθώριο των τριάντα ηµερών είναι
εξαιρετικά πιεστικό. Δεν θα ήταν αρκετό ακόµη και αν το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο ήταν πλήρως στελεχωµένο. Πόσο είναι αλήθεια
το αντίστοιχο περιθώριο στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Δεν θα έπρεπε
να µας το πει ο Υπουργός; Εάν παραµείνει πάντως ως έχει θα
σηµειωθούν ελλιπείς έλεγχοι προκειµένου να ικανοποιηθεί η προ-
θεσµία. 

Παράλληλα, ο έλεγχος περιορίζεται µόνο στα στοιχεία που
υπάρχουν στον φάκελο, οπότε στην περίπτωση που θα λείπουν
τότε θα µπορούν να ζητηθούν επιπλέον στοιχεία. Τι θα συµβεί,
όµως, όταν τα στοιχεία που θα προσκοµιστούν δεν θα είναι ικα-
νοποιητικά είτε εσκεµµένα είτε µη; Συνήθως εσκεµµένα οδηγών-
τας στην ανάγκη περαιτέρω έρευνας και προσκόµισης νέων
στοιχείων όλα αυτά δείχνουν ότι το πνεύµα του νοµοθέτη τείνει
να ευνοεί τον προσχηµατικό έλεγχο, όταν όπως έχουµε αναφέρει
υπάρχουν πολλές περιπτώσεις προβληµατικών συµβάσεων. 

Στο άρθρο 327, τέλος, προβλέπεται ότι η σύµβαση που συνά-
πτεται εάν δεν γίνεται ο συµβατικός έλεγχος είναι άκυρη. Γιατί
όµως να συναφθεί µια σύµβαση χωρίς έλεγχο; Εκτός αυτού δεν
προβλέπονται συνέπειες προς τον υπεύθυνο της µη άσκησης τε-
λικά του προσυµβατικού ελέγχου.

Όσον αφορά τον απολογισµό και τον ισολογισµό του κράτους
στο άρθρο 344 θα αναφερθούµε την επόµενη φορά εκτενέστερα,
γιατί δεν υπάρχει χρόνος. Αυτό που διαπιστώσαµε από τον απο-
λογισµό του 2017, που µας δόθηκε το 2019, είναι πως το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο δεν κάνει καθόλου καλά τη δουλειά του, αφού
σύµφωνα µε την έκθεσή του δεν έγινε αποτίµηση για τη µετα-
φορά παγίων του δηµοσίου στο υπερταµείο των δανειστών, ενώ
δεν υπάρχει καν µητρώο παγίων, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά µαζί µε ορισµένες άλλες επισηµάνσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα θα πάρει τον

λόγο ο κ. Κώτσηρας Γεώργιος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Μετά θα µιλήσει ο κ. Χατζηγιαννάκης, η κ. Ράπτη, ο κ. Κα-
στανίδης και ο κ. Τζανακόπουλος.

Ορίστε, κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς ξεκινώντας

θα ήθελα να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
διότι αν δεν κάνω λάθος είναι το πέµπτο νοµοσχέδιο που φέρνει

το συγκεκριµένο Υπουργείο, το οποίο σε µεγάλο βαθµό τυγχάνει
πέραν µιας πολύ σοβαρής επεξεργασίας στις αρµόδιες επιτρο-
πές και µιας ευρύτερης πλειοψηφίας, η οποία στηρίζει τις πρω-
τοβουλίες που έχει λάβει. Αυτό ειδικά για τον συγκεκριµένο
χώρο, ο οποίος είναι ένας χώρος ο οποίος απαιτεί πάρα πολύ
σεβασµό από όλους µας, είναι µια πολύ θετική διάσταση για το
νοµοθετικό έργο, για τη Βουλή και προφανώς και για την ελλη-
νική κοινωνία η οποία εστιάζει σε θέµατα δικαιοσύνης µε πολύ
µεγάλο σεβασµό και πιστώνεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, πι-
στώνεται σε όλα τα κόµµατα που συνδράµουν στο να υπάρχει
µια σοβαρή επεξεργασία.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η λειτουργία ενός σύγ-
χρονου και αποτελεσµατικού συστήµατος δικαιοσύνης αποτελεί
αναγκαία προϋπόθεση για την εµπέδωση της ασφάλειας δικαίου,
την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, την προαγωγή της
ευηµερίας της κοινωνίας, αλλά και των ευρύτερων προοπτικών
για την οικονοµία της χώρας, για το επενδυτικό περιβάλλον και
για ένα άλλο σύνολο ευρύτερων πεδίων στα οποία εµπλέκεται
και τα επηρεάζει.

Αναµφίβολα αποτελεί επίσης βασικό πυλώνα της δηµοκρατι-
κής λειτουργίας της χώρας, του κράτους δικαίου και οφείλουµε
όλοι να σεβόµαστε τον θεσµικό της ρόλο και µε πρωτοβουλίες,
οι οποίες την εκσυγχρονίζουν και την οδηγούν σε ένα καλύτερο
αύριο, να βοηθήσουµε στην ενίσχυση της αξιοπιστίας της στην
ελληνική κοινωνία. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι κατά την άποψή µου ένα
νοµοσχέδιο σύγχρονο, διότι ένα µεγάλο του κοµµάτι αφορά στην
κωδικοποίηση των νοµοθετηµάτων που αφορούν το Ελεγκτικό
Συνέδριο. Έρχονται πλέον σε ένα ενιαίο κείµενο, ενοποιούνται,
τροποποιούνται και συµπληρώνονται διατάξεις δικονοµικής φύ-
σεως που αφορούν, κυρίως, το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Χαίροµαι που µετά από αρκετό καιρό υπάρχει µια διαδικασία
που βελτιώνει την υπό ευρεία έννοια διοικητική δικονοµία, δεν
είναι αµιγώς διοικητική δικονοµία, γιατί έχει µια αυτοτέλεια η
ρύθµιση για το Ελεγκτικό Συνέδριο, αλλά δεδοµένης της εµπλο-
κής του ελληνικού δηµοσίου συνήθως ως διάδικου είναι µια ση-
µαντική πρωτοβουλία, γιατί από εκεί περνούν προφανώς και οι
επενδύσεις, οι οποίες είναι ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι στο οποίο
εστιάζουµε και στο οποίο οφείλουµε όλοι να συνδράµουµε για
να υπάρξουν δουλειές, να υπάρξει βελτίωση του οικονοµικού κλί-
µατος, να υπάρξει µια καλύτερη προοπτική για την ελληνική κοι-
νωνία, αλλά αφορούν και µικρές περιπτώσεις εξατοµικευµένες
του απλού Έλληνα πολίτη, ο οποίος πολλές φορές βλέπει ότι η
καθυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης καθιστά τα δικαιώ-
µατά του ανενεργά. 

Είναι διαφορετικό να βγει µια απόφαση σε κάποιους µήνες και
είναι διαφορετικό να βγει κάποια απόφαση σε κάποια χρόνια. Γι’
αυτόν τον λόγο η χώρα µας έχει τύχει, δυστυχώς, πολλές φορές
να βρίσκεται αντιµέτωπη µε τις διατάξεις και της Ευρωπαϊκής
Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και να υπάρξουν κα-
ταδίκες από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων Ανθρώ-
που για παραβίαση του άρθρου 6 της ΕΣΔΑ.

Αυτή, λοιπόν, η πρόσβαση σε αποτελεσµατική δικαστική προ-
στασία είναι θεµέλιο και είναι βασικό στοιχείο για την προστασία
και των δικαιωµάτων των απλών πολιτών, οι οποίοι βλέπουν κα-
θηµερινά διαδικασίες που εξαρτώνται από αυτές η ζωή τους, η
ευηµερία τους, τα συµφέροντά τους, τα δικαιώµατά τους να κα-
θυστερούν. 

Αυτή, λοιπόν, η εξυπηρέτηση των αρχών της δίκαιης δίκης
είναι από τα βασικότερα κοµµάτια, τα οποία έρχονται να επιλυ-
θούν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, διότι ο χρόνος είναι απο-
λύτως συνδεδεµένος και µε την ποιότητα και αντιστρόφως η
ποιότητα της δικαιοσύνης είναι και αυτή συνδεδεµένη µε τον
χρόνο. 

Διότι ένα µεγάλο ζήτηµα που έχει τεθεί µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο είναι τα ειδικά τµήµατα που υφίστανται και προβλέπον-
ται και, µάλιστα, προβλέπονται σα δυνατότητα να δηµιουργηθούν
από τις δικαστικές αρχές. Δεν έρχεται το Υπουργείο να υποχρεώ-
σει τη δηµιουργία ειδικών τµηµάτων, αλλά προβλέπει τη δυνατό-
τητα να υπάρξουν αυτά τα ειδικά τµήµατα. Και η εξειδίκευση η
οποία προβλέπεται σε αυτά τα τµήµατα, η οποία είναι συµβατή
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και µε την εξέλιξη του δικαίου, είναι συµβατή µε την εξέλιξη της
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, είναι συµβατή µε τον συνεχή εκσυγχρο-
νισµό που έχει η επιστήµη του δικαίου, είναι προς την κατεύ-
θυνση προφανώς και της ποιότητας της δικαιοσύνης. 

Είναι βασικό κοµµάτι πλέον στο σύγχρονο µοντέλο δικαιοσύ-
νης η εξειδίκευση. Δεν καταλαβαίνω γιατί κάποιοι το αντιµετωπί-
ζουν αυτό µε µια φοβικότητα. Ο κάθε δικαστής δεν µπορεί να
γνωρίζει τα πάντα. Είναι λογικό προς το συµφέρον της οµαλής
ποιότητας και της ενίσχυσης µιας κουλτούρας εξειδίκευσης να
προβλεφθούν τα συγκεκριµένα τµήµατα. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε µε ένα θέµα, το οποίο ενι-
σχύει την ποιότητα της δικαιοσύνης, ενισχύει την εξειδίκευσή
της, προστατεύει τον Έλληνα πολίτη από καθυστερήσεις -πολύ
βασικό κοµµάτι- και, επίσης, µε τη δηµιουργία του τµήµατος για
την παροχή στατιστικών υπηρεσιών ενισχύεται και η πληροφό-
ρηση του κράτους για το πώς πραγµατικά βαίνει ο συγκεκριµέ-
νος χώρος, ο οποίος δεν αποτελείται µόνο από δικαστές,
αποτελείται από διοικητικούς υπαλλήλους, αποτελείται από αν-
θρώπους οι οποίοι συνδράµουν τον δικαστή στο να µπορέσει να
φέρει σε πέρας µια πολύ σοβαρή αποστολή που έχει από το Σύν-
ταγµα και προφανώς πρέπει να γνωρίζουµε πώς βαίνει η λειτουρ-
γία της δικαιοσύνης, να το γνωρίζει ξεχωριστά ο κάθε δικαστικός
φορέας, να το γνωρίζει το Υπουργείο Δικαιοσύνης για να µπορεί
να νοµοθετεί στοχευµένα, όταν υπάρχει ανάγκη, σε συγκεκριµέ-
νες δραστηριότητες. 

Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα, τα οποία -σωστά είπε ο Υπουρ-
γός προηγουµένως στην οµιλία του- δεν είναι ότι ανακαλύπτουµε
την πυρίτιδα. Εδώ πέρα είναι θέµατα, που, προς τιµήν του, ανα-
γνώρισε ότι έχουν ξεκινήσει και από διαδικασίες νοµοπαρα-
σκευαστικών επιτροπών, οι οποίες προϋπήρχαν και αυτό δείχνει
και τη συνέχεια του κράτους σε θεµελιώδη ζητήµατα κοινής λο-
γικής. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, και φτάνοντας στο τέλος του
χρόνου, θα ήθελα να αναφερθώ και να τονίσω ειδικά στη σηµε-
ρινή συγκυρία ότι ο σεβασµός στη δικαιοσύνη, η προστασία της,
ο εκσυγχρονισµός της, ο σεβασµός στους θεσµούς και σε οτι-
δήποτε έχει να κάνει µε µια συντεταγµένη πολιτεία, ένα κράτος
δικαίου και µια δηµοκρατική κοινωνία είναι κορωνίδες για την
οµαλή λειτουργία του πολιτεύµατος, για την οµαλή λειτουργία
και την οµαλή διαδικασία σε επίπεδο κοινωνικό και οφείλουµε
όλοι να την προστατεύουµε σαν κόρη οφθαλµού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά τον κ. Χατζη-
γιαννάκη, όπως είπα, θα µιλήσει η κ. Ράπτη και θα ακολουθήσουν
οι συνάδελφοι, ο κ. Μπούµπας και ο κ. Λοβέρδος Γιάννης. 

Ο κ. Μιλτιάδης Χατζηγιαννάκης, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον
λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυ-

πουργέ, θα συµφωνήσουµε όλοι σήµερα και µέσω της διαδικα-
σίας στις επιτροπές, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια, ότι ο
χώρος της δικαιοσύνης χρήζει παρεµβάσεων βελτιωτικών. 

Δυστυχώς αυτά που ζήσαµε τον τελευταίο καιρό, τους τελευ-
ταίους µήνες, έχουν πλήξει σε πολύ µεγάλο βαθµό και τον χώρο
της δικαιοσύνης µε ευθύνες και δικές µας, του πολιτικού συστή-
µατος, αλλά και των ίδιων πολλών λειτουργών της δικαιοσύνης.
Αυτό είναι δυσάρεστο και πρέπει εµείς πρώτα µε τον ρόλο που
µας δίνετε εδώ πέρα να προσπαθήσουµε να βελτιώσουµε την κα-
τάσταση αυτή και νοµοθετώντας, αλλά και µε το παράδειγµα που
πρέπει να δίνουµε κάθε µέρα από τον ρόλο που µας έχει επιλέξει
να δίνουµε ο ελληνικός λαός. 

Την ανάγκη αυτή και εσείς, κύριε Υπουργέ, για την αλλαγή στο
χώρο της δικαιοσύνης έχετε υπερθεµατίσει, αλλά και όλοι µας
συµφωνούµε. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται µα µακρηγορήσω επ’
αυτού.

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ήταν απαραίτητο κυρίως
για τον κώδικα, γιατί επί της ουσίας για κώδικα πρόκειται λει-
τουργίας δικονοµίας του Ελεγκτικού Συνεδρίου το οποίο απου-
σίαζε. Ξεκίνησε πριν δύο - δυόµισι έτη περίπου από την τότε
κυβέρνηση και την τότε διοίκηση του Υπουργείου Δικαιοσύνης

σε συνεργασία φυσικά µε την τότε διοίκηση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου και πολύ ορθά το φέρατε και εσείς και συνεχίσατε µε τη
νυν διοίκηση και ερχόµαστε τώρα να το ψηφίσουµε. 

Ήταν απαραίτητο. Έπρεπε να γίνει. Το Ελεγκτικό Συνέδριο,
ένα από τα τρία ανώτατα δικαστήρια της χώρας µας, δεν είχε
δικιά του δικονοµία και αναγκαζόταν και έκανε αναλογικές εφαρ-
µογές του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας είτε των άλλων νοµοθε-
τηµάτων. Εποµένως, σε κάθε περίπτωση είναι θετικό ότι έρχεται
προς ψήφιση και γι’ αυτόν τον λόγο η πλειοψηφία των κοµµάτων
της Βουλής κατ’ αρχάς είναι θετική. 

Εγώ θα σταθώ σε δύο-τρία σηµεία, τα οποία µε έχουν λίγο
προβληµατίσει για το πόσο αποτελεσµατικά θα µπορέσουν να
είναι αυτά που θα ψηφίσουµε αυτές τις ηµέρες.

Το ένα το κοµµάτι, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει µε την αλλαγή
στην ουσία της ελάσσονος ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, που στην πραγµατικότητα από επταµελή αυτή τη στιγµή
γίνεται δεκαπενταµελή και φοβάµαι πάρα πολύ ότι µπορεί να δη-
µιουργήσει προβλήµατα καθυστερήσεων. 

Να καταλάβετε εµείς δικάσαµε αρχές Μάρτη µια υπόθεση και
δεν έχει βγει απόφαση, όπως συνήθως συµβαίνει µε την επτα-
µελή σύνθεση, η οποία µέχρι τώρα έχει λειτουργήσει πάρα πολύ
αποτελεσµατικά. Δεν δηµιουργούσε προβλήµατα. Θεωρώ ότι
γνωρίζοντας λίγο την ανθρωπογεωγραφία του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου ότι η δεκαπενταµελής σύνθεση θα δηµιουργήσει µεγαλύ-
τερες καθυστερήσεις ακριβώς σε αντίθεση µε αυτό που θέλουµε
να πετύχουµε όλοι, την επίσπευση των διαδικασιών, αυτό που
εσείς ο ίδιος είπατε πριν στην οµιλία σας ως το σηµαντικότερο
ίσως πρόβληµα της ελληνικής δικαιοσύνης. Το βάζω ως σκέψη.
Θεωρώ ότι ήταν µια βαριά και δυσκίνητη σύνθεση ιδίως για τον
προσυµβατικό έλεγχο και τον έλεγχο των δηµοσίων συµβάσεων
και νοµίζω ότι είχε λειτουργήσει πολύ καλά η επταµελής. 

Ένα δεύτερο κοµµάτι, το οποίο, δυστυχώς, δεν µπήκε και θα
έλεγα ότι µπορείτε να το εξετάσετε σε επόµενο νοµοσχέδιο, αν
δεν µπορείτε να το φέρετε µε τροπολογία, τόσο στη θητεία µου
ως δήµαρχος όσο κυρίως ως δικηγόρος που ασχολούµαστε αρ-
κετά µε τα ζητήµατα των δηµοσίων συµβάσεων του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, νοµίζω ότι πρέπει, επιτέλους, να λυθεί και εγώ θα
προτείνω και στη δική µου την παράταξη να είµαστε θετικοί να
λυθεί το ζήτηµα της διάκρισης µεταξύ τυπικού και ουσιαστικού
ελλείµµατος στους καταλογισµούς. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο
το αντιµετωπίζουµε συνέχεια στις υποθέσεις των καταλογισµών. 

Για να σας δώσω ένα παράδειγµα, αν ένας υπόλογος ξεχάσει
να ανεβάσει στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» ένα ένταλµα, θα υπάρχει περίπτωση
στην καταλογιστική πράξη να του καταλογιστεί όλο σαν να έχει
υπεξαιρέσει. Ακριβώς ίδια αντιµετώπιση δηλαδή από άποψης
ελέγχου του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχει αυτός που έκανε µια τυ-
πική παράλειψη µε αυτόν που υπεξαίρεσε τα χρήµατα και λεί-
πουν από το ταµείο.

Αυτό πρέπει να το δούµε γιατί έρχεται στην πραγµατικότητα
µετά από τις προσφυγές των υπολόγων. Συνήθως, το Ελεγκτικό
Συνέδριο λογικά δρώντας τις αίρει αυτές τις αδικίες, αλλά έχει
βάλει κάποιους ανθρώπους σε πάρα πολύ µεγάλους µπελάδες -
µπορεί να τρέχουν για χρόνια, να δεσµεύονται οι περιουσίες
τους- όταν είναι τυπικές οι παραβάσεις. 

Εγώ δεν θα πρότεινα σε πρώτη φάση. Γιατί θέλει αρκετή επε-
ξεργασία και έχουµε κάνει και πάρα πολλές νοµοθετήσεις κατά
καιρούς όλες οι κυβερνήσεις σε µερικές περιπτώσεις να αίρουµε
τέτοιου είδους αδικίες. Άρα καλό είναι να το προβλέψουµε νο-
µοθετικά για να µην υπάρχει και αµφισβήτηση, ο ένας επίτροπος
να το κρίνει έτσι, ο ένας ελεγκτής να το κρίνει διαφορετικά. Να
είναι λοιπόν σαφές ότι άλλη η τυπική παράβαση, άλλη η ουσια-
στική που λείπουν χρήµατα από το ταµείο. Να είναι σαφές, είναι
τελείως διαφορετικό το έλλειµµα.

Και φυσικά αυτό συγκρούεται και µε την αρχή της αναλογικό-
τητας -είναι προφανές-, µε όρους ποινικού δικαίου. Φανταστείτε
όλα τα αδικήµατα να αντιµετωπίζονταν σαν κακουργήµατα. Αυτό
στην πραγµατικότητα συµβαίνει µε τη νοµοθεσία του Ελεγκτικού
Συνεδρίου. 

Για να κλείσω και να µην κουράσω ιδιαίτερα, θα συµφωνήσω
και νοµίζω ότι σε αυτή τη διαδικασία της συζήτησης αυτού του
νοµοσχεδίου τα κόµµατα προσπαθήσαµε όλα να συµβάλουµε.
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Οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί είναι θετικές, κυρίως αυτή
που κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής. 

Κύριε Υπουργέ, σας το είχαµε ξανακαταθέσει κατά τη συζή-
τηση του προηγούµενου νοµοσχεδίου. Εγώ και τότε είχα πάρει
τον λόγο και είχα πει ότι είναι ανάγκη γιατί είναι δίκαιο το αίτηµα
και των εργαζοµένων στον «ΚΕΡΑΝΗ» αλλά και ανάλογων περι-
πτώσεων και νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε θετικά. Δεν αλλάζει
κάτι και πρέπει να το δούµε θετικά.

Να κλείσω µε µία επιφύλαξη για την τροπολογία του Εσωτερι-
κών στο άρθρο 4 για τις υπηρεσίες δόµησης. Γενικά επειδή
πράγµατι η αιτιολογική έκθεση έχει δίκιο ότι από το 2010 δεν
έχουν γίνει υπηρεσίες δόµησης σε όλους τους δήµους και προ-
σπαθούµε να διορθώσουµε µε τους αναπτυξιακούς οργανισµούς
είτε µε την ΕΕΤΑΑ. 

Φοβάµαι πάρα πολύ όµως ότι, ενώ οι αναπτυξιακοί οργανισµοί
είναι ένα εργαλείο, το οποίο θα βοηθήσει πάρα πολύ την τοπική
αυτοδιοίκηση ιδίως τους µικρούς δήµους χωρίς προσωπικό, ως
προς την υπηρεσία δόµησης θα πάρουν οι αναπτυξιακοί οργανι-
σµοί, οι οποίοι είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, µία αρ-
µοδιότητα που θα είναι δύσκολο να ανταπεξέλθουν αλλά και να
υπάρχει η ασφάλεια δικαίου στον πολίτη. Γιατί καταλαβαίνετε ότι
οι πολεοδοµίες, οι υπηρεσίες δόµησης είναι ιδιαίτερος θεσµός,
που έχει να κάνει µε πρόστιµα, µε παραβάσεις, µε βεβαίωση πα-
ραβάσεων, που θα είναι δύσκολο να πείσουµε τον πολίτη πως οι
ιδιώτες τους επιβάλλουν αυτά. Εγώ το βάζω προς σκέψη, γιατί
σας λέω ειλικρινά θεωρώ αναπτυξιακό µοντέλο τους οργανι-
σµούς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εσείς
ως δήµαρχος το ξέρετε. Το πρόβληµα το ξέρετε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Υπάρχει και είναι πάρα
πολλά χρόνια που τρέχει το πρόβληµα αλλά ειδικά για τις υπη-
ρεσίες δόµησης και τα προβλήµατα. Για παράδειγµα, εµείς στη
Σκύρο δεν είχαµε. Αναγκάζονταν οι άνθρωποι και έρχονταν από
την Κύµη. Έχετε δίκιο σε αυτό. 

Όµως, δεν ξέρω αν µπορούν οι αναπτυξιακοί οργανισµοί να
δώσουν ή η ΕΕΤΑΑ να δώσει την απάντηση τουλάχιστον ως προς
τις πολεοδοµίες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Ράπτη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου βρίσκει τη Βουλή εν
µέσω της έρευνάς µας για τη διαλεύκανση πολύ σοβαρών ζητη-
µάτων, που σχετίζονται µε τη χειραγώγηση ή µη της δικαιοσύνης
που φέρεται να επιχειρήθηκε κατά τη διάρκεια της διακυβέρνη-
σης της χώρας από την προηγούµενη κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. 

Δυστυχώς, τα όσα είδαν το φως της δηµοσιότητας έφεραν στο
φως πρακτικές που ανάγονται σε σκοτεινές εποχές που θέλουµε
να ξεχάσουµε, τουλάχιστον όσοι είµαστε νεότεροι Βουλευτές,
για την κατάπτυστη πρακτική να στοχοποιείς πολιτικούς σου αν-
τιπάλους και τους οικείους τους µε ανυπόστατες κατηγορίες, οι
οποίοι εν τέλει να αποδεικνύονται αθώοι από τα δικαστήρια, όταν
όµως είναι πολύ αργά για τη διαφύλαξη της τιµής και της υπό-
ληψής τους.

Η έρευνα αυτή της Βουλής είναι σε εξέλιξη και αργά ή γρή-
γορα θα καταλήξει σε πορίσµατα, για να µάθει και ο ελληνικός
λαός ποιος τελικώς έχει την πολιτική ευθύνη για την εργαλειοποί-
ηση των θεσµών και ποιοι είναι οι φυσικοί και ηθικοί αυτουργοί
αυτής της εργαλειοποίησης. 

Σε σχέση τώρα µε την πρακτική, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να απαντάτε σε τοποθετήσεις άλλου θέµατος από εκείνο
το οποίο έχει τεθεί στον δηµόσιο διάλογο, θέλω να αναφέρω συ-
νοπτικά τα εξής: Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Πέτσας έχει
έρθει στη Βουλή, έχει έρθει ενώπιόν µας και έχει απαντήσει στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας τονίζοντας πως όταν ολοκλη-
ρωθεί η καµπάνια και καταβληθούν τα χρήµατα, θα δοθούν οι λί-
στες στη δηµοσιότητα και µάλιστα τόνισε ότι είναι θέµα ηµερών
αυτή η δηµοσιοποίηση της λίστας και πως είναι ολέθριο λάθος η
ταύτιση της διαφήµισης µε τον χρηµατισµό. Γι’ αυτό ας µην ανα-

λωνόµαστε να συζητάµε τα ίδια ακριβώς ερωτήµατα που έχουν
απαντηθεί. Λίγη υποµονή. 

Επί του προκειµένου νοµοσχεδίου, συζητούµε πράγµατι σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά στην ορθή οργάνωση της
απονοµής της δικαιοσύνης και στην επιτάχυνση της διαδικασίας
εκδίκασης των υποθέσεων στη χώρα µας, ζητήµατα για τα οποία
είχαµε δεσµευτεί και προεκλογικά. Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο,
όπως ειπώθηκε, που έχει περάσει από τη νέα ΚΕΝΕ, δηλαδή πα-
ρουσιάζεται ενώπιόν µας έχοντας τηρήσει όλους τους όρους της
καλής νοµοθέτησης, όρους για τους οποίους είχαµε µιλήσει και
βεβαίως έχει την έγκριση της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου αλλά και του Συµβουλίου Επικρατείας. 

Σε ό,τι αφορά στο Ελεγκτικό Συνέδριο και όσοι είµαστε νοµικοί
γνωρίζουµε ότι ενοποιούνται εκείνες οι δικονοµικές ρυθµίσεις
που είτε υπήρχαν αποσπασµατικά στην νοµοθεσία είτε εφαρµό-
ζονταν κατ’ αναλογία από τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και
τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας και έτσι διαµορφώνεται ένα
ενιαίο κείµενο δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο, ένα σύγ-
χρονο νοµοθέτηµα, το οποίο περιγράφει µε σαφήνεια τη λειτουρ-
γία του και δηµιουργεί και ένα πραγµατικό αίσθηµα ασφάλειας,
µέσω της διαφάνειας όλων των διαδικασιών, στους Έλληνες πο-
λίτες. 

Επίσης, µε αυτό το νοµοσχέδιο επιταχύνεται η απονοµή της
δικαιοσύνης, για το οποίο έχουµε συζητήσει όλοι πάρα πολλά
χρόνια και οι δικηγορικοί µας σύλλογοι, καθ’ όσον εισάγεται ο
θεσµός του εισηγητή δικαστή της υπόθεσης και όσοι έχουµε δι-
κάσει σε διοικητικά δικαστήρια γνωρίζουµε πόσο πολύ σηµαντι-
κός θεσµός είναι αυτός, γιατί ο δικαστής αυτός, ο εισηγητής,
µεριµνά για να φέρει την υπόθεση έτοιµη προς εκδίκαση, να
φροντίσει δηλαδή να είναι πλήρης ο φάκελος της υπόθεσης, καθ’
όσον σήµερα οι δικαστές χρεώνονται υποθέσεις, αφού πρώτα
αυτές έχουν εκδικαστεί στο ακροατήριο. 

Αυτό βεβαίως έχει ως συνέπεια αυτές οι υποθέσεις και ειδικά
εκείνες που χρήζουν ιδιαίτερης έρευνας να καθυστερούν για τη
διάγνωση της διαφθοράς, να εκδίδονται οι γνωστές δικαστικές
αποφάσεις, οι οποίες βεβαίως διατάσσουν τη συµπλήρωση των
στοιχείων, και η διαδικασία να επιµηκύνεται υπέρµετρα επιβαρύ-
νοντας αδικαιολόγητα δικαστές, γραµµατείς και διαδίκους, όχι
µόνο µε καθυστερήσεις, αλλά και µε υπέρµετρα κόστη. 

Για τον λόγο αυτό υιοθετείται και το σύστηµα της προαπόδει-
ξης, αυτό το σύστηµα κατά το οποίο οι διάδικοι υποχρεούνται να
καταθέτουν προαποδεικτικά όλα τους τα στοιχεία την προτεραία
της δικασίµου. 

Βεβαίως, καθορίζεται και ο ρόλος - κλειδί του προέδρου του
τµήµατος, για να εξασφαλίσει την ταχύτερη εκδίκαση µε τα νό-
µιµα εργαλεία που διαθέτει και αυτά τα νόµιµα εργαλεία τα
έχουµε συζητήσει εδώ και κατά τη διάρκεια των επιτροπών. 

Είναι η κατηγοριοποίηση ανά θεµατική κατηγορία των υποθέ-
σεων, εκείνες οι ειληµµένες αποφάσεις, σύµφωνα µε την πάγια
νοµολογία της ολοµέλειας που έχει επιλύσει αυτό το κρινόµενο
ζήτηµα. Είναι επίσης ο εντοπισµός των προφανώς απαράδεκτων
και αβάσιµων αιτήσεων δικαστικής προστασίας, αλλά και η ανα-
ζήτηση εκείνων των κρίσιµων στοιχείων για τη συµπλήρωση του
φακέλου, εργασίες οι οποίες τώρα θα γίνονται από τον εισηγητή
δικαστή και βεβαίως µετά δεν θα χρειάζεται να εκδικαστούν οι
υποθέσεις µε τη συνήθη διαδικασία, αλλά θα µπορούν πλέον να
ενταχθούν στην ταχεία δίκη, που το γνωρίζουµε όλοι ότι ισχύει
από το 2012, δηλαδή να εισάγονται όλες µαζί σε µια διαδικασία
εν συµβουλίων. 

Όπως γίνεται λοιπόν αντιληπτό, µε τα νοµοθετούµενα µέτρα
επιταχύνεται σηµαντικά αυτή η εκδίκαση των υποθέσεων προς
όφελος όλων των Ελλήνων πολιτών.

Σε σχέση τώρα µε την οργανωτική µεταρρύθµιση του δικαστη-
ρίου, σε αυτό το νοµοσχέδιο προβλέπονται διατάξεις για την
αναδιοργάνωση του δικαστηρίου και αναδιοργανώνονται πλή-
ρως τα επτά του τµήµατα, ώστε να έχουν περίπου τον ίδιο όγκο
υποθέσεων και να µην παρατηρείται η επιβάρυνση κάποιων
έναντι άλλων, ούτως ώστε και εδώ να έχουµε ως αποτέλεσµα την
ταχύτερη έκδοση αποφάσεων από όλους τους δικαστές. 

Τώρα σε σχέση µε τις νέες αρµοδιότητες που έρχονται στο
Ελεγκτικό Συνέδριο, αυτές ανατίθενται σε αυτό και είναι ο εντο-
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πισµός εκείνων των διαχειριστικών παθογενειών και η ανάλυση
των αιτιών τους, η εκτίµηση της αξιοπιστίας των συστηµάτων
εσωτερικού ελέγχου της δηµόσιας διοίκησης, δηλαδή το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο προβαίνει σε αυτόν τον έλεγχο της αποτελεσµα-
τικότητας αυτών των συστηµάτων, όπως και η διενέργεια
ελέγχων, ύστερα από απόφαση της Βουλής. Συγκεκριµένα, και
αυτό είναι σηµαντικό, προβλέπεται για πρώτη φορά στην ελλη-
νική έννοµη τάξη η διενέργεια στοχευµένων ελέγχων ύστερα από
αίτηµα της Βουλής ή της επιτροπής µας και υπό τον όρο ότι επι-
τεύχθηκε ευρεία πολιτική συναίνεση, δηλαδή η πλειοψηφία των
δύο τρίτων των µελών της. 

Και επειδή σε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα ακούστηκαν πολ-
λές απόψεις, θα ήθελα να τονίσω ότι δεν τίθεται θέµα ούτε συν-
ταγµατικότητας ούτε φόβος εργαλειοποίησης από την εκάστοτε
κυβέρνηση, καθώς αυτοί οι έλεγχοι θα προκύπτουν από την πλει-
οψηφία της οικείας επιτροπής της Βουλής. Επίσης, είναι δεδο-
µένο ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο θα µπορεί να αρνηθεί το αίτηµα
µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση της ολοµέλειάς του, ακριβώς
για να µην µπορεί να δεσµευτεί το δικαστήριο να ικανοποιήσει
το αίτηµα στην περίπτωση που θα παραβίαζε το άρθρο 26 του
Συντάγµατος για την αρχή της διάκρισης των λειτουργιών.

Τώρα σε σχέση µε την πολύ σηµαντική, κατά την άποψή µου,
δηµιουργία της Διεύθυνσης Στατιστικών στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, την JustStat, αυτή η τοµή στο παρόν νοµοσχέδιο γι’ αυτήν
τη σύσταση της αυτοτελούς υπηρεσίας είναι πολύ σηµαντική για
την επεξεργασία όλων των στατιστικών στοιχείων για τη δικαιο-
σύνη. Με αυτή τη ρύθµιση δίνεται για πρώτη φορά η δυνατότητα
να µπορεί η διοίκηση της δικαιοσύνης να λαµβάνει αποφάσεις,
αποφάσεις για την οργάνωση και λειτουργία των δικαστηρίων
βάσει συγκεκριµένων αντικειµενικών δεδοµένων, τα οποία θα
αποτυπώνουν την πραγµατική κατάσταση που όλοι έχουµε ζήσει,
την πραγµατική κατάσταση που επικρατεί σε αυτά.

Είναι απορίας άξιο το γεγονός ότι άκουσα συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µην επιθυµούν να έχουµε ένα τέ-
τοιο σύστηµα µε στατιστικά στοιχεία που θα αφορούν στη δικαιο-
σύνη και θα µας επιτρέπουν να γνωρίζουµε άµεσα για το ποιες
υποθέσεις εκκρεµούν ενώπιον των δικαστηρίων, προκειµένου να
µπορούµε να παίρνουµε εκείνες τις αποφάσεις για αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις, στηριζόµενοι πάντα σε πραγµατικά δεδοµένα. 

Ακούγοντας προηγουµένως τον αξιότιµο Υπουργό να αναφέ-
ρει ότι οι εκκρεµείς υποθέσεις σήµερα είναι πάνω από τριάντα
χιλιάδες στον αριθµό ενώπιον των δικαστηρίων, καταλαβαίνουµε
όλοι ότι είναι απαραίτητο να βρούµε τις παθογένειες αυτών των
εκκρεµοτήτων και βεβαίως να προχωρήσουµε στο να τις επιλύ-
σουµε. 

Σε σχέση τώρα µε τη δυνατότητα της σύνδεσης των ειδικών
τµηµάτων τα οποία είναι πολύ σηµαντικά και θα δηµιουργηθούν
στις περιφέρειες των πρωτοδικείων και εφετείων και των εφε-
τείων Αθηνών και Θεσσαλονίκης, θα ήθελα να πω ότι αυτά τα
συγκεκριµένα τµήµατα, τα οποία θα δηµιουργηθούν για την εκ-
δίκαση υποθέσεων που αφορούν στις ηλεκτρονικές επικοινωνίες,
στην ενέργεια και στα προσωπικά δεδοµένα, θα είναι τµήµατα
τα οποία θα στελεχώνονται από εξειδικευµένους δικαστές, ώστε
αυτές οι συγκεκριµένες διαφορές, για τις οποίες έχουµε µιλήσει
πολλές φορές και είναι κρίσιµες για την οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας, να επιλύονται ταχύτερα και αποτελεσµατικότερα. 

Αντίστοιχη, βέβαια, πρόβλεψη υπάρχει και για τα διοικητικά δι-
καστήρια, καθ’ όσον όλοι γνωρίζουµε µε βάση στατιστικά στοι-
χεία ότι οι µεγάλες επιχειρήσεις προκειµένου να επενδύσουν στη
χώρα, όχι µόνο στη δική µας, αλλά και σε άλλες χώρες, το πρώτο
πράγµα που ρωτούν είναι ποια είναι η κατάσταση της δικαιοσύ-
νης σε αυτή τη χώρα. Και βεβαίως αν βρεθεί οποιοδήποτε νοµικό
ζήτηµα, διερωτώνται αν αυτό θα λυθεί γρήγορα ή αν θα υπάρξει
εµπλοκή σε έναν κυκεώνα διαδικασιών, µε αποτέλεσµα η όποια
υποψήφια επένδυση να µην µπορέσει να ολοκληρωθεί ποτέ,
λόγω καθυστερήσεων στα γρανάζια της απονοµής της δικαιοσύ-
νης. Το γνωρίζουµε όλοι, το έχουµε αντιµετωπίσει ως δικηγόροι
στα δικαστήρια. Πάντοτε οι άνθρωποι οι οποίοι ενδιαφέρονται
να κάνουν επενδύσεις ενδιαφέρονται για την ταχεία απονοµή της
δικαιοσύνης. 

Πρέπει, λοιπόν, να κατανοήσουµε πόσο σηµαντική είναι η λει-

τουργία της δικαιοσύνης και πόσο σηµαντικά συνδεδεµένη είναι
µε την πραγµατική οικονοµία της χώρας µας. Γι’ αυτό και πρέπει
να κινείται µε ταχείς ρυθµούς και να µην αποτελεί τελικώς οποι-
οδήποτε εµπόδιο σε κάποιον ο οποίος θα φέρει νοµίµως χρή-
µατα, αλλά και θέσεις εργασίας σε αυτόν τον τόπο.

Είναι προφανές ότι οι παραπάνω προβλέψεις δεν αφορούν
µόνο τις µεγάλες επιχειρήσεις. Αφορούν το σύνολο σχεδόν των
επιχειρήσεων, καθώς όλοι γνωρίζουµε ότι η επιτάχυνση απονο-
µής της δικαιοσύνης εννοείται ότι εξυπηρετεί και τις µικρές επι-
χειρήσεις, οι οποίες πολύ συχνά δεν προσφεύγουν στη
δικαιοσύνη, γιατί είναι χρονοβόρα και κοστίζει ακριβά. Το απο-
τέλεσµα είναι ότι δεν ευνοείται η οικονοµική ανάπτυξη, ενώ χά-
νονται και πάµπολλες θέσεις εργασίας για τους πολίτες. 

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει ψηφιακές µεταρρυθµίσεις,
σύµφωνα µε την πάγια θέση της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουρ-
γού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του
κράτους. Έτσι, δίνεται η δυνατότητα στο δικαστήριο, αλλά και
τους διαδίκους να κάνουν χρήση ηλεκτρονικών µέσων για τη διε-
ξαγωγή δικών και πλέον οι µάρτυρες, οι πραγµατογνώµονες και
οι διάδικοι θα εξετάζονται µε χρήση νέων τεχνολογιών. Τα παρά-
βολα και τα δικαστικά ένσηµα θα καταβάλλονται πλέον ηλεκτρο-
νικά. 

Επίσης, ιδιαίτερα σηµαντικό για όσους ασκούν τη δικηγορία
είναι πως θα παρέχεται και η δυνατότητα τα ένδικα βοηθήµατα
ή µέσα να ασκούνται µε χρήση τεχνολογιών πληροφορικής.

Έτσι, το άλµα του ψηφιακού µετασχηµατισµού που συντελεί-
ται σήµερα στον χώρο της δικαιοσύνης θα συµβάλει στη λειτουρ-
γική αναβάθµιση του συστήµατος συνολικά και θα βελτιώσει
σηµαντικά την καθηµερινότητα των πολιτών και την απόδοση των
λειτουργιών της δικαιοσύνης. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να συγχαρώ και την ηγεσία του
Υπουργείου για την υιοθέτηση της πρότασης που τέθηκε στην
πρώτη συνεδρίαση από τον αξιότιµο εισηγητή µας για εισαγωγή
διάταξης που αφορά στο άρθρο 295, ώστε να επιτρέπεται η διε-
νέργεια δικαστικών διασκέψεων µε τη χρήση τεχνικού µέσου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια που γίνεται εκ
µέρους της Κυβέρνησης είναι µια σηµαντική προσπάθεια εκσυγ-
χρονισµού του τρόπου λειτουργίας της δικαιοσύνης, η οποία σε
µια σύγχρονη πολιτεία είναι αναµφίβολα απαραίτητη. 

Με αφορµή και τον έλεγχο που διενεργεί η Βουλή για την
ύπαρξη αυτού του παραδικαστικού ή µη κυκλώµατος και των
πρακτικών χειραγώγησης στον χώρο της δικαιοσύνης, κάθε τέ-
τοια νοµοθετική προσπάθεια που κινείται προς την κατεύθυνση
της ταχύτητας και της διαφάνειας της λειτουργίας της είναι σε
κάθε περίπτωση περισσότερο αναγκαία από ποτέ. Γι’ αυτό σας
καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Μπούµπας και µετά ο κ. Γιάννης Λοβέρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ
πότε θα µιλήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς είστε ακριβώς
µετά. Απλά ο κ. Λοβέρδος έκανε αµοιβαία µετάθεση µε τον κ.
Καππάτο και γι’ αυτό τον είδατε µετά από εσάς. Όµως, σας πρό-
λαβε ο κ. Καππάτος και πήγε στον κ. Λοβέρδο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Είστε καλός στις αλ-
χηµείες, γι’ αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανησυχείτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς, κύριε Τζανα-

κόπουλε, θα µιλήσετε µετά τον κ. Καστανίδη. Δεν πάµε µε την
κοινοβουλευτική σειρά -γιατί δεν το θέλετε οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι- αλλά µε τις δηλώσεις. Σηκώσατε το χέρι αµέσως
µετά τον κ. Καστανίδη και το έχω σηµειώσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ κάποτε είχα
κάνει µία πρόταση, να πηγαίνουµε µε την κοινοβουλευτική σειρά.
Όµως, στη Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Τζανακόπουλε, τέ-
θηκε το εύλογο επιχείρηµα ότι καµµιά φορά δεν µπορεί να είναι
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έτσι, γιατί µπορεί κάποιος να έχει δουλειά. Έτσι, πάµε κατά δή-
λωση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για την απονοµή δικαιο-

σύνης. Κάποτε ένας Αµερικάνος δηµοσιογράφος είχε πει ότι δι-
καιοσύνη είναι η δίκαιη κατανοµή της αδικίας. Ή αν θα το δούµε
φιλοσοφηµένα και ιστορικά, ο Πλάτωνας είχε πει «Μάλλον αδι-
κείσθαι ή αδικείν». Ο Θουκυδίδης είχε πει «…οι αδικούµενοι άν-
θρωποι µάλλον οργίζονται ή βιαζόµενοι..». Είναι πολύ καλύτερα
να αδικηθείς παρά να αδικείς. Και οι άνθρωποι σήµερα, οι κοινω-
νίες, αισθάνονται οργισµένοι όταν αδικούνται παρά όταν βιάζον-
ται. 

Πρέπει να αφήσουµε τη Θέµιδα να κάνει τη δουλειά της. Και
το λέω αυτό γιατί αν ρωτήσετε τον νοµικό κόσµο -οι περισσότε-
ροι είστε έγκριτοι νοµικοί µε νοµικές γνώσεις- µέχρι να γίνει κά-
ποιος εφέτης, κάνει τα βήµατα που απαιτείται. Από εκεί και πέρα,
γίνεται ένα «ξεκαθάρισµα».

Ο έλεγχος, που είναι και µία αρχαιοελληνική λέξη, απέναντι
στη σύνθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου µάς τροµάζει. Όµως, αν
µπούµε µέσα στα άρθρα, κύριε Υπουργέ, θα δούµε ότι δεν µπο-
ρεί να µπαίνει όριο ελέγχων από πλευράς του Κοινοβουλίου,
ύστερα από πρόταση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Αν είναι να γίνει
κάποιος έλεγχος, να γίνει. Να µη γίνεται µόνο µε την ευλογία της
πολιτικής πλειοψηφίας. Αν απαιτείται έλεγχος, να γίνεται ανά
πάσα ώρα και στιγµή. 

Πρόκειται, νοµίζω, για το άρθρο 98, το οποίο συζητάµε κατά
τη διάρκεια µιας νοµοπαρασκευαστικής διαδικασίας, σχετικά µε
το πώς πρέπει να γίνει ο έλεγχος σε ό,τι αφορά τη διασπάθιση
του δηµοσίου χρήµατος. Το ζητούµενο είναι να αποκτήσει ο κό-
σµος εµπιστοσύνη. 

Πολύ φοβούµαι, όµως, ότι τα κοινωνικά στρώµατα για το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, για το οποίο σήµερα µιλάµε, δεν γνωρίζουν κατά
βάθος πώς λειτουργεί. Απλά θεωρούν ότι είναι ένα ελεγκτικό όρ-
γανο, αλλά δεν ξέρουν ακριβώς ποιες είναι οι διαδικασίες.

Υπάρχουν κάποια άρθρα στα οποία εµείς ως Ελληνική Λύση
αντιδρούµε.

Αν πάµε από τα άρθρα 317 ως 323, είπατε πριν απέναντι στις
µη κυβερνητικές οργανώσεις ότι θα πάµε κόντρα στο Σύνταγµα;
Μα, εδώ γίνεται διάκριση, µε συγχωρείτε πολύ. Ο ηττηµένος από
πλευράς των ΜΚΟ θα πληρωθεί από τον φορολογούµενο Έλ-
ληνα πολίτη; Πού ακούστηκε αυτό;

Να υπάρχει µία διάκριση ανάµεσα στα νοµικά πρόσωπα, λέµε
εµείς, χώρια στις µη κυβερνητικές οργανώσεις. Αυτό πρέπει να
το ξέρει ο κόσµος. Γιατί γίνεται, λοιπόν, αυτή η διάκριση αντιµε-
τώπισης;

Αν πάµε στα ειδικά δικαστήρια, γιατί µόνο για τις τηλεπικοινω-
νίες, για την ενέργεια; Ξέρετε σήµερα ότι υπάρχει µία ληστρική
πολιτική από πλευράς των τηλεπικοινωνιών στην Ελλάδα, αλλά
και της ενέργειας που ιδιωτικοποιήσατε; Οι εισπρακτικές εται-
ρείες παίρνουν συνέχεια -ως φραγκοφονιάδες, να µου επιτραπεί
η λέξη- καθηµερινά πολίτες για ρύθµιση στη ΔΕΗ µόλις 100
ευρώ. Και το είπα και την άλλη φορά, πού είναι η κοινωνική ευαι-
σθησία µε πυρήνα τον άνθρωπο; Αν κάποιος έχει µία πάθηση,
έχει διαβήτη, έχει πίεση, έχει καρδιά και τον ενοχλεί εισπρακτική
εταιρεία για 100 ευρώ, ως Έλλην φορολογούµενος πολίτης, αν
αυτός ο άνθρωπος βρεθεί στο νοσοκοµείο, πού είναι ως αρωγός
το κράτος να τον προστατεύσει;

Δεν βλέπω µέσα µία σχέση που µπορεί να έχει το δικό µας
Ελεγκτικό Συνέδριο, αν θέλουµε να το αναβαθµίσουµε στον Κώ-
δικα της Πολιτικής Δικονοµίας, της Διοικητικής Δικονοµίας -διότι
υπάρχουν ειδικά εγχειρίδια ως βοηθήµατα στο πώς θα λειτουρ-
γήσει το Ελεγκτικό Συνέδριο- µε το αντίστοιχο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο της Ευρώπης.

Πριν από λίγες µέρες διάβαζα ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι ένα θεσµοθετηµένο όργανο, θα
κάνει έλεγχο για το πού δόθηκαν τα λεφτά και πού πήγαν τα χρή-
µατα εν όψει του COVID-19, εν όψει του κορωνοϊού. Είναι ένας

έλεγχος, να δούµε αν πήγαν στον τοµέα της δηµόσιας υγείας.
Διότι αν θέλετε να το εξετάσουµε και αυτό που πρέπει να ελέγξει
και το Ελεγκτικό Συνέδριο της Κοµισιόν, υπάρχει απόφαση -και
πρέπει να το ξέρει ελληνικός λαός- του 1986 στη συγκρότηση
και λειτουργία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε τρία περιβόητα
άρθρα. Είναι τα άρθρα 114, 158 και 163. Μιλούν για γενναία χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, µετά και από πρόταση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, σε περίπτωση που η Ευρώπη δεχθεί παγκόσµια απειλή.
Δείτε το, µιλάει για δηµόσια υγεία, για συγκερασµό νοµοθετικού
πλαισίου και για κοινωνική πολιτική.

Άρα, λοιπόν, µην κόπτεται η Κυβέρνηση πώς θα πιεστεί η Ευ-
ρώπη και τι χρήµατα θα δοθούν. Εδώ υπάρχει νοµοθετικό πλαί-
σιο. Τώρα, αν η Γερµανία θολώνει τα νερά µε κάτι Εuro Working
Group και οτιδήποτε άλλο µετά το 1986, να το δούµε. Γι’ αυτό
σήµερα µιλάµε για Ταµείο Ανασυγκρότησης, για Ταµείο Στρατη-
γικής Επενδυτικής Πολιτικής, για Ταµείο Διάσωσης, το περι-
βόητο «Rescue Fund», γιατί το είχε προβλέψει η Ευρωπαϊκή
Ένωση το θέµα µε την παγκόσµια πανδηµία ακόµη από το 1986.

Ακούστε: Ο έλεγχος δεν πρέπει να µας τροµάζει. Υπάρχει ο
περιοδικός έλεγχος, ο τακτικός έλεγχος. Ο έλεγχος αυτή τη ση-
µασία έχει. Όταν πρόκειται για διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος,
πρέπει η δικαιοσύνη να είναι ευέλικτη, αλλά µιλάει κανείς για τη
σύνθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου; πρόεδρος, οκτώ αντιπρό-
εδροι, τριάντα σύµβουλοι, σαράντα πέντε τα υπόλοιπα µέλη, γε-
νικός επίτροπος, ο επίτροπος του επιτρόπου και πάει λέγοντας.
Είναι καλό, πρέπει να έχουν εξειδικευµένες γνώσεις. Το θέµα
είναι, είναι λειτουργικό ή είναι δύσκαµπτο;

Να σας δώσω παράδειγµα. Μιλάτε για τους οργανισµούς το-
πικής αυτοδιοίκησης. Θα πρέπει ο επίτροπος εκεί να ελέγξει λο-
γιστικό, µηχανογραφικό, εισροές-εκροές, ισολογισµό των δήµων,
συµβάσεις που υπογράφηκαν, προµηθευτές στους οποίους
έχουν δοθεί χρήµατα. Και έχουµε φτάσει σε σηµείο -γιατί όσοι
περάσατε από την αυτοδιοίκηση το γνωρίζετε- να κρατάει παρα-
στατικά στα χέρια του ο επίτροπος του επιτρόπου -ω επίτροπε!
Θα πω εγώ, κάνω λογοπαίγνιο- να περιµένουν προµηθευτές στην
αγορά να ελεγχθούν τιµολόγια για εκδηλώσεις για να πληρω-
θούν και ο ένας και µοναδικός επίτροπος ως «Λουδοβίκος» κρα-
τάει τα χαρτιά στα χέρια του. Μπορεί να προχωρήσει έτσι η
απονοµή κοινωνικής χάριτος - παροχών στους ανθρώπους οι
οποίοι πρέπει να δουλέψουν;

Από τη στιγµή που στη χώρα µας -που το έχουµε πει και εµείς
ως Ελληνική Λύση και ο Κυριάκος Βελόπουλος- δεν έχουµε τον
«συνήγορο του διαβόλου» στη Θέµιδα -ποιος είναι ο συνήγορος
του διαβόλου; Θα το πω για µια ακόµη φορά- το Συνταγµατικό
Δικαστήριο, το οποίο Συνταγµατικό Δικαστήριο πρέπει να προ-
στατέψει τα κοινωνικά δικαιώµατα, το Ελεγκτικό Συνέδριο πρέπει
να προστατεύσει επιτέλους την περιουσία του ελληνικού λαού.

Για τα ειδικά δικαστήρια που σας είπα, αν θέλετε να κάνετε ει-
δικό δικαστήριο για την τηλεπικοινωνία και την ενέργεια, να το
κάνετε και σε άλλα δικαστήρια πολιτικά, ενδοοικογενειακής βίας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θυµίζω ότι και για το θέµα του διαµεσολαβητή, κύριε Υπουργέ,

δεν βοηθάτε έτσι τη νοµική επιστήµη. Οδηγείτε δικηγόρους να
φύγουν στο εξωτερικό. Δεν µπορεί ο διαµεσολαβητής να είναι
µη νοµικός -που έλεγα και την άλλη φορά- και να παραβιάζεται
η Συνθήκη της Κωνσταντινούπολης, η οποία υπογράφηκε για
θέµα οικογενειακής βίας.

Πάτε, σας έχουµε πει ως Ελληνική Λύση, κατά το ισπανικό
πρότυπο. Γιατί να πληρώνει εκεί για συµβιβασµό ο Έλληνας;

Θέλει προσοχή το Ελεγκτικό Συνέδριο. Άλλωστε, θεσπίστηκε
το 1933 επί αντιβασιλείας Όθωνα και επί πρωθυπουργίας Χαρί-
λαου Τρικούπη για να ελέγχεται το δηµόσιο χρήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνοντας, καλώ την Κυβέρ-

νηση να πάρει θέση για το θέµα της Χειµάρρας, το τι γίνεται σή-
µερα στην αλβανική Ριβιέρα, όπου καταπατούνται οι εκτάσεις
από τους Βορειοηπειρώτες και τα ελαιόδεντρα. Να µας πει το
Υπουργείο Εξωτερικών, να κάνει αυτοψία, τι γίνεται στη Χει-
µάρρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να φτιαχτεί το
Βήµα, να ετοιµάζεται ο κ. Λοβέρδος.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα
σας!

Όταν ανεβαίνω σε αυτό εδώ το Βήµα, νιώθω ένα µεγάλο δέος,
όταν σκέφτοµαι ποιοι έχουν περάσει από αυτό το Βήµα. Δεν
ξέρω αν όλοι το νιώθετε αυτό το δέος. Πολλοί δεν έχουν διαβά-
σει και ιστορία και δεν έχουν ζήσει ίσως την πρόσφατη πολιτική
ιστορία του τόπου.

Έχω την ευτυχία και να έχω διαβάσει πολλή ιστορία και να
ξέρω ότι εδώ καθόταν, στεκόταν κάποτε ο Ελευθέριος Βενιζέλος
και πολλοί άλλοι, συγκλονιστικές φυσιογνωµίες της ιστορίας µας,
αλλά από το 1974 και έπειτα βιώνω αυτή την πραγµατικότητα πα-
ρακολουθώντας την πολιτική ζωή του τόπου από τον Κωνσταν-
τίνο Καραµανλή, τον Ανδρέα Παπανδρέου, τον Ηλία Ηλιού, τον
Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, τον Λεωνίδα Κύρκο και τόσες άλλες
προσωπικότητες που δεν έχω τον χρόνο να απαριθµήσω.

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί σε αυτή τη δύσκολη εποχή που περ-
νάει ο τόπος µας εµείς οι Βουλευτές, που φυσικά δεν είµαστε
του επιπέδου αυτών των προσωπικοτήτων που σας είπα, αλλά
έχουµε την υποχρέωση, αφού είµαστε εκλεγµένοι από τον ελλη-
νικό λαό, να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων.

Η περίοδος µετά το 1974 είναι µια συγκλονιστική περίοδος.
Είναι η µοναδική περίοδος -πολλοί µπορεί να µην το έχουν συ-
νειδητοποιήσει- είναι σαράντα έξι χρόνια στα οποία έχουµε
οµαλή εναλλαγή των κοµµάτων στην εξουσία. Δεν είχε συµβεί
ποτέ άλλοτε στην ελληνική ιστορία αυτό µέχρι τώρα. Μέχρι τότε
ένα κόµµα ερχόταν στην εξουσία, ένα κόµµα µετά και µετά γινό-
ταν κάποια συνταγµατική εκτροπή.

Παρ’ όλα αυτά, έχουµε φλερτάρει µε τη συνταγµατική εκτροπή
και µετά το 1974. Θυµάµαι ότι όταν επρόκειτο να έρθει το 1981 ο
Ανδρέας Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία, θα καταπολε-
µούσε τη διαφθορά και την αλαζονεία του δηµοσίου βίου, όταν
κατηγορούσε το παρακράτος της Δεξιάς, ιδίως στην προδικτατο-
ρική περίοδο. Θα ερχόταν η σοσιαλδηµοκρατία ή ο «σοσιαλισµός
τρίτου δρόµου» τότε -όπως τον έλεγε ο αείµνηστος Ανδρέας Πα-
πανδρέου- και θα εξαφανίζονταν τα φαινόµενα αλαζονείας και δια-
φθοράς. Όπως ξέρετε, αυτό δεν συνέβη.

Το ΠΑΣΟΚ, βέβαια, έγινε κατεστηµένη πολιτική δύναµη, ήταν
ένα πανίσχυρο κόµµα εξουσίας για τριάντα περίπου χρόνια. Από-
δειξη ότι και τώρα -δεν ξέρω αν το έχετε συνειδητοποιήσει- τα τρία
µεγαλύτερα κόµµατα της Βουλής έχουν και κάποιον Γραµµατέα
της Κεντρικής Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ στις τάξεις τους σήµερα.
Όµως, παρ’ όλα αυτά, είχε περιπτώσεις διαφθοράς και αλαζονείας
πολύ µεγάλες και έντονες.

Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ θα ερχόταν για να καταπολεµήσει τη δια-
φθορά του ΠΑΣΟΚ και θα έφερνε το ηθικό του πλεονέκτηµα.
Όπως ζούµε και το βιώνουµε πολύ έντονα τον τελευταίο καιρό,
ούτε αυτό συνέβη.

Ο ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνο δεν είχε ηθικό πλεονέκτηµα, αλλά µόλις
απέκτησε την εξουσία, συµπεριφέρθηκε µε την ίδια διαφθορά
και την ίδια αλαζονεία που κατηγορούσε τους προηγούµενους.
Ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι η ίδια η ανθρώπινη φύση ρέπει
προς τη διαφθορά και την αλαζονεία και ο µόνος τρόπος για να
την προστατεύσουµε είναι να περιορίσουµε την εξουσία και να
ενισχύσουµε τους θεσµούς. Όπως έλεγε ο λόρδος Άκτον, η
εξουσία διαφθείρει και η απόλυτη εξουσία διαφθείρει απόλυτα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Αυτό το λέω, διότι άκουσα χθες τον αγαπητό µου κ. Νίκο Καρα-
θανασόπουλο από το ΚΚΕ που είπε ότι ο καπιταλισµός δηµιουργεί
τα φαινόµενα αυτά. Θα ήθελα να θυµίσω στον αγαπητό κ. Καρα-
θανασόπουλο ότι ίσως ένα από τα πιο απάνθρωπα, διεφθαρµένα
και σκληρά καθεστώτα που έχει δηµιουργήσει ποτέ η ανθρώπινη
φύση ήταν η Σοβιετική Ένωση του Στάλιν, αλλά δυστυχώς…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μόνο που θα ήσουν σαπούνι αρωµα-
τικό τώρα, αν δεν ήταν αυτοί!

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, ναι, ακρι-
βώς, αγαπητέ κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αντί να τους ευχαριστείτε που σκοτώ-
θηκαν για να ζείτε σήµερα ελεύθεροι…

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, δεν
µπορώ να ευχαριστήσω ένα καθεστώς που σκότωσε εξήντα εκα-
τοµµύρια ανθρώπους, που έσφαξε έναν ολόκληρο λαό. Δεν
µπορώ. Να είστε καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεχίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε κάθε περί-
πτωση, ακριβώς αυτό είναι που δηµιουργεί τη διαφθορά και την
αλαζονεία, η εξουσία. Όσο πιο απόλυτη γίνεται, τόσο µεγαλύ-
τερη θα είναι. Συνεπώς εδώ καλούµαστε όλοι, και οι Υπουργοί,
η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές και η δικαιοσύνη να ενισχύσουµε
τους θεσµούς. Πρώτος και µεγαλύτερος θεσµός που είναι η καρ-
διά, η ουσία του κοινοβουλευτικού συστήµατος και της σηµερι-
νής δηµοκρατίας, είναι η διάκριση των εξουσιών που έλεγε ο
Μοντεσκιέ. Χωρίς διάκριση των εξουσιών, θα φτάσουµε σε απο-
λυταρχικές καταστάσεις. Και γνωρίζω ότι υπάρχουν πολιτικοί
που ρέπουν προς την παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Έχει γίνει όχι
µόνο από την προηγούµενη Κυβέρνηση, αλλά και από άλλες κυ-
βερνήσεις. Η αλήθεια είναι αυτή. Βέβαια, στην προηγούµενη Κυ-
βέρνηση ακούγαµε φοβερά πράγµατα, όπως µυστικές
επισκέψεις Υπουργών Δικαιοσύνης στα γραφεία του εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου.

Ξέρω ότι υπάρχουν και δικαστές που συµπεριφέρονται σαν πο-
λιτικοί και πολιτικοί σαν δικαστές. Δεν είναι ο ρόλος µας αυτός.
Ο κάθε ένας έχει τον δικό του ρόλο. Εάν δεν ενισχύσουµε τη διά-
κριση των εξουσιών, αυτή η χώρα δεν θα προχωρήσει όπως πρέ-
πει, προς όφελος των Ελλήνων πολιτών και προς όφελος της
κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας την οποία όλοι µας υπηρετούµε.
Και το λέω προς όλους, ακόµα και προς την Κυβέρνηση. Οι
Υπουργοί, όταν έρχονται εδώ, δεν είναι ελέω Θεού Υπουργοί.
Είναι διορισµένοι από τον Πρωθυπουργό και έρχονται εδώ για
να δώσουν λόγο στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Δεν έρχονται µε
αλαζονεία ή δεν πρέπει να έρχονται µε αλαζονεία. Το ίδιο ισχύει
για τους Βουλευτές. Οι Βουλευτές οι ίδιοι πρέπει να συµµετέ-
χουν στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Δεν είναι εικόνα Βουλής
αυτή πολύ συχνά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, πρέπει να µιλάµε µε τον λόγο που έχουµε και µας δίνει
το Σύνταγµα, εκπροσωπώντας τους πολίτες, γιατί δεν πρέπει να
ξεχνάµε ποτέ ότι οι πολιτικοί υπάρχουµε για να υπηρετούµε την
πατρίδα και την κοινωνία. Δεν υπάρχουµε για να υπηρετούµε
κοµµατικά ή άλλα συµφέροντα, όπως ακριβώς η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του εκάστοτε κυβερνώντος κόµµατος δεν υπάρχει
για να γλείφει την κυβέρνηση, αλλά υπάρχει για να συµµετέχει
και να ελέγχει την κυβέρνηση αποτελεσµατικά στην εφαρµογή
του προγράµµατος για το οποίο έχει εκλεγεί. Η Αντιπολίτευση
δεν υπάρχει για να υπονοµεύει µόνον το κυβερνών κόµµα, όπως
κάνει µέχρι τώρα.

Αυτές είναι απλές αλήθειες, αυτονόητες αλήθειες που, δυστυ-
χώς, στη χώρα µας δεν έχουν γίνει αυτονόητες, ακόµα τουλάχι-
στον. Γι’ αυτό πρέπει να αγωνιστούµε και προς αυτήν την
κατεύθυνση είναι απαραίτητη η απελευθέρωση της δικαιοσύνης,
ώστε να είναι διακριτή από την εκάστοτε πολιτική εξουσία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής, ο κ. Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από την αρχή της συζητήσεως σήµερα συνάδελφοι, προερχόµε-
νοι µάλιστα από διαφορετικούς πολιτικούς χώρους, είχαν την κα-
λοσύνη να πουν φιλόφρονες λόγους για το πρόσωπό µου.
Αισθάνοµαι την υποχρέωση να τους ευχαριστήσω για τη γενναι-
οδωρία τους.

Συζητούµε σήµερα νοµοσχέδιο, για το οποίο υπάρχει ευρύ-
τατη σύγκλιση απόψεων, µε ελάχιστες εξαιρέσεις. Το νοµοσχέ-
διο αυτό κατά ένα τµήµα του επεξεργάστηκε παρελθούσα
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή κατά τη διάρκεια της θητείας της
προηγούµενης κυβέρνησης, όπως τονίστηκε και για πολλές
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άλλες διατάξεις που αφορούν τον Κώδικα Νόµων κυρίως του
Ελεγκτικού Συνεδρίου είχαµε σοβαρότατες αποφάσεις και υπο-
δείξεις από την ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Κι όταν η
ολοµέλεια Ανωτάτου Δικαστηρίου προτείνει σκέψεις, ρυθµίσεις
για τη δικονοµία του ή για τις αρµοδιότητές του, τότε πρέπει να
είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί και να αποδεχόµαστε προτάσεις
οι οποίες τελικά λόγω της εµπειρίας των ανώτατων δικαστικών
λειτουργών, µπορούν να βοηθήσουν στην απονοµή της δικαιο-
σύνης.

Το ένα µέρος του νοµοσχεδίου αφορά τη συγκέντρωση σε ενι-
αίο νόµο, σε έναν νόµο, της δικονοµίας του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Είµαστε σύµφωνοι και υπερψηφίζουµε. 

Επίσης, θεωρούµε πως υπάρχουν ενδιαφέρουσες και χρήσι-
µες διατάξεις που αφορούν τον Κώδικα Νόµων του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και είµαστε επίσης θετικοί. 

Φυσικά και είµαστε θετικοί στα θέµατα που αφορούν τον προ-
συµβατικό έλεγχο νοµιµότητας στις δηµόσιες συµβάσεις. Στο κε-
φάλαιο αυτό θα επανέλθω σε λίγο.

Υπάρχουν επιφυλάξεις για ορισµένες άλλες διατάξεις που δεν
αφορούν το Ελεγκτικό Συνέδριο και εκεί νοµίζω ότι µπορούµε να
επιχειρήσουµε µία σύγκλιση ώστε να είναι κοινά αποδεκτές οι
διατάξεις τις οποίες ψηφίζουµε. 

Κύριε Υπουργέ, προσέξτε κάτι. Θα µας βρείτε ως Κίνηµα Αλ-
λαγής απολύτως αντίθετους, εάν επιχειρήσετε σύµφωνα µε την
επιθυµία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, να
αυξήσετε το όριο των συγχρηµατοδοτούµενων συµβάσεων από
τα 5 εκατοµµύρια ευρώ στα 10 εκατοµµύρια ευρώ και έτσι να
έχουµε µία µείωση της ελεγχόµενης ύλης. 

Ακούω επιχειρήµατα ότι καθυστερεί το Ελεγκτικό Συνέδριο και
ο προσυµβατικός έλεγχος νοµιµότητας σε στιγµές που χρειάζε-
ται να επιταχύνουµε την αναπτυξιακή διαδικασία. Θα σας παρα-
καλέσω να ενηµερώσετε τον Υπουργό Ανταγωνιστικότητας ότι
το Ελεγκτικό Συνέδριο ειδικά, στον προσυµβατικό έλεγχο δεν κα-
θυστερεί. Είναι πάντοτε εντός των συγκεκριµένων προθεσµιών.
Αυτό οφείλεται σε δύο λόγους. Περίπου το 20% του προσωπικού
του Ελεγκτικού Συνεδρίου απασχολείται µε τον προσυµβατικό
έλεγχο νοµιµότητας. Το υπόλοιπο 80% απασχολείται µε τις υπό-
λοιπες αρµοδιότητες του Ελεγκτικού Συνεδρίου και κυρίως µε
τον κατασταλτικό έλεγχο. Ο δεύτερος λόγος που δεν καθυστερεί
το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι ότι µε αποφάσεις των αρµοδίων ορ-
γάνων µπορούν να ενισχύουν άµεσα τις συνθέσεις των κλιµακίων
που έχουν την ευθύνη του προσυµβατικού ελέγχου. Συνεπώς,
δεν υπάρχει περίπτωση να έχουµε καθυστέρηση, σε ό,τι αφορά
τουλάχιστον τον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας των δηµο-
σίων συµβάσεων από την πλευρά του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ας καθησυχαστούν, λοιπόν, οι φόβοι µέρους της Κυβερνή-
σεως ότι µπορεί να συµβεί κάτι τέτοιο και να είναι ανασχετικός
παράγοντας για την πρόοδο των αναπτυξιακών διαδικασιών. Το
επισηµαίνω αυτό διότι παρατήρησα ότι αρκετοί συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας σήµερα ήρθαν µε τη γραµµή «αυξήστε από
τα 5 στα 10 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το δεύτερο που θέλω να σας επισηµάνω, πριν µπω στα θέµατα
των δηµοσίων συµβάσεων, είναι το εξής: Θεωρώ ορθή την πρω-
τοβουλία να µπορεί η Βουλή των Ελλήνων να ζητά τον έλεγχο µι-
κρού αριθµού σοβαρών υποθέσεων από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι το χρησιµότερο όλων είναι να δια-
σφαλίσουµε ότι η πρόταση της Βουλής των Ελλήνων προς το
Ελεγκτικό Συνέδριο θα στηρίζεται σε απόφαση διευρυµένης
πλειοψηφίας και όχι στην κυβερνητική πλειοψηφία, διότι θα
έχουµε τότε άλλου είδους αντιδικίες. Εάν είναι ενισχυµένη η πλει-
οψηφία, σηµαίνει ότι υπάρχει ένα γενικότερο ενδιαφέρον του πο-
λιτικού κόσµου για κρίσιµες υποθέσεις που πρέπει να ελεγχθούν.
Μην δοθεί η απάντηση όταν επεµβαίνουµε στα interna corporis
της Βουλής, διότι υπάρχει η δυνατότητα, πρώτον, πολιτικής δη-
λώσεως ότι είναι επιθυµία της πλειοψηφίας να εξασφαλίσει στην
τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής αυξηµένη πλειοψηφία
και, δεύτερον, έχουµε και νόµους οι οποίοι ρυθµίζουν αυξηµένες
πλειοψηφίες όταν, παραδείγµατος χάριν, κρίνει η Διάσκεψη των
Προέδρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να διατυ-
πώσω µερικές σκέψεις και προτάσεις για το θέµα της σύναψης

δηµοσίων συµβάσεων για έργα, προµήθειες και παροχή υπηρε-
σιών. Είναι κρίσιµο το θέµα και µας προσφέρει την ευκαιρία το
γεγονός ότι ολόκληρο κεφάλαιο του συζητούµενου νοµοσχεδίου
αφορά ακριβώς τον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας των δη-
µοσίων συµβάσεων. 

Η χρήση του κράτους και της εξουσίας µε καθεστωτική λογική
και η συνάντηση επιχειρηµατικών συµφερόντων και πολιτικής
υπήρξαν σε όλη τη διαδροµή του νεοελληνικού δηµοσίου βίου
δύο αρνητικά φαινόµενα τα οποία επηρέαζαν δυσµενώς τη δη-
µόσια ζωή. Και τα δύο µπορούσαν να αποτελούν κίνδυνο για την
οµαλή λειτουργία των δηµοκρατικών θεσµών, για τη νοµιµότητα,
τη διαφάνεια και την αυτονοµία της πολιτικής.

Συνήθως η καθεστωτική λογική στη χρήση των µηχανισµών
εξουσίας κατέτεινε στην εξυπηρέτηση ισχυρών οικονοµικών κέν-
τρων και επιχειρηµατικών συµφερόντων µε αντάλλαγµα την ενί-
σχυση των πρόθυµων πολιτικών και την ενίσχυση των πρόθυµων
πολιτικών κοµµάτων. 

Δείτε την όζουσα ατµόσφαιρα αυτές τις µέρες, µε αφορµή τις
εργασίες της Προκαταρκτικής Επιτροπής Εξέτασης, το έκτακτο
καθεστώς απευθείας αναθέσεων που µε πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου επέβαλε η Κυβέρνηση και την αδιαφανή διαχείριση
δηµοσίων κονδυλίων, κυρίως προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.
Δηµιουργείται ξανά µία όζουσα ατµόσφαιρα η οποία διαρρηγνύει
τους δεσµούς εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικής και
αποµακρύνει από την πολιτική τούς πολίτες. Θα έπρεπε σήµερα
και όλες αυτές τις µέρες όλοι µαζί να εγερθούµε πάνω από την
κοµµατική αντιδικία και αντί αλληλοκατηγοριών να εµφανιστούµε
ως θεσµικοί εγγυητές της οµαλής λειτουργίας του πολιτικού συ-
στήµατος και των δηµοκρατικών θεσµών. Δεν το πράττουµε. 

Και πρέπει να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουν
ευθύνη και τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα, καθώς εναλλάσσονται
στη θέση του κατηγόρου όχι στη βάση σταθερών αρχών, αλλά
ανάλογα µε τη θέση που κατέχουν, ως Αντιπολίτευση ή Κυβέρ-
νηση.

Και για να γίνω σαφής θα δώσω δύο παραδείγµατα χαρακτη-
ριστικά. Επαναστατεί η Νέα Δηµοκρατία όταν Υπουργός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ηχογραφεί τραπεζίτη, αλλά επιχαίρει, όταν ιδιώτης
ηχογραφεί πρώην Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ. Επαναστατεί ο ΣΥΡΙΖΑ
όταν ο Υπουργός Ανταγωνιστικότητας κρίνει εξαιρετικά αρνητικά
και επιτίθεται κατά της συγκεκριµένης δικαστικής λειτουργού,
αλλά σιωπούσε όταν Υπουργός του στοχοποιούσε συγκεκριµέ-
νους και µε ονοµατεπώνυµο δικαστικούς λειτουργούς. Αυτό είναι
υποκρισία! Και αποτελεί τεράστια ευθύνη εάν δεν έχουµε κατα-
νοήσει ότι ο ρόλος µας είναι ο ρόλος των θεσµικών εγγυητών για
την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και της δηµοκρατίας
και όχι αυτές οι αστειότητες.

Ποιος είναι ο κρίσιµος χώρος, η τοµή στον οποίον συναντώνται
οι διαδροµές των επιχειρηµατιών µε τους πολιτικούς και τα πο-
λιτικά κόµµατα; Κυρίως οι δηµόσιες συµβάσεις. Εκεί παράγεται
η παρανοµία, η κάµψη της νοµιµότητας, της διαφάνειας και η αν-
ταλλαγή συµφερόντων.

Δράττοµαι, λοιπόν, της ευκαιρίας να κάνω µερικές σκέψεις για
τις δηµόσιες συµβάσεις, τις οποίες χαρακτήρισα ως το κρίσιµο
και πιο επικίνδυνο σηµείο της συνάντησης των επιχειρηµατικών
κέντρων µε την πολιτική. Μετά από µία περίοδο άγονη, εισήχθη-
σαν σταδιακά θεσµοί ελέγχου των δηµοσίων συµβάσεων. Πή-
γαµε όµως στο άλλο άκρο. Διαµορφώθηκε ένα υπέρµετρο
γραφειοκρατικό βάρος και έµειναν πάρα πολλά κενά. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο προχωρά στον προσυµβατικό έλεγχο
νοµιµότητας των δηµοσίων συµβάσεων από 300.000 ευρώ και
πάνω µέσω των επιτρόπων, από ένα εκατοµµύριο ευρώ και πάνω
µέσω των κλιµακίων του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Είναι η εξακρί-
βωση της τηρηθείσας τυπικής αντικειµενικής νοµιµότητας των
διαδικασιών πριν την υπογραφή της συµβάσεως µεταξύ αναθέ-
τουσας αρχής και αναδόχου. 

Το 2011 δηµιουργήθηκε η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Συµβάσεων, η οποία έχει κυρίως κανονιστικό χαρακτήρα. Δηµι-
ουργεί προτάσεις για πρότυπες διαδικασίες διαγωνισµού πριν
την ανάθεση µιας δηµόσιας σύµβασης και έχει και την αρµοδιό-
τητα ελέγχων ανεξαρτήτως ποσού, αλλά -προσέξτε- δειγµατο-
ληπτικών και µόνο ελέγχων.
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Με τον νόµο 4412 δηµιουργήθηκε και η αρχή εξέτασης προδι-
καστικών προσφυγών η οποία κρίνει τις αναφυόµενες διαφορές
µεταξύ ανάδοχων και αναθετουσών αρχών κατά τη διάρκεια του
διαγωνισµού. Αυτό αποτελεί προϋπόθεση για να µπορεί να υπάρ-
χει αργότερα χρήση των ένδικων βοηθηµάτων στην τακτική δι-
καιοσύνη.

Προσέξτε ποιο είναι το κενό: Με δεδοµένο ότι είναι δειγµατο-
ληπτικοί έλεγχοι της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Συµ-
βάσεων, όλες οι συµβάσεις κάτω των 300.000 ευρώ µένουν
ανέλεγκτες, όλες οι συµβάσεις που είναι αποτέλεσµα συγχρη-
µατοδοτήσεων µε την Ευρωπαϊκή Ένωση κάτω των 5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ µένουν ανέλεγκτες. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει ένα
τεράστιο κενό, το οποίο πρέπει να το καλύψουµε. 

Σας καταθέτω την πρόταση -και κλείνω- για να υποδείξω τι
είναι θεσµική εγγύηση, ο ρόλος, δηλαδή, του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου να αρθεί πάνω από την κοµµατική αντιδικία και να εξα-
σφαλίσει την οµαλή λειτουργία των θεσµών και την αξιοπιστία
του πολιτικού συστήµατος.

Σας προτείνω πρώτον, να ενοποιηθούν οι δύο ανεξάρτητες
αρχές, δηλαδή η Αρχή Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών και
η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, σε µία, ισχυρή,
µε δύο τµήµατα, ένα τµήµα µε αρµοδιότητα τις προδικαστικές
προσφυγές και ένα τµήµα που θα έχει κανονιστική αρµοδιότητα,
αλλά -δεύτερη πρόταση- το δεύτερο τµήµα που έχει και την κα-
νονιστική αρµοδιότητα, για συµβάσεις κάτω των 300.000 ευρώ ο
έλεγχος δεν θα είναι δειγµατοληπτικός, αλλά υποχρεωτικός,
όπως και οι συµβάσεις που είναι κάτω των 5.000.000 ευρώ, όταν
πρόκειται για συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα. Υποχρεωτι-
κός. Φυσικά, η νέα ενιαία ανεξάρτητη αρχή στο περιθώριο κρί-
σεως του Ελεγκτικού Συνεδρίου θα έχει τη δυνατότητα
δειγµατοληπτικών ελέγχων, δηλαδή στις µεγάλες συµβάσεις,
πριν τον τυπικό τελικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ισχυρίζονται ορισµένοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν
θέτουµε κανόνες διαφάνειας, µπορεί να καθυστερεί η πρόοδος
των έργων, των προµηθειών και των συµβάσεων παροχής υπη-
ρεσιών. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο λάθος από αυτό. Έχει αποδειχ-
θεί ιστορικά ότι όσο περισσότερο διασφαλίζεις στις δηµόσιες
συµβάσεις τους κανόνες διαφάνειας, τόσο πιο γρήγορο είναι το
αποτέλεσµα, η απόφαση. Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Το
1996-1997, όταν είχα την τιµή να ηγούµαι του Υπουργείου Μετα-
φορών και Επικοινωνιών τότε, προέκυψε η ανάγκη ανανέωσης
του στόλου των αστικών συγκοινωνιών των Αθηνών. Επειδή γνω-
ρίζω πολύ καλά τι σηµαίνει η σύγκρουση µεταξύ επιχειρηµατικών
συµφερόντων, αποφάσισα -αυτό έγινε πριν την παραίτησή µου
από το Υπουργείο Μεταφορών- να συστήσω διακοµµατική επι-
τροπή. Εδέχθησαν όλα τα κόµµατα και συνεστήθη διακοµµατική
επιτροπή, η οποία έλεγχε εκ του σύνεγγυς, βήµα-βήµα τη διαγω-
νιστική διαδικασία. Η προµήθεια των λεωφορείων τελείωσε σε
έξι µήνες. Η προµήθεια, όχι η σύµβαση. Και δεν είπε ούτε ένας
από τα πολιτικά κόµµατα ούτε ένας από τους ενδιαφερόµενους
αναδόχους την παραµικρή κουβέντα ή την παραµικρή λέξη. Θα
σας παρακαλέσω να κάνουµε το ίδιο σε ό,τι αφορά τις απευθείας
αναθέσεις. Πρέπει να κάνουµε µια συζήτηση. Κύριε Υπουργέ,
ίσως το έχετε κάνει, αλλά αν παρακολουθήσετε µε αφορµή την
κύρωση από τη Βουλή των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου
τι παρατηρεί η Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, θα σας δηµιουρ-
γούσε πραγµατικά αµηχανία. Λέει πολύ σοβαρά πράγµατα σε
βάρος του έκτακτου καθεστώτος απευθείας αναθέσεων η Αρχή
Δηµοσίων Συµβάσεων.

Να παρακαλέσω, επίσης, να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό το
οποίο συµφωνήσαµε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας το
πρωί. Ζήτησα να υπάρξει ακρόαση του αρµόδιου Υπουργού, εν-
δεχοµένως της ανεξάρτητης αρχής που σχετίζεται µε τα ραδιοτη-
λεοπτικά Μέσα, καθώς και των εκπροσώπων των ιδιοκτητών
εφηµερίδων του ηµερήσιου Τύπου, όπως και των δηµοσιογράφων
και των ενώσεών τους, προκειµένου να πάµε σε µία συµφωνία για
το πώς πρέπει η εκάστοτε κυβέρνηση, η εκάστοτε εξουσία να δια-
χειρίζεται µε κανόνες διαφάνειας τη χρήση κονδυλίων για την ενί-
σχυση του Τύπου. Θέλω να σας ενηµερώσω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι τα κόµµατα συµφώνησαν προς την πρόταση
αυτή. Ελπίζω ότι πολύ σύντοµα θα το πραγµατοποιήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ γιατί µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα θα δώσω στον κ. Τζανακόπουλο, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Υψη-
λάντης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Μετά και την πολύ ενδιαφέρουσα προηγούµενη τοποθέτηση,
για την οποία ο εκλεκτός και σεβαστός συνάδελφος κ. Καστανίδης
θα µου επιτρέψει κάποια στιγµή κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου
να σχολιάσω ένα ή δύο σηµεία της, οφείλω να πω ότι νιώθω την
υποχρέωση, µε δεδοµένο το πολιτικό κλίµα που έχει διαµορφωθεί
τις τελευταίες ηµέρες και αξιοποιώντας την παρουσία εδώ και του
Υπουργού Δικαιοσύνης, πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου
που συζητάµε σήµερα για την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, να κάνω µια συνολικότερη τοποθέτηση -
σηµειακή βέβαια- για τα τεκταινόµενα στον χώρο της δικαιοσύνης
αλλά και της πολιτικής και των σηµείων επαφής τους.

Διότι, κύριε Υπουργέ, ακούω σήµερα συναδέλφους -δεν ακο-
λουθήσατε αυτόν τον δρόµο της Νέας Δηµοκρατίας και χαίροµαι
γι’ αυτό και το εκτιµώ βαθιά- και εδώ σήµερα στη Βουλή αλλά και
µε καθηµερινές τοποθετήσεις και παρεµβάσεις σε µέσα ενηµέρω-
σης µε θράσος, θα έλεγε κανείς, µε περίσσιο θράσος να µιλούν
για παρακράτος, τη στιγµή που όλο το τελευταίο διάστηµα ζούµε
µια κατάσταση η οποία µας γυρίζει, θα έλεγε κανείς, στις πιο σκο-
τεινές ηµέρες της Μεταπολίτευσης. Και µιλώ για την περίοδο
1990-1993, κύριε Υπουργέ, την περίοδο των Μαυρίκη, Γρυλλάκη
και λοιπών συνεργατών, του πραγµατικού δηλαδή παρακράτους,
το οποίο παρακράτος θα οδηγούνταν και σε ειδικό δικαστήριο, αν
ο τότε Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο αείµνηστος Ανδρέας Παπαν-
δρέου, δεν είχε κάνει µία διαφορετική πολιτική επιλογή. Και έχω
την αίσθηση και κάνω και την ιστορική εκτίµηση ότι η πορεία των
πολιτικών πραγµάτων θα ήταν πολύ διαφορετική αν δεν είχαν κι-
νηθεί έτσι τα πράγµατα. Εποµένως, θα περίµενε κανείς µία παρά-
ταξη µε αυτή τη βεβαρηµένη πολιτική ιστορία να προσέχει λίγο
περισσότερο όταν µιλά για παρακράτος.

Κύριε Υπουργέ, µου έκανε εντύπωση η αναφορά σας -και τη
χαιρετίζω- στην ανάγκη να προστατέψουµε όλοι την ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης. Όµως, αναρωτιέµαι ποια είναι η δική σας τοπο-
θέτηση ως Υπουργού Δικαιοσύνης µετά τις δηλώσεις του κ. Γε-
ωργιάδη, που µε τη γνωστή αµετροέπειά του απείλησε εν ενεργεία
δικαστικό λειτουργό µε φυλάκιση. Δεν θεωρείτε ότι ως Υπουργός
Δικαιοσύνης της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας οφείλετε να πά-
ρετε µία πολιτική θέση σε σχέση µε αυτήν τη δήλωση; Τουλάχι-
στον να πάρετε µια απόσταση από αυτήν τη δήλωση.

Και θα µου επιτρέψει ο κ. Καστανίδης να του πω, µε όλο τον
σεβασµό και για την πολιτική του πορεία και για την νοµική του
κατάρτιση και για τον γενικότερο πολιτικό στοχασµό και το ήθος
του, ότι δεν συµφωνώ µε τη λογική του πολιτικού συµψηφισµού.
Δεν είναι το ίδιο πράγµα η καταγγελία, αν θέλετε, για καθυστε-
ρήσεις στη δικαιοσύνη µε απειλή, µε την ευθεία απειλή σε δικα-
στικό λειτουργό ότι θα σταλεί στη φυλακή. Αντιλαµβάνοµαι ότι
κάποιος θα µπορούσε να θέλει να πάρει αποστάσεις και από τις
δύο πρακτικές. Όµως, δεν είναι το ίδιο πράγµα.

Θέλω να επανέλθω. Πώς νιώθει ο Υπουργός Δικαιοσύνης και
ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης -ο οποίος δεν είναι αυτή τη στιγµή
στην Αίθουσα- ως πρώην δικαστικός που το σύνολο της Κυβέρ-
νησης και των Βουλευτών της Συµπολίτευσης σε αυτή τη φάση
διαµορφώνει πολιτική στρατηγική αντιπερισπασµού, ανασύρον-
τας πρακτικές καταδικασµένες στη συνείδηση της ελληνικής κοι-
νωνίας και των Ελλήνων πολιτών.

Γιατί µιλώ για αντιπερισπασµό; Διότι είναι προφανές, κύριε
Υπουργέ, ότι η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται αυτή τη στιγµή που
µιλάµε ενώπιον αδιεξόδων στα οποία και η ίδια έχει συµβάλει
ώστε να γιγαντωθούν. Χθες ακούσαµε τον κ. Σταϊκούρα µετά
τους πανηγυρισµούς του κ. Γεωργιάδη για το δήθεν κατόρθωµα
της Κυβέρνησης, ότι δηλαδή έχει καταφέρει να διατηρήσει την
ύφεση στο πρώτο τρίµηνο του 2020 σε περιορισµένα εν πάση
περιπτώσει επίπεδα. Βέβαια ξέχασε να µας πει ότι η Ελλάδα έχει
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περάσει σε ύφεση από το τέταρτο τρίµηνο του 2019. 
Ποιο είναι, όµως, το αδιέξοδο; Ότι αυτή τη στιγµή µιλάµε για

ύφεση στο δεύτερο τρίµηνο του 2020 της τάξης του 16% και
αυτό προδιαγράφει πορεία οικονοµικής κατάρρευσης και πολι-
τικής ρευστοποίησης. 

Ποιο είναι το άλλο µεγάλο πολιτικό αδιέξοδο; Η πίεση την
οποία καθηµερινά δέχεται ο κυβερνητικός εκπρόσωπος για την
επιλογή του να χρηµατοδοτήσει µέσα ενηµέρωσης µε 20 εκα-
τοµµύρια χωρίς την παραµικρή εγγύηση διαφάνειας. 

Εδώ θα απαντήσω ευθέως στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία επανέλαβε την επιχειρηµατολο-
γία της Κυβέρνησης ότι δήθεν θα έλθει στη δηµοσιότητα το σύ-
νολο του καταλόγου όταν ολοκληρωθούν οι πληρωµές.
Προϋπόθεση για να γίνει έστω και η παραµικρή εκταµίευση δη-
µοσίου χρήµατος είναι η ανάρτηση στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και αυτή τη
στιγµή έχουν ήδη γίνει πληρωµές, που προέρχονται από τον προ-
ϋπολογισµό του κράτους, παραβιάζοντας για πρώτη φορά από
τη στιγµή που η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έχει θεσµοθετηθεί ως µηχανισµός
κατοχύρωσης όρων διαφάνειας για το δηµόσιο χρήµα, για πρώτη
φορά δεν αναρτήθηκαν οι συγκεκριµένες πληρωµές και αναρω-
τιέται κανείς γιατί. 

Ποιος είναι ο λόγος αυτής της πολιτικής επιλογής καταστρα-
τήγησης ενός πλαισίου το οποίο αποτελεί πια κατάκτηση για την
ελληνική δηµοκρατία και την εκτελεστική εξουσία, αλλά και τη
δηµόσια διοίκηση; Προφανώς γιατί κάτι κρύβετε, προφανώς γιατί
δεν µπορείτε να δώσετε απαντήσεις ως προς τα κριτήρια της
χρηµατοδότησης. Αντιπερισπασµός και για άλλα ζητήµατα, στα
οποία δεν θα υπεισέλθω.

Και κάτι άλλο, όµως, που αφορά την τοποθέτηση της κοινο-
βουλευτικής εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας. Είπε: Πώς
είναι δυνατόν ο ΣΥΡΙΖΑ να µπλέκει τον χρηµατισµό επιχειρηµα-
τιών ή εταιρειών µε τη νόµιµη διαφήµιση; Μου φαίνεται ότι ξε-
χνάτε τη βεβαρυµµένη ιστορία του ΚΕΕΛΠΝΟ, όταν η διαφήµιση
έγινε το εργαλείο ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος, όταν έγινε
το εργαλείο χρηµατισµού επιχειρηµατιών και εταιρειών µε υπο-
θέσεις που αυτή τη στιγµή απασχολούν την ελληνική δικαιοσύνη. 

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσα να πολλαπλασιάσω αυτόν τον
κατάλογο, αλλά δεν έχω τον αναγκαίο χρόνο. Θα σας ρωτούσα,
για παράδειγµα, πώς νιώθετε ως Υπουργός Δικαιοσύνης που η
προανακριτική επιτροπή έχει επιχειρήσει, έχει αποπειραθεί πε-
ρισσότερες από µία φορές να καταστρατηγήσει αρχές του δικο-
νοµικού και ουσιαστικού ποινικού δικαίου και ευτυχώς αυτή την
απόπειρα την έχει αποτρέψει στη µεν µία περίπτωση ο ίδιος ο
Άρειος Πάγος, στη δε δεύτερη περίπτωση το ίδιο το Επιστηµο-
νικό Συµβούλιο της Βουλής και αν αυτά είναι ζητήµατα τα οποία
ευθυγραµµίζονται ή συνάδουν µε την πολιτική ρητορική της Κυ-
βέρνησης περί σεβασµού των θεσµών, των αρχών της δικαιοκρα-
τίας και της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης.

Κύριε Υπουργέ, για να περάσω στο νοµοσχέδιο στον λίγο
χρόνο που µου αποµένει, πρέπει να συµφωνήσουµε το εξής: Κα-
νένα από τα στρατηγικά ζητήµατα, προβλήµατα, διλήµµατα που
αντιµετωπίζει η ελληνική δικαιοσύνη δεν µπορεί να επιλυθεί αν
δεν µοιραζόµαστε το ίδιο πλαίσιο αρχών και σεβασµού της δι-
καιοκρατίας. Δεν µπορεί να επιλυθεί και αν δεν επανέλθει ένα
κλίµα στοιχειώδους καταλλαγής στο εσωτερικό της δικαιοσύνης. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε µε όλον τον σεβασµό να διαφωνήσω
µε τη διαπίστωσή σας ότι επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας
έχει επιστρέψει η ελληνική δικαιοσύνη σ’ ένα κλίµα οµαλότητας,
διότι όλα όσα περιέγραψα παραπάνω, αλλά και πολλά άλλα,
όπως για παράδειγµα η ακραία σύγκρουση που έχει δει το φως
της δηµοσιότητας στο εσωτερικό της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων, δεν συνηγορούν µε τη διαπίστωση στην οποία προ-
χωρήσατε κατά την οµιλία σας. 

Είναι κατά τη γνώµη µου επιβεβληµένη και η δική σας παρέµ-
βαση για να επανέλθει αυτό το κλίµα οµαλότητας, το οποίο θα
µου επιτρέψετε να κάνω την πολιτική εκτίµηση ότι διασαλεύτηκε
µετά –το λιγότερο, θα έλεγε κανείς- το 2012 µε συγκεκριµένες
πρακτικές, µε συγκεκριµένες πολιτικές παρεµβάσεις, µε ενοποι-
ήσεις γνωστών παραθεσµικών κυκλωµάτων που δρούσαν εξισορ-
ροπητικά µέχρι εκείνη την περίοδο, τα οποία ενοποιήθηκαν σ’
έναν γιγαντιαίο και τερατώδη µηχανισµό πολιτικής αξιοποίησης

της λειτουργίας της δικαιοσύνης.
Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, αξιοποιώντας κάποιον από τον

χρόνο της δευτεροµιλίας µου -δεν θα κάνω δευτεροµιλία- θα πω
ότι προφανώς εντάσσεται σ’ ένα ευρύτερο µεταρρυθµιστικό
πλαίσιο το οποίο είχε κινητοποιήσει η προηγούµενη κυβέρνηση,
το µεταρρυθµιστικό πλαίσιο που συµπεριελάµβανε τον Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας, τον Ποινικό Κώδικα, τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, δηλαδή εµβληµατικά νοµοθετήµατα που επί της ου-
σίας ενίσχυσαν τη δυνατότητα της δικαιοσύνης να κινείται και µε
πολύ µεγαλύτερη ταχύτητα, αλλά και µε µεγαλύτερη ασφάλεια
δικαίου και σήµερα αυτή η κωδικοποίηση που έχουµε της νοµο-
θεσίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο, την οποία προετοίµασε η νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή στα χρόνια της προηγούµενης
διακυβέρνησης, έρχεται και κατατίθεται στη Βουλή. Όπως κατα-
λαβαίνετε, στο γενικό αυτό πλαίσιο δεν µπορούµε παρά να είµα-
στε σύµφωνοι, καθώς πρόκειται για µια µεταρρύθµιση την οποία
εµείς είχαµε προχωρήσει. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, δύο-τρία σχόλια τα οποία θα περί-
µενα να λάβετε υπ’ όψιν σας. Κατ’ αρχάς σ’ ό,τι αφορά το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο και τον προσυµβατικό έλεγχο θα συµφωνήσω µε
τον κ. Καστανίδη, αλλά και µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, που
έθεσε το ζήτηµα της επικινδυνότητας µιας αποδοχής των πιέ-
σεων που ασκούνται από τη Νέα Δηµοκρατία και ειδικά από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γεωργιάδη για την αύ-
ξηση του ορίου του υποχρεωτικού προσυµβατικού ελέγχου από
τα πέντε στα δέκα εκατοµµύρια. Είναι εξαιρετικά προβληµατικό,
δεν το θεωρούµε σωστό και γι’ αυτό σας καλούµε να µην προ-
χωρήσετε σε µια τέτοια αλλαγή και να διευκρινίσετε εν πάση πε-
ριπτώσει ποια είναι η επίσηµη θέση της Κυβέρνησης σε σχέση
µ’ αυτό.

Σε ό,τι αφορά στη δεύτερη ενότητα του νοµοσχεδίου, θα κάνω
κάποια σχόλια που έχουν µια σηµασία. Είχαµε καταθέσει τις επι-
φυλάξεις µας σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα να ζητείται η επικου-
ρική παρέµβαση της ΕΑΑΔΗΣΥ από το Ελεγκτικό Συνέδριο.
Κάποια ζητήµατα συνταγµατικότητας που ετίθεντο νοµίζω ότι
έχουν ξεκαθαριστεί, εποµένως προσανατολιζόµαστε στη στήριξη
αυτής της διάταξης.

Θέλω, όµως, να θέσω µια επιφύλαξη σε σχέση µε το 343 που
αφορά τη δυνατότητα της Βουλής να ζητά από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο την προτεραιοποίηση ελέγχων, που γίνονται στο πλαίσιο
της αρµοδιότητας του Ελεγκτικού Συνεδρίου ή να ζητά να ελεγχ-
θεί υπόθεση η οποία δεν έχει ενταχθεί στην προτεραιοποίηση
που κάνει το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Η γνώµη µου είναι -και το διευκρινίσαµε και πριν από λίγο,
κύριε Υπουργέ- ότι το ρήµα «ζητώ» πρέπει να γίνει «προτείνω».
Και είναι απολύτως ορθό, διότι διαφορετικά θα είχαµε πρόβληµα
σε σχέση µε την τήρηση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών.
Ένα είναι αυτό.

Ένα δεύτερο είναι ότι θα συµφωνήσω για άλλη µια φορά µε
τον κ. Καστανίδη ότι ενδεχοµένως και θα µπορούσε να βρεθεί ο
νοµικοτεχνικός τρόπος για να γίνει αυτό, να προβλεφθεί αυξη-
µένη πλειοψηφία του Σώµατος, έτσι ώστε να µην υπάρχει καµµία
σκιά ότι αυτοί οι έλεγχοι µπορεί να αξιοποιούνται από την εκά-
στοτε πλειοψηφία του Κοινοβουλίου για λόγους που δεν έχουν
να κάνουν µε την τήρηση των αρχών της διαφάνειας, αλλά µε
άλλου τύπου και άλλου είδους σκοπιµότητες.

Για τα αυτοτελή τµήµατα στα πρωτοδικεία, νοµίζω ότι έχουν
γίνει πάρα πολύ σαφείς οι θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ και από τον ειση-
γητή µας τον Θεόφιλο Ξανθόπουλο, ο οποίος εξέφρασε και τις
συνταγµατικές, αλλά και τις πραγµατικές αντιρρήσεις, διότι αυτή
η ρύθµιση κάνουµε την εκτίµηση ότι θα δηµιουργήσει τεράστια
συσσώρευση υποθέσεων. 

Ενώ δεν µας πείθει και το επιχείρηµά σας, κύριε Υπουργέ, ότι
ο λόγος για τον οποίο επιλέξατε σε αυτά τα αυτοτελή τµήµατα
να εντάξετε τις µεταφορές, τις τηλεπικοινωνίες και τα προσωπικά
δεδοµένα προέρχεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Νοµίζω ότι
χρειάζεται µια πολύ µεγαλύτερη συζήτηση για το ποιες ακριβώς
δραστηριότητες θα ενταχθούν στην καθ’ ύλη αρµοδιότητα αυτών
των τµηµάτων, µε την έννοια ότι ακόµα έχουµε εξαιρετικά µεγά-
λες απορίες και επιφυλάξεις ως προς την αποτελεσµατικότητα
αυτού του µέτρου.
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Σε ό,τι αφορά επίσης, την Υπηρεσία Στατιστικής, έχετε ακού-
σει τις επιφυλάξεις µας. Η πρότασή µας ήταν συγκεκριµένη µετά
και από τη συζήτηση, η οποία έγινε στις επιτροπές. Συµφωνούµε
σε µία πρόταση ενοποίησης -αν θέλετε- των διευθύνσεων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό γί-
νεται. Απάντησα και στον κ. Καστανίδη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία. Θαυµάσια. 
Εποµένως, αυτές είναι αρκετά σηµαντικές διευκρινήσεις, ώστε

να µπορέσουµε και εµείς να καθορίσουµε την τελική µας στάση,
σε ό,τι αφορά τα συγκεκριµένα άρθρα.

Θέλω να κλείσω, ζητώντας να µας δώσετε κάποιες διευκρινί-
σεις και για το άρθρο εκείνο, για τη διάταξη εκείνη, η οποία προ-
ξενεί µε έναν τρόπο ερωτηµατικά και η οποία παρατείνει τη
θητεία των Προέδρων, των στρατιωτικών δικαστών για ένα έτος.
Για ποιο λόγο µέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα δεν έχει κατα-
τεθεί ένας συνολικός νόµος που να αφορά τη στρατιωτική δικαιο-
σύνη; Για ποιο λόγο γίνεται αυτή η επιλογή, η οποία θέτει και
συνταγµατικά, αλλά και πολιτικά ερωτήµατα;

Θα ήθελα µία διευκρίνιση ως προς αυτά.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την υποµονή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι

θα ήθελα να συνεχίσω στον ίδιο ρυθµό του υπέροχου λόγου του
κ. Καστανίδη, σχετικά µε τις εµπειρίες και τους προβληµατισµούς
που κατέθεσε εδώ και όχι βεβαίως, µε την αντίδραση του κ. Τζα-
νακόπουλου στην εισαγωγική του οµιλία, ο όποιος φαίνεται τα-
ραγµένος από τα όσα έρχονται στη δηµοσιότητα. Φαίνεται
ταραγµένος ο ίδιος και το κόµµα του, ο ΣΥΡΙΖΑ από την αντίδραση
της ελληνικής κοινωνίας που άναυδη παρακολουθεί όλα αυτά τα
πράγµατα. Δεν θα ήθελα σε καµµία περίπτωση, ούτε να συνεχίσω
ούτε να τα σχολιάσω.

Αντιθέτως, αυτό µε το οποίο θα ήθελα παρενθετικά να ξεκινήσω
τον σηµερινό µου λόγο είναι το γεγονός ότι όντως η χώρα µας
από παράδειγµα προς αποφυγή, µε την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας, έχει γίνει παράδειγµα προς µίµηση παγκοσµίως. Είναι αλή-
θεια, επίσης, ότι αντιµετωπίζονται τα φαινόµενα της µετά COVID
εποχής, µετά το lockdown -θα έλεγα- σε πολλά σηµεία µε αρκετή
επιτυχία, µε αντιδράσεις τέτοιες που έρχονται διορθωτικά, όπου
και όποτε χρειάζεται, από την ελληνική Κυβέρνηση.

Ωστόσο, το γεγονός της νεαρής κοπέλας στη Ρόδο που δείχνει
ότι η ύφεση και η φτώχεια µετά από αυτή την µεγάλη κρίση θα
χτυπήσει τις πόρτες πολλών ελληνικών σπιτιών, µας καλεί όλους
µας -και κυρίως την πολιτική τάξη- να είµαστε πιο ευαίσθητοι και
να επαγρυπνούµε σε αυτά τα φαινόµενα, για να τα αντιµετωπί-
σουµε. Πρέπει να αυξηθεί, δηλαδή, σε τοπικό, εθνικό, αλλά και σε
κοινοτικό επίπεδο η ευαισθησία για τους ανθρώπους αυτούς, οι
οποίοι βάλλονται από τη αυτή µεγάλη κρίση, η οποία έχει φέρει
µετά την υγειονοµική, την οικονοµική η κατάσταση αυτή.

Πραγµατικά, αλληλέγγυος σε αυτό το πράγµα, είµαι έτοιµος
και εγώ -µαζί µε όλους τους συναδέλφους στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο- να παρακολουθήσω και να συνδράµω σε αυτό το γεγο-
νός.

Πραγµατικά, εκπλήσσοµαι, κύριε Υπουργέ, από το γεγονός ότι
ο κ. Τζανακόπουλος δεν βλέπει καµµία πρόοδο στα θέµατα της
δικαιοσύνης. Αντιθέτως, εδώ, το ελληνικό Κοινοβούλιο γίνεται
µάρτυρας του γεγονότος ότι ολοένα και πιο συχνά βλέπουµε νο-
µοσχέδια, τα οποία αποβλέπουν στην αντιµετώπιση χρόνιων πα-
θογενειών που τραυµάτισαν -και τραυµατίζουν- τη λειτουργία της
δικαιοσύνης, να έρχονται, να εισάγονται, να ψηφίζονται και να
αντιµετωπίζουν τις καταστάσεις, ιδιαίτερα στα θέµατα αυτά που
αφορούν τις καθυστερήσεις στην απονοµή της δικαιοσύνης.

Το θετικό λοιπόν είναι ότι εσείς έχετε φέρει αρκετά νοµοσχέ-
δια. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν µένει απαθής
ούτε σε αυτό το γεγονός. Απόδειξη είναι και το υπό εξέταση αυτό
νοµοσχέδιο σήµερα στην Ολοµέλεια, το οποίο ενοποιεί, εκσυγ-
χρονίζει και βελτιώνει σηµαντικά -θα έλεγα- τις δικονοµικές ρυθ-

µίσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Η θέσπιση ενός ενιαίου κειµένου δικονοµίας καθίστατο ανα-

γκαία, καθώς µέχρι σήµερα οι σχετικές διαδικαστικές ρυθµίσεις
ήταν διάχυτες και αποσπασµατικές µε προβλέψεις σε νοµοθετή-
µατα που ως επί το πλείστον εξυπηρετούν διαφορετικές ανάγκες.
Ο αυξηµένος, µέχρι σήµερα, βαθµός δικονοµικής πολυπλοκότη-
τας θέτει ουσιαστικά εµπόδια στην άσκηση των θεµελιωδών δι-
καιωµάτων κάθε προσώπου για την πρόσβαση σε αποτελεσµατική
δικαστική προστασία, ενώ -θα έλεγα- ότι ταυτόχρονα λειτουργεί
ως αντικίνητρο για την υλοποίηση των επενδυτικών πλάνων, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την αναπτυξιακή πορεία της χώρας µας.

Σε αυτό λοιπόν το πλαίσιο, το νοµοθέτηµα απλοποιεί τις δια-
δικασίες ενώπιον του Ελεγκτικού Συνεδρίου και καταργεί προγε-
νέστερες προβλέψεις που γεννούν δυσχέρειες σε όσους δεν
έχουν εξοικείωση, ενώ παράλληλα υιοθετεί ρυθµίσεις που είναι
συνηθισµένες στις λοιπές δικονοµίες. 

Όλες οι παρεµβάσεις αυτές που κρίθηκαν -και κρίνονται- σκό-
πιµες και υιοθετούνται, ιδίως εν όψει του γεγονότος πως ενώπιον
του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχει συσσωρευθεί ένας µεγάλος
όγκος υποθέσεων. Και αυτό δεν αµφισβητείται από κανέναν.

Ζητούµενο ήταν να βρεθεί -και προτείνεται- µία ισορροπηµένη
στάθµιση ανάµεσα στην απονοµή της δικαιοσύνης σε εύλογο
χρόνο και τις λοιπές πτυχές του δικαιώµατος σε δίκαιη δίκη, στις
οποίες ουδεµία έκπτωση κάνουµε.

Για την εξυπηρέτηση αυτών ακριβώς των στοχεύσεων το νο-
µοθέτηµα εισάγει µια σειρά από νέες ρυθµίσεις µε σηµαντικότε-
ρες τους λόγους αποκλεισµού σαφώς των δικαστών και την
ευθυγράµµιση των λόγων εξαίρεσης µε την νοµολογία του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, τη δυνα-
τότητα του διαδίκου να παραιτηθεί από την αίτηση δικαστικής
προστασίας µέχρι και την τελευταία συζήτηση, επιτυγχάνοντας
έτσι την αποφόρτωση των δικαστηρίων σε υποθέσεις για τις
οποίες δεν υπάρχει το ανάλογο ενδιαφέρον από τους εµπλεκό-
µενους, την εισαγωγή του θεσµού του εισηγητή - δικαστή, ο
οποίος θα ορίζεται από τον Πρόεδρο του δικαστηρίου και θα
αποφεύγεται έτσι η έκδοση προδικαστικής απόφασης. 

Τα άρθρα 90 έως 93, οριοθετούν τον καθοριστικό ρόλο του
Προέδρου κάθε δικαστικού σχηµατισµού, ο οποίος παρακολου-
θεί την ροή των υποθέσεων και εξασφαλίζει την ταχύτερη εκδί-
καση τους. Αυτό επιτυγχάνεται αφ’ ενός µε τον εντοπισµό των
προδήλως απαράδεκτων ή αβάσιµων αιτήσεων δικαστικής προ-
στασίας και αφ’ ετέρου των υποθέσεων σε συµβούλια του σχη-
µατισµού που αυτό θα αποφασίσει δίχως να ενεργοποιείται η επ’
ακροατηρίου διαδικασία.

Το άρθρο 104 ρυθµίζει την προσωρινή διαµόρφωση κατάστα-
σης, την προσωρινή δικαστική προστασία. 

Για πρώτη φορά θεσπίζεται ο καθορισµός ειδικής δικονοµίας
για την αίτηση καταλογισµού που ασκείται κατά κανόνα από τον
Γενικό Επίτροπο της Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο, ενώ
παράλληλα προσδιορίζονται τα δικαιώµατα αποτελεσµατικής
άµυνας των προσώπων κατά των οποίων στρέφεται η αίτηση και
επίσης η για πρώτη φορά ρύθµιση µε ρητό και σαφή τρόπο της
διαδικασίας αναίρεσης. 

Με το άρθρο 242 έως 292 εισάγονται για πρώτη φορά ρυθµί-
σεις για ένα πλήρες σύστηµα αποδεικτικής διαδικασίας, αναβαθ-
µίζεται ο ρόλος του Γενικού Επιτρόπου Επικρατείας ως εγγυητού
του δηµοσίου συµφέροντος.

Βεβαίως, κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 358
που αποσκοπεί στον εκσυγχρονισµό του όλου δικαστικού συστή-
µατος εισάγοντας ρυθµίσεις για τη στατιστική ανάλυση κρίσιµων
δεδοµένων που θα βοηθήσουν τόσο τη δικαστική όσο και την
εκτελεστική εξουσία µε τη σύσταση στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
ενός αυτοτελούς γραφείου για τη συστηµατική συλλογή και επε-
ξεργασία στατιστικών στοιχείων µε απώτερο σκοπό την υποβολή
προτάσεων στα αρµόδια δικαστικά όργανα, την οµαλή ροή των
υποθέσεων, το βέλτιστο αριθµό απασχολουµένων στις διάφορες
οργανωτικές δοµές, την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη απο-
νοµή της δικαιοσύνης, ένα διεθνές δοκιµασµένο πρότυπο όπως
στις Ηνωµένες Πολιτείες το Bureau of Justice Statistics και στη
Γαλλία το Service Statistique du Ministère de la Justice.

Θα κλείσω, περίπου, όπως ξεκίνησα την αναφορά µου για το
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συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Γίνονται, κύριε Υπουργέ, θετικά βή-
µατα για τη βελτίωση της ποιότητας στην απονοµή της δικαιο-
σύνης. Συνεχίστε µε αποφασιστικότητα και γνώση πιστεύω ότι
µπορούµε το σηµαντικό αυτό πυλώνα της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας στη χώρα µας να τον κάνουµε επιτέλους να αναπνεύσει και
να λειτουργήσει απρόσκοπτα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Παφίλης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν παρακολου-

θήσουµε τις τάσεις, που διαχρονικά οι έρευνες της κοινής γνώ-
µης αποτυπώνουν σχετικά µε τη δικαιοσύνη διαπιστώνουµε δύο
συνισταµένες που παραµένουν σταθερές, την εµπιστοσύνη των
πολιτών στο θεσµό από τη µια πλευρά και την χρονική καθυστέ-
ρηση στην εκδίκαση των υποθέσεων τους από την άλλη. Εντοπί-
ζουµε δηλαδή µια κατάσταση που σε πρώτη ανάγνωση φαντάζει
αντικρουόµενη. Πώς άραγε µπορεί έναν θεσµό στον οποίο οι πο-
λίτες αποδίδουν βραδύτητα στην λειτουργία την ίδια στιγµή να
τον εµπιστεύονται σε υψηλό µάλιστα βαθµό ως πυλώνα του δη-
µοκρατικού µας πολιτεύµατος;

Σε αυτή την προβληµατική έρχεται να απαντήσει το νοµοσχέ-
διο για το οποίο συζητούµε σήµερα. Ας δούµε, όµως, στην πράξη
κάποια από τα σηµεία που κρίνουµε άξια αναφοράς. Με τη δικο-
νοµία του Ελεγκτικού Συνεδρίου ενοποιούµε ρυθµίσεις που είτε
ενυπήρχαν αποσπασµατικά στη νοµοθεσία είτε εφαρµόζονταν
κατ’ αναλογία από τον κώδικα πολιτικής δικονοµίας και τον κώ-
δικα διοικητικής δικονοµίας και διαµορφώνουµε ένα ενιαίο κεί-
µενο φιλικό προς κάθε νοµικό. 

Στο άρθρο 89 δίνεται η δυνατότητα στον Πρόεδρο του τµήµα-
τος να ορίσει έναν εισηγητή - δικαστή, εκείνος έχοντας ως υπο-
χρέωση να καταρτίσει έναν πλήρη διοικητικό φάκελο µέχρι τη
δικάσιµο καθιστά την υπόθεση έτοιµη ανοίγοντας τον δρόµο
προς τη διάσκεψη, τη σύνταξη της απόφασης από τον εισηγητή
και τη δηµοσίευσή της. Καθίσταται έτσι περισσότερο από προ-
φανής η επιτάχυνση της έκδοσης αποφάσεων προς όφελος των
εµπλεκόµενων µερών.

Στα άρθρα 90 έως και 93 παρέχουµε στον Πρόεδρο του τµήµα-
τος θεσµικά εργαλεία, που αφορούν στην κατηγοριοποίηση των
υποθέσεων ανά θεµατική κατηγορία, τον εντοπισµό των προφα-
νώς απάραδεκτων αβάσιµων ή αβάσιµων αιτήσεων δικαστικής
προστασίας, καθώς και την αναζήτηση κρίσιµων στοιχείων για τη
συµπλήρωση του φακέλου. Θεσµοθετούµε έτσι τη δυνατότητα
του να παρακολουθεί τη ροή των υποθέσεων στο σχηµατισµό του
και να εξασφαλίζει την ταχύτερη εκδίκαση των υποθέσεων. Πρό-
κειται εποµένως για ακόµη ένα γενναίο θεσµικό βήµα προς την
ενίσχυση του πλαισίου απόδοσης της δικαιοσύνης στη χώρα µας. 

Ακόµη στις υφιστάµενες αρµοδιότητες του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου αναθέτουµε  τρεις νέες, τον εντοπισµό συστηµικών διαχει-
ριστικών παθογενειών και την ανάλυση των αιτίων τους, την
εκτίµηση της αξιοπιστίας των συστηµάτων εσωτερικού ελέγχου
της δηµόσιας διοίκησης και τη διενέργεια ελέγχων ύστερα από
απόφαση της Βουλής υπό τον όρο της ευρείας πολιτικής συναί-
νεσης. 

Τέλος, το Υπουργείο Δικαιοσύνης αποκτά νέα αυτοτελή υπηρε-
σία για τη συστηµατική συλλογή και επεξεργασία στατιστικών
στοιχείων, που αφορούν τη δικαιοσύνη. Δίνουµε, δηλαδή, για
πρώτη φορά τη δυνατότητα στη διοίκηση της δικαιοσύνης να λαµ-
βάνει τις αποφάσεις της σχετικά µε την οργάνωση και λειτουργία
των δικαστηρίων βάσει αντικειµενικών δεδοµένων που αποτυπώ-
νουν την πραγµατική κατάσταση που επικρατεί σε αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησα την εισήγησή µου µε
την αναφορά στη σχέση µεταξύ της εµπιστοσύνης των πολιτών
στη δικαιοσύνη. Η συζήτηση που αναπτύσσουµε σήµερα δεν
αφορά απλώς σε µια τοµή ή βελτίωση των συνθηκών λειτουργίας
της δικαιοσύνης, αλλά στη ριζική επαναθεµελίωση της σχέσης µε
τη δηµοκρατία, γιατί ένα κείµενο περιεκτικό, πλήρες και κατα-

νοητό, µια διαδικασία συγκεκριµένη και απλοποιηµένη µε αρχή,
µέση και τέλος, αλλά και η εισαγωγή νέων εργαλείων που ευνοούν
τις εν λόγω κατευθύνσεις δεν µπορεί παρά να συµβάλλουν καθο-
ριστικά στην ποιοτική αναβάθµιση του θεσµού της δικαιοσύνης
και την εµβάθυνση της δηµοκρατίας στην λειτουργία του. 

Συνηθίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, να χαρακτηρίζουµε πολ-
λές από τις νοµοθετικές µας παρεµβάσεις σε σειρά πεδίων της
δηµόσιας πολιτικής ως αναγκαίες. Στην περίπτωση της δικαιο-
σύνης και της προσπάθειας να λειτουργήσει αποτελεσµατικό-
τερα ταχύτερα και εις βάθος το επιχείρηµα αποκτά ιδιαίτερη
βαρύτητα. Είναι αναγκαίο να διατηρήσουµε ως πολίτες ψηλά την
εµπιστοσύνη µας στο θεσµό. Είναι κρίσιµο ως νοµοθέτες να µην
επιτρέψουµε η δικαιοσύνη να αποτελέσει αντικείµενο µιας στεί-
ρας κοµµατικής αντιπαράθεσης. Είναι απαραίτητο να µην ξε-
χνάµε τις αρετές που ένας καλός κυβερνήτης οφείλει να
υπηρετεί, θάρρος, συναίνεση, µετριοπάθεια, µεγαλοψυχία και δι-
καιοσύνη. 

Ειδικά για το τελευταίο έχουµε έναν λόγο παραπάνω, αφού
µια απλή µατιά στην επικαιρότητα αρκεί ώστε να επιβεβαιώσει
τα λεγόµενά µου. Ένα σύστηµα απονοµής της δικαιοσύνης απο-
τελεσµατικό είναι παράλληλα υποστηρικτικό προς την εµπέδωση
της δηµοκρατικής λειτουργίας και όταν το διακύβευµα αυτό κλο-
νίζεται ο ρόλος µας ως πολιτών και νοµοθετών είναι να το εντο-
πίζουµε θεραπεύοντάς το. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε και για το σύντοµο της οµιλίας. 

Τώρα τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό που συµβαίνει κάθε φορά που
συζητάµε νοµοσχέδια που αφορούν τον τοµέα της δικαιοσύνης
και όχι µόνο είναι να περισσεύουν οι κοινές -λέω και σηµειώνω-
διακηρύξεις, οι βαρύγδουπες εξαγγελίες, κοινές και αυτές, ίδιες
από την Κυβέρνηση και σήµερα στην επιτροπή και από τα στε-
λέχη της Νέας Δηµοκρατίας, από τον ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλα-
γής, αυτούς, δηλαδή, που κυβέρνησαν και κυβερνούν τη χώρα. 

Ποιες είναι οι βαρύγδουπες, όπου ορκίζεστε όλοι; 
Ανεξάρτητη δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ, ακηδεµόνευτη -ΣΥ-

ΡΙΖΑ-, αυτόνοµη. Δεν είναι και κανένας από τον ΣΥΡΙΖΑ εδώ.
Όλοι τα ίδια λέτε. Βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ βρήκε και τη µεγάλη δια-
φορά τώρα, η οποία λέει: «Έχουµε ιδεολογική διαφορά, θέλουµε
δικαιοσύνη που να υπηρετεί το κοινωνικό σύνολο» και ψηφίζει το
νοµοσχέδιο και όχι τυχαία. 

Πώς θα µπορούσε να έχει τίτλο αυτό το νοµοσχέδιο; Κοιτάξτε,
σε ό,τι αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο κ.λπ.. τα είπε και η εισηγή-
τριά µας πολλές φορές, η Μαρία η Κοµνηνάκα, ότι αυτή η κωδι-
κοποίηση κ.λπ.., εντάξει. Βέβαια, έχει και εκεί προβλήµατα, αλλά
αυτό είναι που φαίνεται. Αυτό που δεν φαίνεται είναι θα έχει
τίτλο: «δικαιοσύνη στην υπηρεσία και προστασία των επενδυτών»
και όταν λέµε των επενδυτών, δηλαδή της κερδοφορίας των επι-
χειρηµατικών οµίλων, εκτός αν έχουν γίνει φιλάνθρωποι και κά-
νουν επενδύσεις για να ωφελήσουν την Ελλάδα και να δώσουν
και δουλειά στους εργαζόµενους που τους πίνουν το αίµα για να
βγάλουν τα κέρδη. Αυτό εννοούν κοινωνικό σύνολο. 

Τέτοια δικαιοσύνη είχαµε πέντε χρόνια, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ;
Αυτή τη δικαιοσύνη φτιάξατε του κοινωνικού συνόλου; Δικαιο-
σύνη για το κοινωνικό σύνολο είναι ότι θα υπηρετεί τα συµφέ-
ροντα αυτών που παράγουν τον πλούτο και θα χτυπάει και θα
αφαιρεί αυτούς που εκµεταλλεύονται τον ανθρώπινο ιδρώτα και
το αίµα του µερικές φορές και αυτό δεν µπορεί να υπάρξει, για
να µιλήσουµε και µεταξύ µας για το παρελθόν τουλάχιστον µέχρι
τον καπιταλισµό ούτε έγινε ποτέ.

Ανεξάρτητη, λοιπόν, δικαιοσύνη. Είναι ανεξάρτητη η δικαιο-
σύνη; Αλήθεια, µερικές φορές ξεφεύγει από τα όρια της λογικής.
Δεν είναι ανεξάρτητη και εµείς θα πούµε τη θέση µας.

Πρώτον, δεν είναι ανεξάρτητη, γιατί είναι υποχρεωµένη να
εφαρµόζει νόµους, οι οποίοι ψηφίζονται και οι οποίοι είναι αντιλαϊ-
κοί. Άρα ο δικαστής και προς τιµήν πολλών δικαστών προσπαθούν
να βρουν µια χαραµάδα να υπερασπίσουν το δίκιο. Όµως, το πλαί-
σιο είναι αντιλαϊκό, είναι πλαίσιο -µην αρχίσω πάλι και τα λέω- που
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υπηρετεί την αρχή του συστήµατος, που είναι ότι η κινητήρια δύ-
ναµη είναι το µεγάλο κεφάλαιο, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι οποίοι
είναι και ευεργέτες γιατί δίνουν δουλειά και αν σταµατήσουν αυτοί
που δουλεύουν, δεν κουνιέται τίποτα. Αυτό λένε και, εποµένως, οι
νόµοι που ψηφίζονται όλο αυτό το διάστηµα είναι σε βάρος του
λαού. 

Έτσι δεν είναι; Καταστράφηκαν µε τα µνηµόνια οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι και οι γίγαντες ολόκληροι; Μερικοί έβγαλαν και περισ-
σότερα κέρδη. Θα πω και άλλα παρακάτω. Άρα δεν είναι
ανεξάρτητη. Είναι σε ένα πλαίσιο που υπηρετεί ένα συγκεκριµένο
σύστηµα . 

Δεύτερον, ακηδεµόνευτη και ανεξάρτητη. Καλά σας ρωτάµε
πάρα πολύ απλά: Ποιος διορίζει -να πω ορίζει- την ηγεσία της δι-
καιοσύνης; Η εκάστοτε κυβέρνηση. Ναι ή όχι; Με ποια κριτήρια;
Με τα κριτήρια να υπηρετεί την πολιτική της φαντάζοµαι και όχι
µε αξιοκρατικά. Και ρωτάµε και εσάς και τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα
Αλλαγής: Την πρόταση, που εσείς την υποστηρίζατε παλιά που κά-
ναµε εµείς, να ορίζεται ή να εκλέγεται από ένα ευρύτερο εκλεκτο-
ρικό σώµα που θα µπορέσουµε να συµφωνήσουµε σε αυτό γιατί
δεν την υλοποιείτε; Ο ΣΥΡΙΖΑ την είχε εξαγγείλει και ήρθε και
έκανε ακριβώς ότι έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Σήµερα η Νέα Δηµο-
κρατία λέει για ανεξάρτητη και χτες το υπουργικό συµβούλιο -
έχετε και υποκρισία, το άκρον άωτον - στην Επιτροπή της Βουλής,
στη Διάσκεψη των Προέδρων, που λέµε τη γνώµη µας υποτίθεται,
αλλά είναι προκαθορισµένα τι θα αποφασίσει το Υπουργείο. Απλά
µπορεί να υπάρξει µια διαφοροποίηση για λόγους εσωτερικών συ-
σχετισµών και παζαριών, τα οποία, για να µιλάµε ειλικρινά, συµ-
βαίνουν στην πραγµατικότητα. Ποιος προωθεί ποιους; Τους
δικούς του, για να µην ανοίξω το στόµα µου και πω ακόµη περισ-
σότερα. Άρα γιατί µιλάτε για ανεξάρτητη δικαιοσύνη;

Τρίτον, όχι παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη. Ξέρετε γελάει κόσµος
και κάποτε το γέλιο θα µετατραπεί σε κάτι άλλο. Να είστε σίγου-
ροι. Ποιος παρεµβαίνει; Πείτε µας. Το ΚΚΕ; Ποιος; Το συνδικαλι-
στικό κίνηµα; Παρεµβαίνουν οι κυβερνήσεις µε τον έναν τον άλλο
τρόπο και αυτό βγαίνει χωρίς πολλή φιλοσοφία, ότι όταν είναι στην
Αντιπολίτευση ο ένας κατηγορεί τον άλλον και παρεµβαίνει και
όταν αλλάζουν οι ρόλοι, συµβαίνει ακριβώς το ίδιο. Για όλα τα κόµ-
µατα λέω, τα οποία κυβέρνησαν.

Ποιος άλλος παρεµβαίνει στη δικαιοσύνη; Ανεξάρτητα λέω. Δεν
θέλω να κατηγορήσω κανέναν συγκεκριµένα εννοώ από δικαστές
και λοιπά. Υπάρχουν αξιόλογοι άνθρωποι, υπάρχουν άνθρωποι
που δίνουν µάχες. Τα µεγάλα συµφέροντα. 

Είναι ψέµα, κύριε Υπουργέ; Αν είναι ψέµα, εµείς ζούµε σε άλλο
πλανήτη και δεν είναι πραγµατικότητα. Εδώ κουτσοµπολεύουν στα
καφενεία πια. Δεν θέλουµε να πούµε και άλλα. Να σταµατήσει, λοι-
πόν, αυτή η υποκριτική στάση όλων των κοµµάτων περί ανεξάρ-
τητης δικαιοσύνης είτε όπως το είπαµε εµείς µε την αντίληψη που
έχουµε και που έτσι είναι, ότι υπηρετεί συγκεκριµένους αντιλαϊ-
κούς νόµους είτε µε την έννοια ότι πρέπει να αφήσουµε τον χώρο
της δικαιοσύνης ανέπαφο από τις πολιτικές αντιπαραθέσεις. 

Καλά, µας δουλεύετε; Αφού κάθε Κυβέρνηση που έρχεται αλ-
λάζει τη δικαιοσύνη και φέρνει νόµους για αυτούς. Απλή λογική
δεν είναι αυτή; Εκτός αν είµαστε υπερβολικοί. Να µας πείτε επι-
χειρήµατα, αλλά έτσι είναι.

Το νοµοσχέδιο σε ποια κατεύθυνση κινείται; Κάνει αλλαγές,
κάνει βήµατα. Είπε ο κύριος Υπουργός ότι το νοµοσχέδιο συνέχισε
τη γραµµή ΣΥΡΙΖΑ, την ίδια στρατηγική γραµµή και προσπαθεί
τώρα να βρει χαραµάδες.

Μη δυσανασχετείτε. Εµείς κριτική πολιτική κάνουµε. Δεν κά-
νουµε κουτσοµπολιό πολιτικό και το ξέρετε πολύ καλά και είναι
λογικό.

Και, βέβαια, γι’ αυτό το ψηφίζει επί της αρχής και ο ΣΥΡΙΖΑ και
το Κίνηµα Αλλαγής παρά τα όσα ειπώθηκαν, γιατί το νοµοσχέδιο
αυτό δεν είναι… Αυτό που το χαρακτηρίζει σαν κάτι καινούργιο
είναι αυτά που είπαµε, τα επενδυτικά δικαστήρια και όλα τα υπό-
λοιπα και σε αυτά εδώ γίνεται παρέλαση, εδώ γίνεται -πώς να το
πω;- διαγωνισµός ποιος καλύτερα υπηρετεί τους επιχειρηµατίες
και τους επενδυτές.

Εµείς λέµε ότι κινείται σε πιο αντιδραστική κατεύθυνση. Υπάρ-
χουν αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, αν και ο όρος «µεταρρυθµί-
σεις» δεν είναι πάντα προοδευτικός. Μεταρρύθµιση είναι και προς

τα πίσω ή η µεταρρύθµιση που φαίνεται σα µεταρρύθµιση µπορεί
να είναι πιο αντιδραστική. Φτιάχνει ταξική, πιο σκληρή ταξική δι-
καιοσύνη και θα το αποδείξουµε -το αποδείξαµε και να το ξανα-
πούµε- πιο εχθρική από τον λαό και τους εργαζόµενους, πιο
ακριβή για τον λαό και τους εργαζόµενους, πιο φιλική, αποτελε-
σµατική, πιο υποταγµένη στα επιχειρηµατικά συµφέροντα και πιο
χειραγωγηµένη από την εκάστοτε κυβέρνηση που υπηρετεί. Και
δεν ψάχνουµε να βρούµε τι συµβαίνει πίσω. Ερµηνεύουµε πώς θα
λειτουργήσουν αυτές οι αλλαγές και απαντάµε πολιτικά.

Πρώτον, όσον αφορά τα επενδυτικά δικαστήρια, τι συµβαίνει
εδώ; Μετατρέπουν -και θα µιλήσω µε αστικούς όρους όχι µε δι-
κούς µας- την όπως λέτε δικαιοσύνη από ουδέτερο κριτή σε µοχλό
ανάπτυξης της χώρας, προστάτη των επενδυτών. Αυτά δεν είπε
και ο κ. Πικραµένος; Πρέπει η δικαιοσύνη να υποταχθεί στην οι-
κονοµική ανάπτυξη της χώρας. Αυτό θα κάνει µε τη δική σας λο-
γική και όχι µε τη δική µας. Ή θα πρέπει να είναι αντικειµενική και
αδέκαστη και να είναι και τσεκούρι άµα χρειαστεί; Όχι, στρατηγικό
ζήτηµα αυτό και δεν είναι µικρό, είναι τεράστιο και θα συνεχί-
σουµε. 

Αυτό είναι ξεκάρφωτο; Όχι, βέβαια. Υπάρχει µια στρατηγική από
την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων. Και
ποια είναι αυτή; Έχετε διαµορφώσει και διαµορφώνετε µε χειρό-
τερους όρους τώρα ένα θεσµικό πλαίσιο επενδύσεων fast track,
όπως αυτοαξιολόγηση, άρση των όποιων δικλείδων ασφαλείας
υπήρχαν το προηγούµενο διάστηµα στη λογική ότι ό,τι ζητούν οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι πρέπει να τους τα δώσουµε για να κάνουν
επενδύσεις στη χώρα µας. 

Υπάρχει πλήρης ασυδοσία. Έχετε δηµιουργήσει καθεστώς γα-
λέρας µε εργασιακές σχέσεις. Δεν υπάρχει σταθερή, µόνιµη ερ-
γασία. Υπάρχουν δίωρα, τρίωρα, τετράωρα, απληρωσιά, απολύ-
σεις, µείωση ορίων απολύσεων, απεργοκτόνοι νόµοι, πώς θα παίρ-
νουν αποφάσεις οι εργαζόµενοι για τις απεργίες για να ευνουχί-
σετε το συνδικαλιστικό κίνηµα και, παράλληλα, δισεκατοµµύρια
χρηµατοδοτήσεων και εν όψει της κρίσης της υγειονοµικής. 

Αυτά έχουν διαµορφωθεί. Και τώρα τι κάνει η Κυβέρνηση; Και
λογικό είναι µε τη δική της φιλοσοφία να το κάνει, αλλά είναι όχι
βαθιά αντιλαϊκό, είναι βαθιά ταξικό. Τι κάνει; Προσπαθεί όλα αυτά
να τα περάσει στη δικαιοσύνη, ώστε να υλοποιηθεί η στρατηγική
της, δηλαδή να µεγαλώσουν τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµί-
λων. 

Και ξέρετε κάτι; Τον πλούτο δεν τον παράγουν αυτοί. Και λέτε -
και εδώ θα απαντήσουµε- το εξής: Έχουν κεφάλαια και θα επεν-
δύσουν. Με συγχωρείτε, αλλά από πού τα έβγαλαν; Από την ψυχή
της µάνας τους; Από την εκµετάλλευση τη ληστρική ίδιων των ερ-
γαζοµένων! Και όταν θα έρθουν να επενδύσουν -τα ξέρετε αυτά,
αλλά τα υποστηρίζετε-, θα επιφέρουν όρους για να βγάλουν µε-
γαλύτερα κέρδη. Και οι όροι αυτοί, πέρα από την απελευθέρωση
οποιωνδήποτε εµποδίων υπάρχουν, είναι, δεύτερον, οι εργασιακές
σχέσεις για να µπορούν να βγάλουν µεγαλύτερο κέρδος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε. Δώστε µου λίγο χρόνο. Έχω και
τη δευτερολογία µου, αλλά δεν πρόκειται να µιλήσω.

Σε αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν. Η άλλη όψη γιατί λέµε εµείς
ταξική; Για απαντήστε µας, λοιπόν. Λιγότερη κρατική δικαιοσύνη
και ενίσχυση των µορφών διαµεσολάβησης, δηλαδή ιδιωτικοποι-
ήσεις. Ποιον ευνοεί, κύριε Τσιάρα και κύριοι όλοι εσείς; Γιατί κι
εσείς τα ίδια λέτε. Ποιον ευνοεί το ενδιάµεσο στάδιο; Ευνοεί αυ-
τούς που έχουν χρήµα, τους ισχυρούς; Ευνοεί αυτούς οι οποίοι
µπορεί να εκβιάζουν τον άλλον που µπροστά στον κίνδυνο να
πληρώσει παραπάνω και να χάσει και την υπόθεση αναγκάζεται
να υποταχθεί. 

Αυτό λέει η εµπειρία η διεθνής για τη διαµεσολάβηση πώς λει-
τουργεί. Λειτουργεί σε βάρος του αδύναµου και υπέρ του ισχυ-
ρότερου. Φυσικά, µπορεί να υπάρχουν και εξαιρέσεις, έτσι;
Πάντα µπορεί να υπάρχουν εξαιρέσεις. Όµως, λέµε ποιος είναι
ο κανόνας. Θα υποχρεωθεί, λοιπόν, να κάνει συµβιβασµούς, λέει
«προκειµένου να τα χάσω όλα, ας πάω πίσω και πού να τρέχω
εγώ στα δικαστήρια». Αφού τα ζείτε καθηµερινά, ιδιαίτερα όσοι
είστε δικηγόροι αλλά και όλος ο κόσµος. 

Και µας λέτε «δικαιοσύνη, να έχουν όλοι την ίδια δυνατότητα».
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Ίδια δυνατότητα έχουν τα µεγαθήρια -θα το πω πιο απλά- που
χρησιµοποιούν ό,τι µεγαλύτερο υπάρχει από δικηγορικές εται-
ρείες, κορυφαίους και λοιπά και ίδια δυνατότητα έχει ένας φου-
καράς που προσπαθεί να βρει το δίκιο του; Μπορεί να πληρώσει
αυτός; Όχι µόνο γιατί είναι τόσα τα τερτίπια τα δικαστικά -που
δεν µπορεί, εξαντλείται-, αλλά µπορεί να πληρώσει αυτός όσα
µπορεί να πληρώσει µια µεγάλη εταιρεία µε την οποία αντιδικεί
και µπορεί να έχει και δίκιο;

Ποια ισοτιµία στην πρόσβαση της δικαιοσύνης; Πού ζούµε; Σε
κοινωνία αγγέλων; Μη µας πείτε ότι ζούµε και σε κοµµουνιστική
κοινωνία που έχουν όλοι τα ίδια δικαιώµατα!

Τρίτον, αυξάνεται το κόστος της δικαιοσύνης; Να γιατί λέµε
ότι είναι ταξικό. Ποιος ευνοείται από την αύξηση; Οι πιο ισχυροί,
αυτοί που µπορούν να πληρώσουν ακόµα περισσότερα. Θα σε
σέρνουν. Τώρα κοιτάξτε, δείτε την πραγµατικότητα, εδώ που
είστε και δικηγόροι οι υπόλοιποι. Τον σέρνουν τον άλλον και
εξαντλείται και σου λέει «δεν µπορώ να πληρώσω άλλο», ενώ ο
άλλος τον πηγαίνει και εκεί αυτοί είναι στυγνοί, δεν λογαριάζουν
ούτε ανθρώπινη ζωή ούτε τίποτα. 

Τέταρτο θέµα, η δικαιοσύνη τι είναι; Είναι κοινωνικό αγαθό ή εµ-
πόρευµα; Εσείς που λέτε ότι η δικαιοσύνη είναι υπεράνω, είναι η
εξουσία η δεύτερη, είναι αυτό κι αυτό. Τι είναι σήµερα; Είναι εµ-
πόρευµα ή δεν είναι; Και τώρα πώς έρχεστε και για το τεκµήριο
ακόµα; Στη λογική-κόστους οφέλους. Δηλαδή δεν έχει οφέλη για
το κράτος το τάδε δικαστήριο, το κλείνουµε. Και τι θα κάνει ο κό-
σµος από εκεί; Θα πρέπει να πάει -ξέρω εγώ- στη Χαλκίδα ή θα
πρέπει να πάει κάπου αλλού. Πόσο θα πάει, αν τον τραβολογάνε
κιόλας; Ξαναλέω. Άρα η λογική του κόστους-οφέλους τσακίζει τον
απλό τον κόσµο, που δεν µπορεί να σέρνεται σε δικαστικές περι-
πέτειες. 

Πέµπτο ζήτηµα οι αλλαγές που εξαγγέλλονται δεν έχουν γίνει
ακόµα αλλά όπως είπατε και εσείς έρχονται -καλοµελέτα και έρ-
χονται και µάλιστα πολύ σύντοµα- που αφορούν το θέµα συνο-
λικά και των δικαστηρίων και των δικαστών. Τι θα κάνετε -τα λέµε
από τώρα- µε την κατάργηση της επετηρίδας -θα βασιλέψει άλλο
πράγµα- και την αξιολόγηση ταυτόχρονα; Ποιος θα την κάνει;
Αξιολόγηση υπάρχει και σήµερα. Αξιολογείται ο καθένας. Κι αν
υπάρχουν και επιµέρους προβλήµατα, µπορεί να τα αντιµετωπί-
σεις. Αλλά το γενικό θέµα είναι ότι βαλτώνουν οι υποθέσεις,
επειδή έχει λίγο προσωπικό και άλλοι ξεθεώνονται και δεν µπο-
ρούν άλλο, ανεξάρτητα από το τι θα αποφασίσουν.

Και γι’ αυτό τι λέτε εσείς σήµερα; Αξιολόγηση, µείωση ουσια-
στικά των δικαστών, κατάργηση της επετηρίδας και κάτι ακόµα:
ανταγωνισµός. Αυτού του τύπου η αξιολόγηση -και θα τα πλη-
ρώσετε αυτά να ξέρετε στην πορεία- δηµιουργεί ανταγωνισµό
και θα δηµιουργεί ανταγωνισµό αντικειµενικά για να µπορεί κά-
ποιος να πηγαίνει και πιο ψηλά. Και άλλα πράγµατα θα δηµιουρ-
γεί, να έχει πολιτικούς φίλους, δηλαδή να πηγαίνει µαζί µε την
κυβέρνηση, και βέβαια υπάρχει και κάτι πιο σηµαντικό, που αυτό
είναι η λογική της βαρβαρότητας του συστήµατος: «ο θάνατός
σου η ζωή µου». Δεν κοιτάω το συλλογικό, σαν σώµα τι µπορώ
να βελτιώσω, αλλά το ατοµικό, να µπορέσω να γίνω εφέτης, να
γίνω αρεοπαγίτης, να γίνω κ.λπ. κ.λπ.. 

Τέλος, για να πάµε λοιπόν στο µεγάλο σας επιχείρηµα: ανά-
πτυξη. Αυτό επικαλείστε, «ότι θέλουµε όλους τους επενδυτές».
Ερώτηµα: Όλα αυτά τα χρόνια τι έχουµε; Σε όλη την ανθρωπό-
τητα τι υπάρχει; Αυτό το σύστηµα δεν υπάρχει; Πού είναι η ανερ-
γία; Στα ύψη. Για να καλυφθούν οι θέσεις, να γίνουν θέσεις
εργασίας. Δεν είναι αδιέξοδο;

Και τέλος πάντων, έχει καταρρεύσει και όσοι µιλάνε σήµερα
όταν το 10% του παγκόσµιου πληθυσµού έχει πάνω από το 90%
του παγκόσµιου ΑΕΠ για το καπιταλιστικό σύστηµα και δεν υπάρ-
χει άλλη λύση, απλά αυτό που κάνουν είναι -ιδεολογικά λέω για
να µην πω διαφορετικά- ότι υποστηρίζουν τη βαρβαρότητα που
υπάρχει. 

Σας λέµε, λοιπόν, ας φύγουµε από το ποια είναι η λύση. Η
λύση είναι όταν ένα σύστηµα σαπίζει και πεθαίνει, πρέπει να φεύ-
γει στην άκρη και να µπαίνει καινούργιο και να το αντικαθιστά.
Αυτό είναι ιστορία της ανθρωπότητας και αυτό είναι σοσιαλι-
σµός, ο οποίος µπορεί να προσφέρει -πρόσφερε απίστευτα
πράγµατα εκείνες τις εποχές-, µε το σηµερινό επίπεδο ανάπτυ-

ξης µπορεί να λύσει πάρα πολλά.
Όµως, εµείς σας λέµε: Γιατί δεν χρηµατοδοτείτε τη «ΛΑΡΚΟ»;

Είναι δυνατόν να κλείνετε τη «ΛΑΡΚΟ»; Γιατί δεν κάνετε ανοξεί-
δωτο χάλυβα; Γιατί δεν εκµεταλλεύεστε το κοβάλτιο; Γιατί δεν
χρηµατοδοτείτε την ΕΑΒ; Γιατί δεν χρηµατοδοτείτε το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων εκεί που χρειάζεται ανάπτυξη και
χρηµατοδοτείται και φτιάχνεται και δικαστήριο εκεί που θέλουν
οι πολυεθνικές; Τυχαίο είναι που λέει «τηλεπικοινωνίες και ενέρ-
γεια»; Δηλαδή γέµισε όλη η Ελλάδα µε ανεµογεννήτριες και θα
γεµίσει και µε πτώµατα σε µερικά χρόνια. Γιατί δεν χρηµατοδο-
τούνται και άλλες; Γιατί τον πρωτογενή τοµέα; Γιατί αυτά τα
λεφτά τα δίνετε σε λίγους επιχειρηµατικούς οµίλους; Τέτοια ανά-
πτυξη θέλετε.

Τελειώνω µε το εξής: Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία. Προς
το παρόν δεν µίλησε κανένας. «Κάνετε την πάπια» άπαντες. Συγ-
γνώµη που το λέω έτσι, αλλά να καταλαβαίνει και ο κόσµος. Κα-
ταθέσαµε µια τροπολογία µε βάση τα όσα συµβαίνουν σήµερα
και την µπόχα που µπάζει µε τα κονδύλια στα κανάλια, µε το ένα,
µε το άλλο. Είναι συγκροτηµένη. Συνολική διαφάνεια δεν θέλετε;
Τι σας πειράζει; Γιατί δεν σηκώνεστε όλοι να το υποστηρίξετε;
Δεν είναι κάτι το κοµµουνιστικό που αλλάζει την εξουσία. Είναι
µια τροπολογία που λέει, σε τελευταία ανάλυση, πρώτον…

Και εδώ τώρα θα δούµε τις µεγάλες ιδεολογικές διαφορές,
που λέτε για το σύστηµα σας. Ο κόσµος πέθαινε από τον κορω-
νοϊό και οι ιδιώτες κονόµαγαν. Και αν δεν έπαιρναν χρήµα, δεν
έκαναν τίποτα. Ο κόσµος πέθαινε, και στην κλινική -να µην πω το
όνοµά της- δεκατρία κρούσµατα και δεν έπαιρναν µέτρα! Ο κό-
σµος κινδύνευε, όπως λέτε, σε όλη την ανθρωπότητα, και οι πο-
λυεθνικές σκοτώνονταν ποιος θα βγάλει πρώτος το εµβόλιο. Τα
κέρδη! Δεν τους νοιάζει ανθρώπινη ζωή. Ο κόσµος πέθαινε, και
οι Βρετανοί και οι Αµερικάνοι -που τους έχετε και ύµνους- τον
άφηναν να πεθάνει αβοήθητος. Αυτό είναι το σύστηµά σας. 

Είναι δυνατόν να πληρώνετε για να διαφηµίσουν για να γλιτώ-
σει ο κόσµος από µία πανδηµία; Να πληρώνει δηλαδή ο ίδιος ο
ελληνικός λαός για να του κάνουν προπαγάνδα τι θα κάνει! Γιατί
δεν τη δέχεστε αυτή την τροπολογία εσείς που είστε υπέρ της
διαφάνειας και κατά της διαφθοράς; 

Δεν θέλω να ασχοληθώ µε τον κ. Λοβέρδο, γιατί λείπει. Δεν θα
κάνω το ίδιο, αλλά ο «καθείς εφ ω ετάχθη» λένε. Αντί να µας πει
για τη «SIEMENS», αντί να µας πει για τη «NOVARTIS», αντί να
µας πει για το ένα, αντί να µας πει για το άλλο, κόντεψε να φτάσει
στην αρχαία Ελλάδα! Σε αυτά έχετε να πείτε τίποτα; Πείτε µας
πόσο χρήµα υπάρχει. Θα µας πείτε ότι η «LOCKHEED» είπε ότι
εξαγόρασε εβδοµήντα κυβερνήσεις; Θα µας πείτε ότι η
«SIEMENS» πλήρωσε µίζες σε εκατόν είκοσι χώρες; Θα µας πείτε
ότι όλες -«NOVARTIS» και να µην πάρω…- πλήρωσαν δισεκατοµ-
µύρια; Θα µας πείτε ότι εταιρείες µεγάλες πούλησαν τυρί και πέ-
θανε κόσµος από πλαστικό; Θα µας πείτε για τις συνθήκες που
υπάρχουν σήµερα και στη ζωική παραγωγή και παντού και πε-
θαίνει ο κόσµος τσάµπα; Αυτά είναι τα µεγάλα σκάνδαλα και είναι
γέννηµα του ίδιου του συστήµατος. Και το µόνο που µπορεί να
µας προφυλάξει από αυτά είναι µία γνήσια λαϊκή εργατική εξου-
σία.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το Κίνηµα

Αλλαγής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, µέχρι να έρθει στο Βήµα ο κύριος συνάδελφος, µου
επιτρέπετε για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα συ-
νοψίσω µετά την ολοκλήρωση των οµιλιών των συναδέλφων. 

Στο σηµείο αυτό, όµως, θέλω να καταθέσω τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, προκειµένου να γίνουν γνωστές και στους συναδέλ-
φους Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Παρακαλώ να φωτοτυπηθούν και να διανεµηθούν στις κυρίες
και τους κυρίους συναδέλφους. 

Ορίστε, κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο, µετά τις
πρόσφατες πολιτικές εξελίξεις, θα µπορούσε να χαρακτηριστεί
και επίκαιρο. Στις µέρες µας αυτό που αναµφίβολα έχει αποδει-
χτεί είναι ότι η χώρα χρειάζεται τοµές και µάλιστα τοµές οι
οποίες θα έπρεπε να έχουν γίνει χθες. Αν κάτι, λοιπόν, µας δίδαξε
το χθες είναι ότι σήµερα είναι ευθύνη και χρέος όλων µας να
προχωρήσουµε άµεσα, βέλτιστα και τάχιστα σε ριζικές αλλαγές
ως προς τον θεσµό της δικαιοσύνης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το πολίτευµα καθηµερινά απαξιώνεται
και τίθεται σε αµφισβήτηση. Κάποιοι παρακρατικοί µηχανισµοί
δείχνουν τα δόντια τους. Οι θεσµοί έχουν χάσει το κύρος τους,
έχουν απολέσει την ισχύ τους και η αξιοπιστία τους υποδαυλίζε-
ται. Υπάρχει σοβαρό θεσµικό πρόβληµα, το οποίο πρέπει να απο-
κατασταθεί άµεσα. Η δηµοκρατία, η διαφάνεια, η δικαιοσύνη, η
ελευθεροτυπία, η ανεξαρτησία του Τύπου αµφισβητούνται καθη-
µερινά. Επιβάλλεται, λοιπόν, άµεσα η δηµιουργία ενός νέου µον-
τέλου διακυβέρνησης που θα βασίζεται στις αρχές της διάκρισης
των εξουσιών και θα εγγυάται παράλληλα την αποτελεσµατική
λειτουργία, την αµεροληψία και τη διαφάνεια των θεσµών.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε δικαίωµα να µείνουµε απαθείς.
Η διαφάνεια και ο ενήµερος πολίτης ενδυναµώνουν το οπλοστά-
σιο της δηµοκρατίας. 

Απαντήστε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, για την οικονοµική
στήριξη στα ΜΜΕ και για τη λογική µε την οποία µοιράσατε τα
20 εκατοµµύρια ευρώ. Δώστε στη δηµοσιότητα τη λίστα Πέτσα,
όπως έχει ονοµαστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνία δυσφορεί και δυσπι-
στεί. Οι εξελίξεις υποδεικνύουν ότι οι τοµές είναι όχι απλά ανα-
γκαίες, αλλά επείγουσες για τη δικαιοσύνη. Το παρόν σχέδιο
νόµου περιέχει διατάξεις που κινούνται προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. 

Ωστόσο, όπως πολύ σωστά σάς τόνισε και η ειδική αγορήτρια
του Κινήµατος Αλλαγής, οι σηµερινές τροποποιήσεις και κωδι-
κοποιήσεις της νοµοθεσίας δεν είναι sui generis. Είναι αποτέλε-
σµα της ίδιας της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής που
συγκροτήθηκε το 2018 µε απόφαση του τότε Υπουργού Δικαιο-
σύνης υπό την προεδρία του νυν Προέδρου του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Και όλα αυτά που συζητάµε σήµερα τα έχει προτείνει η
ίδια η ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Συνεπώς γίνεται και
άµεσα αντιληπτό ότι ο δικαστικός κόσµος της χώρας µάς υπέ-
δειξε έναν πολύ εµπεριστατωµένο τρόπο σχετικά µε το προς τα
πού πρέπει να κινηθούµε για να βαδίσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, αν θέλουµε να συνεχίσουµε να λεγόµαστε
χώρα, πρέπει τώρα να σηκώσουµε και πάλι τα µανίκια και να δου-
λέψουµε πάνω στα θεµελιακά ζητήµατα που προκύπτουν. Πρέπει
να χτίσουµε εκ νέου έναν θεσµό, τον θεσµό της δικαιοσύνης, που
θα είναι εγγυητής της δηµοκρατίας, θα διασφαλίζει το πολίτευµα
και τους πολίτες και δεν θα χωράνε αµφιβολίες για την εγκυρό-
τητα και την αξιοπιστία αυτού, δεν θα προκύπτουν διχογνωµίες,
δεν θα υπάρχουν ερωτηµατικά.

Οι πολίτες προσπαθούν να βρουν το δίκιο τους και χάνονται
µέσα στην πολυνοµία και τη γραφειοκρατία, στις αναρίθµητες
σελίδες, στις χαοτικές επεξηγήσεις άρθρων. Είναι ευθύνη όλων
µας να εξελιχθούµε, να απλοποιήσουµε διαδικασίες, να κωδικο-
ποιήσουµε, όπως γίνεται µε το παρόν σχέδιο νόµου, να συµβα-
δίσουµε επιτέλους µε τις ανάγκες της εποχής µας. Μάλιστα, αν
κάτι τελικά προέκυψε από την πανδηµία είναι ότι η χώρα όφειλε
να εκσυγχρονιστεί και να προάγει παράλληλα πιο ευέλικτους θε-
σµούς, πιο λειτουργικούς, πιο εξυπηρετικούς προς τον πολίτη
µε σεβασµό στις αρχές και τις αξίες του πολιτεύµατος. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αυτό περιλαµβάνει ουσιαστικά, τη θέ-
σπιση ενός ενιαίου κειµένου δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο που, όπως προανέφερα, είχε προετοιµαστεί από το 2018
από νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. τροποποιήσεις κώδικα
νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο, που σηµειωτέον και αυτές τις

πρότεινε η ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Τη θέσπιση
ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαισίου για τον προσυµβατικό
έλεγχο που ασκεί το Ελεγκτικό Συνέδριο και διατάξεις για την
επεξεργασία δικαστικών στατιστικών στοιχείων, ειδικών τµηµά-
των στα πολιτικά και διοικητικά δικαστήρια και άλλες διατάξεις. 

Ως προς τη θέσπιση διατάξεων µιας ενιαίας δικονοµίας, θα
ήθελα να επαναλάβω κι εγώ µε τη σειρά µου ότι είναι µια θετική
εξέλιξη, καθώς εξαλείφει απαρχαιωµένους θεσµούς οι οποίοι επί
της ουσίας δυσχέραιναν την πρόσβαση των πολιτών στη δικαιο-
σύνη. Υπήρχαν πάρα πολλές δικονοµικές ρυθµίσεις. Άλλωστε,
δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι η ίδια η ολοµέλεια κατηύθυνε προς
την ενιαία κωδικοποίηση. Συνεπώς είναι µια εξέλιξη που αποδει-
κνύει εµπράκτως την αναγκαιότητα αυτή, το εύστοχο του νοµο-
θετήµατος από πρακτική σκοπιά. Είναι πολύ βασική η εξέλιξη
αυτή, όπως επίσης είναι πολύ θετικό και το γεγονός ότι σήµερα
νοµοθετούµε για την απλούστευση και την κωδικοποίηση, κάτι
που έχει ανάγκη η δικαιοσύνη, αλλά και όλοι οι θεσµοί της
χώρας, για να µπορούν να είναι πιο λειτουργικοί. 

Όµως, πριν ολοκληρώσω την οµιλία µου, επιτρέψτε µου, κύριε
Υπουργέ, να σταθώ για ακόµη µια φορά σε ένα πολύ σηµαντικό
θέµα που αφορά τους συναδέλφους µας, τους δικηγόρους.

Κύριε Υπουργέ, τελικά ισχύει ή όχι η δέσµευση του κυρίου
Πρωθυπουργού εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Πότε επιτέλους
θα καταβληθούν αυτά τα 800 ευρώ, το επίδοµα που τους είχε
τάξει; Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να λάβετε πολύ σοβαρά υπ’
όψιν σας ότι είναι ο µόνος κλάδος σήµερα που δεν έχει ακόµα
επιστρέψει στη λεγόµενη κανονικότητα. Στο τέλος του µήνα ανα-
µένεται να ξεκινήσουν τα ποινικά δικαστήρια. Και να δούµε αν
τελικά θα γίνει αυτό, µε βάση τα κρούσµατα που θα υπάρχουν
και τις εβδοµαδιαίες αναφορές υγείας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω και να τονίσω ότι όλα
αυτά σήµερα αφορούν τροποποιήσεις και κωδικοποιήσεις που
είναι αναγκαίες και προς τη σωστή κατεύθυνση και απαραίτητες,
θα έλεγα. Όµως, δεν είναι ύψιστης προτεραιότητας. Τίθεται πια
το ζήτηµα της φερεγγυότητας και της διασφάλισης του πολιτεύ-
µατος, τίθεται το θέµα της αξιοπιστίας των θεσµών. Και όσον
αφορά αυτό, δεν πρέπει να µείνουµε αδρανείς, γιατί αν δεν αν-
τιδράσουµε και δεν προχωρήσουµε σε αλλαγές, δυστυχώς οι
εξελίξεις την επόµενη µέρα θα είναι δυσοίωνες για ολόκληρη τη
χώρα και για τη δηµοκρατία µας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μπίζιου από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο όµως έχει και αναπτυ-
ξιακό πρόσηµο. Η δικαιοσύνη και πιο συγκεκριµένα η ταχύτητα
στην απονοµή δικαιοσύνης αποτελεί έναν από τους πιο σηµαντι-
κούς παράγοντες για την κοινωνική σταθερότητα και την οικονο-
µική ανάπτυξη µιας χώρας. 

Η προβληµατική δικαιοσύνη δηµιουργεί εµπόδια στην καθηµε-
ρινότητα του πολίτη και αγκυλώσεις στην επένδυση και την επι-
χειρηµατικότητα. Στον δείκτη «doing business 2019» η Ελλάδα
είναι στην εκατοστή τριακοστή δεύτερη θέση σε σύνολο εκατόν
ενενήντα χωρών ως προς την ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύ-
νης.

Δυστυχώς µια επιχείρηση που απευθύνεται στην ελληνική δι-
καιοσύνη θα περιµένει κατά µέσο όρο χίλιες πεντακόσιες
ογδόντα µέρες για την επίλυση της διαφοράς της. Συνεπώς δεν
µπορούµε να συζητάµε και πολύ περισσότερο να επιτύχουµε
ισχυρούς ρυθµούς ανάπτυξης και ανταγωνιστικότητας αν δεν
βελτιώσουµε την ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύνης, ώστε
να δηµιουργούµε ένα αίσθηµα εµπιστοσύνης στους ανθρώπους
που θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προβλέπει τη δυνατότητα στα
πολιτικά πρωτοδικεία και εφετεία Αθήνας και Θεσσαλονίκης να
δηµιουργήσουν τµήµατα αφιερωµένα ειδικά στην επίλυση συγ-
κεκριµένων υποθέσεων που αφορούν σε επικοινωνίες, στην ενέρ-



γεια και σε προσωπικά δεδοµένα, τοµείς δηλαδή εξαιρετικά κρί-
σιµους για τους αναπτυξιακούς και επενδυτικούς στόχους της
χώρας µας. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα διοικητικά δικαστήρια, καθώς και
εκεί δίνεται η δυνατότητα σύστασης ειδικών τµηµάτων για συγ-
κεκριµένη κατηγορία διοικητικών διαφορών.

Η ίδρυση των τµηµάτων αυτών επαφίεται στην ευχέρεια της
ολοµέλειας των δικαστηρίων, τα οποία είναι αποκλειστικά αρµό-
δια να κρίνουν την ανάγκη δηµιουργίας ενός τέτοιου τµήµατος,
χωρίς -το τονίζω αυτό- την οποιαδήποτε παρέµβαση από την
πλευρά της πολιτείας.

Η στελέχωση δε των τµηµάτων αυτών από εξειδικευµένους δι-
καστές αποτελεί εχέγγυο για την ταχύτερη έκδοση αποφάσεων,
καθώς οι δικαστές θα ασχολούνται απερίσπαστοι µε υποθέσεις
της εξειδίκευσής τους.

Δεν είναι τυχαίο που τα τελευταία χρόνια η Ευρωπαϊκή Ένωση
έχει επικεντρώσει το ενδιαφέρον της στη σχέση που εµφανίζει η
οργάνωση και η λειτουργία των δικαστικών συστηµάτων των κρα-
τών-µελών µε την οικονοµική και κοινωνική τους ανάπτυξη. Τα
αποτελεσµατικά δικαστικά συστήµατα έχουν καθοριστική σηµα-
σία για την οικονοµική ζωή ενός κράτους, ιδίως σε εποχή οικο-
νοµικών κρίσεων, γιατί διαδραµατίζουν ρόλο-κλειδί στην
επανάκτηση της εµπιστοσύνης και στην επιστροφή στην ανά-
πτυξη.

Σε ένα κράτος όπου η δικαιοσύνη λειτουργεί σε ένα προβλέ-
ψιµο περιβάλλον, υπό την έννοια ότι οι δικαστικές αποφάσεις εκ-
δίδονται σε εύλογο χρόνο και εφαρµόζονται, υφίστανται οι
κατάλληλες δοµικές προϋποθέσεις για ένα ελκυστικό επιχειρη-
µατικό τοπίο.

Καινοτοµίες, όµως, εισάγει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο και
στο πεδίο της οργάνωσης και λειτουργίας του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Μία από τις σηµαντικότερες αποστολές του Ελεγκτικού
Συνεδρίου είναι ο έλεγχος των δαπανών του κράτους, προληπτι-
κός και κατασταλτικός, τόσο του δηµοσίου όσο και των ΟΤΑ. Αρ-
µοδιότητά του, επίσης, είναι ο καταλογισµός των δηµοσίων
υπολόγων, δηλαδή ο έλεγχος και η απόδοση ευθύνης σε διαχει-
ριστές του δηµοσίου.

Στο πλαίσιο αυτό έχει την αρµοδιότητα να συντάσσει και να
υποβάλλει εκθέσεις στη Βουλή, η οποία µε τη σειρά της οφείλει
να λαµβάνει υπ’ όψιν της τα υποδεικνυόµενα προβλήµατα της
δηµοσιονοµικής διαχείρισης, αποδεχόµενη το γεγονός ότι η ενη-
µέρωση των αντιπροσώπων του λαού και η επίτευξη µηχανισµών
διαφάνειας στη διαχείριση των δηµοσίων οικονοµικών από τους
φορείς της εκτελεστικής εξουσίας συνιστά µία από τις θεσµικές
αρµοδιότητες του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Με τις εκθέσεις αυτές διασφαλίζεται η ενηµέρωση της Βουλής
και κατ’ επέκταση του πολίτη, σχετικά µε την ορθή και χρηστή
διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος, για τις τυχόν υπερβάσεις και
παραβάσεις των αρµοδίων οργάνων κατά τη διαχείριση αυτή,
καθώς και για τις συγκεκριµένες παραβάσεις των δηµοσιονοµι-
κών νόµων.

Σκοπός των εκθέσεων είναι η καθοδήγηση των αρµοδίων ορ-
γάνων της διοίκησης ως προς τη σωστή αντιµετώπιση µελλοντι-
κών παρόµοιων καταστάσεων µέσω γενικών και ειδικών
παρατηρήσεων, προτάσεων και σκέψεων του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, σχετικά µε τον καλύτερο τρόπο διαχείρισης του δηµόσιου
χρήµατος.

Η χώρα πέρασε µια δεκαετή κρίση, κατά τη διάρκεια της
οποίας ο ελληνικός λαός υπερφορολογήθηκε και κλήθηκε να
κάνει τεράστιες οικονοµικές θυσίες. Σήµερα ο ελληνικός λαός
δεν είναι διατεθειµένος να ανεχθεί ούτε υπόνοια κατασπατάλη-
σης δηµοσίου χρήµατος.

Εµείς υποσχεθήκαµε ότι θα ενισχύσουµε τους µηχανισµούς
λογοδοσίας και διαφάνειας και οι παρούσες ρυθµίσεις εισάγουν
καινοτοµία προς αυτή την κατεύθυνση.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα στη Βουλή να
ζητάει κατά προτεραιότητα ελέγχους που έχει προγραµµατίσει
το Ελεγκτικό Συνέδριο. Προβλέπεται για πρώτη φορά ότι η
Βουλή θα δύναται κατά την ενηµέρωσή της από τον πρόεδρο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου να ζητήσει να δοθεί προτεραιότητα σε ορι-
σµένους από τους προγραµµατισθέντες ελέγχους ή να εκφράζει

ενδιαφέρον για τη διενέργεια και ελέγχων µε αντικείµενο αδυνα-
µίες στα συστήµατα δηµόσιας διαχείρισης.

Η Βουλή, οι εκπρόσωποι των πολιτών, λοιπόν, όχι οι κυβερνή-
σεις ούτε οι Υπουργοί έχουν στα χέρια τους αυτό το πολύτιµο
εργαλείο, έχουν στα χέρια τους τη δυνατότητα να ασκήσουν τον
έλεγχο όταν το κρίνουν απαραίτητο.

Είναι πολλές οι καινοτόµες διατάξεις του νοµοσχεδίου, που θα
µπορούσα πραγµατικά να µιλώ για ώρες.

Πριν κλείσω, θέλω να κάνω µια αναφορά και στη σπουδαι-
ότητα της δηµιουργίας του Γραφείου Συλλογής και Επεξεργα-
σίας Δικαστικών Στατιστικών Στοιχείων, που σκοπό έχει την
υποβολή προτάσεων στα αρµόδια δικαστικά όργανα, σχετικά µε
τη ροή των υποθέσεων, τον αριθµό απασχολούµενων στις διά-
φορες οργανωτικές δοµές, την αντιµετώπιση δοµικών και λει-
τουργικών στρεβλώσεων και βέβαια, την ταχύτερη και αποτελε-
σµατικότερη απονοµή της δικαιοσύνης, που είναι άλλωστε και το
βασικό ζητούµενο αυτού του νοµοσχεδίου.

Δίνεται πλέον η δυνατότητα στην πολιτική ηγεσία να έχει στα
χέρια της µετρήσιµα στοιχεία, πολύτιµα στον µελλοντικό σχεδια-
σµό των πολιτικών που αφορούν στη δικαιοσύνη.

Το παρόν είναι ένα µεταρρυθµιστικό, εκσυγχρονιστικό νοµο-
σχέδιο που αποβλέπει στην επιτάχυνση και βελτίωση της απονο-
µής δικαιοσύνης, γιατί ένα αποτελεσµατικό δικαστικό σύστηµα
είναι καθοριστικής σηµασίας για την οικονοµική παρουσία ενός
κράτους.

Το παρόν είναι ένα νοµοσχέδιο δικαιοσύνης πραγµατικά µε-
ταρρυθµιστικό, που προάγει την ταχύτητα και την ποιότητα στην
απονοµή δικαιοσύνης, που σηµαίνει ότι προάγει το σταθερό νο-
µικό περιβάλλον, το φιλικό προς τον επενδυτή περιβάλλον.

Πριν απ’ όλα, όµως, προάγει τη διαφάνεια και την ανεξαρτησία
στη δικαιοσύνη.

Είµαι βέβαιη ότι όλοι οι συνάδελφοι στην Αίθουσα αυτή ενδια-
φέρεστε για διαφάνεια, χρηστή διοίκηση και ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη. Και για τον λόγο αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Με δεδοµένο ότι δεν θα δευτερολογήσουν οι εισηγητές και οι
αγορητές, θα παρακαλούσα τον κύριο Υπουργό να κλείσει τη
διαδικασία.

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πέντε,

οκτώ λεπτά, όχι πολύ, µην ανησυχείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι στην πέµπτη µέρα της συζή-
τησης για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -ναι µεν είναι η πρώτη
στην Ολοµέλεια, αλλά είχαν προηγηθεί άλλες τέσσερις συνε-
δριάσεις στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή- λίγο-πολύ το
τοπίο στο οποίο κινούµαστε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι απολύτως σαφές.

Και νοµίζω ότι πέραν των διαφορετικών ιδεολογικών προσεγ-
γίσεων η συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων και των κοµ-
µάτων ουσιαστικά δέχεται ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
κινείται στη σωστή κατεύθυνση, όχι -επαναλαµβάνω- γιατί προ-
σπαθούµε να δρέψουµε δάφνες επί µιας απόφασης ή µιας επι-
λογής που ενδεχοµένως δηµιουργείται λόγω µιας δικής µας
συγκεκριµένης θέσης, αλλά γιατί µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και µε τη δικονοµία του Ελεγκτικού και µε την ίδρυση Διεύθυνσης
Στατιστικών στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλά βεβαίως και µε τη
δυνατότητα σύστασης ειδικών τµηµάτων στα µεγάλα εφετεία και
πρωτοδικεία της χώρας κάνουµε ένα πολύ µεγάλο µεταρρυθµι-
στικό βήµα στην κατεύθυνση επιτάχυνσης της δικαιοσύνης. Και
νοµίζω ότι όλοι πρέπει να το βλέπουµε από αυτή τη σκοπιά.

Και µόνο το γεγονός ότι είναι το πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο
πέρασε ουσιαστικά µέσα από τη διαδικασία της έγκρισης από τη
νέα ΚΕΝΕ και έτυχε µάλιστα των πλέον θετικών σχολίων νοµίζω
ότι θα ήταν ένας σηµαντικός λόγος για όλους τους συναδέλφους
και για όλα τα πολιτικά κόµµατα να σταθούν θετικά απέναντι στο

15412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προτεινόµενο από την Κυβέρνηση νοµοσχέδιο.
Πολύ λίγα σχόλια σε σχέση µε αυτά που ακούστηκαν νωρίτερα

και τα οποία νοµίζω ότι σε έναν µεγάλο βαθµό αδικούν την ίδια
τη συζήτηση, πάντα, βεβαίως, σε µια θεµιτή και «λογική» -εντός
εισαγωγικών- πολιτική αντιπαράθεση.

Άκουσα νωρίτερα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να λέει ότι η Κυβέρνηση είναι υπό πίεση
και επιχειρεί να κάνει αντιπερισπασµό. Αλήθεια, ποιος το πιστεύει
αυτό αυτή τη στιγµή; Το λέω, γιατί αν δούµε ποια είναι η πραγ-
µατικότητα όχι µόνο στην κεντρική πολιτική σκηνή, αλλά και σε
ζητήµατα που αφορούν στην αποδοχή γενικότερα της Κυβέρνη-
σης από την ίδια την ελληνική κοινωνία, το τελευταίο που θα µπο-
ρούσε να ισχυριστεί κανείς ως σοβαρό και λογικό επιχείρηµα,
προκειµένου ενδεχοµένως να κρίνει τη γενικότερη συζήτηση
ενός νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, νοµίζω ότι θα
ήταν αυτό.

Κοιτάξτε, ξεκαθαρίζω για άλλη µια φορά ότι το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και εγώ προσωπικά δεν έχουµε καµία ανάµειξη και
καµµία εµπλοκή µε ζητήµατα τα οποία αφορούν σε µια κοινοβου-
λευτική διαδικασία, στο τι διαλαµβάνεται στην προανακριτική επι-
τροπή. Είναι εντελώς ξεχωριστή η λειτουργία ή -αν θέλετε- ο
ρόλος µιας κοινοβουλευτικής επιτροπής ή του Κοινοβουλίου γε-
νικότερα, σε σχέση µε αυτόν της κεντρικής κυβερνητικής σκηνής
και της κυβερνητικής αρµοδιότητας. Και αυτό πρέπει κάποτε να
το καταλάβουµε και πρέπει να κάνουµε το επόµενο βήµα µε την
απόλυτη πεποίθηση και τη δεδοµένη αντίληψη ότι αυτές οι πρα-
κτικές, οι οποίες ενδεχοµένως στο παρελθόν να λειτουργούσαν
µε αυτόν τον τρόπο, δεν έχουν καµία θέση και κανέναν λόγο σε
αυτό το γενναίο βήµα που επιχειρούµε, ειδικά στον χώρο της δι-
καιοσύνης.

Επίσης, άκουσα κάποια σχόλια σχετικά µε τα 10 εκατοµµύρια
ευρώ που ήταν ο προσυµβατικός έλεγχος για τα προγράµµατα
ΕΣΠΑ, που πήγαν στα 5 εκατοµµύρια ευρώ και εµείς θέλουµε να
το αυξήσουµε. Πρέπει λίγο να το ξεκαθαρίσω: Ήταν 10 εκατοµ-
µύρια ευρώ µε την ισχύουσα νοµοθεσία νωρίτερα, εµείς το πή-
γαµε στα 5 εκατοµµύρια ευρώ, δεν θέλουµε εµείς να αυξήσουµε
κανένα όριο. Το λέω διότι κάποιες φορές δεν γίνεται αντιληπτό
και προβάλλεται µε έναν διαφορετικό τρόπο. Εµείς ήµασταν που
κατεβάσαµε τα όρια.

Και θα επαναλάβω -κυρία Γιαννακοπούλου, σας το είπα, το εί-
χατε άλλωστε αντιληφθεί από την πρώτη στιγµή- ότι δεν έχουµε
ανεξάντλητους ανθρώπινους πόρους. Μακάρι να µπορούσαµε
να κάνουµε ελέγχους σε οποιοδήποτε ποσό αυτή τη στιγµή µπο-
ρεί για οποιονδήποτε λόγο να διακινηθεί και βεβαίως να έχει σαν
εµπλεκόµενο φορέα έναν φορέα του δηµοσίου ή έναν Οργανι-
σµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Για την ερώτηση που κάνατε σχετικά µε την παράταση για
τους στρατιωτικούς δικαστές, θα το πω άλλη µια φορά -το είπα
και προχθές, θα το πω για άλλη µια φορά- ότι µε τη συνταγµατική
Αναθεώρηση υπάρχει µια εξοµοίωση του χρόνου και της θητείας
των στρατιωτικών δικαστών µε τους «πολιτικούς» -εντός εισαγω-
γικών- δικαστές. Αυτό, βεβαίως, χρειαζόταν έναν εφαρµοστικό
νόµο, προκειµένου να λειτουργήσει. Ο λόγος για τον οποίο ερ-
χόµαστε και κάνουµε τη ρύθµιση της παράτασης για έναν χρόνο
είναι ακριβώς γιατί δεν υπάρχει ο εφαρµοστικός νόµος.

Δεν είναι µόνο αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Είναι ένα ζήτηµα το οποίο έχει µία ευρύτερη διάσταση και ευρύ-
τερη επίδραση και γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς δεν υπήρχε µέχρι
τώρα ο εφαρµοστικός νόµος.

Από εκεί και πέρα, φαντάζοµαι να καταλαβαίνετε ότι δεν πρό-

κειται ούτε περί φωτογραφικής διατάξεως ούτε βεβαίως περί
οποιασδήποτε άλλης σκοπιµότητας που θα µπορούσε να οδηγή-
σει σε δεύτερες ή τρίτες σκέψεις.

Υπάρχουν απαντήσεις και στις ερωτήσεις συνάδελφων που
ήταν νωρίτερα εδώ. Αν δεν κάνω λάθος, ο κ. Χατζηγιαννάκης -
δεν είναι εδώ, κύριε Ξανθόπουλε- έθεσε δύο ζητήµατα τα οποία
νοµίζω ότι µπορούν να απαντηθούν. Ενδεχοµένως δεν υπάρχει
λόγος. Θα του δώσω γραπτώς τις απαντήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιχειρήσαµε και εγώ και οι συ-
νεργάτες µου όλα τα ερωτήµατα τα οποία θέσατε κατά τη διάρ-
κεια των οµιλιών σας σε προηγούµενο χρόνο κατά τη διάρκεια
των επιτροπών, να σας τα δώσουµε απαντηµένα γραπτώς, ακρι-
βώς για την οικονοµία του χρόνου και γιατί αντιλαµβάνεστε ότι
µέσα από τα στενά όρια της κοινοβουλευτικής διαδικασίας θα
ήταν σχεδόν αδύνατο να απαντώ προσωπικά σε περισσότερες
από δέκα ερωτήσεις για περισσότερα από δέκα θέµατα που ο
καθένας από τους συναδέλφους εισηγητές-αγορητές των κοµ-
µάτων έθεσε.

Από εκεί και πέρα επαναλαµβάνω ότι σταθερή δική µου θέση
και σταθερή δική µου πεποίθηση είναι ότι όλα αυτά τα βήµατα
που αφορούν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και στη νοµοθέτηση
του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι βήµατα που οφείλουµε και
πρέπει να τα κάνουµε όλοι µαζί, χωρίς τις γνωστές, αν θέλετε,
πολιτικές ή ιδεολογικές αναφορές, µε µοναδικό γνώµονα η δι-
καιοσύνη να ξαναβρεθεί στο ύψος του δικού της θεσµικού
ρόλου, να ανακτήσει την απόλυτη ανεξαρτησία και βεβαίως να
ανακτηθεί η πεποίθηση των Ελλήνων πολιτών για την ανεξαρτη-
σία και τον σωστό ρόλο της ελληνικής δικαιοσύνης. Είναι η ελά-
χιστη υποχρέωση που έχει ο καθένας από µας ευρισκόµενος σε
αυτόν τον χώρο και ανάλογα µε τον ρόλο που του έχει ανατεθεί.
Είναι η ελάχιστη υποχρέωση που έχουµε όλοι µας απέναντι στο
παρόν και στο µέλλον της ελληνικής κοινωνίας.

Μ’ αυτές τις σκέψεις θέλω να σας ζητήσω να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο το οποίο προτείνει η Κυβέρνηση. Βεβαίως, επα-
ναλαµβάνω ότι όλοι πάντα βρισκόµαστε στην κρίση των Ελλήνων
πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης: «Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο,
ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον προσυµβατικό
έλεγχο, τροποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο και διατάξεις για την αποτελεσµατική απονοµή της δικαιο-
σύνης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εφόσον έχετε
ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο, ολο-
κληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον προσυµβατικό έλεγχο,
τροποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο

και διατάξεις για την αποτελεσµατική απονοµή της δικαιοσύνης
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μετά την ολοκλήρωση
της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για το
Ελεγκτικό Συνέδριο, ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον
προσυµβατικό έλεγχο, τροποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για
το Ελεγκτικό Συνέδριο και διατάξεις για την αποτελεσµατική
απονοµή της δικαιοσύνης» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Δευτέρας 4 Μαΐου 2020 (πρωινή και βραδινή συνεδρίαση),
της Τετάρτης 6 Μαΐου 2020, της Δευτέρας 11 Μαΐου 2020 και
της Τετάρτης 13 Μαΐου 2020 και ερωτάται το Σώµα εάν τα επι-
κυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 4 Μαΐου 2020 (πρωινή και βραδινή συνεδρίαση),
της Τετάρτης 6 Μαΐου 2020, της Δευτέρας 11 Μαΐου 2020 και
της Τετάρτης 13 Μαΐου 2020 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.52’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 26 Ιουνίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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